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GELECEK 5 YILDA DÜNYA EKONOMİSİNİ 
ETKİLEYECEK OLAN 5 ÖNEMLİ GELİŞME

Bilal KOÇAK
bilalkocak@ekovitrin.com

Covid-19 pandemisi geçtiğimiz yıl bütün dünyada 
milyonlarca insanın ölümüne sebep oldu, sosyal ve 
ekonomik alanda büyük bir sarsıntı meydana getir-
di. Ancak dünya, bu salgının can yakıcı etkilerini gele-
cek 5 yılda daha derinden hissedecek. Yıkıcı, şiddetli  
bir deprem düşünün!.. Bu depremin onlarca artçı sar-
sıntıları oluyor. Covid-19 depreminin artçı sarsıntıla-
rı 2021 yılında başlayıp, 2025 yılına kadar devam ede-
cek. Bu sarsıntılar, dünya ekonomisi ve sosyal hayatta 
5 yılda 5 önemli alanda etkisini gösterecek. Dünyamız 
artık eskisi gibi olmayacak… Devletlerin borç yükü ar-
tacak, yoksulluk ve eşitsizlik büyüyecek, gıdaya erişim 
zorlaşacak, büyük şirketler küçükleri yutacak, 20 mil-
yon işçinin yerini robotlar alacak.   

Uluslararası danışmanlık şirketi Kearney’nin stra-
tejik düşünce ve öngörü kuruluşu Küresel İş Konse-
yi tarafından yayınlanan raporda, 2021 ve sonrasın-
da dünya ekonomisine yön verecek 5 trend ele alındı. 
Raporda, devletlerin dünyanın dört bir yanında Co-
vid-19’un ekonomik etkileriyle mücadele edebilmek 
için dev destek paketleri açıkladığına dikkat çekiliyor. 
Bu sebeple oluşan bütçe açıklarının 2025’e dek ekono-
miler üzerindeki etkisini sürdürmesi bekleniyor. Bor-
çtaki artış, kamu harcamaları konusunda hükümet-
lerin ellerini kollarını bağlayacak. Kearney Küresel 
İş Konseyi, devletlerin özellikle sağlık, gıda, teknoloji, 
enerji ve imalat gibi temel sektörlerde yerel üretim im-
kanlarını artırmaya çalışacaklarını öngörüyor. Küre-
sel ekonomide kırılma yaşanırken, ulusal ekonomiler 
öne çıkacak. Raporda, Covid-19’un yoksulluğun küre-
sel ölçekte derinleşmesine yol açtığı da vurgulanıyor. 
Önümüzdeki 5 yılda yoksulluk ve eşitsizlikte daha çok 
artış yaşanacak. Toplumsal piramidin en altında yer 
alan vasıfsız çalışanlar, öğrenciler, çalışan kadınlar 
ve göçmenler daha da marjinalize olacak. 

Kearney’nin raporunda dikkat çekilen bir başka 
konu da, gıda tedarikinin karantina önlemleri ve tica-
ret kısıtlamaları nedeniyle zorlaşması. Dünya genelin-
de yeterli gıdayı bulmakta güçlük çeken kişi sayısının, 
bu yıl 130 milyondan 265 milyona yükselmesi bekleni-
yor. Raporda, pandeminin yol açtığı ekonomik sorunla-
rın, dünya genelinde birçok şirketin mali durumunun 
bozulmasına sebep olduğu belirtiliyor. Güçlü likidite-
ye sahip şirketler güç kaybeden rakiplerini satın ala-
caklar. Önümüzdeki 5 yılda enerji, teknoloji sektörle-
ri ve özel sermaye fonları en fazla birleşme ve satın 
almanın gerçekleşeceği alanlar olacak. Kearney Kü-
resel İş Konseyi, özel sermaye fonlarının (Private equ-
ity) yaklaşık 1.5 trilyon dolarlık sermaye biriktirdiğine 
dikkat çekerek, Covid sonrası dönemde bunu yeni sa-
tın alma dalgası için kullanacaklarını öngörüyor. Ge-
lecek 5 yılda dünya ekonomisinde neler yaşanacak?

Uluslararası danışmanlık şirketi Kearney’nin Tür-
kiye Direktörü Onur Okutur, global ekonomiye yön ve-
ren trendlerin Türkiye’yi de etkileyeceğini belirterek; 
“Covid-19, küreselleşmede kırılmaya yol açtı, ulusal eko-
nomilerin güç kazanacağı bir döneme giriyoruz. Ülke-
lerin dışa bağımlılığı azaltma çabaları yerli özel sektör 

şirketleri için önemli fırsatlar doğuracak” yorumunu 
yapıyor. Onur Okutur, birleşme ve satın alma ile kon-
solidasyon dalgasının sektörlerdeki oyuncu sayısını 
azaltacağını da belirterek, bunun kar marjını artıra-
cağını, ancak tüketiciler açısından olumsuz sonuçla-
ra yol açabileceğini öngörüyor.

Kearney’nin bu çok önemli raporunu Şubat sayı-
mızın kapak konusu yaptık ve dergimizde geniş bir 
şekilde yer verdik.

ULUSAL EKONOMİLER 
GÜÇ KAZANACAK

Uluslararası danışmanlık şirketi Kearney’nin Türki-
ye Direktörü Onur Okutur’un dediği gibi; Covid-19, kü-
reselleşmede kırılmaya yol açtı, ulusal ekonomilerin 
güç kazanacağı bir döneme giriyoruz. Ülkelerin dışa 
bağımlılığı azaltma çabaları yerli özel sektör şirketleri 
için önemli fırsatlar doğuracak. “Giyilebilir Teknoloji-
ler” alanında inovatif çözümler üreten Türk teknoloji 
şirketi Infinitech işte bunlardan biri. Üniversite-sana-
yi işbirliği projeleri kapsamında, Yeditepe Üniversitesi 
ile birlikte tamamladığı Ar-Ge çalışmaları ve tekstil en-
düstrisi ile yürüttüğü Ür-Ge çalışmaları neticesinde, 
tekstil yüzeylerini mikroorganizma ve virüslere kar-
şı uzun süreli etkin koruma sağlayan formülasyonu 
geliştirdi. Tamamen yerli ve milli kaynaklarla üreti-
len, temel maddesi bor elementi olan patentli bu özel 
formülasyonun, Türkiye’de başta tekstil ihracatında 
olmak üzere bir devrim yaratması bekleniyor. Infini-
tech ile 700 milyon dolarlık katma değerli üretim ve 
ihracat hedefleniyor. Infinitech Kurucu Ortak ve CE-
O’su Esen Tümer, Infinitech Kurucu Ortak ve Yönetim 
Kurulu Üyesi Selin Özyüksel, Yeditepe Üniversitesi Ge-
netik ve Biyomühendislik Bölümü Başkanı Profesör Dr. 
Fikrettin Şahin’i bu başarılarından dolayı kutluyorum.

GÜNÜMÜZÜN PETROLÜ “VERİLER”
Ekovitrin yazarı Mikayil Baydaroğlu, Şubat sayı-

sında kaleme aldığı araştırma-analiz yazısında veri-
lerin günümüzün petrolü olduğunu vurguluyor. Bay-
daroğlu, petrolün tahtına verilerin geçeceğinin altını 
çiziyor ve şunu belirtiyor: “Süregelen internet çağın-
da verilere hükmeden, gücü, etkiyi ve parayı da sa-
hiplenmiş olacak.”  

Dünyanın en çok kullanılan sosyal platformları-
nın başında 2,7 milyar kişi ile Facebook geliyor. Onu 2 
milyar kişi ile Youtube ve yine 2 milyar kişiyle What-
sapp takip ediyor. Messenger’ı 1,3 milyar, Wednet’i 1,2 
milyar ve Instagramı ise 1,1 milyar kişi kullanıyor. Bu 
ve benzeri şirketler üzerinden toplanan veriler, ben-
ce petrolden ve diğer kaynaklardan da daha önemli 
hale geliyor. Big Data dediğimiz verileri ABD’li şirket-
lerin elinde tuttuğu malum. Bu veriler ABD kanalıy-
la, özellikle İsrail devleti ile de paylaşılıyor. Veriler 
insanlığın faydasına kullanılacağı gibi, bir silaha da 
dönüşebilir endişesi var. Ülkelerin güvenlik sorunla-
rı önemli…  Big Data’ya sahip olanlar geleceğin dünya-
sını şekillendirecekler.

AYLIK İŞ VE EKONOMİ DERGİSİ MOUNTHLY BUSINESS AND ECONOMICS MAGAZINE

Ekovitrin dergisinde yayınlanan her türlü yazı ve haber kaynak belirtilme-
den kullanılamaz. Başka kaynak veya gazeteden alıntı yazarlar ve dergi 
yazarlarına ait yazılardan dolayı Ekovitrin dergisi sorumlu tutulamaz.
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Tehlikeli madde taşımacılığı, 
bünyesinde kimyasal madde 
barındıran, yanıcı özelliğe sa-
hip olan ürün ve hammadde-
lerin taşınma işlemidir. Özel 
ihtisas gerektiren ve izinlere 
tabi bir lojistik hizmeti olan 
tehlikeli madde taşımacılığın-
da birçok risk bulunduğun-
dan uyulması gereken bazı 
kurallar geçerlidir. 

Cumhurbaşkanı Recep 
Tayyip Erdoğan, yüksek 
faize kesinlikle karşı 
olduğunu söyleyerek, 
“Kur istikrarı enflasyonla 
mücadelede oldukça önemli 
bir yer tutuyor. Cari açıkla 
mücadelede yapısal önlemlere 
hız veriyoruz” dedi.

Devletlerin borç yükü arta-
cak, yoksulluk ve eşitsizlik 
büyüyecek, gıdaya erişim 
zorlaşacak, büyük şirketler 
küçükleri yutacak, 20 mil-
yon işçinin yerini robotlar 
alacak.

Kamu kurumu olan TRT, 
Diriliş Ertuğrul, Payitaht 
Abdülhamid, Uyanış: Büyük 
Selçuklu gibi misyonuna 
uygun tarihi dizileri yayın-
layarak, mille-
timize şanlı 
geçmişimizi 
hatırlatır-
ken dünya-
nın dört bir 
yanına bu 
dizileri ihraç 
etmeyi 
başarıyor.
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AZERBAYCAN VE TÜRKMENİSTAN 
ARASINDA TARİHİ ANLAŞMA

Azerbaycan ve Türkmenistan, iki ülke arasında yıllardır sorun yaratan Hazar 
Denizi’ndeki petrol yatağı konusunu, ortak işletme anlaşması imzalayarak çözdü. 

Azerbaycan’dan ve Türkmenistan’dan 140 kilometre mesafede bulunan ve “Dostluk” 
ismi verilen yatak artık iki ülke tarafından ortak işletilecek.

HABER | AZERBAYCAN-TÜRKMENİSTAN

A zerbaycan ve Türkmenistan, Ha-
zar Denizi’ndeki petrol yatağı so-
rununu “Dostluk”la çözdü. Hem 
Azerbaycan’dan hem de Türk-

menistan’dan 140 kilometre mesafede bu-
lunan ve “Dostluk” ismi verilen yatak artık 
iki ülke tarafından ortak işletilecek.

Azerbaycan Cumhurbaşkanı İlham Ali-
yev ile Türkmenistan Cumhurbaşkanı Gur-
bangulu Berdimuhammedov, iki ülke dışiş-
leri bakanlarının imza attığı törene video 
konferans yöntemiyle katılarak anlaşma-
ya verdikleri önemi ortaya koydu.

Sovyetler döneminde, 1980’li yılların so-
nunda Azerbaycanlı jeologlar tarafından 
bulunan yatak, Hazar Denizi’nde iki ülkeye 
ait kullanım alanlarının tam ortasında bu-
lunduğu için “Aralık” diye isimlendirilmişti. 
Sovyetlerin dağılmasının ardından yatağa 
Türkmenistan’da “Serdar”, Azerbaycan’da 
ise “Kepez” ismi verilmiş, her iki ülke de bu 
havzanın kendisine ait olduğunu öne sür-
müştü. Yatağın hangi ülkeye ait olduğu ve 

nasıl işletileceği konusu, yıllardır iki ülke 
arasında diplomatik sorunlara neden olu-
yordu. Dostluk yatağının bulunduğu alanda 
deniz derinliği 250 metreye kadar ulaşıyor. 
Petrol ise deniz dibinden yaklaşık 3 bin 500 
metre derinlikte bulunuyor. Yatağın yakla-
şık 60 milyon ton petrol rezervine sahip ol-
duğu öngörülüyor.

100 MİLYAR METREKÜP DE 
DOĞALGAZ VAR

Yatağın, petrolün yanı sıra yaklaşık 4 bin 
metre derinlikte, 100 milyar metreküp doğal-
gaz rezervine sahip olduğu tahmin ediliyor.

Caspian Barrel Petrol Araştırmaları Mer-
kezi Başkanı İlham Şaban, yaptığı açıklama-
da, Dostluk ismi verilen yatağın ortak işle-
tilmesi konusunda imzalanan anlaşmayla 
Azerbaycan ve Türkmenistan arasındaki 
enerji işbirliğinde yeni bir sayfa açıldığını 
söyledi. Şaban, Sovyetler döneminde Ha-
zar’ın Sovyetlere ait kısmının Rusya, Kaza-
kistan, Azerbaycan ve Türkmenistan ara-

sında dört ekonomik alana bölündüğünü, 
sözü geçen yatağın, Azerbaycan ve Türk-
menistan alanlarının tam kesiştiği nokta-
da kaldığını belirtti.

“İKİ ÜLKE ÜÇÜNCÜ 
ÜLKELERLE ANLAŞMIŞTI”

Azerbaycan ve Türkmenistan’ın bağım-
sızlıktan sonra yatağı işletmek için ayrı ayrı 
üçüncü ülkelerin şirketleriyle anlaşmalar 
yaptığını hatırlatan Şaban, yine iki ülkenin 
itirazlarıyla bu anlaşmaların feshedildiğini 
ve yatağın işletilmeden kaldığını kaydetti.

Şaban, Azerbaycan’ın Hazar’da mevcut 
yatakları nedeniyle denizaltı petrol ve do-
ğal gaz ulaşım hatlarına sahip olduğunu, do-
layısıyla yeni yataktan çıkarılacak petrolün 
kıyıya daha kolay ve az masrafla ulaştırı-
labileceğini kaydetti. Azerbaycan’da petrol 
üretiminin mevcut yatakların uzun zaman-
dır kullanılması nedeniyle azaldığını belir-
ten Şaban, yeni yatağın petrol üretimini is-
tikrarlı hale getireceğini ifade etti.
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M odanın öncüsü, muhafazakar 
giyimde dünya trendlerine yön 
veren Zühre, sektöründe bü-
yük bir fark yaratarak, bayile-

rini destekleyecek adımlar atıyor. Bayilerine 
‘zuhre.com.tr’ üzerinden satış yapma imka-
nı veren Zühre, muhafazakar giyimde bir ilki 
gerçekleştirdi ve online satış kanalı ile bayi-
lerini birer ‘e-ticaret bayisi’ne dönüştürdü.

Zühre Yönetim Kurulu Başkanı Hüsnü 
Ekin, “Tüm bayilere online olarak da Zühre 
ürünlerinin satışını yapabilme imkanı vere-
ceğiz. Zühre olarak e-ticaret yatırımı ile bayi 
ağımızı da internet satışına taşıyoruz. 2020 
yılındaki önemli yatırımlarımızın ardından, 
2021 yılı da bizim için atılım yılı olacak. Züh-
re olarak, 2020 yılında pandeminin etkileri-
ni absorbe etmek üzere ‘e-ticaret bayilik sis-
temi’ni kurmak üzere harekete geçtik. 2020 
yılında online satış sitemiz açıldı. Zühre ola-
rak online satış kanallarımıza yaptığımız bu 
yatırımlarımız, bayi ve franchiselarımız için 
de büyük bir destek sağlayacak. Pandemide 
de üretimimizi sürdürdük ve dijital pazarla-
ma yatırımları ve dijital pazarlamaya har-
cadığımız bütçelerimizi artırdık. Zühre’nin 
yurtiçi ve yurtdışı bayi ve ‘franchise’larımı-
za ürünlerimizi hızlı bir operasyon ile teslim 
etmemiz bayilerimize ve corner mağazala-
rımıza zaman kazandırıyor” dedi. 

“4 KITA VE 35 ÜLKEYE 
ÜRÜN SAĞLIYORUZ”

Hüsnü Ekin, sözlerine şöyle devam etti: 
“Zühre olarak tekstil sektöründe trendleri 
belirleyen bir firmayız. Pardesü, kap, elbise, 
takım, tunik, gömlek, etek, pantolon, elbise, 
ikili takım, bluz, ferace, abiye, yelek, çanta ve 
eşarp gibi birçok ürün grubunda ürünler ta-
sarlıyor ve üretiyoruz. Bu seçkin çeşitlilik bir 
mağazanın tüm ihtiyaçlarını zamanında ve 
en iyi derecede karşılayacak yeterlilikte, bu 

da bayilerimiz ve franchise’larımıza verdiği-
miz desteğin başında geliyor. Tekstil sektö-
rü yıldan yıla büyüyen bir sektör. Pazar artık 
İstanbul’un belli başlı lokasyonlarını aşarak 
küresel arenalara taşındı. Önümüzdeki dö-
nem için hedefimiz önce Cezayir, Endonez-
ya, Almanya ve Lübnan pazarında bayi aça-
rak ve franchise vererek büyümek ve diğer 
ülkelere de açılarak markayı yıldan yıla daha 
güçlü kılarak küresel pazarda etkin bir Türk 
markası konumuna gelmek istiyoruz. Dün-
yanın en önemli caddelerinde Zühre olarak 

daha çok yer almak istiyoruz. Yapacağımız 
yatırımlar ve açacağımız mağazalarla 2020 
ve 2021 yıllarında da sektörümüzün büyü-
me hedefine önemli katkılar sağlamaya de-
vam edeceğiz. Zühre olarak, Türkiye ile bir-
likte 4 kıtada 35 ülkede, 45’ten fazla şehirde 
350’den fazla satış noktasına ürün sağlıyo-
ruz. 2021’de, İstanbul, Bursa, Ankara, Adana, 
Kahramanmaraş, Gaziantep’te, yurt dışın-
da ise Rusya, Suudi Arabistan, Azerbaycan, 
Irak, Fas’ta bayilikler vermeyi hedefliyoruz.”

Hüsnü Ekin, “Pandemi sürecinde bizim için 
en önemli olan insan faktörü ile ilgili genel 
sağlık tedbirleri aldık. Çalışanlarımız bizim 
ailemiz ilk önce onların sağlığını olumsuz et-
kileyecek durumlar için şirket yapımızı ona 
göre düzenledik. Bunun dışında müşterileri-
miz ile süreci nasıl atlatabiliriz onlara nasıl 
destek olup bu virajı nasıl kazasız geçebili-
riz ile ilgili çalışmalarımız oldu” diye konuştu. 

“BAYİLERİMİZİ ‘E-TİCARET’ 
BAYİSİNE DÖNÜŞTÜRDÜK”

Zühre Yönetim Kurulu Başkanı Hüsnü Ekin, “Zühre, muhafazakar giyimde 
bir ilki gerçekleştirdi ve online satış kanalı ile bayilerini birer ‘e-ticaret 

bayisi’ne dönüştürdü” dedi.

HABER | ZÜHRE

HÜSNÜ EKİN: “Zühre olarak e-ticaret yatırımı ile bayi 
ağımızı da internet satışına taşıyoruz. 2020 yılındaki 
önemli yatırımlarımızın ardından, 2021 yılı da bizim 
için atılım yılı olacak.”

ZÜHRE YÖNETİM KURULU BAŞKANI HÜSNÜ EKİN:
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P rojeleriyle Türkiye ve dünya ça-
pında ilklere imza atmış lider şir-
ketlerden birisi olduklarını belir-
ten TÜMSAŞ CEO’su Orkun Tosun, 

“Lobi yönetimi, sıra sistemleri ve kiosk çö-
zümleri başta olmak üzere müşterilerimi-
ze donanım, yazılım ve endüstriyel tasarım 
alternatifleri içeren verimlilik odaklı iş tek-
nolojileri sunarken aynı zamanda kurulum, 
periyodik bakım ve onarım gibi hizmetleri 
de sağlıyoruz. Hazır ürünler ile B2B alanın-
da bankalar ve self servis işlerinin olduğu 
yerlere hizmet veriyoruz. Burada kendimi-
zi müşterinin kurumla olan her türlü tema-
sındaki yolculuğunu kolaylaştıran ve yöne-
ten taraf olarak konumlandırıyoruz. Diğer 
taraftan mühendislik ve tasarım alanına 
yönelik de çalışmalarımız devam ediyor. 
Müşterilerimizin isteklerine göre ürünler 
tasarlıyoruz. Sıfırdan bir ürün hayali olan 
ve hem yazılım hem donanım açısından bir 
değer yaratabilme isteği olan finans dünya-
sındaki firmalara hizmet veriyoruz” dedi.

“2020, MEVCUDU 
KORUMA YILI OLDU”

Pandemi döneminde verdikleri servis ve 
iş yapış şekillerini baştan tanımladıklarını ve 
bu sürece adapte olduklarını kaydeden Or-
kun Tosun, “Bize göre 2020, mevcudu aynı 
standartlarda koruma yılı oldu. Teknolojik 
altyapımız iyi olduğu için çok zorlanmadık 
fakat değişime ayak uydurmanın psikolojik 
olarak zorladığını söyleyebilirim. Koronavi-
rüs sonrası değişen müşteri beklentisi ve 
ortak kullanım alanlarındaki hijyenin önemi 
ile beraber temassız teknolojiler de ön pla-
na çıktı. Bu dönemde yeni projeler ve yeni 
işler geliştirdik; bunlardan biri eczaneler-
de kullanılmak üzere geliştirdiğimiz C-Box 
Temassız Sıra Sistemi oldu. Bu ürün ile te-
massız bir şekilde randevu alabiliyorsunuz. 
Ülkemize küresel salgın döneminde destek 
olmak adına ürünümüzü belli bölgelerdeki 

eczanelerin ücretsiz bir şekilde kullanım-
larına sunduk” diye konuştu. 

Orkun Tosun, “Pandemi sürecinde birey-
sel olarak tedbirlerimizi alsak da riskin en 
aza indirilmesi için tedbirlerin karşılıklı ola-
rak alınması gerektiğini biliyoruz. Bu nok-
tada pandemi sürecinin bir getirisi olarak 
hayatlarımıza giren HES Kodu artık birçok 
noktada kontrol edilebiliyor hale geldi. Bu 
kontrol sürecini, mümkün olduğunca hızlı ve 
sorunsuz bir şekilde yapabilmek en önem-
li konulardan biri. Biz de bu soruna çözüm 
olacak yeni bir ürün geliştirdik. HES Kodu 
Sorgulama ürünümüz, şubelere işlem yap-
mak üzere gelen müşterilerin, Sağlık Bakan-
lığı sistemi üzerinden, anlık olarak yapılan 
sorgulama sonucuna göre işlem yapabil-
medeki uygunluk durumlarının teyit edil-
diği bir web uygulaması” şeklinde konuştu.

Orkun Tosun, sözlerine şöyle devam etti: 
“Bakanlık kayıtlarına göre HES kodu risksiz 

olan müşteriler için S-Matik sıra sistemi ki-
osklarında işlem ekranları açılıyor. HES Kodu 
Sorgulama ürününü tasarlarken, S-Matik 
sıra sistem uygulamamız ile entegre olma-
sına özellikle karar verdik. Ürünün bulundu-
ğu yerlerde kuruma gelen müşteriler bu sor-
gulamayı geçmeden sıra sisteminden işlem 
yapamıyor. Bir diğer ürünümüz ise S-Matik 
sıra sistemi ile entegre çalışan Randevu Sis-
temi. Bu ürünümüz, müşterilerimize web veya 
mobil uygulama üzerinden istedikleri işlem 
menüsüyle sıra numarası almalarını sağla-
yan bir uygulama. Özellikle hijyenin eskisin-
den çok önemsendiği pandemi döneminde, 
müşterilere şubeye gitmeden randevulu bi-
let alma imkanı sunuyoruz. Böylelikle sade-
ce randevu saatinde şubede olmaları yeterli 
oluyor. Pandemi döneminde sağlığımızın ve 
zamanımızın en kıymetli değerlerimiz oldu-
ğunu hatırladık. Randevu sistemi gibi ürün-
lerin kullanımının artırılmasını öneriyoruz.”

“ZAMAN, BİLGİ VE ÇEVRE YÖNETİMİNE 
YÖNELİK ÜRÜNLER GELİŞTİRİYORUZ”

TÜMSAŞ CEO’su Orkun Tosun, 40 yılı aşkın tecrübeleriyle TÜMSAŞ 
olarak verimlilik odaklı iş teknolojileri alanında ‘zaman, bilgi ve çevre 

yönetimi’ konularına yönelik ürünler geliştirdiklerini söyledi. 

HABER | TÜMSAŞ

TÜMSAŞ CEO’SU ORKUN TOSUN:

ORKUN TOSUN: 
“Müşterilerimizin 

isteklerine göre 
ürünler tasarlıyoruz. 

Sıfırdan bir ürün 
hayali olan ve 

hem yazılım hem 
donanım açısından 

bir değer yaratabilme 
isteği olan finans 

dünyasındaki 
firmalara hizmet 

veriyoruz.”
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Şahinler Holding Yönetim Kurulu 
Başkanı Kemal Şahin, Armin Lasc-
het’in Şansölye Merkel’in partisi 
CDU’nun yeni başkanı olmasının ol-
dukça sevindirici bir haber olduğunu 
söyleyerek, “Armin Laschet, yaban-
cılara olumlu bakan, entegrasyonu 
destekleyen ve Türkiye’ye negatif 
yaklaşmayan bir politikacı. Gelecek-
te Federal Başbakan yani Şansölye 
olma olasılığı çok yüksek. 8 ay son-
ra belki büyük ihtimalle Merkel’in 
koltuğuna oturup Şansölye olacak. 
Bu durum aynı zamanda bizim Av-
rupa’ya yaklaşmamızı sağlayacak. 
Almanya, ekonomisiyle, siyasetiyle 
Avrupa’nın belirleyicisi büyüklük-
te bir üye. Avrupa’da işimiz kolayla-
şacak. Bu Türkiye için hatta Türki-
ye-Almanya ilişkileri için iyi neticeler 
doğuracak” dedi.

“ARMİN LASCHET İLE 
ÖNEMLİ BİRÇOK PROJE 
GERÇEKLEŞTİRDİK”

Armin Laschet’in CDU’nun başına 
geçmesini değerlendiren Kemal Şa-
hin, “Almanya’dan çok güzel bir ha-
ber geldi. Almanya Başbakanı Angela 
Merkel’in partisi Hristiyan Demok-
rat Partisi’nin (CDU) 33. kongresin-
de genel başkanlık seçimini Armin 
Laschet kazandı. Yüzde 60 oranında 
delegelerin oyunu alarak, Şansölye 
Merkel’in partisi CDU’nun yeni baş-
kanı olması sevindirici bir haber. Bu 
Türkiye için hatta Türkiye-Almanya 
ilişkileri için iyi neticeler doğuracak. 
Türk dostu olarak nitelendireceği-
miz Armin Laschet’le beraber önemli 
birçok proje gerçekleştirdik. Kendisi 
benim de üniversiteyi okuduğum ve 
halen firmalarım bulunan Aachen 
şehrinden. Türk-Alman Gençlik ör-

gütü TD-Platform’u birlikte kurduk. 
Danışma Kurulu’nda beraber çalıştık 
ve önemli mevkilere gelen insanlar 
yetiştirdik. Ayrıca Kuzey Ren-Vest-
falya eyaletinde Entegrasyon Baka-
nı’yken ben de onun danışma kuru-
lundaydım. Hannover’in Büyükşehir 
Belediye Başkanı ve Yine Armin Las-
chet’in yanında olan Serap Güler de 
Entegrasyondan Sorumlu Bakan ro-
lünde. Dolayısıyla Türk ve yabancıla-
rın yükselmesine katkı sağlayan bir 
insan, göçmenlere yakın olan bir in-
san ve benimde değerli bir dostum. 
CDU’nun başına böyle birinin seçil-
mesi çok önemli. Konservatif Alman 
toplumunun yabancılara bakışı fark-
lı olacak” diye konuştu.

Artık bu önemli gelişmeyle Türk-
ler ve Almanların birbirlerini daha 
iyi anlayacağını, ayrıca Türkiye-Al-
manya ilişkilerinin daha iyi ve olum-
lu olacağını düşündüğünü kayde-
den Kemal Şahin, “Zaman zaman 
kendisiyle görüşüp ilişkileri nasıl 
iyi bir noktaya oturtabiliriz diye 
değerlendiriyoruz. Şu anda halen 
NRW Başbakanı ve orada 1 milyon 
civarında Türk var. En çok Türk 
kökenli girişimci orada. Nüfusun 
yüzde 25’i yabancılardan oluşuyor. 
Dolayısıyla bence şansölye seçilir-
ken de yabancıların oyu ilk olarak 
CDU’ya doğru kayacak. Yabancılara 
daha olumlu bakan, entegrasyonu 
destekleyen ve Türkiye’ye negatif 
bakmayan bir politikacı. Gelecek-
te Federal Başbakan yani Şansöl-
ye olma olasılığı çok yüksek. 8 ay 
sonra belki büyük ihtimalle Mer-
kel’in koltuğuna oturup Şansölye 
olacak. Bu durum aynı zamanda 
bizim Avrupa’ya da yaklaşmamızı 
sağlayacak. Almanya, ekonomisiy-
le, siyasetiyle Avrupa’nın belirleyi-
cisi büyüklükte bir üye. Avrupa’da 
işimiz kolaylaşacak” diye konuştu. 

Kemal Şahin, sözlerine şöyle de-
vam etti: “Hem Almanya’da hem Tür-
kiye’de birçok kez bir araya geldi-
ğimiz, Almanya’nın bir taraftan da 
Avrupa’nın lideri diyebileceğimiz 
Armin Laschet’in bu koltuğa otur-
ması beni çok sevindirdi. Çok gü-
zel işler yaptık. Umarım gelecek-
te başbakan yani şansölye olur ve 
Türkiye - Almanya ilişkileri, Avrupa 
ilişkileri de çok iyi bir noktaya ge-
lir. Bu iki ülkenin de faydasına. Biz 
de elimizden geleni yapacağız. Sa-
yın Armin Laschet’i kutluyor, ha-
yırlı olsun diyorum.”

Şahinler Holding Yönetim Kurulu Başkanı Kemal Şahin, Armin 
Laschet’in Şansölye Merkel’in partisi CDU’nun yeni başkanı olmasını 
değerlendirdi. Türk dostu olan Armin Laschet’le beraber önemli birçok 
proje gerçekleştirdiklerini belirten Kemal Şahin, “Armin Laschet, 
Merkel’in koltuğuna oturursa Avrupa’da işimiz kolaylaşacak” dedi.

“AVRUPA’DA İŞİMİZ KOLAYLAŞACAK”

HABER | ARMIN LASCHET

TÜM YOLLARA
AÇILAN

KAPINIZ...

Kuzey Ren-Vestfalya’nın Başbakanı
Armin Laschet

Şahinler Holding Yönetim 
Kurulu Başkanı Kemal Şahin
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TRT’NİN ‘DİRİLİŞ’İ

Kamu kurumu olan TRT, Diriliş Ertuğrul, Payitaht Abdülhamid, 
Uyanış: Büyük Selçuklu gibi misyonuna uygun tarihi dizileri 
yayınlayarak, milletimize şanlı geçmişimizi hatırlatırken 
dünyanın dört bir yanına bu dizileri ihraç etmeyi başarıyor.

KAMURAN ABACIOĞLU

Ekovitrin Medya Grubu 
Yönetim Kurulu Başkanı

ANALİZ | TRT

2006 yılında TRT Genel Müdürlü-
ğü’ne adaylığımı koyduğumda TRT 
için ‘uyuyan dev’ tanımını yapmış 
ve uyuyan devi ayağa kaldırmayı 
hayal ettiğimi yazmıştım. Ne yazık 
ki o dönemde Fetöcüler TRT’yi ele 
geçirdiler. 2014 yılından başlayarak 
Fetöcülerin temizlendiği TRT devi, 
yavaş da olsa uyanıp önce ‘diriliş’ 
şimdi ise  ‘yükseliş’ dönemini yaşı-
yor. Kamu kurumu olan TRT, Diri-
liş Ertuğrul, Payitaht Abdülhamid, 
Uyanış: Büyük Selçuklu gibi misyo-
nuna uygun tarihi dizileri yayınla-
yarak, milletimize şanlı geçmişimi-
zi hatırlatırken dünyanın dört bir 
yanına bu dizileri ihraç etmeyi ba-
şarıyor. 2017 yılı ortasında TRT Ge-
nel Müdürlüğü’ne atanan İbrahim 
Eren, televizyon yöneticiliği dalın-
da master yapmış genç ve dünyayı 
okuyan bir yönetici olarak TRT’de 
başarılı işler yapıyor. Pandemide 
milletin evlere kapandığı dönemde 
TRT’nin sadece tarihi dizileri değil 
Masumlar Apartmanı, Türkan Ha-
nım’ın Konağı gibi birçok aile dizi-
leri de ilgiyle izleniyor. Milyonlarca 
öğrenciye eğitim hizmeti veren EBA 
kanalı da bu gayretin bir başka ürü-
nü oldu. TRT1’in yanı sıra TRT Ha-
ber, müzik, spor, çocuk ve belgesel 
kanalları da kendi alanında en çok 
izlenir oldular.

TRT Genel Müdürü İbrahim Eren, 
Asya Pasifik Yayıncılar Birliği Başkan-
lığını da yürütüyor. İngilizce haber 
kanalı TRT World, harcanan büyük 
paralara rağmen arzulanan sevi-
yeye ulaşmasa da Türkiye’nin dış 
dünyadaki imajına katkı sağlama-
yı ve doğru enformasyonunu sür-
dürüyor. TRT Genel Müdürü İbra-

him Eren, TRT’nin tanıtım gecesinde 
faaliyetleriyle ilgili bilgi verirken, İs-
tanbul ve Konya’da iki uluslarara-
sı film platosu kurduklarını söyledi. 
Eren, TRT’nin dijitalleşmeye önem 
verdiğini ve sürpriz projeler hazır-
ladıklarını açıkladı. Osmanlı’nın ef-
sanevi Kaptan-ı Deryası Barbaros 
Hayrettin Paşa’yı anlatan ve baş-
rolünde Engin Altan Düzyatan’ın 
oynadığı ‘Barbaros’ dizisi, TRT’nin 
yeni, iddialı yapımları arasında yer 
alıyor. Ayrıca genel müdürden TRT 
Balkanlar kanalının da yayına ge-
çeceğini öğrenmek, Evlad-ı Fatihan 
olarak bizleri mutlu etti.

TRT’ye yeni dönemde daha şef-
faf bir yönetim sergilemesini, hal-
kın vergileri ve elektrik, bandrol 
gibi kesintilerle oluşan bütçesini, 
misyonunu sürdürerek harcama-
sını bekliyoruz.

 | ADVERTORIAL

CASTROL
ÇEVRE VE PERFORMANSA 

ODAKLANIYOR
Castrol bugüne kadar üretilen araçlara uygun ürünler sunduğu gibi, 2021 yılı ve sonrasında 

üretilecek yeni araçların, tasarımdan kaynaklı ihtiyaçlarını ve karbon salımı hedeflerini 
karşılamaya yardımcı ürünlerini şimdiden hazırlıyor.

M adeni yağ devi Castrol 
son teknoloji ürünleri 
ile otomobillerin gerçek 
performansını ortaya 

çıkarıyor. En yeni teknolojilere ve araç 
üreticilerinin tercihlerine uygun madeni 
yağlarlar karbon salımını azaltıyor, 
aynı zamanda yakıt verimliliği sağlıyor. 
Castrol bugüne kadar üretilen araçlara 
uygun ürünler sunduğu gibi, 2021 yılı ve 
sonrasında üretilecek yeni araçların, 
tasarımdan kaynaklı ihtiyaçlarını ve 
karbon salımı hedeflerini karşılamaya 
yardımcı ürünlerini şimdiden 
hazırlıyor. Araçların özelliklerine uygun 
viskozitedeki ürünleri ile motorun 
gerçek performansının açığa çıkmasına 
yardımcı oluyor. 

VOLKSWAGEN GRUBU ARAÇLARA 
ÖZEL GELİŞTİRİLEN ÜRÜNLER 
CASTROL’DEN

Castrol, Volkswagen, Audi, SEAT ve 
ŠKODA’nın içinde yer aldığı  
Volkswagen grubu araçlar için özel 
olarak geliştirilmiş ürünler sunmaya 
uzun yıllardır devam ediyor. 2021 
yılında da Volkswagen Grubu araçların 
fabrika ilk dolumlarında ve bu araçların 
bakımlarında kullanılacak 0W-20 viskozite 
için de Castrol, EDGE Professional LL IV FE 
0W-20 ürününü tüketicilerine sunmaya 
hazır. Castrol EDGE Professional LL IV FE 
0W-20 yakıt verimliliği* ve düşük karbon 
salımı sağlıyor. Mikro filtreleme teknolojisi 
kullanılarak geliştirilmiş Castrol EDGE 
Professional, dünya çapında en yüksek 
standartlara göre karbon nötr (CO2) 
sertifikasına sahip olması ile öne çıkıyor. 
Patentli Sıvı TİTANYUM Teknolojisi’ne 
sahip Castrol EDGE Professional, basınç 

altında şekil değiştirerek daha güçlü bir 
forma geçiyor. Metal-metal temasını ve 
sürtünmeyi azaltarak, motorun gerçek 
performansının ortaya çıkmasına 
yardımcı oluyor. 

GELECEĞİN ARAÇLARINA 
GELECEĞİN E-SIVILARI

Castrol, Volkswagen ile elektrikli 
araçlar için geliştirdiği e-sıvılarını yeni 
nesil otomobillerin yarıştığı platformlarda 
da test ediyor. Bu kapsamda, Castrol’ün 
e-sıvıları Volkswagen’in elektrikli yarış 
otomobili Volkswagen ID.R ile son birkaç 
senedir önemli başarılar elde etti. Elinde 
bulundurduğu hız rekorlarına son olarak 
Tianmen Dağı yolunda ve Bilster Berg 
pistinde kırdığı rekorları da ekleyen 
Castrol e-sıvılarıyla güçlendirilmiş 

ID.R, elektrikli araç platformlarının 
geliştirilmesine de önemli katkılar 
sağlıyor. ID.R ve Castrol iş birlikteliği 
sayesinde kazanılan öğretiler elektrikli 
araç ve e-sıvı teknolojisine yön veriyor.

YILLAR GEÇSE DE
DEĞİŞMEYEN TAVSİYE

Türkiye’nin lider otomotiv distribütörü 
Doğuş Otomotiv, 27 yıldır Castrol’ü tercih 
ediyor. Doğuş Otomotiv’in bünyesinde 
bulundurduğu Volkswagen, Audi ve 
SEAT markalarının yetkili servis 
ağında en çok tercih edilen madeni yağ 
markası olarak Castrol liderliğini devam 
ettiriyor. Türkiye’de her geçen gün 
penetrasyonunu artıran Yüce Auto’nun 
ŠKODA ve Doğuş Otomotiv’in Volkswagen 
Grubu araçlar için tercihi Castrol.

*PV 1451 test sonucuna göre, referans alınan 15W-40 viskoziteli ürüne kıyasla. 
Araç tipine, sürüş koşulları ve sürüş stiline göre değişkenlik gösterebilir.

İBRAHİM EREN
TRT Genel Müdürü 
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“YÜKSEK FAİZE
KESİNLİKLE 
KARŞIYIM”

CUMHURBAŞKANI 
RECEP TAYYİP ERDOĞAN: 

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, yüksek 
faize kesinlikle karşı olduğunu söyleyerek, 

“Kur istikrarı enflasyonla mücadelede oldukça 
önemli bir yer tutuyor. Cari açıkla mücadelede 

yapısal önlemlere hız veriyoruz” dedi.

RECEP TAYYİP ERDOĞAN: “2021 
yılı için bütçe açığını milli gelirin 
yüzde 3.5 seviyesi üstünde tutmayı 
yeni hedef olarak belirledik. 
Bütçede oluşturacağımız mali 
alanı, gerekmesi halinde salgın 
kaynaklı ilave harcama ihtiyaçlarını 
karşılamak üzere kullanacağız. 
Hizmetlerimizi artırırken, kamu 
olarak vatandaşın bize emanet 
ettiği vergileri en doğru şekilde, 
ekonomik ve verimli kullanacağız.”

C umhurbaşkanı Recep Tayyip 
Erdoğan, ekonomi ve hukuk 
alanındaki reform çalışmala-
rında yoğun bir hazırlık gün-

demini geride bıraktıklarını söyledi. Re-
cep Tayyip Erdoğan, “Ekonomide bu yıl 
temel hedeflerimizden birisi, fiyat istik-
rarını sağlamak olacak. Kur istikrarı enf-
lasyonla mücadelede oldukça önemli bir 
yer tutuyor. Cari açıkla mücadelede yapı-
sal önlemlere hız veriyoruz. Yüksek faize 
kesinlikle karşıyım” dedi.

Türkiye Genç İş Adamları Konfederas-
yonu’nu (TÜGİK) Üsküdar’da bulunan Cum-

hurbaşkanlığı Vahdettin Köşkü’nde kabul 
eden Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdo-
ğan, faize kesinlikle karşı olduğunu vur-
gulayarak, “Bu konuda sizlerin mesajları 
önem arz ediyor. Çünkü siz şu anda yatı-
rımcı konumundasınız. Eğer siz bu yatı-
rımları düşük faizli kredi imkanına sahip 
olursanız yapabileceksiniz. Siz bu yatırım-
ları yaptığınız zaman bu bize neyi sağlaya-
cak? İstihdamı, üretimi, ihracatı sağlayacak. 
Bütün bunlar uluslararası piyasada reka-
bet imkanını sağlayacak. Bunları başara-
cağız ki ne yapalım devlerle yarış edebilir 
hale gelelim. Şunu çok açık net söylüyo-



www.ekovitrin.com   •   Şubat 202118 Şubat 2021   •   www.ekovitrin.com 19

rum; dünyada şu anda eksi faizle kredi ve-
ren finans kuruluşları var. İşte buyurun Ja-
ponya eksi faiz, İsrail kendi içinde eksi faiz 
ama başkasına karşı daha fazla faizle veri-
yor o ayrı. Avrupa’ya gelin 1, o civarda, Ame-
rika’ya gelin hakeza. Peki bize ne oluyor da 
20’lerin üzerine çıkıyoruz. Bizim arkadaşlar 
bana kızıyor biliyorum. Ama kusura bakma-
sınlar ben bu ülkenin cumhurbaşkanıysam 
ben bunu anlatmaya devam edeceğim. Çün-
kü ben yüksek faizle ülkemin kalkınacağına 
inanmıyorum. Çünkü biz eğer yatırımı güç-
lendirirsek, işsizlik diyoruz, istihdamı güç-
lendirirsek, üretimi artırırsak, ihracatımı-
zı artıracağız ki dışarıdan imkanlar gelsin, 
cari açığı da azaltmış olalım, hatta bitirmiş 

olalım. Buna ihtiyacımız var ve savunma sa-
nayinde başarıyı getiren yönetişim modeli-
ni imalat sanayiinin diğer alt sektörlerinde 
de uygulayacağız” diye konuştu.

Cumhurbaşkanı Erdoğan, “Ekonomide 
temin edeceğimiz güven ve istikrar saye-
sinde üzerimizdeki büyük faiz yükünden 
de büyük ölçüde kurtulacağımıza inanıyo-
rum. Şimdi bankalar neyle övünüyor, ‘ben 
şu kadar kar ettim’, öbürü neyle övünüyor, 
‘ben de senden fazla kar ettim’. Sizin karınız 
önemli değil, bu noktada reel sektördekile-
rin karı bizim için önemli. Bunu başarma-
mız lazım. Eğer reel sektör kar etmiyorsa 
demek ki iyi yolda değiliz. Buna bizim dikkat 
etmemiz gerekiyor. Kamu maliyemiz nispe-

ten düşün borçluluk oranlarımız sayesinde 
bugün de bizi pek çok ülkeden olumlu yön-
de ayrıştırıyor. Bütçe harcamaları geçtiği-
miz yıl 1 trilyon 202 milyar liraya ulaşarak 
program hedefimizi altında, ülke gelirleri 
ise 1 trilyon 29 milyar lira ile beklentilerin 
üzerinde gerçekleşti. Böylece yılı yüzde 3,6 
ile yüzde 4,9’luk bütçe açığının altında ka-
patmış olacağız. Gelişmekte olan ülkeler-
de yüzde 10,7’lik bütçe açığı verildiği dö-
nemlerde sağladığımız bu başarı takdire 
şayan” diye konuştu.

“MALİ DİSİPLİNDEN TAVİZ 
VERMEMEYE KARARLIYIZ”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, mali disiplin-

den taviz vermemeye kararlı olduklarını 
belirterek, “2021 yılı için bütçe açığını milli 
gelirin yüzde 3.5 seviyesi üstünde tutmayı 
yeni hedef olarak belirledik. Bütçede oluş-
turacağımız mali alanı, gerekmesi halinde 
salgın kaynaklı ilave harcama ihtiyaçları-
nı karşılamak üzere kullanacağız. Hizmet-
lerimizi artırırken, kamu olarak vatandaşın 
bize emanet ettiği vergileri en doğru şekil-
de, ekonomik ve verimli kullanacağız. Yatı-
rımlarda kısa sürede sonuçlar alacağımız 
üretken alanlara öncelik vereceğiz. Kamu-
da tasarrufları artırmanın etkili bir yolu 
da dijital dönüşüme hız vermekten geçi-
yor. Kamu harcama programlarını düzen-
li olarak gözden geçirerek verimsiz olanla-
rı kesinlikle tasfiye edeceğiz. Yani verimsiz 
olanlarla uğraşmanın bir anlamı yok. Ver-
gi politikalarımızı adil, öngörülebilir, sade; 
yatırımı, üretimi, istihdamı, ihracatı teşvik 
edecek bir temele oturtacağız. Kayıt dışılık 
ile etkin mücadelemizi devam ettireceğiz. 
İktisat tarihi kitaplarına geçecek böylesine 
zorlu bir küresel konjonktürü 18 yıllık biriki-
miz ve tecrübemiz sayesinde başarı ile atla-
tacağımıza inanıyorum” şeklinde konuştu.

“SALGIN, YENİ FIRSAT 
PENCERELERİ DE AÇIYOR”

Erdoğan, sözlerine şöyle devam etti: “Her 
ne kadar bu salgın beraberinde çeşitli sı-
kıntılar, zorluklar getirse de iş dünyamızın 
önünde yeni fırsat pencereleri de açıyor. 
Türk firmaları kaliteli ürünleri, rekabetçi 
fiyatları ve güvenilir oluşlarıyla rakipleri-
ne adeta fark atıyor. Aşılamanın artmasıyla 
beraber dünya genelinde salgın geriledikçe 
taşlar yerine oturacak, ülkemizin yakaladı-
ğı ivme daha da artacak.” 

Cumhurbaşkanı Erdoğan, “2020 yılında 
kurulan şirket sayısı salgına rağmen yüz-
de 20 artarak 101 bin 318’e ulaştı. Bazı dost-
lar bugün de geldi yanıma diyorlar ki ‘dük-
kanlar kapanıyor, şirketler kapanıyor’. İşte 
açıklıyorum rakamı öyle kapanan falan yok. 
Bunlar sıradan şirketler falan da değil. Bun-
lar güçlü şirketler, ihracat yapıyorlar, her 
şey ortada. Ama birileri de bunlardan ne-
malanmak istiyor” diye konuştu.

Erdoğan, sözlerini şöyle sürdürdü: “Ama-
cımız Türkiye’nin salgın sonrası döneme 
güçlü, dayanıklı ve rekabetçi bir küresel 
bir oyuncu olarak girmesini sağlamaktır. 
Bunun yanında salgının etkileri ile müca-
deleyi hem makro ekonomik, hem de mali 
alanda atacağımız adımlarla destekleyece-

ğiz. Ekonomimizin güçlü yönlerini sağlam-
laştırırken, tedbir gerektiren hususların da 
üzerine de kararlılıkla gideceğiz. Özellikle de 
serbest piyasa ekonomisi çerçevesinde at-
tığımız adımların etkisi finansal piyasa gös-
tergelerimize müspet bir şekilde yansıma-
ya başladı. Tüketici güven endeksi Ocak’ta 
yüzde 4 artarak, 83,3’e yükseldi. Kur cep-
hesi nispeten istikrar kazandı. Kasım ayın-
dan bu yana merkezi yönetim borç stoku-
muz yaklaşık 150 milyar lira azaldı. Ülke 
risk primimiz de düşüyor. Türkiye CDS’le-
ri 330 baz puana doğru iniyor. Türkiye’nin 
borçlanma maliyetlerini atacağımız kararlı 
adımlar ve güçlü politika çerçevemizle inşal-
lah düşürmeye devam edeceğiz. Yurtdışın-
da olan yatırımcıların da Türk varlıklarına 
olan taleplerinin artmaya başladığını görü-
yoruz. Son aylarda ülkemize yurtdışında 15 
milyar doların üzerinde portföy girişi yapıl-
dı. Türkiye’ye gelen yatırımcılar bugüne ka-
dar olduğu gibi bundan sonra da kazanma-
ya devam edecek.” 

“TÜRKİYE’Yİ ÖNEMLİ BİR 
OYUNCU HALİNE GETİRECEĞİZ”

Ekonominin uzun dönemli sürdürülebi-
lir ve kalite bir büyüme yapısına kavuşma-
sını amaçladıklarına değinen Cumhurbaş-
kanı Erdoğan, “Büyümenin kendisi kadar 
istikrarını ve istihdam oluşturmasını da 
önemsiyoruz. Bu doğrultuda yeni hamle-
lerle Türkiye’yi değişen küresel değerler 
zincirinin önemli bir oyuncusu haline ge-
tireceğiz. İleri teknoloji şirketleri öncelikli 
olmak üzere çekeceğimiz uluslararası yatı-
rımlarla ülkemizi bir yatırım, üretim ve tek-
noloji üssü yapacağız. Bu noktada sizlerin 
gayretini önemsiyorum. Sizler iş insanla-
rı olarak eğer yurtdışından ülkemize yatı-
rımcı geçecek olursanız bu Türkiye’yi yeni-
den o 23.5 milyar dolarlara yükseldiğimiz 
dönemlere getirir, 30’lara getirir. Buralara 
bizim yeniden çıkmamamız için hiçbir se-
bep yok. Bunu başarırız” açıklamasını yaptı.

Erdoğan, sözlerini şöyle noktaladı: “Şöyle de 
bir planım var, o da şu; uluslararası gerek yatı-
rımcı, gerek şirketleri biz senede 1, hatta 2 kez 
ülkemize davet edip çalışma masaları yapabili-
riz, bazı görüşmeler yaparız, hatta onlara ülke-
mizdeki yatırım imkanlarının neler olduğunu, ne 
gibi yatırımlar yapabileceklerini anlatmak sure-
tiyle onları bu yatırımların ama finans sektörün-
de ama sanayide olduğunu anlatmamızda fayda 
var. Bunları geçmişte başbakanlığım dönemin-
de çok yaptık ve çok da faydasını da gördük.”

HABER | EKONOMİ

TCMB Başkanı Naci Ağbal, göreve geldikten sonra 
Merkez Bankası faizlerin yükselmesi yönünde bir 
politika izledi. 



GELECEK 5 YILDA                                                                                                                                            

DÜNYA
EKONOMİSİNDE

NELER YAŞANACAK?

COVID-19 
KÜRESELLEŞMEDE 

KIRILMAYA YOL AÇTI

KEARNEY KÜRESEL İŞ KONSEYİ 
RAPORU’NDAN ÜRKÜTEN SONUÇLAR ÇIKTI 

Devletlerin borç yükü artacak, yoksulluk ve eşitsizlik 
büyüyecek, gıdaya erişim zorlaşacak, büyük şirketler 

küçükleri yutacak, 20 milyon işçinin yerini robotlar alacak.

COVID SONRASI BÜYÜK DEPREM
Kearney Küresel İş Konseyi, COVID-19 sonrası 2021-2025 döneminde 5 yılda 
dünya ekonomisinde büyük sarsıntı oluşturacak olan 5 ana trendi inceledi 
ve bir rapor halinde yayınladı. İşte raporda yer alan çarpıcı sonuçlar: 
Borç kamburu, devletler üzerinde yük oluşturacak. Küresel değil, ulusal 
ekonomiler öne çıkacak, ülkeler dışa bağımlılıklarını azaltmaya çalışacak. 
Yoksulluk ve eşitsizlik büyüyor. Geniş kitlelerin gıdaya erişim imkanı azalıyor. 
Dünya genelinde yeterli gıdayı bulmakta güçlük çeken kişi sayısının, bu 
yıl 130 milyondan 265 milyona yükselmesi bekleniyor. Birleşme ve satın 
almalar hız kazanacak, büyük şirketler küçükleri yutacak. Sektörlerde 
konsolidasyonlar yaşanacak. Üretimde giderek artan otomasyon, yoksulluğu 
artıracak. Dünya genelinde 20 milyon işçinin yerini robotlar alacak.

DOSYA-HABER / MELİKE KOÇAK

ARAŞTIRMA | DÜNYA EKONOMİSİ
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Para politikası müdahalelerinin ölçeği 
o kadar etkileyici değil. Mart 2020’nin so-
nunda İngiltere Birleşik Krallık, hükümet 
ve iş dünyası için borçlanma maliyetleri-
ni düşük tutma konusunda faiz oranlarını 
şimdiye kadarki en düşük seviyesine (yüz-
de 0,1) indirdi. Parasal rahatlama ve enflas-
yon dinamiklerinin bir sonucu olarak ne-
gatif reel faiz oranlarının eşiğinde olan Şili 
ve Peru gibi birçok ülke de aynı şeyi yaptı. 
Amerika Birleşik Devletleri’nde Federal Re-
zerv, ortalama enflasyon hedeflemesi için 
büyük bir politika değişikliğini duyurdu, bu 
da faiz oranlarını yükseltmeden önce enf-
lasyon oranlarının yüzde 2’yi aşmasına izin 
verebileceği anlamına geliyor.

   Hükümetler de özel sektöre destek çağ-
rısında bulunuyor. Pek çok Batı Hükümeti, 
üretimin temel mallara dönüştürülmesi ve 
acil durum ekipmanı üretmek veya tedarik 
etmek için tedarik zincirlerine el koymak 
gibi savaş zamanı olmamasına rağmen eşi 
görülmemiş politika eylemleri gerçekleştiri-
yor. Amerika Birleşik Devletleri, üretimi tıbbi 
ekipmana kaydırmak için Soğuk Savaş dö-
nemi Savunma Üretim Yasası’na bel bağladı, 
General Motors’u vantilatörler inşa etmesi 
için ve 3M’yi federal hükümetin gelecekte 
uzatılabilecek çabaları adına N95 solunum 
maskeleri üretmesini zorunlu kıldı. Alman 
sağlık sistemi, başka herhangi bir ülkeden 
çok daha fazla COVID-19 örneğini analiz et-
mek için özel sektör laboratuvarlarına bel 
bağladı. Krizin başlangıcında, Nijeryalı özel 
sektör şirketleri, hükümetin virüs hakkın-
da farkındalık yayma ve sağlık kurumları-
nı destekleme çabalarını tamamlamak için 

Koronavirüse Karşı Koalisyonu (CACOVID) 
oluşturmak için bir araya geldi. Hükümet-
lerin COVID-19 sırasında genişletilmiş mali 
ve para politikası eylemlerinin önümüzde-
ki beş yıl boyunca devam etmesi muhtemel 
ve bu da gidişatta daha fazla zorluklara yol 
açabilir. Gelişmiş ekonomiler bir süreliğine 
ek borç yüklerini ve düşük faiz oranlarını 
karşılayabilir, ancak bu faturaların vade-
si er geç dolacak. Bu önlemler mevcut kriz 
anını aşmak için gerekli olsa da, borç art-
tıkça uzun süre bunu sürdürmek daha zor 
hale gelecek. Fonlar daha çabuk tükendiğin-
den ve borçlanma fırsatları daha sınırlı ol-
duğundan, gelişmekte olan piyasalar daha 
acil zorluklarla karşı karşıya kalacaklar. Ek 
olarak, para birimleri küresel olarak daha 
az kabul görüyor ve bu da onlara daha ge-
lişmiş emsallerine göre daha az manevra 
alanı bırakıyor.

U luslararası danışmanlık şirke-
ti Kearney’nin stratejik düşün-
ce ve öngörü kuruluşu Küresel 
İş Konseyi tarafından yayınla-

nan raporda, 2021 ve sonrasında dünya 
ekonomisine yön verecek 5 trend ele alın-
dı. Raporda, devletlerin dünyanın dört bir 
yanında Covid-19’un ekonomik etkileriy-
le mücadele edebilmek için dev destek pa-
ketleri açıkladığına dikkat çekiliyor. Bu se-
beple oluşan bütçe açıklarının 2025’e dek 
ekonomiler üzerindeki etkisini sürdürmesi 
bekleniyor. Borçtaki artış, kamu harcama-
ları konusunda hükümetlerin ellerini kolla-
rını bağlayacak. Kearney Küresel İş Konse-
yi, devletlerin özellikle sağlık, gıda, teknoloji, 
enerji ve imalat gibi temel sektörlerde yerel 
üretim imkanlarını artırmaya çalışacakla-
rını öngörüyor. Küresel ekonomide kırılma 
yaşanırken, ulusal ekonomiler öne çıkacak. 
Raporda, Covid-19’un yoksulluğun küresel 
ölçekte derinleşmesine yol açtığı da vurgu-
lanıyor. Önümüzdeki 5 yılda yoksulluk ve 
eşitsizlikte daha çok artış yaşanacak. Top-
lumsal piramidin en altında yer alan vasıf-
sız çalışanlar, öğrenciler, çalışan kadınlar 
ve göçmenler daha da marjinalize olacak. 
Kearney’nin raporunda dikkat çekilen bir 
başka konu da, gıda tedariğinin karantina 
önlemleri ve ticaret kısıtlamaları nedeniyle 
zorlaşması. Dünya genelinde yeterli gıdayı 
bulmakta güçlük çeken kişi sayısının, bu yıl 
130 milyondan 265 milyona yükselmesi bek-
leniyor. Raporda, pandeminin yol açtığı eko-
nomik sorunların, dünya genelinde birçok 
şirketin mali durumunun bozulmasına se-
bep olduğu belirtiliyor. Güçlü likiditeye sahip 
şirketler güç kaybeden rakiplerini satın ala-
caklar. Önümüzdeki 5 yılda enerji, teknoloji 
sektörleri ve özel sermaye fonları en fazla 
birleşme ve satın almanın gerçekleşeceği 
alanlar olacak. Kearney Küresel İş Konse-
yi, özel sermaye fonlarının (private equity) 
yaklaşık 1.5 trilyon dolarlık sermaye birik-
tirdiğine dikkat çekerek, Covid sonrası dö-
nemde bunu yeni satın alma dalgası için 
kullanacaklarını öngörüyor. Gelecek 5 yıl-
da dünya ekonomisinde neler yaşanacak? 
İşte Kearney’nin raporunun ayrıntıları…

YAKLAŞMAKTA OLAN 
BÜYÜK SARSINTI

COVID-19, sistemik eşitsizlik, iklim değişik-
liği ve gelir dağılımından, işsizliğe kadar yay-
gın ekonomik sıkıntıların küresel protestola-
rı... Bunlar, dünya çapında federal, bölgesel ve 
şehir yönetimlerine sarsıcı yükler getiren so-
runlardan sadece birkaçı. Bazıları baskı altında 
darmadağın olurken, diğerleri insani ve eko-
nomik kayıpları hafifletmeye çalışıyor, salgını 

atlatmalarını sağlamak adına politika ve tek-
nolojiden yararlanıyor. Bir yandan COVID-19’un 
sonuçları ve sosyal adaletsizlik protestoları 
süredursun, hükümetler vatandaşlarının gü-
venini sağlamak ve yeniden inşa etmeye ça-

balarken, önümüzdeki beş yıl boyunca büyük 
makroekonomik ve sağlık kısıtlamalarıyla mü-
cadele etmek zorunda kalacaklar ve pandemi 
iyileşme sürecinde yaklaşmakta olan büyük 
sarsıntının merkezinde olacaklar.
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COVID-19 salgını dünya çapında hükümetlere saldırırken, birçok ülke lideri ekonomik sonuçları 
hafifletmek için mali ve parasal araçları kullanıyor. Mali müdahalelerin ölçeği etkileyici derecede. 
Japonya, GSYİH’sının yüzde 20’sinden fazlasını karşılayan bir mali teşvik paketi başlattı. Amerika 

Birleşik Devletleri, Covid Yardım ve Ekonomi Güvenliği (CARES) Yasası’na tahmini 2,3 trilyon 
dolar yatırdı, ancak bu rapor yazılırken ikinci bir dilim için momentum belirsizliği sözkonusuydu. 

Avrupa Birliği (AB) 750 milyar Euroluk “Yeni Nesil AB Kurtarma Fonu” başlatacağını açıkladı.

DEVLETLERİN BÜTÇE AÇIKLARI ARTIYOR                                                                                                               
2019 ve 2020 arasında, COVID-19’un ekonomik etkisiyle mücadele etmek için alınan aşırı mali ve 
parasal önlemlerin bir sonucu olarak devletlerin bütçe açıkları önemli ölçüde arttı. Bu artan bütçe 

açıklarının etkileri hem makroekonomik açıdan, hem de kamu maliyesinden etkilenen kilit sektörler 
açısından önemli olabilir. Amerika Birleşik Devletleri’nde, federal bütçe açığı 2020 mali yılında 

GSYİH’nın yüzde 17,9’una ulaştı. Bu rakam, 2009’daki büyük durgunluk sırasında görülen en yüksek 
rakamın (yüzde 9,8) neredeyse iki katı. Ekim ayı itibarıyla İngiltere Birleşik Krallık 50 yıldaki en 

yüksek borç / GSYİH oranı ile karşı karşıya geldi. Güney Afrika’nın 2020 mali yılı sonunda artan borç 
yükü GSYİH’nın yüzde 84’üne ulaştı. Bu durum, Güney Afrika Hükümeti’nin elektrik şirketi Eskom ve 

South African Airways gibi devlete ait kuruluşlara daha fazla destek sunma kabiliyetini azaltıyor.

DEVLETLERİN MALİ DESTEK POLİTİKALARI
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BÜTÇE AÇIKLARI 2025 YILINA 
KADAR DEVAM EDECEK                                                     

Artan bütçe açıklarının birçok gelişmiş 
ekonomide 2025 yılına kadar devam etme-
si bekleniyor. Bu bütçe aşımının sonuçla-
rı sarsıcı. Genel olarak hükümetlere karşı 
bir güven kaybına yol açabilir, bu da tarih-
sel emsali olan bir eğilimdir. Örneğin, 2008 
mali krizinin bir sonucu olarak, Avrupa Ko-
misyonu’na (EC) karşı güvensizlik seviyeleri 
2007 ile 2013 arasında yüzde 27’den 47’ye 
yükseldi. Bu sefer daha kötü olabilir. Bir Kan-
tar anketine göre, dünyanın önde gelen ge-
lişmiş ekonomilerinin neredeyse tamamın-
daki insanlar, hükümetlerinin zaman içinde 
koronavirüs salgınını idare edişleri konu-
sunda daha şüpheci hale geldiler.  G7 ülkeler 
grubunda Mayıs ayında, ankete katılanların 
yalnızca yüzde 48’i, yetkililerin salgını idare 
ediş biçimlerini onayladılar. Bu, Mart ayın-
daki yüzde 54’ten aşağıya inmiş durumda.

Federal hükümetler mali açıdan daha kı-
sıtlı hale geldikçe ve halkın güveni kötüleş-
tikçe, krizin üstesinden gelmenin yükünü 
paylaşmak için yerel yönetimlere bel bağ-
layabilirler. Yakın tarihli bir Edelman anke-
ti, federal hükümete güvenin eksik olduğu 
yerlerde, genel olarak yerel yönetimlerin 
boşluğu doldurduğunu ortaya koydu. Bu 
anket, Amerika Birleşik Devletleri, Japon-
ya ve Fransa gibi ülkelerde yapıldı. Nitekim, 
dünya çapındaki şehirler, salgın sırasında 
temas takibi, enstitü karantinaları ve kendi 
popülasyonlarındaki savunmasız insanlar-
la ilgilenirken aşırı büyük bir rol üstleniyor. 
Yerel yönetimlerin etkin bir şekilde işleme-
sini sağlamak için, federal hükümetlerin gi-
derek artan bir şekilde finansman desteği 
sağlaması gerekebilir. Dünya Bankası ve 
BM kuruluşlarından alınan tahminler, ye-
rel yönetimlerin COVID-19’un neden olduğu 
ekonomik kriz yüzünden 2021’de gelirleri-
nin ortalama yüzde 15 ila 25’ini kaybedebi-
leceğini gösteriyor.

Ancak iyimser olmak için sebepler de var. 
Yetersiz finansman ve hatta iflas konusun-
daki endişelere rağmen, dünyanın dört bir 
yanındaki şehir yönetimleri COVID-19 kri-
zi boyunca hızlanıyor, yaya erişimini artı-
rıyor, derme çatma hastaneler inşa ediyor 
ve evsizler için barınma sağlıyor. Örneğin 
Houston, Texas, COVID-19 ile mücadele et-
mek için şehrin özellikle en savunmasız top-
luluklarına, COVID-19’la savaşmasına yar-
dımcı olmak adına en az 100 genç ve genç 
yetişkini eğitmek ve güçlendirmek için ta-
sarlanan COVID-19 Toplum Sağlığı Eğitim 
Bursiyerleri (CHEF) olarak bilinen yeni bir 
girişim geliştirdi. Bu desteğe ayrıca özel sek-
tör de dahil oldu. JP Morgan Chase programa 

100.000 dolar hibe sağladı. Bu tür önlem-
ler, gelişmiş ekonomilerdeki şehirlerle sı-
nırlı değil. Kigali, sınırlı kaynağa rağmen, 
şehirdeki otobüs duraklarına, restoran-
lara, bankalara ve mağazalara el yıkama 
için çok sayıda portatif lavabo yerleştirdi. 
Monrovya’da, Cities Alliance, resmi olma-
yan yerleşim yerlerinde temel hijyen uygu-
lamaları hakkında bilgi yaymak için sosyal 
hareketlendiricilere bel bağlıyor. Pandemi 
iyileşme ilerledikçe, küresel olarak federal, 
eyalet ve şehir yönetimlerinin, özel sektör-
le uyum içinde pandeminin ortaya çıkardı-
ğı hem acil, hem de uzun vadeli zorlukları 
aşmak için işbirliğini güçlendirmenin yol-
larını bulmaya ihtiyaçları olacak.

GELECEĞE GENEL BAKIŞ
Hükümetler, COVID-19 aracılığıyla ve ileri-

sinde ek sorumluluklar üstlendikçe, giderek 
artan ekonomik, politik ve sosyal zorluklar-
la karşılaşacaklar. Dahası, mücadele halin-
deki hükümetlerin, uluslararası kurumları 
21. yüzyıla uygun ve sürdürülebilir bir şekil-
de yeniden inşa etmek için birlikte çalışma-
nın yeni yollarını bulmaları ve çok taraflılık-
la uğraşmaları gerekecek. Yerel kapasiteyi 
daha esnek hale getirmek için yeniden dü-
zenlemeleri gerekiyor. Çok taraflı kuruluş-
ların yenilenen çabalarına rağmen, hükü-
mette halkın güvenini sürdürmek kalıcı bir 
zorluk olacak. Bu stresi azaltmak için hü-
kümetler, işsizleri, özellikle de düşük vasıf-
lı işçiler gibi mahsur kalan kesimleri yeni-
den eğitmek için özel sektöre giderek daha 
fazla bel bağlayacaklar. Bu tür bir sektörler 
arası işbirliği, temas izleme teknolojisi, KKD 
ve aşıları geliştirmek ve uygulamak için de 
gerekli olacak. Bu büyük sarsıntının, çok 
taraflılığın yenilenmesine ve hükümet ve-
rimliliğinin artmasına yol açacağını umut 
etmek için nedenler var. Mücadele halinde-
ki hükümetlere önümüzdeki zorluklardan 
kurtulmak için bu tür çabalar gerekecek.

HÜKÜMETLER, KOBİ’LERİ DESTEK 
İÇİN KAYNAK ARAYACAK

İşletmeler, hükümetlerin yapamadığı iş-
levleri üstlenecek. Önümüzdeki beş yıl ve 
sonrasında hükümetler mali açıdan daha 
kısıtlı hale geldikçe işletmeler, faaliyetleri-
ne rehberlik edecek hükümet düzenleme-
lerinin yokluğunda bile, boşlukları destek-
lemek ve doldurmak için ek sorumluluklar 
üstlenecek. Zaten, hali hazırda işletmeler 
COVID-19 ile mücadele girişimlerinde hü-
kümetleri destekliyor. Mayıs ayında, Google 
ve Apple, hükümetlere ve sağlık kurumları-
na virüsün yayılmasını azaltmaya yardımcı 
olmak adına Bluetooth teknolojisinin kulla-
nılmasını sağlamak için ortak bir çaba gös-
terdiğini duyurdu. İhtiyaç sahibi kesimlere 
yönelik teknolojik ve nakit desteği, işletme-
lerin takip eden itibar ve finansal kazançla-
rı fark etmesiyle devam edecek.

Şirketler yeniden inşa etmek için teşvik 
fonlarından yararlanacak. Hükümetler, 
Amerika Birleşik Devletleri ve Avrupa’da-
ki seyahat ve turizmden Güney Kore’deki 
yenilenebilir enerjiye kadar çeşitli sektör-
lere nakit enjekte ederken, işletmeler yak-
laşan mali teşvik faturalarından yararlana-
cak ve bu hükümet desteğine en iyi şekilde 
başvurmak ve bundan yararlanmak için 
stratejiler belirleyecek. Hükümetler, ener-
ji verimliliği iyileştirmeleri ve yenilenebilir 
enerji sistemlerinin kurulumu için işletme-

lere mali destek sunduğundan, “yeşil” geri 
kazanım programları özel sektörü de içe-
recek. Döngüsel ekonomideki bu tür ilerle-
meler, hükümetlerin iklim ve sürdürülebi-
lirlik hedeflerine ulaşmasına yardımcı olur.

Hükümetler, küçük ve orta ölçekli işlet-
melerin (KOBİ’ler) finansman ihtiyaçlarını 
karşılamak için yaratıcı finansman kaynak-
ları arayacak. Dünya çapındaki birçok hü-
kümet, çeşitli KOBİ’lere acil durum fonları 
sağlamış olsa da, destek çoğu zaman yeterli 
olmadı. Bu nedenle KOBİ’ler, GoFundMe’nin 
Küçük İşletme COVID Yardım Girişimi, mik-
ro krediler ve risk sermayesi finansmanı 
gibi diğer kaynaklardan finansman ara-
yışlarını giderek artıracak. Önümüzdeki 
beş yıl içinde hükümetler daha da güçleş-
tikçe, yenilikçi KOBİ finansman yöntemle-
ri ve kaynakları yalnızca sayı ve popülerlik 
açısından artacak.

KENDİ KENDİNE YETERLİLİK
Dünyanın dört bir yanındaki hükümetler, 

yüklü tedarik zincirleri, tıbbi malzeme kıtlığı 
ve sağlık ve iyileşme yarışıyla karşı karşıya. 
COVID-19 salgını, tıbbi ürünler ve teknoloji 
dahil olmak üzere öncelikli ekonomik alan-
larda kendi kendine yeterlilik ve dayanıklı-
lık ihtiyacı konusunda ulusal hükümetlere 
bir uyandırma çağrısı oldu. Yerli şirketleri 
kullanarak evde daha fazla mal üretmeye 
yönelik bu itme, pandeminin neden olduğu 
büyük sarsıntı boyunca önümüzdeki beş 
yıl içinde devam edecek. Sağlık hizmetle-
ri, teknoloji, tarım, enerji ve imalat gibi ki-
lit sektörlerde yerel yetenekleri artırmaya 
yönelik yeni politikalar, gelişmekte olan en-
düstrileri destekleyerek ve küreselleşmiş 
tedarik zincirlerinin risklerini en aza indi-
rerek ekonomi üzerinde olumlu bir etkiye 
sahip olabilir. Yine de, yeniliği caydırabile-
cek ve yapay olarak verimsiz “ulusal şam-
piyonları” destekleyebilecek çok fazla hükü-
met müdahalesi riski de var. Hükümetlerin 
bu spektruma nerede düşeceği henüz be-
lirsiz. Ancak daha fazla kendi kendine ye-
terliliğe doğru bu geçişlerin devam etmek-
te olduğuna dair çok az şüphe var.

SARKAÇ, KÜRESELLEŞMEDEN 
UZAKLAŞMAYA BAŞLADI

1980’lerin sonlarından 2008’deki Büyük 
Durgunluğa kadar, küreselleşme iş-işletme 
ortamını tanımladı. Sovyetler Birliği’nin çö-
küşü, Kuzey Amerika Serbest Ticaret An-
laşması’nın oluşturulması ve Çin’in Dünya 
Ticaret Örgütü’ne girmesinin ardından ülke-
lerarası ilişkiler daha çok gelişince; devlet-
çi politikalar, serbest ticaret ve küresel de-
ğer zincirleri karşılığında terk edildi. Ancak 

YOKSULLUK VE EŞİTSİZLİK BÜYÜYECEK
Kearney raporunda, COVID-19’un yoksulluğun 

küresel ölçekte derinleşmesine yol açtığına da dikkat 
çekildi. Kearney Küresel İş Konseyi, önümüzdeki 
5 yılda yoksulluk ve eşitsizlikte artış yaşanacağı 
öngörüsünde bulunuyor. Toplumsal piramidin en 
altında yer alan vasıfsız çalışanlar, öğrenciler, 

çalışan kadınlar ve göçmenler daha da marjinalize 
olacak. Ekonomik ortam zayıf olduğu için onları 

desteklemek, ekonomik entegrasyonlarını sağlamak 
kolay olmayacak.
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kendi kendine yeterliliği inşa etme çaba-
sıyla yerel çip üretimini desteklemek için 
22 milyar dolardan fazla vergi indirimi ve 
hibeler önerdiler. 

Öte yandan Çin, temas izleme çalışma-
ları için yerli teknoloji şirketlerine yönel-
di. Avrupa Birliği, üye devletlere ve ilgi-
li ülkelerde bulunan koronavirüs odaklı 
teknoloji start-up’larına 164 milyon Euro 
Ar-Ge fonu sağladı. Hükümetler, yerli tek-
noloji kapasitesini sadece kendi nüfusla-
rının refahı için önemli değil, aynı zaman-
da dünya ekonomisinde rekabet etmek ve 
ulusal güvenliği korumak için çok önemli 
bir bileşen olarak görüyor. 

DEVLETLER, KENDİ KENDİNE 
YETERLİLİK ARAYACAKLAR

Ülkeler, artan tıbbi ve teknolojik ihtiyaç 
gibi kendi kendine yeterliliğe olan acil ihti-
yacın ötesinde, gelecekteki krizleri hafif-
letecek diğer endüstrileri de geliştirmeye 
çalışıyorlar. Bunların arasında gıda, enerji 
ve imalat önde geliyor. Bazı ülkeler, özellik-
le gıda güvensizliği kötüleştikçe, yerli gıda 
üretimini güçlendirmek için önlemler alı-
yor. Yerli çiftçiliğe yönelik tarımsal sübvan-
siyonlar pandemiden önce var olsa da, ül-
keler artık bu tür programları genişletiyor. 

AB yerli üretimi sürdürmek için tarımsal 
yardımı artırdı ve en çok etkilenen çiftçi-
lere 7.000 Euro’ya kadar yardım yaptı. AB 
üyesi bazı devletler daha da ileri gitti. Çek 
Cumhuriyeti’ndeki milletvekilleri 2027’ye 
kadar perakendecilerin raflarındaki gıda-
nın en az yüzde 85’inin yurtiçinde üretil-
mesini gerektiren bir yasa tasarısı çıkardı. 
Yerli çiftçilere ve çiftlik sahiplerine doğru-
dan yardım olarak 16 milyar dolara kadar 
destek dağıtımı yapıldı. 

Ortadoğu’daki ithalatçılar, tarifeler yo-
luyla yerel gıda üretimini artırmayı ve çift-
çilik altyapısını iyileştirmeyi de düşündü-
ler. Singapur, gıda güvenliğini artırmak 
için dikey tarıma daha fazla yatırım ya-
pıyor. Yerli gıda üretimine yapılan ulusal 
yatırımın, dünya çapında gıda güvensizliği 
kötüleştikçe ve özellikle ticaret koruma-
cılığı devam ederse önümüzdeki yıllarda 
artması muhtemel.

Enerji sektöründeki ulusal kendi kendine 
yeterlilik çabaları da uzun süredir devam 
eden, birçok ülkede pandemik ekonomik 
iyileşme çabalarının bir parçası haline gel-
di. Amerika Birleşik Devletleri, enerji itha-
latına olan bağımlılığı azaltmak amacıyla 
COVID-19’dan önce bir enerji bağımsızlığı 
politikası izledi. Krizin başlarında, evde 

kalma emirleri nedeniyle azalan talep ne-
deniyle petrol fiyatları tarihinin en düşük 
seviyelerine indi. Yerli petrol endüstrisini 
desteklemek ve fiyatları yükseltmek için 
ABD, OPEC ile birlikte adımlar attı. 

Öte yandan Avrupa, “Avrupa Yeşil An-
laşmasının” bazı kısımlarını COVID-19 kur-
tarma planlarına dahil ederek yenilenebi-
lir enerji sektörünü canlandırmak istiyor. 
Blok, açık deniz rüzgar üretimini artırmak 
için 14 milyon Euro alacak olan AB şirket-
lerinin önderliğindeki bir girişim olan “Ku-
zey Denizi Rüzgar Enerjisi Merkezi Prog-
ramı” gibi yeşil projeleri finanse etmeyi 
planlıyor. Bu çaba sadece bölgenin iklim 
hedeflerini ilerletmekle kalmayacak, aynı 
zamanda daha fazla enerji kendi kendine 
yeterliliği için bir karşılıklı her iki tarafın 
da fayda sağladığı Avrupa şirketlerini des-
tekleyecek enerji kaynaklarını çeşitlendir-
meye yardımcı olacak. 

Güney Kore, yerli şirketlerin yeşil tek-
nolojilerde rekabet etmesine yardımcı ol-
mak için benzer adımlar attı. Ülkenin, “Yeşil 
Yeni Anlaşması” 2025 yılına kadar yolda en 
az 1,13 milyon elektrikli araca sahip olma-
yı hedefliyor. Bu da büyük olasılıkla Hyun-
dai ve Kia gibi ulusal firmalara elektrikli 
filolarını genişletirken yardımcı olacak.
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finansal krizden sonra sarkaç küreselleş-
meden uzaklaşmaya başladı. Eski ABD Dı-
şişleri Bakanı Henry Kissinger’ın 2008’de 
yazdığı gibi, “küreselleşme, gerçekleşmesi-
ni tehdit eden bir milliyetçiliği cezbediyor.” 
Sonraki yıllarda, dünya çapında popülist 
liderler küreselleşme, göç ve açık pazarla-
ra karşı savunma yaparak iktidara geldi-
ler. ABD-Çin ticaret savaşı, Brexit ve dün-
ya çapında sanayi politikasının yükselişi, 
bu değişimin sadece birkaç işareti. Ülke-
ler, uluslararası bağlılığa güvenmek yerine, 
yerel yetenekleri desteklemek için yeniden 
sınırlama fırsatları aramaya ve daha fazla 
ticaret korumacılığına hazırlanmaya baş-
ladılar. Ardından COVID-19 geldi. 

Virüs, o zamandan beri kilit sektörlerde, 
özellikle de sağlık hizmetleri ve teknolojide 
yerel kapasiteye doğru hızlı geçişleri teşvik 
etti. İlkbaharda tıbbi ekipman kıtlığı, hükü-
metleri ulusal tedarik zincirlerini ve stok-
lama malzemelerini güçlendirmeye yönelt-
ti. Rusya, Çin ve Hindistan da dahil olmak 
üzere (Bharat, Biotech gibi yerel şirketler 
için aşı denemelerini finanse eden) bazıları 
aşı araştırmalarına yatırım yapıyor. Daha-
sı, Hindistan Serum Enstitüsü, yarısı Hintli-
lere, diğer yarısı da gelişmekte olan pazar-
lara ayrılacak olan bir koronavirüs aşısının 
seri üretimi için çalışıyor. ABD, General Mo-
tors gibi ABD şirketlerinin fabrikalarını it-
halata dayanmadan yeterli yerli kapasiteyi 
sağlamak için ABD Savunma Üretim Yasa-
sı uyarınca vantilatör üretmek için kullan-
malarını zorunlu kıldı, ancak eleştirmenler 
bu yetkinin talebi karşılamak için yetersiz 
olduğunu iddia etti.

HER ÜLKE ÖNCE KENDİNİ DÜŞÜNDÜ

ÜLKELERİN “KENDİ KENDİNE YETERLİLİK” PLANLARI

Avrupa Birliği, üye ülkelere yurtdışına yönlendirebileceği korkusundan dolayı, tıbbi alanlara doğrudan 
yabancı yatırımlara karşı dikkatli olmalarını tavsiye etti. Kasım ayında Pfizer ve Moderna’dan, 

aşılarının oldukça etkili göründüğünü gösteren haberlerin ışığında, bazı ülkeler ya mevcut anlaşmalara 
sahipler, ya da bu şirketlerle kendi halklarına aşıyı sağlamak için anlaşmalar yaptılar. Bu anlaşmalar; 

Amerika Birleşik Devletleri, Kanada, Japonya ve Birleşik Krallık ve Avrupa Birliği’ni kapsıyor. 

Ülkeler ayrıca gelecekteki şoklardan kurtulmak için kendi kendine yeterliliği gerekli görüyor. COVID-19 
salgınından kısa bir süre sonra Japonya, tedarik şoklarını dengelemek umuduyla üretimi Çin’den çıkarmak 
için şirketlere sübvansiyon vermeye başladı. Tek başına Sharp Corporation adlı şirketin bu çabadan 536 
milyon dolardan fazla para alması planlanıyor. Hindistan, 2014 Make in India girişimi ile uyumlu olarak 
yerli elektronik üretimini artırmak için politikalarını güncelledi. Mayıs ayında ülke, sübvansiyonlar ve 
vergi indirimleri yoluyla küçük ve orta ölçekli işletmeleri destekleyen “Kendi Kendine Güvenen Hindistan 
Programı” aracılığıyla yerli sanayiyi destekleme planını açıkladı. Orta vadede, bu çabalar jeopolitik 
gerilimler ve ülkelerin pandemi sonrası ekonomik büyümeyi başlatmak için yollar aramasıyla artacak.

ÜLKELERİN TEKNOLOJİK 
EGEMENLİK POLİTİKALARI                                                     

Pandemi, tıbbi ürünlerin yanı sıra moder-
nize edilmiş yerli teknoloji altyapısı ihtiyacı-
nın da ortaya çıkardı. Temas takibi ve sağlık 
verileri analizinden, kısıtlamalar sırasında 
iletişimin kolaylaştırılmasına kadar tekno-
loji, pandemide çok önemli hale geldi. Yerli 
teknolojiyi desteklemeye ve yabancı ürün-
leri kısıtlamaya yönelik ulusal çabalar, CO-
VID öncesi de devam etmekteydi. 5G’nin ge-
liştirilmesine yönelik uluslararası rekabet, 
ABD’nin, Huawei’ye uyguladığı yaptırımlar, 
Avrupa Birliği’nin, Çin ve ABD’dekilerle eşle-
şebilecek dijital yetenekler geliştirmek için 
“teknolojik egemenlik” politikalarını uygula-
maya başladılar. Pandemi, bu eğilimleri ba-
sitçe hızlandırdı. Haziran ayında, ABD yasa 
koyucuları, mevcut tedarik zincirlerindeki 
kırılganlıkları ve Çin gibi ticaret ortakları-
na güvenmeyi gerekçe göstererek, ulusal 

DEVLET MERKEZLİ EKONOMİ
VE YERLİ SANAYİ                                                     

Sarkaç, “Devlet merkezli bir ekonomiye” 
doğru sallandıkça beş sektöre daha fazla hü-
kümet yatırımı görmeyi bekleyebiliriz. Bun-
lar, sağlık, teknoloji, tarım, enerji ve imalat 
(ve altyapı dahil). Bu yatırımlar büyük olası-
lıkla dünya çapında güç durumdaki hükü-
metlerin halihazırda karşılaştıkları baskı-
lara katkıda bulunacak. Çok uluslu tedarik 
zincirleri, uluslararası bir salgın gibi küre-
sel risklere yüksek oranda maruz kalıyor. 
Dış şoklar, önümüzdeki beş yıl içinde hiçbir 
azalma belirtisi göstermiyor. Yerli sanayiye 
yönelik devlet desteği, çekici bir risk azalt-
ma önlemi ve yerli sanayinin yükselmesi-
ne, daha fazla iş ve kalkınma yaratmasına 
yardımcı olabilir. Yine de maliyetli olabilir 
ve sarkaç çok fazla sallanırsa başka zor-
luklar yaratabilir. 

Çok fazla hükümet müdahalesi, rekabe-
ti ortadan kaldırarak ve yeniliği caydırarak 
yetersiz ve verimsiz endüstrileri ayakta tu-
tabilir. Nihayetinde bu tür sübvansiyonların 
geri çekilmesi siyasi olarak zorlayıcı ola-
bilir. Önümüzdeki beş yıl içinde “ekonomi-
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TOPLUMLAR MARJİNALEŞİYOR                                                      
COVID-19, orantısız bir şekilde dünyanın 

en savunmasızlarını etkiledi. Küresel yok-
sulluk seviyeleri yeni boyutlara çıktıkça 
eşitsizlik artıyor ve Amerika Birleşik Dev-
letleri’nden Avustralya’ya protesto ve ayak-
lanmaları körüklüyor. Önümüzdeki beş yıl 
içinde, bu eşitsizlik COVID-19 ile daha da kö-
tüleşecek, etnik azınlıklar ve düşük vasıflı 
işçiler de dahil olmak üzere hem gelişmiş, 
hem de gelişmekte olan ekonomilerde ha-
lihazırda mahsur kalmış toplum kesimleri-
nin daha da marjinalleşmesine yol açacak. 
Buna paralel olarak, öğrenciler, çocuklar ve 
çalışan anneler gibi yeni kesimler de virüs 
öğrenme ve kazanma fırsatlarını kısıtladı-
ğı için kendilerini güç durumda bulacaklar. 
Bu gruplar büyük sarsıntıya kurban gittik-
çe, hükümetlere ve iş dünyasına onları des-
teklemek için hem bağımsız hem de birlikte 
çalışmaları yönünde baskı artacak.

Azınlıklar ve özellikle Siyahlar ve Latin-
ler, birçok ülkede uzun süredir ekonomik 
ve sosyal eşitsizlik yaşadılar. Virüs bu eşit-
sizlikleri şiddetlendiriyor. Amerika Birle-
şik Devletleri’nde, Nisan ayında yapılan bir 
Pew Research araştırması, Siyahi Ameri-
kalıların yüzde 73’ü salgın sırasında üç ay-
lık harcamalarını karşılayacak acil durum 
fonu olmadığını belirtirken, beyaz Amerika-
lılarda ise bu oran yüzde 47 civarında. Virü-
se yakalanmada da eşitsizlikler belirgin. Si-
yahi Amerikalılar nüfusun yaklaşık yüzde 
14’ünü oluşturuyor ancak; Covid-19 vakala-
rının yaklaşık yüzde 30’unu temsil ediyor. 
Ulusal Ekonomik Araştırma Bürosu, ABD 
Latinlerin Covid-19’un neden olduğu eko-
nomik krizinden orantısız bir şekilde et-
kilendiğini ortaya koyuyor. ABD’nin ulusal 
işsizlik ortalaması yüzde 14,2 iken, Latin-
lerde işsizlik oranın yüzde 18,2 olduğu tes-
pit edildi. Bu zorluklar gelişmiş pazarlarla 
sınırlı değil. Güney Afrika’da, siyahların ço-
ğunlukta olduğu ilçeler, pandemi tarafından 
birincil olarak beyaz bölgelerden çok daha 
fazla etkilendi. Brezilya’da COVID-19 ölüm-
leri, Siyah ve karışık ırk hastaları arasında 
orantısız bir şekilde yüksekti. Yapısal ırkçı-
lık, COVID-19 ile birlikte dünya çapında pro-
testoları kışkırtıyor. Çünkü mahsur kalan 
kesimler yalnızca bir vücut hastalığı değil, 
aynı zamanda büyük politika müdahalele-
ri gerektiren sistemik problemlerle de mü-
cadele ediyor. 

İŞSİZLİK ARTIYOR
Hem gelişmiş hem de gelişmekte olan 

piyasalardaki düşük vasıflı işçilerin çoğu 
orantısız Covid dönemi zorluklarıyla da 
karşı karşıya. Oxford Economics, salgının 

başlangıcından önce bile, 2030 yılına kadar 
dünyada 20 milyon işçinin yerini robotların 
alabileceğini tahmin ediyordu. Otomasyon 
arttıkça daha da yüksek oranlarda düşük 
vasıflı işçi işinden olacak. Restoranlar, otel-
ler ve yemek hizmetleri, şu anda işsizlikle 
karşı karşıya olan çok sayıda düşük vasıflı 
işçiyi istihdam eden dünyanın dört bir ya-
nındaki kuruluşlar arasında. ABD Çalışma 
Bakanlığı’na göre, Eylül ayına kadar, lisans 
derecesi veya daha yüksek olan işçiler ilk-
baharın başlarında neredeyse tamamen 
işlerini kaybettiler. Ancak, sadece lise dip-
lomasına sahip olanlar Eylül ayında Şubat 
ayına göre yüzde 11,7 daha az işe sahipti. Te-
massız teknoloji daha popüler hale geldik-
çe, teslimat şoförleri ve süpermarket çalı-
şanları işsiz kalabilirler. Hollandalı bakkal 
Ahold, rafları tarayabilen ve stoklayabilen 
robotik bir sipariş işleme kolunun gelişimi-
ni hızlandırıyor. Bu teknolojik gelişmeler, 
kalifiye olmayan işçiler arasında büyük öl-
çüde işinden olmasına neden olduğundan, 
özel sektör ve kamu sektörü, bu çalışanla-
rı ve diğer mahsur kalmış kesimleri eko-
nomiye yeniden entegre etmenin yollarını 
bulmak için baskı hissedecek.

ÖĞRENCİLER ZORLU BİR 
GELECEKLE KARŞI KARŞIYALAR

Öğrenciler, yeni mezunlar ve çocuklar 
artan marjinalleşmeyle karşı karşıya ka-
lan yeni gruplar arasında. Save the Child-
ren tarafından Eylül ayında yayınlanan küre-
sel bir anket 1,6 milyardan fazla öğrencinin 
pandemi nedeniyle okullarının kapandığı-
nı ve yoksul hanelerden çocukların yüzde 
1’inden daha azının uzaktan eğitim için in-
ternete erişim sağladığını gösterdi. Üniver-
site öğrencileri ve yeni mezunlar da zorlu 
geleceklerle karşı karşıya. Z neslinin kolej 
ve üniversite eğitiminin, yüz yüze sınıflar 
sınırlı olduğu için kaldırması muhtemel. 
Amerika Birleşik Devletleri’nde, bir yüksek 
öğrenim ticaret grubu, eğitimlerine döne-
meyen birçok yabancı öğrenci de dahil ol-
mak üzere, ülke çapında üniversite kayıt-
larında yüzde 15’lik bir düşüş öngördü. Bu, 
kolejler için 23 milyar dolarlık bir gelir kay-
bı anlamına gelecek. Yeni mezunlar da bu 
durumdan çok etkilendi. Birleşik Krallık’ta 
mezunların üçte ikisi virüs nedeniyle iş baş-
vurusunun durdurulduğunu veya bekleme-
ye alındıklarını söylüyor.

ARAŞTIRMA | DÜNYA EKONOMİSİ

lerde yaşanacak olan büyük sarsıntı” hü-
kümet müdahalelerinin artmasına neden 
olacak ve “ülkelerin kendi kendine yeter-
lilik politikaları” öne çıkacak. Bu sarkacın 
ne kadar uzağa sallandığını izlemek stra-
tejik işlere düşecek.

İTHALAT YERİNE, YERLİ ÜRETİM
Şirketler, tedarik zincirlerini yerelleş-

tirme konusunda daha büyük bir baskı ile 
karşılaşacak. Ulusal hükümetler, üretimi 
yerelleştirmeyi seçen şirketlere teşvikler 
sunmaya devam edebilir. Hükümetler üre-
tim kapasitesini yeniden inşa etmeye ve 
çok uluslu sermaye zincirlerinden kaynak-
lanan kesintileri en aza indirmeye çalışı-
yor. Bu teşvikler Japonya, Amerika Birleşik 
Devletleri ve Avrupa’nın bazı bölgelerin-

de zaten uygulanıyor. Ticaretin önündeki 
engeller ve artan jeopolitik gerilimler de-
vam ettiği için yeniden inşa muhtemelen 
devam edecek. Bu eğilim, eve daha yakın 
bir yere taşınabilen şirketler için fırsat-
lar yaratacak, çevre ve çalışma standart-
larını daha iyi izleme yeteneği gibi ek fay-
dalar sağlayacak.

İşletmeler, özellikle çipler gibi bileşenleri 
yabancı teknolojiyi kullanmakta ve tedarik 
etmekte sorun yaşayabilir. Teknolojik re-
kabet yoğunlaştıkça, stratejik şirketler yarı 
iletkenler gibi bileşen parçalarını nereden 
temin edeceklerini düşünecekler. Ameri-
ka Birleşik Devletleri’nde yerli çip üretimi-
ni artırmaya yönelik çabalar devam eder-
ken, ihracat kontrolleri Çin de dahil olmak 
üzere dünyanın birçok yerinde daha yay-

gın hale gelebilir. Ülkeler yabancı teknolo-
jinin iç pazarlara erişimini kısıtlamak için 
daha fazla adım atarsa, şirketler ithalat ye-
rine yerel olarak üretilen malları satın al-
maya teşvik edilebilir.

Gelişmiş ekonomilerde imalat sanayi geri 
dönüş yapabilir. Birçok gelişmiş ekonomi 
hizmet tabanlı olsa da, üretimde ve ortaya 
çıkan Dördüncü Sanayi Devrimi (4IR) tek-
nolojilerinde daha fazla devlet desteği di-
jital sektörün canlanmasına yardımcı ola-
bilir. Bu, özellikle yonga üretimi, elektronik, 
mineral işleme ve otomotiv endüstrisi gibi 
alanlarda geçerli. Çünkü bu şirketler önü-
müzdeki beş yıl içinde önemli devlet deste-
ği alacak gibi görünüyor. Şirketler, gelişmiş 
ekonomilerde üretim fırsatlarına yatırım 
yaparak bu destekten yararlanabilir.

20 MİLYON 
İŞÇİNİN YERİNİ
ROBOTLAR ALACAK

EVDEN EĞİTİM ÇALIŞAN ANNE-BABAYI ETKİLEDİ

Üretimde giderek artan otomasyon 
da yoksulluğu artıracak. 2030 
yılına kadar dünya genelinde 
20 milyon işçinin yerini robotlar 
alacak. COVID-19 otomasyona 
hız kazandıracak; bulaş riskine 
karşı dünyanın her yerinde üretim 
sektörüne ek olarak artık perakende 
şirketleri de otomasyonu artırıcı 
projeler geliştiriyorlar.

Çocukların evden eğitimi, hem gelişmiş hem de gelişmekte olan ekonomilerde birçok çalışan ebeveynin, 
özellikle annelerin hayatını altüst etti. Tam zamanlı çalışan evli çiftlerin standart çalışma saatleri içinde 

çocuklarının bakımının yüzde 70’ini yakınları sağlıyor. Bu, Covid-19’un ortasında okullar ve diğer 
faaliyetlerin durması nedeniyle önemli ölçüde artan bir yük. Nitekim geçen yıl Eylül ayında 860 binden 

fazla kadın, evde çocuklara bakma ihtiyacını gerekçe göstererek işlerinden ayrıldı. Üniversite eğitimi 
almamış kadınlar, özellikle Amerika Birleşik Devletleri’ndeki iş kayıplarından çok etkilendi.
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KÜRESEL EKONOMİDE CİNSİYET 
VE IRKSAL AYRIMCILIK TEHLİKESİ

Gelişmekte olan dünyada, birçok kadının 
kayıt dışı sektördeki işlerden ayrılması, aile-
lerini mali yıkıma sürüklerken, cinsiyet yok-
sulluğu farklarının 2030 yılına kadar daha 
da büyümesi bekleniyor. Hükümetler, ulus-
lararası kurumlar ve özel sektör onları ye-
niden entegre etmek için hem bağımsız, hem 
de birlikte çalışmadıkça, önümüzdeki beş yıl 
içinde bölünmüş kesimler küresel ekonomi-
den ayrılmaya devam edecek. Bu gelişme, 
ırksal ve diğer azınlıkların entegrasyonu-
nu desteklemek için harekete geçmeyi içe-
riyor. Şimdiden bazı mütevazı adımlar atıldı. 
Dünyadaki yapısal ırkçılıkla mücadele eden 
yaz protestolarına yanıt olarak politikacılar, 
Birleşik Devletler’deki Konfederasyon hey-
kellerinin kaldırılmasını emretti ve polis re-
formu sözü verdi. Japon moda perakendecisi 
Uniqlo, ACLU ile güçlerini birleştirdi ve Black 
Lives Matter hareketine yardım eden kuru-
luşlara 100 bin dolar bağış yapmayı taahhüt 

etti. Adidas, açık pozisyonlarının en az yüz-
de 30’unu Siyah ve Latin çalışanlarıyla dol-
duracağını söyledi. Apple ve Japon devi Soft-
Bank, hem azınlıklara ait şirketlere hem de 
çeşitliliği destekleyenlere 100 milyon dolar 
taahhüt etti. Bu hamleler, köklü ırksal eşit-
sizlik sorunlarını kendi başlarına çözmeye-
cek, ancak doğru yönde atılan adımları tem-
sil ediyorlar.

Son olarak, hükümetler ve işletmeler, çalı-
şan annelerin çalışır halde kalmalarını sağ-
lamak için çocuk bakımını sübvanse ederek 
daha fazla zor durumda kalmamalarını sağla-
yabilir. Sübvansiyonların veya yerinde çocuk 
bakımının ötesinde önemli faydalar arasın-
da esnek çalışma programları, daha öngö-
rülebilir saatler ve programlar, yedek ço-
cuk bakımı yardımı ve esnek çocuk bakımı 
harcama hesapları yer alabilir. Google, üc-
retli aile bakıcısı izni politikasını sekiz hafta 
uzatarak bu alanda çoktan adımlar attı. Hem 
gelişmiş hem de gelişmekte olan ekonomi-
lerde hükümetler, ilkokullar için finansma-

nı artırarak ve çocuk bakımı sağlayıcıları-
na finansman sağlayarak, çalışan annelere 
yardımcı olabilir.

Ancak yüzyıllardır derinlemesine yerleşmiş 
eşitsizliğin sona erdirilmesi çok daha uzun 
sürecek. Zor durumda kalan bazı kesimler 
asla topluma tam olarak yeniden entegre 
edilemeyebilir. Çok sayıda kalifiye olmayan 
işçi, yeniden beceri kazandıracak araçlara 
veya fırsatlara sahip olamayabilir. Bu grup-
lardan birçoğu yabancılaşmaya veya mah-
sur kalmaya devam ederse, Covid sonrası 
bir ortamda kendilerini mağdur hissettik-
leri için hem yükselen, hem de gelişmiş pa-
zarlarda popülizme veya milliyetçiliğe doğ-
ru daha fazla bir kayma görebiliriz. Büyük 
sarsıntıyı takiben bu en kötü sonuçlardan 
kaçınmak için hala fırsatlar olsa da, strate-
jik işletmeler ve hükümetler bu senaryolara 
hazırlanmak ve aynı zamanda bunları önle-
mek için diğer paydaşlarla birlikte ortak ça-
lışmaları iyi olacak.

GIDA GÜVENSİZLİĞİNDE ARTIŞ
Kesilen tedarik zincirleri, kilitlenmeler, ar-

tan fiyatlar ve kıtlıklar, Covid-19’un gıda güven-
sizliğini artırmasının sebeplerinden sadece 
birkaçı. Büyük kriz hükümetleri ve işletme-
leri altüst ederken, gıda kıtlığı artıyor. Bu du-
rum, ekonomik anlaşmazlıkları körüklüyor 
ve üretkenliği verimsizleştiriyor. 2020 Nobel 
Barış Ödülü sahibi “Dünya Gıda Programı”, 
2019’da 130 milyon kişinin gıda güvensizliği 
ile karşı karşıya kaldığını, bu yıl bu sayının 
265 milyona çıkacağını tahmin ediyor. İhra-
cat kısıtlamaları ve stoklama, ekonomik ge-
rileme göz önüne alındığında, daha fazla in-
san ihtiyaç için ödeme yapmakta zorlanacak. 
Gıda güvensizliğinin küresel etkileri olsa da, 
gelişmekte olan pazarlar, mevcut açlık oran-
ları, işçi dövizlerine bağımlılıkları ve büyük ta-
rım sektörleri göz önüne alındığında özellikle 
savunmasız kalıyorlar. Bunların tümü salgın 
kaynaklı sıkıntılarla karşı karşıya. Bunların 
dışında, üretkenliğin azalmasından, işe gel-
meme oranının artmasına kadar doğrudan 

ticari etkileri var. Gıda endüstrisinin kendisi 
de alım gücü düşük tüketicilerin ihtiyaçlarını 
karşılamak için değişime gidiyor. Pandeminin 
ortasında indirimler sunuyor, ambalaj büyük-
lüğünü değiştiriyor ve gıda israfını azaltma-
ya yönelik çalışmalar yapıyor. 

VİRÜS GEÇSE DE 
GIDA KITLIĞI KALICI

Covid-19’dan önce, son yıllarda bazı ak-
saklıklara rağmen küresel açlığı, gıda güven-
sizliğini ve yetersiz beslenmeyi azaltmada 
tutarlı ilerleme kaydedilmişti. Dünya çapın-
da yetersiz beslenen insanların oranı yüz-
de 11’e ulaştığı 2015 yılına kadar hızla düşü-
yordu. O zamandan beri, açlık yaşayanların 
mutlak sayısı, sadece üç yıl önce 795 milyon-
dan 2018’de 820 milyona çıktı. Zorluk, özel-
likle yüksek yoksulluk ve çatışma oranları 
nedeniyle gelişmekte olan piyasalarda be-
lirgin. Sahra Güneyi Afrika’da, nüfusun ne-
redeyse yüzde 23’ü aç ve Güney Asya’da bu 
oran yüzde 15 olup, sırasıyla kabaca 239 ve 

279 milyon kişiyi temsil ediyor.
Gelişmiş pazarlarda açlık o kadar yaygın 

olmasa da, gıda kıtlığı ya da yeterli miktar-
larda besleyici gıdaya sürekli erişimin ol-
maması devam ediyor. Gıda ve Tarım Ör-
gütü (FAO), Avrupa ve Kuzey Amerika’daki 
insanların yaklaşık yüzde 8’inin gıda kıtlı-
ğı olduğunu tahmin ediyor. Bazı ülkelerde-
ki oranlar daha da yüksek: ABD tahminleri, 
İngiltere’nin yüzde 10’unun yaptığı gibi, nü-
fusun yüzde 11’inden fazlasının bu katego-
riye girdiğini gösteriyor. Aileler daha paha-
lı sağlıklı yiyecekler yerine daha hızlı, daha 
ucuz ve daha az sağlıklı seçenekleri tercih 
ettiğinden, gıda kıtlığının yaygın bir yan et-
kisi özellikle gelişmiş ekonomilerde obezite 
olarak kendini gösteriyor.

Covid-19, hem gelişmekte olan hem de ge-
lişmiş ekonomilerde gıda yetersizliğini çok 
daha kötü hale getirdi. Virüsün yayılması-
nı yavaşlatmak için gerekli olan karantina 
önlemleri, tarım işçilerinin çiftliklere eri-
şimini engelledi. Et tesislerindeki Covid-19 

ÜLKELERİN EĞİTİMLE İLGİLİ ALDIKLARI TEDBİRLER
GENİŞ KİTLELERİN GIDAYA ERİŞİM İMKANI AZALIYOR

Düşük vasıflı çalışanlar için, ileri görüşlü hükümetler ve işletmeler, mahsur kalan çalışanların Covid sonrası daha otomatikleşmiş bir dünyada ilerleyebilmelerini 
sağlamak için yeniden beceri kazandırma girişimlerine odaklanıyor. İsveç, salgın sırasında bir kamu-özel yeniden beceri kazandırma ittifakının kurulmasında lider 

oldu. İnsan kaynakları ve araştırma şirketi Novare Human Capital ve Sophiahemmet Üniversitesi arasındaki ortaklık, SAS (Scandinavian Airlines) kabin personeli için 
yardımcı hemşire rollerine geçiş için temel bir tıbbi eğitim programı sunuyor. Microsoft, Covid-19 işsizlik artışından önce en çok talep gören becerileri belirleyerek 

ve buna göre ilgili kurslar sunarak dünya çapında 25 milyon kişiye dijital beceri eğitimi sunmayı taahhüt etti. Öğrenciler ve çocuklar, daha fazla mahsur kalmaktan 
kaçınmak için hem kamu hem de özel kurumların desteğine ihtiyaç duyacaklar. Bu amaçla, UNICEF ve Microsoft, müfredatın dijitalleştirilebildiği ülkelerde çevrimiçi 
öğrenmeyi kolaylaştırmaya yardımcı olan Learning Passport programının erken bir lansmanını gerçekleştirdi. Timor-Leste, Ukrayna ve Kosova, program aracılığıyla 
çevrimiçi müfredatlarını ilk yayınlayanlar oldu. Ulusal hükümetler, çevrimiçi ve yerinde öğrenenlere yardımcı olmak için kendi kaynaklarını yaratıyorlar. Arjantin, 

teknolojiye yeterli erişimi olmayan öğrencilere öğrenme malzemeleriyle dolu defterler sunarak dijital boşlukları kapatan Seguimos Educando’yu tanıttı. Bu tür 
girişimler, eğitimsel ve dijital eşitsizliğin, sonunda işgücüne girdiklerinde öğrencilerin beklentilerini olumsuz etkilememesini sağlayacak.

Kearney’in raporunda dikkat çekilen bir başka eğilim, gıda 
tedarikinin, karantina önlemleri ve ticaret kısıtlamaları nedeniyle 
zorlaşması. Çiftçiler, karantina nedeniyle uzun süre evde kapalı 

kaldı. Et kombinaları uzun süre üretim yapamadı. Rusya gibi büyük 
tahıl üreticileri ihracat yerine ulusal stokları artırmaya odaklandı. 
Bunların etkisiyle 2020’de gıda fiyatları arttı. Ekim’de küresel gıda 
fiyatları, karantina önlemlerinin zirveye ulaştığı Mayıs ayından bu 
yana yüzde 8 yükselmişti. Temel gıda fiyatlarındaki artış daha da 
çarpıcı. Tahıl fiyatları, geçtiğimiz yılın Ekim ayına göre yüzde 16.5 

yukarıda. COVID-19 nedeniyle alınan karantina önlemleri nedeniyle 
dünya genelinde yeterli gıdayı bulmakta güçlük çeken kişi sayısının, 

bu yıl 130 milyondan 265 milyona yükselmesi bekleniyor. Gıda 
fiyatlarındaki artış, indirim marketlerinin popülaritesinin artmasına 
yol açıyor. Kearney Küresel İş Konseyi, önümüzdeki 5 yıl boyunca 

indirim marketlerinin yıldızının parlamaya devam etmesini bekliyor. 
Kearney Küresel İş Konseyi’ne göre gıda fiyatlarındaki artışla 
önem kazanan bir başka konu, gıda zayiatı. Dünya genelinde 

gıda ürünlerinin yaklaşık yüzde 30’unun çeşitli nedenlerle çöpe 
gittiği tahmin ediliyor. Raporda, gıda zayiatını azaltmaya yönelik 
girişimlerin ve teknolojilerin hız kazanacağı öngörüsü yer alıyor. 

Kearney özellikle gıda ürünlerini üretimden rafa kadar takip eden 
Blockchain uygulamalarının ilgi göreceği öngörülüyor.
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patlamalarına ek olarak, gıda ekiminde, 
yetiştirmede ve işlemede mikro düzeyde 
kesintiler daha yaygın hale geldi. 2020’nin 
büyük bölümünde Rusya gibi büyük ürün 
ihracatçıları, gıda ihracatını sınırlandıra-
rak ulusal stoklanmaya neden oldu. Bu 
arz kesintileri, küresel ekonominin derin 
bir durgunluğa girmesi ve pek çoğunun yi-
yecek satın almak için yeterli parası kal-
maması nedeniyle oldu. Amerika Birleşik 
Devletleri’nde, iki yıl önce çocuklu hanele-
rin yaklaşık yüzde 15’inde gıda güvencesi 
yoktu, bugün bu oran yüzde 27,5’i ile yüz-
de 29,5’i arasında. Artan gıda fiyatları bu 
zorluğu daha da büyütüyor. Mayıs ayında, 
ABD gıda fiyatları yıldan yıla yaklaşık yüz-
de 5 arttı. Ancak ABD, bu konuda pek yal-
nız değil. Geçen yıl Ekim ayı itibarıyla küre-
sel gıda fiyatları yüzde 8 arttı. Uzmanlar, bu 
artışın gelişmekte olan pazarları özellikle 
zorladığını söylüyor. Temel gıda maddele-
rinin fiyatları daha da yüksek. Ekim 2020 
FAO Tahıl Fiyat Endeksi, Ekim 2019’dan 

yüzde 16,5 daha yüksekti. Brezilya’da pi-
rinç, süt ve domates gibi temel ürünlerin 
fiyatları yüzde 25’in üzerine çıktı.

Salgın, nihayetinde açlığın zaten bir en-
dişe kaynağı olduğu gelişmekte olan pazar-
larda gıda arzını en çok etkileyecek şekilde 
ortaya çıkacak. Afrika’nın, bazı ülkelerde 
Covid kaynaklı ekonomik aksamalar ve ça-
tışmalar nedeniyle işçi dövizleri düştükçe 
gıda kıtlığının aniden artacağı tahmin edi-
liyor. Yemen ve Afganistan gibi yiyeceğe en 
çok ihtiyaç duyanlar, insani yardım kesildik-
çe ona ulaşmak için mücadele ediyor. Ye-
men’e yönelik uluslararası yardım 2019’da 
4 milyar doların üzerinde iken 2020’nin ilk 
10 ayında sadece 1,75 milyar dolara düştü. 
Önümüzdeki beş yıl içinde açlık gelişmekte 
olan pazarları rahatsız edecek, ancak güç 
durumdaki hükümetler açlığı azaltmayı 
zorlayıcı bulacaklar. Borç seviyeleri yük-
seldikçe, para birimleri zayıfladıkça, em-
tia fiyatları düşük kaldıkça ve uluslararası 
kuruluşlar kendilerini zayıflamış buluyor.

GIDA YETERSİZLİĞİNİN 
TİCARİ SONUÇLARI

Bu küresel sonuçlara ek olarak, gıda ye-
tersizliğinin geniş kapsamlı ticari sonuç-
ları var. Açlık, yetişkinliğe kadar devam 
eden fiziksel ve bilişsel sorunlarla gelebi-
lecek bir durum olan bodurlukla ilişkilen-
dirilmiş. Küresel olarak, beş yaşın altın-
daki çocukların yüzde 20’sinden fazlası 
2019’da bodur kalmıştı. Afrika ve Asya’nın 
bazı bölgelerinde, birleşik üretkenlik ve bo-
durluktan kaynaklanan ekonomik kayıplar, 
GSYİH’nın yüzde 11’i kadar yüksek olabilir. 
Daha genel olarak, Chatham House, geliş-
mekte olan piyasalardaki yetersiz beslen-
menin şirketlere 850 milyar dolara kadar 
üretim kaybına mal olabileceğini hesap-
ladı. Gıda güvensizliğinin bir diğer önem-
li nedeni olan yüksek gıda fiyatları, artan 
sivil kargaşa olasılığına bağlanmıştı. Geç-
tiğimiz baharda Şili ve Lübnan’da olduğu 
gibi, gıda kıtlığı nedeniyle kitlesel protesto-
lar, ticari faaliyetleri kesintiye uğratarak 
ani politika değişikliklerine neden olup, iş-
letme ortamındaki istikrarsızlığı körükle-
yebilir. Gelişmiş ekonomiler de, gıda yeter-
sizliği ile yüz yüze kaldıkça obezite oranları 
artabilir. Tahminler, yüksek tansiyon, diya-
bet, fiziksel hareketsizlik, obezite ve siga-
ra kullanımının halihazırda ABD işletme-
lerinin yıllık 36,4 milyar dolardan fazlasına 
mal olduğunu gösteriyor.

GIDA SEKTÖRÜNDE 
DEĞİŞİM OLACAK

Gıdanın satılma ve dağıtılma şekli de 
önümüzdeki beş yıl içinde muhtemelen 
değişecek. İndirim mağazaları ve jenerik 
markalar, gıda fiyatları arttığında daha po-
püler hale gelecek ve bu da perakendecile-
ri promosyonlar veya toplu teklifler yoluyla 
fiyatları düşürmeye teşvik edebilir. Ayrıca, 
gıda israfını azaltma baskısı yoğunlaşabilir. 
Bugün, gıdanın kabaca yüzde 30’u tüketi-
ciye ulaşmadan önce kayboluyor veya is-
raf ediliyor, bu da iyileştirme için yer oldu-
ğunu gösteriyor. Endüstri, gıda ürünlerini 
takip etmek için blockchain gibi teknoloji-
lere yönelebilir. Yiyecek tedarik şirketleri, 
maliyetleri düşürmek için tek tek ambalaj 
boyutlarını azaltmayı da deneyebilir. Tüke-
ticilerin market alışverişlerini giderek daha 
fazla çevrimiçi yaptıkları göz önüne alındı-
ğında, tedarikçilerin dijitalleşerek buna göre 
yanıt vermesi gerekecek. Bu adım, ürünle-
rin soğutulması gerektiğinden, ürünler kırıl-
gan olabileceğinden ve son kullanma tarih, 
süreleri kısa olduğundan yüksek maliyet-
ler getirir. İngiliz firması Marks & Spencer, 
eve teslimat hizmetlerini iyileştirmek için 
Ocado Retail ile ortaklık yaparak 2 milyar 
dolar ödedi. Bu kadar büyük bütçeleri ol-
mayan şirketler için, yiyecekleri verimli sı-
ralar halinde yığan “mikro-sipariş merkez-
leri” de başka bir seçenek.

GELİŞMEKTE OLAN PİYASALARDA 
ARTAN GIDA RİSKİ

Artan gıda yetersizliği halihazırda ülkeleri küresel 
olarak etkiliyor ve etkisi yalnızca önümüzdeki beş 
yıl içinde artacak. Durgunluk uzun sürerse, daha 
da fazla kişi, özellikle de bağış programları kesilir-
se yiyecek alamayacak durumda olabilir. Bu eğilim 
ülkeler arasında daha büyük eşitsizlikler yarata-
cak çünkü, gelişmekte olan piyasalar tıpkı ekono-
milerinin daralacağı öngörüldüğü gibi artan açlık 
oranlarıyla baş etmek zorunda kalacaklar. Bunun-
la birlikte, özellikle hükümetler artan işsizlik yar-
dımları gibi programları keserse, gıda yetersizliği 
durgunlukla artacağından, gelişmiş ekonomiler 
hala risk altında. Bu tür dinamikler sadece sosyal 
gerilimlere katkıda bulunmakla kalmaz, aynı za-
manda obezite ve bodurluk gibi gıda yetersizliği-
ne eşlik eden sağlık sorunlarını da şiddetlendirir. 

Covid kaynaklı büyük ekonomik sarsıntı, çok ulus-
lu modelleri kolayca kesintiye uğratılabildiğinden, 
daha güçlü gıda tedarik zincirlerine olan ihtiyacı 
öne çıkardı. Bu nedenle şirketlerin değer zinciri 
boyunca hıçkırıkları izlememeleri için, ürünleri-
ni daha iyi takip ederken, yerel olarak nasıl çalı-
şacaklarını da öğrenmeleri gerekecek.

MARKETLERİN MERKEZİNDE DİJİTAL 
TEKNOLOJİ YER ALACAK  

Gıda tedarik zincirlerini güçlendiren teknolojiye 
olan talep artacak. Gıda yetersizliği arttıkça, şirket-
ler atıkları azaltma ve malları daha düşük maliyet-
le güvenilir ve zamanında teslim etme baskısıyla 
karşı karşıya kalacak. Ürünleri tarladan, mağa-

zaya izleyen blockchain de dahil olmak üzere diji-
tal teknolojiler, bu çabaların merkezinde yer ala-
cak. İtalyan makarna üreticisi Barilla, tüketicilerin 
bir kodu taramasına ve ürünün nereden geldiği-
ni görmesine olanak tanıyan yeni bir dijital pasa-
porta sahip. Gıda daha da değerli bir kaynak haline 
geldikçe daha fazla firma benzer önlemler alabilir.

Gıda işleme, paketleme, dağıtım ve satış Co-
vid-19’un bir sonucu olarak gelişecek. Bozulma-
yan ve indirimli ürünlere olan talep gelişmiş eko-
nomilerde artabilir. Bir araştırma sonucu, salgın 
sırasında tüketicilerin stoklaması sebebiyle çorba 
satışlarının geçen yıl Temmuz ayında yüzde 25 art-
tığı görüldü. Mondelez International ve Campbell 
Soup gibi çorba üreten büyük firmalar, ambalaj-
larını küçültmek veya daha aile boyu porsiyonlar 
sunmak suretiyle, maliyetlerini aşağıya çekmek ve 
gıda politikalarını değiştirme baskısıyla karşı kar-
şıya kalacaklar.

Şirketler sağlık ve zindelik konusunu ele al-
mak için baskı ile karşılaşacak. Gıda güvensizliği 
kötüleştikçe, tüketiciler bugün ırksal adalet ve ik-
lim değişikliği için yaptıkları gibi gıdayla ilgili zor-
lukları ele almak için özel sektöre yönelebilirler. 
Gelişmiş pazarlardaki şirketler LinkedIn, Google, 
Panda Express, Glassdoor gibi firmaları takip ede-
bilir, ve çalışanlara ücretsiz yemek sağlayarak bir 
dizi küçük girişim yapılabilir. Bu programlar genel 
moral ve ekip oluşturmayı artırabilir. Gelişmekte 
olan pazarlarda şirketler, Çin’deki bazı fabrikalar-
da olduğu gibi işçilere öğle yemeği sunarak açlığın 
olumsuz ekonomik etkileriyle mücadele etme ça-
balarını değerlendirebilirler.

ARAŞTIRMA | DÜNYA EKONOMİSİ

Sektör düzeyinde, artan 
güvensizliğin bir sonucu olarak 
gıda endüstrisinin kendisi 
muhtemelen değişecek. 
Gelirler kısıtlı kalırsa ve gıda 
fiyatları önümüzdeki beş yılda 
bekleneceği gibi artmaya devam 
ederse, tüketici tercihleri daha 
ucuz ürünlere kayabilir. FAO, 
kuraklık, hayvan hastalıkları 
ve Covid kaynaklı tedarik 
zinciri kesintileri nedeniyle 
bu yıl küresel et üretiminin 
yüzde 1,7 oranında düşeceğini 
tahmin ediyor, bu da fiyatların 
artacağı anlamına gelebilir. 
Amerika Birleşik Devletleri’nde, 
pandemiye bağlı aksamalar 
nedeniyle et fiyatlarının 
değişken olduğu kanıtlandı. Öte 
yandan, et dışı alternatiflerin 
fiyatları, bu tedarik zincirlerinin 
büyük ölçüde pandemiye 
bağlı zorluklardan kurtulması 
nedeniyle istikrarlı bir şekilde 
düşüyor. Nisan ayına kadar 
Beyond Meat burger köfte 
paketlerinin fiyatları aşağı 
yukarı geleneksel dana köftesi 
ile uyumluydu. Şirket beş 
yıl içinde sığır eti fiyatlarını 
düşürmeyi hedefliyor. Bitki bazlı 
et ikameleri pazarı, bu eğilim 
devam ederse daha da hızlı 
büyüyebilir.

GIDA FİYATLARI 
ARTACAK, 
TÜKETİCİ 
TERCİHLERİ 
UCUZ ÜRÜNLERE 
KAYACAK
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BÜYÜK BALIK, 
KÜÇÜK BALIĞI YUTACAK

Covid-19 ve diğer pandemiyle ilişkili aksa-
malar arasındaki uzatılmış karantinalar, kü-
resel olarak birçok işletmenin kar marjlarını 
düşürerek rekor düzeyde kurumsal zararlara 
yol açtı. Bu ekonomik şok, daha güçlü şirket-
ler zayıflamış rakipleri, teknolojileri ve varlık-
ları indirimli fiyatlarla satın aldıkça birleşme 
ve satın almalar (M&A) dalgasıyla sonuçlan-
maya hazırlanıyor. Önümüzdeki beş yıl için-
de, bu büyük ekonomik kriz sırasında mü-
cadele eden rakipler ortadan kaldırıldıkça, 
halihazırda oldukça büyük bir pazar payına 
sahip olan şirketlerin ve endüstrilerin etki-
si ve büyüklüğü muhtemelen artacak. Mev-
cut oyuncuların hakimiyetine ve satın alma 
iştahına bağlı olarak, küresel tüketiciler daha 
yüksek fiyatlarla veya daha az pazar seçene-
ğiyle karşılaşabilir.

Bu tür gelişmeler, hükümetin ulusal gü-
vensizlik ve yabancı yatırım kurallarını güç-
lendirme çabalarını kolaylıkla artırabilir. Bu 
salgın, önemli tedarik zincirlerindeki (özellik-
le tıbbi malzemeler) zayıflıkları açığa çıkar-
dığı ve kendi kendine yeterliliğe yönelik ça-
baları tetiklediği için gündemdeki yerini aldı.

Bakkallar, e-ticaret ve dijital şirketler gibi 
salgından yararlanan sektörlerdeki daha güç-
lü şirketler de iş verimliliğini artırmak için 
rakipler veya yeni teknolojiler edinerek bü-
yüme ve ek yetenekler arayışına girecekler. 
Perakendeci Target, salgınla mücadele eden 
bir teslimat teknolojisi başlangıcı olan Deliv 
teknolojisini satın aldı. Çinli şirketler grubu 
Fosun, Covid-19’un daha düşük iş değerleme-
leri açısından “her bir şirket için potansiyel 
olarak büyük fırsatlar yarattığını” söyledi.

Tabii ki, büyük teknoloji şirketleri de satın 
almalar yapmak istiyor. Ocak ve Mayıs 2020 
arasında, Alphabet, Amazon, Apple, Facebook 
ve Microsoft gibi teknoloji devleri 2016’dan bu 
yana en yüksek satın alma sayılarını açıkla-
dılar (toplamda 19) 2020’nin üçüncü çeyre-
ğinde hem büyük teknoloji şirketleri hem de 
diğer oyuncular teknolojiye yatırıma devam 
etti. 200 milyar doları aşan işlemlerle, yani 
yirmi yılda görülmemiş seviyelere ulaştı. Bu 
tür satın alımlar, şirketlerin otomasyon, fin-
tech, dijital hizmetler ve yemek dağıtımı gibi 
Covid-19 sırasında ve sonrasında büyümesi 
muhtemel alanlarda konumlanmasını sağlı-
yor. Faaliyet, hem cazip değerlemelerin mev-
cudiyeti hem de daha sıkı birleşme ve satın 
alma düzenlemelerine yönelik artan korku-
larla daha da teşvik ediliyor. 

Daha zayıf sektörlerde de konsolidasyon 
meydana gelecektir. Sıkıntılı şirketler, ölçek 
ekonomilerinden yararlanmak veya ihtiyaç 
duyulan devralanlar aramak için benzer şe-

kilde sıkıntılı diğer rakiplerle birleşmeye ça-
lışacaklar. 2020’nin ilk dört ayında seyahat 
ve turizm yüzde 97 oranında düştü ve hava-
yollarını, otelleri ve kiralıkları krize sürük-
ledi. 2020’nin ilk yarısının sonunda turizm, 
2020’de 2019’un aynı dönemine göre yüzde 
65 azaldı. O zamandan beri konsolidasyon 
belirtileri ortaya çıktı. American Airlines ve 
JetBlue, salgın sırasında uçuşları daha verim-
li bir şekilde yönetmek için bir ortaklık du-
yurdu. Malezyalı otel holdingi Berjaya Group, 
yüzde 10 “Covid-19 indirimi” yaptırarak Nisan 
2020’de Icelandair Hotels’in çoğunluk hisse-
sini 45,3 milyon dolara satın aldı. Çin hasta-
ne zinciri Huazhu Group, salgının ortasında 
kapıları kapatan bağımsız otellerden yarar-
lanarak 2020 yılında yaklaşık bin 800 otel 
açmayı planladı.

Bu tür konsolidasyonlar, seyahat ve otelcili-
ğin ötesine ve enerji dahil diğer kilit sektörle-
re uzanacak. Royal Dutch Shell’in 2016 yılında 
BG Group’u satın alması ve Occidental Petro-
leum’un 2019 Anadarko Petroleum’u satın al-
ması gibi tarihsel örnekler, enerji endüstrisi 
konsolidasyonunun piyasa ve petrol fiyatların-
daki düşüşleri takiben aniden yükselebilece-
ğini gösteriyor. Mart ayında siyasi gerilimler-

le birlikte talepte yaşanan azalma nedeniyle 
petrol fiyatlarının düşük kalması bekleniyor. 
2020’nin ilk sekiz ayında 36 ABD’li kaya pet-
rolü üreticisi iflas başvurusunda bulundu ve 
artan birleşme ve satın alma faaliyetlerinin 
temelini attı. Petrol fiyatlarındaki dalgalan-
malardan daha fazla etkilenen daha küçük 
şirketler iflas edecek veya verimlilik, tekno-
loji veya varlık arayan daha büyük oyuncu-
lar tarafından satın alınacak. Son olarak, ABD 
enerji devi ConocoPhillips, 2020’nin en bü-
yük ABD petrol anlaşmasında rakip Concho 
Resources, Inc.’i 9,7 milyar dolara satın aldı.

TEKELLEŞMEYE ÇÖZÜM ARANIYOR
Genel olarak, endüstri tekelleşmesi eşit-

sizliğe, maaş azaltmalara, fiyat artışlarına 
ve tüketici gücünün aşınmasına yol açabi-
lir. Politikacılar buna çözüm arıyor. Özellikle 
Amerika Birleşik Devletleri’nde bazı millet-
vekilleri bu tür endüstri tekelleşmesini ön-
lemeyi hedefliyor. ABD Senatosunda, “Tekel-
le Mücadele Salgını Yasası” Mayıs 2020’de 
önerildi. Geçen yıl Ekim ayında, büyük tek-
noloji şirketlerine yönelik bir kongre soruş-
turması başlatıldı. ABD Adalet Bakanlığı, Go-
ogle’a karşı bir güvensizlik davası açmadan 

hemen önce devlerin ve daha güçlü güven-
sizlik yasalarının kaldırılmasını önerdi. AB, 
Avustralya, Brezilya ve Kanada’da Facebook, 
Apple ve Amazon da dahil olmak üzere tek-
noloji devlerine karşı güvensizlik araştırma-
ları sürerken düzenleyici incelemeler başka 
yerlerde de yoğunlaşıyor. Bu eğilim, daha bü-
yük firmalar güçlerinin azaldığını gördükçe 
daha küçük oyuncuların ortaya çıkmasıyla, 
teknoloji endüstrisinin yapısında köklü bir 
değişikliğin sinyalini verebilir.

Zorluklar başka alanlarda da ortaya çıkı-
yor. Bazı hükümetler stratejik sektörleri ko-
rumak için daha katı yabancı yatırım kural-
ları uyguluyor. Bir bütün olarak AB ve birçok 
Avrupa ülkesi salgın sırasında bu tür adımlar 
attı. Almanya, Mayıs 2020’de sağlık hizmetle-
rinde şirketlerin AB dışı devralmalarına kar-
şı kurallarını genişletti ve ülke, diğer sektör-
lerde bir hükümet inceleme süreci için eşiği 
düşürdü. Avustralya ayrıca, yabancı devral-
malarla ilgili bir hükümet inceleme süreci 
için anlaşma değeri eşiğini Mart 2020’de 1,1 
milyar dolardan sıfıra düşürdü. Hindistan, Ni-
san ayında, özellikle Çinli şirketlerden gelen 
fırsatçı işlemlerden korkarak yatırım ince-
leme sürecini sıkılaştırdı. Ertesi ay, Japonya 
500’den fazla şirketi ulusal güvenliğin mer-
kezi olarak belirledi ve bu nedenle daha katı 
kurallar uygulamaya başladı.  Geçen yaz İn-
giltere’de yeni kurallar getirildi ve hüküme-
te, ülkenin halk sağlığı krizlerini yönetme ye-
teneğini tehlikeye atabilecek yabancı satın 
alımları inceleme yetkisi verildi.

Bazı şirketler, özellikle tıbbi alanda, korona-
virüs kaynaklı birleşme ve satın alma işlemle-
rini giderek daha fazla eleştiriyor. Bünyesin-
de Boeing ve Salesforce’un da yer aldığı bir 
endüstri grubu olan Pacific Business Group 
on Health, Covid-19’dan etkilenen şirketler 
için işveren sponsorluğundaki sağlık hizmet-
lerinin potansiyel yüksek maliyetlerini vur-
gulayarak sağlık hizmetlerinde birleşme ve 
satın almanın yasaklanması çağrısında bu-
lundu. Hastalar ayrıca, rekabetin azalmasına 
ve daha yüksek ücretlere yol açtığı için sağ-
lık hizmetlerinin konsolidasyonu nedeniyle 
daha fazla maliyete maruz kalabilir. Yakın 
zamanda yapılan bir araştırma, birleşmele-
rin hasta maliyetlerini yüzde 11 ila 54 oranın-
da artırabileceğini gösteriyor. Sağlık hizmeti, 
özellikle Amerika Birleşik Devletleri’nde daha 
göze çarpan bir sosyal adalet sorunu haline 
geldikçe, sosyal eşitlik endişelerini görmez-
den gelen ve sosyal düşünen markalar için 
artan tüketici tercihlerini göz ardı eden bir-
leşme ve devralma, daha geniş anlamda ku-
rumsal eylemler olumsuz tanıtım veya tüke-
tici boykotlarına neden olabilir.

Covid-19’un neden olduğu aksaklık, birçok 
işletmeyi mali açıdan zayıf bıraktı. Küresel 
ekonomik toparlanmanın hızı ve doğası ile 
ilgili pek çok belirsizlik sürüyor. Küresel GS-
YİH’nın en az 2022’ye kadar salgın öncesi se-
viyelere ulaşması ve pandeminin etkilerinin 
çok daha uzun süre yankılanması muhtemel. 
Bu arada, harcama ve yatırımla ilgili sonuç-
larla birlikte ek kilitlenmeler ve tüketici dav-
ranışında daha fazla değişiklik meydana ge-
lebilir. Daha fazla likiditeye sahip oyuncular, 
daha uzun vadeli stratejiler uygulayarak ve 
mevcut iş modellerini geliştiren veya onla-
rı pandemi sonrası gelecek için daha iyi ko-
numlandıran satın almalar yaparak bu du-
rumdan yararlanacaklar. 

Genel olarak şirketlerde bir M&A (birleş-
me ve devralmalar) dalgası, muhtemelen Co-
vid öncesi en oligopolist endüstriler arasında 
yer alan sağlık hizmetleri, havayolları, bakka-
liye, perakende, imalat ve otomobil bileşenle-
ri dahil olmak üzere bazı sektörlerde pazar 
gücünün yeniden düzenlenmesine yardımcı 
olacak. Petrol fiyatlarındaki düşüşlerin bir-
leşme ve devralmaları tetiklediği enerji en-
düstrisinin, küresel ekonomiyi karbondan 
arındırma ve emisyonları azaltmaya yöne-
lik devam eden siyasi ve kamusal çabalarla 
güçlenen orta vadedeki en büyük sarsıntılar-
dan birini görmesi muhtemel. Teknolojide ol-
duğu gibi ortaya çıkan düzenleyici önlemler, 
satın alma coşkusunun bir kısmını engelle-
yebilirken, sektörler arasında çekici hedef-
ler havuzu yalnızca önümüzdeki beş yıl için-
de büyüyecek.

Covid-19, endüstrileri ve tüketici davra-
nışlarını derin ve kalıcı şekillerde dönüştür-
dü. Başarı elde edenler, gelecekteki krizler-
de hayatta kalmak ve gelişmek için temassız 
ürünler, iyileştirilmiş kamu hijyeni ve daha 
iyi sağlık hizmetleri için değişen tüketici ter-
cihlerine hizmet eden ve bunlara uyum sağ-
layan hedeflere yatırım yapacak. Dahası, hü-
kümetler daha fazla kendi kendine yeterliliğe 
doğru ilerliyor. Artan birleşme ve devralma 
düzenlemeleri, hedefleri takip etmek için hü-
kümetlerle ustaca bir katılım gerektirecek.

Optimizasyon ve riske hazırlık yeni önce-
likler olacak. Covid-19 ortasında ayakta ka-
lan ve satın alınmaktan kaçınmak isteyen, ya 
da ekonomi büyümeye dönene kadar ayakta 
kalmaya çalışan şirketler,  gelecekteki eko-
nomik şoklara hazırlanmak için maliyetle-
ri optimize etmenin ve operasyonları yeni-
den değerlendirmenin yollarını arayacak. 
Bu çabalar arasında fiziksel ofis planlarının 
azaltılması, bölümlerin ve sorumlulukların 
birleştirilmesi ve tedarikçi sözleşmelerinin 
yeniden müzakere edilmesi yer alabilir. Bir-
leşme ve satın alma işlemleri ek riskler taşı-
yacak. Bazı şirketler, Covid sonrası konum-
larını güçlendirecek iyi satın alma hedefleri 
bulacak olsa da, bu fırsatlar pandemi nede-
niyle artan ödeme gücü ve likidite riskleri, 
iş modellerinde önceden var olan zayıflık-
lar veya her ikisinin bir kombinasyonu gibi 
riskleri taşıyabilir. Bu riskleri azaltmak için, 
devralan şirketlerin durum tespiti ve sigorta 
korumalarına daha fazla yatırım yapması ve 
hedef şirketlerden daha fazla garanti ve tem-
sil talep etmesi gerekecek. Her ikisi de muh-
temelen güvence altına almak için daha yük-
sek yasal ücretler gerektirecek.

PANDEMİDE E-TİCARET 
ZİRVEYE ÇIKTI

Gerçekten küresel bir nakitsiz toplum oluş-
madan önce daha fazla ekonomik katılımın 
gerçekleşmesi gerektiği konusunda uzman 
uyarılarına rağmen, temassız ödemeler geçen 
yıl hızla 80’den ve Kanada’da yüzde 110’dan 
fazla arttı. Temmuz 2020’de Visa, Amerika 
Birleşik Devletleri’ndeki temel ürünler için 
temassız ödemelerde yıldan yıla yüzde 100 
artış bildirdi. Bu yüksek büyümenin bir kıs-
mı, pandemi sırasında bir düzineden fazla 
ülkenin değer tavanlarını kaldırması ve te-
massız ödemelerdeki ücretleri düşürmesi 
ile düzenleyici desteğe bağlanabilir. Virüsün 
başlangıcından önce bile, dijital ödemelerin 
değeri 2018’de 3,6 trilyon dolardan 2019’da 
dünya çapında 4,1 trilyon dolara ulaşmıştı. 
Ve bu değerin 2023 yılına kadar 6,7 trilyon 
dolar daha da artması bekleniyor.

COVID KAYNAKLI BİRLEŞME VE 
ŞİRKET SATIN ALMA DALGASI                                                     

Çeşitli sektörlerdeki şirketler önümüzdeki beş yıl içinde rakiplerini satın almak için harekete 
geçecekler. 1.5 trilyon dolardan fazla bir sermaye, finansal olarak zayıflatılmış şirketleri almak 

için hazırda bekliyor. M&A Liderlik Konseyi anketi, bu sermaye şirketlerinin üst düzey yöneticilerin 
neredeyse yarısının “sıkıntılı şirketleri satın almak” istediklerini ve çeyreğe yakın bir kısmının 

gelecekteki gelirleri çeşitlendirmekle ilgilendiğini ortaya koydu. Bu eğilim, özellikle Covid-19 aşısına 
ilişkin belirsizlik ve dağıtımı devam ederken, orta vadede iştahını kaybetmeyecek. Yeni satın almalar 
ve birleşmeler mümkün görünüyor. Bu yönde küçük ve büyük işletmeler üzerindeki baskıları daha da 
artıracak. Facebook, Hindistan’ın dijital platformu Jio’da yüzde 9,99 hisseye 5,7 milyar dolar harcadı, 

Microsoft IoT ve siber güvenlik şirketi CyberX’i satın aldı ve Avrupa yemek dağıtım platformu Just 
Eat Takeaway, ABD’nin GrubHub’ını 7,3 milyar dolara satın almayı kabul etti. Gerçekten de, devlerle 

rekabet edemeyen teknoloji girişimleri, devler rekabeti en aza indirmeye, yetenekleri iyileştirmeye ve 
gelir akışlarını artırmaya çalıştıkça, satın almalara karşı daha savunmasız hale gelecek.

PANDEMİNİN ETKİSİ UZUN SÜRE DEVAM EDECEK
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“2021 TURİZMDE UMUT YILI”
Edelstaal Group ve Orka Oteller Zinciri Yönetim Kurulu Başkanı Turgut Torunoğulları, geride 

bıraktığımız 2020’nin turizm sektörü açısından kötü bir yıl olduğunu söyleyerek, 2021 yılı 
için ise endişelerinin devam ettiğini ifade etti. Torunoğulları, “2021 yılı hepimiz için önemli bir 

umut yılı olacak. Buna hazırlıklıyız” dedi.

Edelstaal Group ve Orka Oteller Zin-
ciri Yönetim Kurulu Başkanı Tur-
gut Torunoğulları, turizm sektö-
rüne ilişkin görüşlerini açıkladı. 

2020’nin turizm sektörü açısından kötü bir 
yıl olduğunu belirten Turgut Torunoğulla-
rı, 2021 yılı için ise endişelerinin devam et-
tiğini vurguladı. 

2020 yılında dünyayı kasıp kavuran CO-
VID-19 pandemisinin tüm sektörleri olduğu 
gibi turizm sektörünü de olumsuz etkiledi-
ğini bildiren Turgut Torunoğulları, dünya 
turizmini etkileyen olaylardan birisinin ise 
Ayasofya Müzesi’nin camiye dönüştürül-
mesi olduğunu kaydetti. 2020 yılında sezo-
nun başlamasıyla otellerin yaklaşık yüzde 
60-70’inin açılmadığını söyleyen Turgut 
Torunoğulları, koronavirüs aşısının hayatı 
tekrar başlatacak tek çözüm olduğunu be-
lirtti. Bu süreçte devletin önlemleri, dene-
timleri ve rehberliğinden memnun kaldık-
larının altını çizen Turgut Torunoğulları, 
“Devletin kısa çalışma ödeneği her sektör 
için can suyu oldu. Sektörler kadrolarını 
korudular. 2021 yılı hepimiz için önemli bir 
umut yılı olacak. Buna hazırlıklıyız. Temiz-
lik, hijyen kuralları ve uygulamalarımızla 
sezonu bekliyoruz. Yabancı turist tercihini 

Türkiye’den yana kullanacak. Avrupa ülke-
leri her ne kadar vatandaşlarının tercihine 
baskı yapsa da yabancı turistler her şekilde 
ülkemizi tercih ediyorlar. Çünkü, fiyat poli-
tikamız çok ucuz, temizlik ve hijyen muh-
teşem bir noktada, sahillerimiz çok güzel, 
otellerimiz çok yeni ve üst düzey bir mima-
ri ile inşa edildi” dedi.

TURİZM İÇİN İKİ PROJE ÖNERİSİ
Turizm gelirlerinin, bütçe açıklarını ka-

patıcı özelliğinin bulunduğunu hatırlatan 
Turgut Torunoğulları, “Bunun için devleti-
mize uygulanabilirliği kolay iki proje sun-
mak isterim. İlgili mercilere sunum yap-
maya hazırım. Birinci projemiz; Avrupa’da 
yaklaşık 6 milyon Türk ailesi yaşıyor. Genç-
lerimizin tamamına yakını tatillerini İspan-
ya ve İtalya’da yapıyor. Her kişi yaklaşık bin 
800 Euro harcıyor. Bu kıymetli kitleyi, Tür-
kiye’ye getirmek için geliştirici, teşvik edi-
ci yollar aramalıyız. Hem daha fazla döviz 
bırakacaklar, hem de kültürlerini terk et-
memiş olacaklar. İkinci projemiz; Yaban-
cı ülkelerde büyük bir yaşlı nüfus hayatını 
huzurevlerinde geçiriyor. Palyatif süreçle-
rini sağlık bakım evlerinde tamamlıyorlar. 
Bu kıymetli kitle için ülkemizde altyapı ha-

zırlanırsa, bu insanlar son anlarını ülkele-
rinde geçirmek isterler. Bu da geliştirici ve 
teşvik edici uygulamalarla mümkün olacak. 
Ülkemize büyük bir döviz kaynağı sağlana-
cak” diye konuştu.

HABER | TURİZM

TURGUT TORUNOĞULLARI:

Turgut 
TORUNOĞULLARI
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TEHLİKELİ MADDE 
TAŞIMACILIĞI
Tehlikeli madde taşımacılığı, bünyesinde kimyasal madde barındıran, yanıcı 
özelliğe sahip olan ürün ve hammaddelerin taşınma işlemidir. Özel ihtisas 
gerektiren ve izinlere tabi bir lojistik hizmeti olan tehlikeli madde taşımacılığında 
birçok risk bulunduğundan uyulması gereken bazı kurallar geçerlidir. Tehlikeli 
madde taşımacılığı, denizlerde tanker gemileri, demiryollarında tanker 
vagonları, karayolunda akaryakıt tankeri denilen kamyonlarla ve 
boru hatlarıyla gerçekleştiriliyor. Lojistik dosyamızda 
tehlikeli madde taşımacılığında firmaların 
haberlerine ve uzmanların 
analizlerine yer verdik.

Akaryakıt taşımacılığı, petrol, ben-
zin, mazot ve gazyağı gibi petrol türev-
lerinin taşınması olarak tanımlanmak-
tadır. Taşımalar denizlerde tanker 
gemileri, demiryollarında tanker va-
gonları, karayolunda akaryakıt tanke-
ri dediğimiz kamyonlarla ve son ola-
rak boru hatları ile yapılmaktadır. Bu 
ürünlerin taşınması için hangi taşıma 
şeklinin kullanılacağı taşınan ürünün 
miktarına, taşıma mesafesine, deniz 
kıyısında olup olmadığına, demiryolu 
hattının bulunup bulunmadığına, ihti-
yacın durumuna ve taşınan miktara 
bağlıdır. Akaryakıtın taşınmasıyla ilgi-
li en büyük problem; öncelikle taşıma 
güvenliği, çevreye olabilecek zararın 
önlenmesidir. Akaryakıtların çevreye 
yayılmasının temizlenmesi çok zor-
dur ve insanlar, canlı hayvanlar, ta-
biat için çok tehlikelidir. 

Taşıma metotlarını incelemek 
istersek;

DENİZ TAŞIMASI 
(TANKER GEMİLERİ)

Dünya üzerinde ton-km olarak en 
yüksek oranda taşıma tanker gemi-
leri ile yapılmaktadır. Diğer taşıma 
metotlarına göre ton olarak en ucuz 
taşıma şekli de deniz tankerleri ile ya-
pılan taşımadır. Kıtalar arası taşımada 
zorunluluktur. Deniz kıyısında limanı 
olan, dünyanın her ülkesine taşıyabi-
lir. Bu gemiler çok fazla yakıt taşıya-
bildikleri için, bu yağı taşımak için ton 
başına maliyeti çok ucuzdur. Genel-
likle daha büyük tankerler, bu yakıtı 
küresel ölçekte taşımak için kullanı-
lır ve bir kıtadan diğerine akaryakıt 
taşır. Taşımanın büyük miktarı ham 
petrol olmaktadır, rafinerilerin olduk-
ları limanlara taşıma yapılmaktadır. 
Küçük tanker gemileri de rafineri li-

manlarından petrol türevlerinin di-
ğer limanlardaki akaryakıt tankları-
na taşıma yaparlar. Akaryakıtlar bu 
limanlardan kara yolu ile akaryakıt 
istasyonlarına taşınır. 

BORU HATLARI 
Boru hatları ham petrolü kuyular-

dan rafinerilere veya limanlarda bu-
lunan depolama tesislerine taşımak 
için kullanılır. Boru hatları, petrolü 
karada taşımanın en uygun maliyet-
li yoludur. Petrol önce kuyuların ba-
şında veya petrolün depolandığı bir 
yerde toplanır. Toplanan ham petrol 
boru hattı vasıtasıyla, hatta bulunan 
pompaların yardımıyla pompalanır, 
rafineri olan varış yerinde tanklara 
veya uzak mesafelere taşınmak için 
limanlardaki tanklara boşaltılır. Boru 
hatları, benzin, dizel ve hatta jet yakı-
tı gibi rafine edilmiş yakıtları rafine-
riden dağıtım tesislerine veya bir tü-
keticiye ulaştırmak için kullanılabilir. 

Bu boru hatlarında, yakıtın uzun bir 
mesafe boyunca hareket etmesini 
sağlamak için pompalar, yakıtın her-
hangi bir kirletici madde almadığın-
dan emin olmak için test alanları ve 
hatta yol boyunca birden fazla tesli-
mat yeri de olabilir. Bu boru hatları-
nı kurmak maliyetli ve uzun zaman 
alsa da, işletme maliyeti diğer ulaşım 
türlerinden çok daha azdır. 

DEMİRYOLU TANKERLERİ
Demiryolu tank vagonları, akar-

yakıtları kara üzerinden taşımanın 
başka bir yoludur. Petrol veya petrol 
türevleri tank vagonlarına yüklenir 
ve bir lokomotif ile raylar üzerinden 
rafineriye veya trenin planlanan va-
rış noktasına taşınır. Trenler, çok sa-
yıda tank vagonu kullanarak, büyük 
bir miktarını taşıyabilir. Her akar-
yakıt katarı, büyük bir deniz tankeri 
gemisinden çok daha az petrol taşı-
sa da, karayoluna göre çok ekono-
miktir. Bu vagonlar, tıpkı boru hat-
ları gibi, rafinerilerden bir dağıtım 
tesisine rafine edilmiş yakıt taşımak 
için de kullanılabilir. 

KAMYONLAR 
(KARAYOLU TANKERLERİ) 

Karayolu tankerleri rafine edilmiş 
yakıtı bir terminalden, bir akaryakıt 
istasyonuna veya akaryakıt tüketen 
fabrikalara taşır. Genellikle daha kü-
çük kapasitelerde akaryakıtı kısa 
mesafelerde taşımak için kullanılır. 
Akaryakıt istasyonları büyük mik-
tarda akaryakıt gerektirmediğinden 
ve genellikle pratik olarak demiryol-
larına bağlanamadığı için, akaryakıt 
tankerleri akaryakıtları tüketicilere 
ulaştırmak için rasyonel ve uygun 
maliyetli bir yöntemdir.

AKARYAKIT TAŞIMACILIĞI 
Akaryakıt taşımacılığı, denizlerde tanker gemileri, 
demiryollarında tanker vagonları, karayolunda akaryakıt tankeri 
dediğimiz kamyonlarla ve son olarak boru hatları ile yapılıyor.

ATİLLA YILDIZTEKİN

Tedarik Zinciri ve
Lojistik Yönetim Danışmanı

ANALİZ | LOJİSTİK

HAZIRLAYAN: HARUN REŞİT TIĞLI

DOSYA | LOJİSTİK
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“TERZİ DİKİMİ LOJİSTİK 
HİZMETLER SUNUYORUZ”

Alışan Lojistik Yönetim Kurulu Başkan Yardımcısı Damla Alışan, “Avrupa ülkelerinin yanı sıra 
CIS ülkelerine ve Ortadoğu’ya yönelik çözüm odaklı, müşteriye terzi dikimi lojistik hizmetler 

sunuyoruz. Ağırlıklı olarak Orta Avrupa ve Balkanlar’a taşıma yapıyoruz. Ortadoğu ise, 
herkes gibi bizim de ilgimizi çekiyor” dedi.

SÖYLEŞİ | DAMLA ALIŞAN

ALIŞAN LOJİSTİK YÖNETİM KURULU BAŞKAN YARDIMCISI DAMLA ALIŞAN:

T ürkiye genelinde 16 farklı lokas-
yonda sahip olduğu bin 500 çalı-
şanıyla uluslararası karayolu ta-
şımacılığı hizmeti sunan Alışan 

Lojistik, 2020 yılında Fortune Türkiye 500 
şirketlerinden biri olmaya yine hak kazandı. 
Ağırlıklı olarak Orta Avrupa ve Balkanlar’a 
taşıma gerçekleştiren Alışan Lojistik’in Yö-
netim Kurulu Başkan Yardımcısı Damla Alı-
şan, sektörde ulaştıkları büyüklüğü ve ile-
riye yönelik projelerini Ekovitrin’e açıkladı.

Alışan Lojistik olarak 2020 yılını nasıl 
geçirdiniz? Hangi yatırımlara imza attı-
nız? Rakamsal olarak kapasite, filo ve pa-
zar payı olarak lojistik sektöründe ulaştı-
ğınız büyüklük hangi boyuta ulaştı? 

1985 yılında kurulan Alışan Lojistik, bu-
gün 450 adet öz mal araç filosu ve Türkiye 
genelinde 16 farklı lokasyonda çalışan bin 
500 çalışanı ile uluslararası karayolu taşı-
macılığı hizmeti sunan bir marka. 2019 yı-
lını, hedefimize ulaşarak, 726 milyon TL ile 
kapattık ve 2020 yılında da Fortune Tür-
kiye 500 şirketlerinden biri olmaya yine 
hak kazandık.

Bizi farklı kılan, kurulduğumuz günden 
bu yana birçok sektörün yanı sıra ağırlıklı 
olarak hızlı tüketim malları (FMCG) ve kim-
ya sektörlerine hizmet sunmaya devam et-
memiz. Bu sebeple, kimya sektörünün en 
önemli başlıklarından biri olan tehlikeli kim-
yasalların elleçlenmesi, taşınması ve depo-
lanması konusundaki yatırımlarımız 2020 
yılında da devam etti hedeflediğimiz gibi. 

Ayrıca, yine 2020 yılı içinde, Marmara, 
Trakya, Ege Bölgesi ve Çukurova Bölgesi’n-
den sonra tüm İç Anadolu Bölgesi’ndeki müş-
terilerimize çözüm odaklı, kaliteli ve farklı-
lık yaratan hizmetler sunmak amacıyla 4 yıl 

önce Konya’da kendimize yarattığımız ‘üs-
sümüz’deki yatırımlarımızda hız kesmedik.

“MÜŞTERİYE TERZİ DİKİMİ 
LOJİSTİK HİZMETLER 
SUNUYORUZ”

Lojistik sektöründe sahip olduğunuz lo-
jistik ağ hangi ülkeleri kapsıyor, hangi gü-
zergahları kullanıyorsunuz? 2021’de ağı-
nıza yeni bölgeler eklenecek mi?

Avrupa ülkelerinin yanı sıra CIS ülkele-

rine ve Ortadoğu’ya yönelik çözüm odak-
lı, müşteriye terzi dikimi lojistik hizmetler 
sunuyoruz. Ağırlıklı olarak Orta Avrupa ve 
Balkanlar’a taşıma yapıyoruz. Ortadoğu ise, 
herkes gibi bizim de ilgimizi çekiyor.

Tehlikeli madde taşımacılığına baktığı-
mızda nasıl bir tabloyla karşılaşıyoruz? 
Sektördeki belli başlı sorunlar nelerdir?

Hızla gelişen sanayileşme ile tehlike-
li maddelerin yaygın olarak kullanımı, bu 

maddelerin bir noktadan diğerine taşın-
masını hızla artırıyor. Tehlikeli maddeler, 
başta karayolu olmak üzere çeşitli yollar-
la taşınıyor. Tehlikeli maddelerin taşınma-
sı sırasında can ve mal kaybı ile çevre fe-
laketleri gibi önemli riskler ortaya çıkıyor, 
buna bağlı olarak özel araç, eğitimli şoför 
ve kurumsal risk yönetimi yaklaşımları ön 
plana çıkıyor.

“BAŞARILI BİR ÇALIŞMA 
MODELİNE SAHİBİZ”

TMT ve Akaryakıt Taşımacılığında, Alı-
şan Lojistik’i sektördeki diğer firmalardan 
farklı kılan özellikler nelerdir?

Kimya sektörünün en önemli başlıkların-
dan biri olan tehlikeli kimyasalların elleçlen-
mesi, taşınması ve depolanması konusunda 
çok ciddi bir uzmanlığımız, altyapımız, halen 
sürmekte olan yatırımlarımız ve başarılı bir 
çalışma modelimiz bulunuyor. Şirketimiz, 
başta SQAS ve ADR mevzuatı olmak üzere 
uluslararası standartlar ve yasal mevzuat-
lar düzeyinde süreçlerini yönetmekte, yatı-
rımlarını bu temel üstüne planlıyor. Ayrıca, 
özellikle tanker yıkama konusu, bizler gibi 
büyük firmaların çevreye karşı bir yüküm-
lülüğü olduğu için de en hassasiyet göster-
diğimiz çalışmalardan bir tanesi. 

Tüm bunlara ek olarak, biliyorsunuz uzun 
süredir bu konuyla ilgili lobi çalışmalarının 
da yoğun şekilde içindeyiz. Örneğin; KTTD 
(Kimyasal Taşıma Araçları Temizleyicileri 
Derneği)’nin de kurucusuyuz ve bu önem-
li konunun takipçisi olmaya devam etmek 
amacıyla, Alışan Lojistik olarak derneğin 
Yönetim Kurulu’nda hala aktif bir şekilde 
yer alıyoruz.

Ayrıca, atıkların azaltılması ve bunların 
çevreye zarar verilmeden bertaraf edilmesi 
konusunda da yine uzun süredir hassas ça-
lışmalar yürütüyoruz. Alışan Lojistik olarak; 
2010 yılından günümüze kadarki süreçte 
müşterilerimize hizmet sunarken; çevresel 
koşullara en uygun lojistik uygulamalarını 
hem kendi bünyemizde hem de tedarik zin-
cirindeki iş ortaklarımızla hayata geçirme-
ye özen gösterdik. Kimyasal madde taşıyan 
tankerlerin çevreye zarar vermeden yıkan-
masını sağlayan ilk tank temizleme tesisi-
ni 2005 yılında Avrupa Birliği standartla-
rında hizmete biz açtık. Eş zamanlı olarak 
ülkemiz lojistik ve kimya firmalarının kul-
lanımına sunduk. Aynı şekilde ilgili mev-
zuatın çıkartılması konusunda da önemli 
katkılarımız var. Tüm bu çalışmalarımızın 
sonucunda, Dünya Sağlık Örgütü desteğiy-
le kurulan ‘Türkiye Sağlıklı Kentler Birliği’ 

tarafından ‘Çevreci Tesis Ödülü’ne layık gö-
rüldük. Çevreye duyarlı olan bu ve benzeri 
çalışmalarımıza önümüzdeki dönemlerde 
de tüm hızıyla devam edeceğimiz mesajını 
da buradan vermek isterim. 

“PANDEMİDE İŞ YAPIŞ 
BİÇİMLERİMİZ DEĞİŞTİ”

Pandemiden gerek sektör gerekse Alı-
şan Lojistik nasıl etkilendi? Pandemi sü-
recinde hangi tedbirleri aldınız? 

Dünya salgın ile mücadele ederken pek 
çok ülke farklı yöntemlere başvurdu, ancak 
tümü lojistik faaliyetlerini sürdürdü. Zira 
biz, krizlere alışık ve üstesinden gelebilme 

kasına sahip bir sektörüz. Alışan’a baktığı-
nızda ise, gıda ve temizlik malzemesi sek-
törlerine verdiğimiz hizmetlerde bir kapa-
site azalması olmadı. Çarkların dönmesi ve 
tüketicinin temel ihtiyaçlarına ulaşabilme-
si için tedarik zincirinin önemli bir halkası 
olarak görevimizin başında yer aldık; alma-
ya da devam ediyoruz. Öte yandan, iş yapış 
biçimlerimiz değişti. Dış ofislerimizde var-
diya sistemine geçildi. Merkez ofis çalışan-
larımız ise home-office sistemine geçti ve 
evlerinde bilgisayar başında operasyonla-
rı yönetmeye başladılar. Hatta bu çalışma 
tarzı kendi içimizde de yenilikler ve farklı 
beceriler doğurdu.

“İNSANSIZ DEPOLAR DA 
GÜNDEMİMİZDE YER ALIYOR”

Alışan Lojistik olarak kısa ve uzun va-
dedeki hedefleriniz ile 2021’deki yatırım 
planlarınızı paylaşır mısınız?

Alışan Lojistik olarak, intermodal taşıma 
alanında gelişmemizi sürdürecek, coğrafi 
anlamda büyüyecek, filomuzu gençleştire-
cek, katma değerli hizmet operasyonların-
da yenilikler yaratacağız. Endüstri 4,0’a ge-
çiş ile insansız depolar da gündemimizde. 
Ayrıca, teknoloji ve dijitalizasyon anlamın-
da çağın gereklerine uygun yeni çalışma 
ve iş yapış modülleri tasarlamak; müşte-
rilerimizin iş takip sistemleriyle konuşan, 
entegrasyon kabiliyeti yüksek yazılım tek-
niklerini hayata geçirmek de yürüyen pro-
jelerimiz arasında.

DAMLA ALIŞAN: “Alışan Lojistik olarak, 
intermodal taşıma alanında gelişmemizi 
sürdürecek, coğrafi anlamda büyüyecek, 

filomuzu gençleştirecek, katma değerli 
hizmet operasyonlarında yenilikler 
yaratacağız. Endüstri 4,0’a geçiş ile 

insansız depolar da gündemimizde.”
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MADENİ YAĞLARIN LOJİSTİĞİ 

Madeni yağ üretim faaliyetinin yapılması ve bu amaçla 
tesis kurulması ve/veya işletilmesi için lisans alınması 
zorunlu. Aynı şekilde depolamasını ve taşımasını yapacak 
olan lojistik firmaları da lisans almak zorunda.

GÜLŞEN YEŞİLDAĞ

Lojistik Danışmanı

LOJİSTİK | ANALİZ

Petrolden üretilen madeni yağla-
rın lojistiği tehlikeli, ruhsata tabi ve 
denetimle ürünlerin lojistiği grubu-
na girmektedir. Bu konuda çeşitli ka-
nun ve yönetmelikler hazırlanmış-
tır ancak madeni yağların lojistiği 
ile ilgili olarak 2 Şubat 2011’de 27844 
sayı ile hazırlanan tebliğ işin emeli-
ni kapsamaktadır. 

Bu tebliğ ile üretilen ve ardından 
piyasaya sunumu yapılan madeni 
yağların hatalara yol açmayacak 
çevre ve insan sağlığına zarar ver-
meyecek şekilde, doğru ve anlaşıla-
bilir bilgiler ile lojistiğinin yapılması-
nı sağlamak kurallara bağlanmıştır. 
Amaç ürünlerin sahip olmaları ge-
reken teknik niteliklerinin, ambalaj 
bilgilerinin ve piyasaya sunumunun 
kurallarının belirlenmesidir. 

Madeni yağ üretim faaliyetinin 
yapılması ve bu amaçla tesis ku-
rulması ve/veya işletilmesi için li-
sans alınması zorunludur. Aynı şe-
kilde depolamasını ve taşımasını 
yapacak olan lojistik firmaları da 
lisans almak zorundadır. Bu lisans 
yeterlilik koşullarının belirlenmesi 
amacıyla ve piyasaya güvenli ürün 
arz etmek zorunluluğunu ortaya çı-
kartmaktadır. 

Bu amaçla ürünün özellikleri, çev-
reye yapacağı etkiler, izlenebilirliği, 
kullanımı, bertaraf edilmesi ile ilgi-
li talimatlar ambalajlarda belirtil-
melidir. Ürünü kullanabilecek risk 
altındaki tüketici gruplarının bilgi-

lendirilmesine yönelik bilgiler de 
bulunmalıdır. 

Madeni yağ üreticileri, satıcıları 
ve depolayanlar üretimini ve satışı-
nı yaptıkları madeni yağlar için üre-
tim, satış, stok ve ithalat formlarını, 
madeni yağ ithalatçıları ise piyasa-
ya sunumunu yaptıkları madeni yağ-
lar için ise ithalat, satış ve stok bilgi 
formlarını oluşturmak zorundadır. 
Firmalar oluşturdukları bu formla-
rı, üçer aylık dönemler itibariyle iz-
leyen ayın 15. günü akşamına kadar 
tebliğ eki form formatında, yazılı 
ve elektronik ortamda Gelir İdare-

si Başkanlığı Uygulama ve Veri Yö-
netimi Daire Başkanlığı’na gönder-
mek zorundadır.

Lojistikçileri ilgilendiren bir baş-
ka konu da ilgili diğer mevzuat uya-
rınca yetkili olan idarelerden, usu-
lüne uygun olarak alınmış, gerekli 
izine, onaya ve durumuna uygun 
İşyeri Açma ve Çalışma Ruhsatı’na 
sahip olunmasıdır. Ruhsatı olma-
yan depolarda madeni yağ depola-
ması yapılamamaktadır. 

Bir madeni yağın ilgili mevzuat 
gereklerine uygun olmasına rağ-
men, temel gerekleri karşılamadı-
ğı ve çevre ve insan sağlığı için bir 
tehlike oluşturduğu tespit edilir ise 
ülke sınırları içinde bu ürünün pi-
yasaya arz edilmesini geçici olarak 
yasaklanır. Kontrol sonucunda ürü-
nün çevre ve insan sağlığı yönünden 
güvenli olmadığının tespit edilmesi 
halinde, masrafları üretici tarafın-
dan karşılanmak üzere Lojistik fir-
ması ürünün piyasaya arzının ya-
saklanmasını, piyasaya arz edilmiş 
olan ürünlerin piyasadan toplanma-
sını, ürünlerin, güvenli hale getiril-
mesinin imkânsız olduğu durumlar-
da, taşıdıkları risklere göre kısmen 
veya tamamen imha edilmesini sağ-
lamakla yükümlüdür. 

Madeni yağ lojistiği ihtisas gerek-
tiren, izinlere tabi bir lojistik hiz-
mettir. Riskleri fazladır. Çok dik-
katli planlanması ve yürütülmesi 
gerekmektedir.
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GÜLAÇTI ŞEN

İstanbul Esenyurt Üniversi-
tesi Öğretim Görevlisi

Tehlikeli maddeler, fiziksel veya 
kimyasal karakteristikleri sebebiyle 
zehirli, patlayıcı, radyoaktif vb. etkile-
ri olan ve çevreye zarar verebilecek 
maddeler olarak tanımlanmaktadır. 
Karayolu, demiryolu, denizyolu, boru 
hattı, havayolu ile taşınabilen tehli-
keli maddelerin, hızlı ulaşım sebebiy-
le havayolu ile taşımacılığında önemi 
artmıştır. Ancak tehlikeli maddelerin 
havayolu ile taşınması sadece özel du-
rumlar ve belirli şartlar altında müm-
kündür. Uluslararası ve ulusal hava-
cılık otoritelerinin belirlediği kurallar 
ve yayınladığı yönetmelikler doğrultu-
sunda taşımacılık gerçekleştirilebilir. 

Tehlikeli maddelerin havayolu ile 
taşımacılığında belirleyici kuruluşlar 
SCoETDG (Birleşmiş Milletler Tehlike-
li Maddelerin Taşınması Konusunda 
Uzman Alt Komitesi) ve IAEA’dır (Ulus-
lararası Atom Enerji Ajansı). Bu ku-
ruluşların hazırladığı düzenlemeler-
le havayolu taşımacılığında tehlikeli 
maddelerin taşınma kuralları belirlen-
mektedir. Buna ilaveten ICAO (Ulusla-
rarası Sivil Havacılık Örgütü), organi-
zasyona üye ülkeler için düzenlemeleri 
yapmış ve Annex 18’de Tehlikeli Mad-
delerin Havayolu ile Güvenli Taşınması 
için Teknik Talimatları yürürlüğe koy-
muştur. Tehlikeli maddelerin uçaktaki 
yolcuların, diğer gönderilerin ve uçu-
şun emniyeti açısından, oluşturacağı 
riskleri yönetmek ve kabul edilebilir 

seviyede tutmak için havacılık oto-
riteleri düzenlemelerine uymak ge-
rekmektedir. 

Tehlikeli maddenin tanımlanma-
sı ve uygun paketlemenin, işaret-
lemenin, etiketlemenin yapılması, 
depolamanın, yüklemenin kuralla-
ra uygun şekilde ve tehlikeli mad-
delere ilişkin eğitimleri olan kişiler 

tarafından yapılması şarttır. Ancak 
2019 yılında ortaya çıkan koronavi-
rüs salgını ile ülkelerin havacılık oto-
riteleri tarafından tehlikeli madde 
taşımacılığında belirli istisnalar (li-
mitler, çalışanların eğitimi vb.) ola-
bileceği açıklanmıştır. Beklenmedik 
küresel krizler, çevresel, toplumsal, 
teknolojik, ekonomik ve politik deği-
şiklikler havacılık sektörünü ve do-
layısıyla uluslararası kuruluşların 
yayınladığı kuralları ve talimatları 
doğrudan etkilemektedir. Dolayı-
sıyla tehlikeli maddelerin havayo-
lu ile taşınması sürecinde istisna-
ların da kural olarak uluslararası 
havacılık otoriteleri tarafından be-
lirlendiği söylenebilir. 

2021 yılında devam etmekte olan 
koronavirüs 2019 salgını (Covid-19) 
ile havayolu taşımacılığında burun 
sürüntüleri, balgam şişeleri, virüs-
lü kan örnekleri vb. teşhis numune-
leri taşınmaya başlanmıştır. Bulaşı-
cı maddeler kategorisinde tehlikeli 
madde olan Covid-19 teşhis numu-
nelerinin taşınmasında hızlı ulaşım 
avantajı sebebiyle havayolu taşıma-
cılığı tercih edilmiştir. Ulaşım şekil-
leri içerisinde, yakıt miktarı ve ileri 
teknoloji parçalarının değeri nede-
niyle en pahalı ulaşım şekli olan ha-
vayolu taşımacılığının, hızlı ulaşım 
avantajı sebebiyle önemi bir kez 
daha ortaya konulmuştur. 

HAVAYOLU TAŞIMACILIĞINDA 
TEHLİKELİ MADDELER

Bulaşıcı maddeler kategorisinde tehlikeli madde olan 
Covid-19 teşhis numunelerinin taşınmasında hızlı ulaşım 
avantajı sebebiyle havayolu taşımacılığı tercih ediliyor.

ADR mevzuatına uygun, sürekli gençleştirdiğimiz öz mal filomuzla, 

tehlikeli ve tehlikesiz likit kimyasalların güvenle taşınması ve depolanması konusunda 

geniş bilgi birikimimizle, yurt içinde ve yurt dışında lideriz.

BiZE YÜK OLMAZ
S iZ iN  iÇ iN  GÜVENLiĞ i  SAĞLAMAK
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VOLVO TRUCKS | LOJİSTİK

KARAYEL NAKLİYAT, YENİDEN 
VOLVO TRUCKS’I TERCİH ETTİ 
Filosunda 5 adet Volvo Trucks aracı olan Karayel Nakliyat, bünyesine 15 adet 

Volvo FH460 ve 3 adet Volvo FH500 daha ekledi. Atık taşımacılığı yapan 
firmanın tercih ettiği araçlar sağlamlığı ve yakıt tasarrufu ile öne çıkıyor.

T ürkiye distribütörlüğünü Tem-
sa İş Makinaları’nın yürüttüğü 
Volvo Trucks, Karayel Nakli-
yat’a 3 adet Volvo FM500, 15 

adet Volvo FH460 kamyon teslimatı ger-
çekleştirdi. Böylece firmanın 50 araçlık 
filosundaki Volvo Trucks kamyonların 
sayısı 23’e ulaştı. Markanın sağlamlığı 
ve sunduğu yakıt tasarrufundan vazgeç-
meyen Karayel Nakliyat, tehlikeli ve teh-
likesiz atık taşımacılığı yapıyor. 

Teslimat sırasında, Volvo Trucks’ın 

sunduğu ayrıcalıklı hizmetten memnun 
olduğunu dile getiren Karayel Nakliyat 
firma sahibi Erol Afacan, “Zorlu bir işimiz 
var. Bizi yolda bırakmayacak, herhangi 
bir sorunla karşı karşıya kaldığımızda 
yanımızda olacağını bildiğimiz marka-
yı tercih etmek istedik. Volvo Trucks da 
böyle bir marka. Ürünlerin yakıt tasar-
rufu, sağlamlığı ve yüksek ikinci el değeri 
de kararımızda etkili oldu. Biz Volvo Tru-
cks ile çalışmaktan oldukça memnunuz, 
iş birliğimizim uzun yıllar devam etme-

sini diliyoruz” dedi. Karayel Nakliyat’ın 
satın aldığı araçlar, sürücü konforu, gü-
venlik ve ekonomiyi bir arada sunuyor. 
I-Shift şanzıman, güçlü VEB+ yardım-
cı fren sistemi, uyarlanabilir hız sabit-
leyicisi (ACC), acil frenleme sistemi, ön-
den çarpışma önleyici ikaz sistemi, kör 
nokta uyarısı, şerit takip desteği ve şe-
rit değiştirme desteği gibi güvenlik dona-
nımları da müşterilerin ihtiyaç duyduğu 
güvenlik, konfor ve kazanç gibi beklenti-
lerini karşılıyor.

Şubat 2021 • www.ekovitrin.com 47

ADR, KARAYOLU TEHLİKELİ 
MAL TAŞIMACILIĞININ 
YAPITAŞLARINDAN BİRİSİ

ADR standartları, hem yurtiçinde hem de yurtdışında yapılacak 
tehlikeli madde taşımalarında uyulması gereken kuralları 
belirledi. Ulusal mevzuatımız ADR’ye uyumlu hale getirildi. 

SİMGE KAYA

Özbay Eğitim Kurumları 
Tehlikeli Madde Güvenlik 

Danışmanı ve Eğiticisi

LOJİSTİK | ANALİZ

Özellikle 2013 yılından bu yana adı-
nı daha sık duymaya başladık. ADR’li 
araç, ADR onaylı ambalaj, ADR taşıma 
evrakı, ADR sürücü eğitim sertifika-
sı (SRC5). Bu listeyi uzatabiliriz. Peki 
ne oldu 2013 yılında? 

2010 yılında taraf olduğumuz ulus-
lararası uygulaması olan ADR sözleş-
mesi ülkemize bazı yükümlülükler ge-
tirdi. Tehlikeli maddelerin taşınması 
uluslararası standartlara bağlandı. Bu 
standartlar, hem yurtiçinde hem de 
yurtdışında yapılacak tehlikeli mad-
de taşımalarında uyulması gereken 
kuralları belirledi. Ulusal mevzuatı-
mız ADR’ye uyumlu halde getirildi. 

Ancak o dönem ülkemizde ADR’yi 
tam anlamıyla bilen kişi sayısı bir elin 
parmaklarını geçmiyordu. Ulaştırma 
Bakanlığı 2013 yılında Eğitici Eğitimi 
programı düzenleyerek ADR-SRC5 
eğitici ihtiyacını büyük ölçüde karşı-
ladı. Akabinde eğitim kurumları yet-
kilendirildi. Ancak yeterli değildi. ADR 
anlaşmasının içinde de hükmü bu-
lunan, ADR konusunda işletmelere 
yol gösterecek Tehlikeli Madde Gü-
venlik Danışmanlarına (TMGD) ihti-
yaç vardı. 2014 yılında Ulaştırma Ba-
kanlığı TMGD Eğitici Eğitim Programı 
düzenleyerek bu ihtiyacı da büyük öl-
çüde giderdi. Böylece 2013 ve 2014 yı-
lında eğiticilerin ve eğitim kurumla-
rının yetkilendirilmesiyle ülkemizde 
önemli bir aşama kaydedildi. 

 
GÜNÜMÜZDE ADR 
UYGULAMALARI 

Bugün ADR uygulamalarına bakıldı-
ğında 2013 yılına kıyasla çok daha iyi 
durumda olduğumuz aşikar. Ama ye-
terli mi? Maalesef hayır. Denetimlerin 

yeterli düzeyde yapılamaması, güncel 
mevzuat çalışmalarının ertelenmesi, 
saha uygulamalarında standart sağ-
lanamamış olması gibi durumlar ADR 
kurallarının tam anlamıyla uygulan-
masına engel olmaktadır. Kurumsal 
yapılara bakıldığında çok fazla eksi-
ğin olmadığını söyleyebiliriz. Ancak 
ufak çapta olan hizmet sağlayıcıların-
da durum maalesef pek parlak değil. 
Bugün hala tehlikeli maddeyi akarya-
kıttan ibaret gören, ADR kapsamında 
olduğunun farkında olmayan ya da 
az miktarda bulundurduğu için kap-
samda olmayacağını düşünen işlet-
melere şahit oluyoruz. Oysa tehlike-
li maddeler yaşamımızın neredeyse 
her alanında mevcut. Sağlık, tekstil, 
otomotiv, kimya ve daha birçok sek-
törde kullanımları söz konusu. Bu-

laşıcı maddeler, aşındırıcılar, zehirli 
maddeler, patlayıcılar, oksitleyiciler ve 
radyoaktif maddeler, tehlikeli madde-
lerden sadece bazıları. Bu maddele-
rin bulunduğu kazaları düşündüğü-
müzde normal kazalardan çok daha 
yıkıcı etkilere ve ciddi sonuçlara ne-
den olabileceği açık. Can kayıpları, 
çevresel zararlar ve maddi kayıplar 
gibi kötü sonuçları minimumda tut-
manın en hızlı yolu ise ADR standart-
larının harfiyen uygulanması.

Tehlikeli madde faaliyetinde bulu-
nan taraflara düşen sorumluluk, ADR 
hükümlerini doğru okumak ve uygu-
lamak. Bu noktada devreye hem ADR 
içinde ve hem de ulusal mevzuatımı-
zın içinde yer alan Tehlikeli Madde Gü-
venlik Danışmaları kısaca TMGD’ler 
giriyor. Yıllık tehlikeli madde faaliyeti 
50 tonun üzerinde olan işletmelerde 
zorunlu olan TMGD, işletmelere teh-
likeli maddelerin sınıflandırılması, 
UN onaylı ambalaj içerisinde paket-
lenmesi, ambalajların etiketlenmesi, 
yükleme/boşaltma sırasında uyulma-
sı gereken kurallar, aracın/tankın uy-
gunluğu, araç üzeri işaretlemeler ve 
dokümantasyon gibi genel hüküm-
ler ile maddelere has özel hüküm-
ler konusunda yol gösteriyor, öneri-
ler sunuyor.

Son olarak, ADR’ye tam olarak uyan 
işletmeler ile uymayanların ayrılması 
böylelikle ADR uygulayan işletmelerin 
motivasyonunun düşürülmemesi için 
yol kenarı denetimleri ile işletme de-
netimlerinin artırılması, saha uygula-
malarındaki farklılıkların giderilmesi, 
taşımacılık sektörünün ADR uygula-
malarına teşvik edilmesi ve güvenli 
taşıma bilincinin oluşturulması şart.
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MAKBULE ÇETİN

Mavi Yeşil Danışmanlık 
Genel Koordinatörü & 

Tehlikeli Madde Güvenlik 
Danışmanı

Resmi olarak 30 Eylül 1957 tarih-
li Tehlikeli Maddelerin Karayolu ile 
Uluslararası Taşınması Anlaşması 
olan ADR, tehlikeli maddelerin ulus-
lararası taşınmasını düzenleyen 1957 
Birleşmiş Milletler anlaşmasıdır. ‘ADR’, 
anlaşmanın Fransızca isminden türe-
tilmiştir: A ccord relatif au transport in-
ternational des marchandises D ange-
reuses par R oute ). Türkiye’de ADR’ye 
taraf olarak Tehlikeli Maddelerin Ka-
rayolunda Taşınması Hakkındaki Yö-
netmelik ile uluslararası bir anlaşma-
ya uyum sağlamaktadır. Peki ‘Tehlikeli 
Madde’ tanımı nedir? Bir madde taşı-
macılıkta tehlikeli tanımını nasıl alır? 
Bir maddenin ADR anlaşmasında teh-
likeli madde tanımı alabilmesi için UN 
numarası bulunmalıdır. UN Numarası 
ticari öneme sahip tehlikeli ürün veya 
maddelerin (patlayıcı, zehirli, bulaşıcı 
gibi) tanımlanmasını sağlayan dört ha-
neli sayılardır. UN numarası bulunan 
eşya, madde veya karışımlar taşımacı-
lıkta tehlikeli tanımını almaktadır. Tehli-
ke tanımı kimler belirlemektedir? Veya 
başka bir soru UN numarasını kimler 
belirleyebilmektedir?

UN numarası, zararlı maddeler ve 
karışımlara ilişkin güvenlik bilgi form-
ları hakkında yönetmelik kapsamında 

hazırlanmış Güvenlik Bilgi Formla-
rının 14. başlıkta bulunan taşımacı-
lık bilgisinde yer almaktadır. Güven-
lik Bilgi Formları ise Güvenlik Bilgi 
Formu Hazırlayıcıları tarafından ha-
zırlanmalıdır. Güvenlik Bilgi Formu 
hazırlayıcıları TÜRKAK tarafında 
belgelendirişmiş yetkili kişiler olup 

sertifika süreleri 3 yıldır her 3 yıl-
da bir sınav ile yetkinliklerini yeni-
lemektedirler. Güvenlik Bilgi formu 
hazırlayıcıları 23 Haziran 2017 Ta-
rihli KKDİK (Kimyasalların kaydı De-
ğerlendirmesi İzni ve Kısıtlanması) 
yönetmeliğine göre 31.12.2023 tari-
hine kadar Güvenlik Bilgi Formu Ha-
zırlayabilecek olup 01.01.2024 tarihi 
itibari ile yerine Kimyasal Değerlen-
dirme Uzmanı bu yetkiyi alacaktır. 
Kimyasal Değerlendirme Uzman-
larının Sertifika süreleri 5yıl olup 
her 5 yılda bir sınav ile yetkinlikle-
rini yenilemektedirler. 

Taşımacılıkta tehlikeli madde ta-
nımının resmi dokümanı Güvenlik 
Bilgi Formlarıdır. TÜRKAK akredi-
tasyonuna sahip Güvenlik Bilgi For-
mu hazırlayıcıları resmi Dokuman 
olan Güvenlik Bilgi Formalarının 16. 
maddesinde sertifika bilgilerini ve 
sertifika geçerlilik tarihlerini pay-
laşmak zorundadır. Taşımacılık iş-
lemi öncesi alınacak bir dizi önlem 
belirlenen UN numarası ile doğru 
orantılıdır, bu sebeple Güvenlik Bil-
gi Formlarının yetkili tarafından 
ve sertifika geçerlilik süresi içeri-
sinde hazırlanmış olmasına dikkat 
edilmelidir.

TEHLİKELİ MADDE KODU NEDİR, 
NASIL BELİRLENİR?

Bir maddenin ADR anlaşmasında tehlikeli madde tanımı 
alabilmesi için UN numarası bulunmalı. UN Numarası ticari 
öneme sahip tehlikeli ürün veya maddelerin (patlayıcı, zehirli, 
bulaşıcı gibi) tanımlanmasını sağlayan dört haneli sayılar.

Adres : Altınşehir Mah. Ahmet Taner Kışlalı Blv. 

No:48 Kat:9-10 Ofis:34, 16120 Nilüfer Bursa

Email : info@maviyesilkalite.com

Tel: 0224 502 04 15 /MaviYesilKaliteMerkezi /maviyesildanismanlik
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OMSAN LOJİSTİK’TEN DÜNYANIN İLK 
KITALAR ARASI OTOMOBİL TAŞIMACILIĞI

Türkiye’de demiryolu tren işletmeciliği yetki belgesine sahip ilk özel tren işletmecisi olan 
Omsan Lojistik, Marmaray üzerinden Avrupa’dan Asya’ya ilk otomobil taşımacılığını 

gerçekleştirerek kendi alanında bir ilke imza attı. 

T ürkiye’de demiryolu tren işlet-
meciliği yetki belgesine sahip ilk 
özel tren işletmecisi olan Om-
san Lojistik, yeni bir ilke daha 

imza attı. Avrupa ile Asya’yı İstanbul Bo-
ğazı’nın altından birleştiren Marmaray 
üzerinden dünyanın ilk kıtalar arası oto-
mobil taşımacılığını gerçekleştiren Om-
san Lojistik, 550 metre uzunluğundaki 
oto taşıma treni ile 200 adetten fazla Da-
cia Duster marka otomobili, kesintisiz de-
miryolu hattında, Romanya ve Bulgaris-
tan üzerinden İzmit Köseköy’e ulaştırdı. 

OYAK şirketlerinden Omsan Lojistik, 60 
metre derinliği ile raylı sistemler tarafın-
dan kullanılan dünyanın en derin batırma 
tüp tüneline sahip olan Marmaray üze-
rinden gerçekleştirdiği taşıma ile dünya-
da denizin altından bu derinlikte otomobil 
taşıyan ilk şirket olarak da tarihe geçti. 
Marmaray ile aktarma yapmadan ve va-
sıta değiştirmeden yükleri güvenli bir şe-
kilde varış yerlerine ulaştırmaya başlayan 
Omsan Lojistik, 2021 yılında uluslarara-
sı demiryolu taşımacılığına hız verecek. 

Omsan Lojistik Genel Müdürü Cömert 

Varlık, Marmaray’ın yük taşımacılığında 
faaliyete geçmesiyle birlikte aktarmaya 
gerek kalmadan ve vasıta değiştirmeden 
kıtalar arası taşımacılığa başladıklarını 
kaydetti. Pekin’den Londra’ya kadar uza-
nan kısa, ekonomik, elverişli uluslararası 
demiryolu koridorunda bulunan Marma-
ray’ın Türk lojistik sektörüne çok önemli 
fırsatlar sunduğunu belirten Varlık, “Pan-
demi dönemiyle birlikte güvenilir aynı za-
manda kesintisiz ulaşım anlamında daha 
da önem kazanan demiryolu taşımacılı-
ğı, ülkemizde özellikle son dönemde ger-
çekleşen teknolojik yeniliklerin ardından, 
önümüzdeki dönemde de en çok tercih 
edilen alternatiflerden biri olacak. Ülke-
miz ve sektörümüz adına stratejik öneme 
sahip Marmaray’ın taşımacılık için tam 
kapasite faaliyete geçmesiyle birlikte de 
Türkiye’nin ihracat ve ithalat süreçleri-
ne, dolayısıyla ekonomimize önemli kat-
kılar sağlayacağını düşünüyorum. Omsan 
Lojistik olarak, başarıyla gerçekleştirdi-
ğimiz bu seferin ardından yeni uluslara-
rası tren seferlerinin düzenlenmesi için 
de hazırlıklarımızı sürdürüyoruz” dedi.

Omsan Lojistik, 60 metre derinliği ile raylı sistemler tarafından kullanılan dünyanın en derin batırma tüp tüneline sahip olan 
Marmaray’dan geçiş yaparak, dünyada denizin altından bu derinlikte otomobil taşıyan ilk şirket unvanının da sahibi oldu. 

CÖMERT VARLIK: “Omsan Lojistik olarak, 
başarıyla gerçekleştirdiğimiz bu seferin ardından 
yeni uluslararası tren seferlerinin düzenlenmesi 
için de hazırlıklarımızı sürdürüyoruz.”

OMSAN | LOJİSTİK

“TMGD EĞİTİMLERİNE 2021’DE 
DEVAM EDECEĞİZ”

Türk Loydu Vakfı Yönetim Kurulu Başkanı Cem Melikoğlu, “ADR, 
IMDG Kod ve RID kapsamındaki Tehlikeli Madde Güvenlik Danışmanı 

(TMGD) eğitimlerine 2021 yılında devam edeceğiz” dedi.

T ürk Loydu Vakfı Yönetim Kuru-
lu Başkanı Cem Melikoğlu, ADR, 
IMDG Kod ve RID kapsamındaki 
Tehlikeli Madde Güvenlik Danış-

manı (TMGD) eğitimlerine 2021 yılında de-
vam edeceklerini söyledi. Cem Melikoğlu, 
“Bakanlığın 1 Ocak 2019 itibariyle yürürlüğe 
soktuğu, mevzuat çerçevesinde tanımlan-
mış, TMGD sertifika sahiplerinin sertifika 
aldıktan sonra 2 yılda bir almaları gereken 
TMGD tazeleme eğitimleri de (2 gün süreli) 
yapılabiliyor. TMGD sertifikaları 5 yıl geçer-
li olup, 2019 yılından başlayarak iki yılda bir 
alınması gerekli TMGD tazeleme eğitimleri-
ne katılmış olmak şartıyla süre sonlanma-
dan girilebilecek sınav hakkından yararlan-
mak gerekiyor. Yenileme için 3 sınav hakkı 
verilmiş olup, bu sınavlardan birinde başa-
rılı olmak yeterli. TMGD ve TMGD Tazeleme 
Eğitimlerinde katılımcılarımıza nitelikli, iş-
levsel bir eğitim sunmayı ve katılımcıların 
kendilerini geliştirmelerine yol gösterecek 
biçimde eğitimler yapmayı hedeflemiştik. 
Bu hedeflerimizle, daha çok TMGD adayı-
na destek olmayı umuyoruz ve çaba gös-
teriyoruz. Ayrıca IMDG Kod kapsamındaki 
diğer eğitimlerimiz, deniz gözetim yetkili-
leri için verilen eğitimlerimizle de lojistik/
taşımacılık sektörümüze hizmet vermeye 
devam edeceğiz” dedi. 

TMGD eğitimlerine katılmak isteyenle-
re, öncelikle doğru ve tutarlı bilgilendir-
me yaptıklarını kaydeden Cem Melikoğ-
lu, “TMGD hakkında tebliği incelemelerini, 
TMGD olma şartlarını değerlendirmelerini, 
TMGD’lerin sorumluklarını ve yükümlükle-
rini irdelemelerini katılımcı adaylarından 
özellikle istiyoruz. Eğitimleri; güncel mev-
zuatı (ulusal ve uluslararası) takip ederek, 
eğitim müfredatına uyarlayarak, alanların-
da uzmanlaşmış olan eğiticiler aracılığıyla 
veriyoruz” diye konuştu. 

Bakanlık güncel verilerine göre 30 bini aş-
kın işletmenin TMGD hizmeti alması gerek-

tiğinin altını çizen Cem Melikoğlu, “19 Nisan 
2017’de yayımlanan TMGD tebliğinde gelen 
en önemli değişikliklerden biri, işletmelerin 
TMGD hizmeti almasını iki seçenekle sınır-
laması. TMGD olarak bir işletmede ya da Ba-
kanlıkça yetkilendirilmiş bir TMGDK bünye-
sinde istihdam edilmeksizin TMGD hizmeti 
verilmesi mümkün değil. Bir kısım işletme 
kurumsal stratejileri ve uygulamaları uya-
rınca kendi bünyesinde TMGD istihdam et-
meyi tercih ediyor. Bir kısım işletme de (gö-
rece küçük ve orta ölçekli işletmeler) bir 
tehlikeli madde güvenlik danışmanlığı ku-
ruluşundan, TMGD hizmeti almayı tercih 
ediyor. Ülkemizde halen 641 TMGDK kuru-
luşu mevcut. 11 bini aşkın TMGD sertifika 
sahibi bulunuyor. TMGD sertifikası alma-
ya hak kazanmış birçok TMGD’nin TMGD 
faaliyetleri içinde yer almadıkları da göz-
lemleniyor” şeklinde konuştu.

“UZAKTAN ÇEVRİMİÇİ EĞİTİMLER 
SUNMAYI SÜRDÜRÜYORUZ”

Cem Melikoğlu, sözlerine şöyle devam 
etti: “Sözkonusu eğitimler başlangıçta 
yüz yüze eğitimler yoluyla verilmek duru-
mundaydı. 2020 yılı ilk çeyreğinde ülke-
mizi tehdit eden koronavirüs küresel sal-
gını nedeniyle alınan sağlık önlemleri yüz 
yüze eğitimlerin verilmesini mümkün kıl-
mayınca, bu eğitimler Bakanlık izni ile 21 
Eylül 2020’den itibaren 31.12.2020 tarihi-
ne dek sanal sınıf uygulamalarıyla uzak-
tan çevrimiçi eğitimlerle verilebilir oldu. 
Kuruluş olarak bu sürece uyum sağla-
yarak, uzaktan çevrimiçi eğitimler sun-
mayı sürdürüyoruz. Son olarak, Bakanlık 
30.12.2020 tarihli duyurusuyla bu eğitim-
lerin uzaktan çevrimiçi eğitimler yoluyla 
30.06.2021 tarihine dek verilebileceğini du-
yurmuş durumda.” 

TÜRK LOYDU VAKFI YÖNETİM KURULU BAŞKANI CEM MELİKOĞLU:

CEM MELİKOĞLU: 
“Eğitimleri, güncel mevzuatı 
(ulusal ve uluslararası) takip 
ederek, eğitim müfredatına 
uyarlayarak, alanlarında 
uzmanlaşmış olan eğiticiler 
aracılığıyla veriyoruz.”

LOJİSTİK | TÜRK LOYDU
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AYGAZ VE MCKINSEY, ‘AYKARGO’ 
İLE KARGO SEKTÖRÜNDE 

Tüketicinin en çok tercih ettiği, LPG sektörünün lider markası Aygaz, kurumiçi girişimcilik ve 
inovasyon faaliyetleri kapsamında çalışanlarının fikir önderliğinde oluşturulan ve yenilikçi 

bakış açısıyla hayata geçirdiği Aykargo’yla kargo sektörüne güçlü bir adım attı. 

LOJİSTİK | AYKARGO

T ürkiye LPG sektörünün lideri ko-
numunda bulunan Koç Topluluğu 
şirketlerinden Aygaz, yenilikçi ba-
kış açısıyla inovasyon ve kurum 

içi girişimcilik projesi olarak başlattığı sü-
reci geliştirmek için bağlı ortaklığı Aykar-
go altında kargo sektörüne adım attı. Ay-
kargo’nun, Aygaz’ın mevcut bayi ağı ve eve 
teslimat tecrübesini kullanarak, e-ticaret 
ve büyüyen kargo dağıtım sektöründe faa-
liyetlerini geliştirmesi ve daha etkin yürüt-
mesi amacıyla Aygaz, Aykargo ve McKin-
sey&Company arasında Ortaklık Çerçeve 
Sözleşmesi imzalandı. 15 Ocak 2021 tari-
hinde gerçekleşen imza törenine Koç Hol-
ding Enerji Grubu Başkanı ve Aygaz Yöne-
tim Kurulu Üyesi Yağız Eyüboğlu, Aygaz 
Genel Müdürü Gökhan Tezel, Aykargo Ge-
nel Müdürü Özgün Şahin, McKinsey&Com-
pany Ortağı Bengi Korkmaz ve McKinsey&-
Company Kıdemli Ortağı Can Kendi katıldı. 

81 İLDE HİZMET VERECEK
Taraflarca Aykargo’ya ilk 5 yılda toplam 

75 milyon dolara kadar yatırım yapılması 
ve ortaklık yapısının yüzde 80 Aygaz, yüz-
de 20 McKinsey&Company olarak belirlen-
mesi öngörülen Aykargo’nun, B2C odaklı ve 
teknolojik son nokta teslimat şirketi olma 
hedefiyle yola çıkarak Aygaz’ın tecrübesi, 
yaygın bayi ve altyapısı ile 81 ilde hizmet 
vermesi planlanıyor.

Aygaz ve McKinsey & Company ortak-
lığıyla faaliyet gösterecek Aykargo ile ilgi-
li konuşan Koç Holding Enerji Grubu Baş-
kanı ve Aygaz Yönetim Kurulu Üyesi Yağız 
Eyüboğlu, şunları söyledi: “Koç Enerji Gru-
bu şirketlerinden olan ve Türkiye LPG sek-
törünün lideri konumundaki Aygaz, Türki-
ye’nin dört bir yanına uzanan geniş bayi 
ağıyla 60 yıldır her gün binlerce konut ve 
işyerinin kapısını çalıyor. Verdiği kaliteli ve 
güvenli hizmetin en somut ve gurur verici 
kanıtının ise halkımızın kurulduğu ilk gün-
den itibaren sektör liderliğini markamıza 
teslim etmesi olduğunu söyleyebilirim. İşte 

Aygaz’ın bu köklü deneyimi ve 81 ile yayı-
lan güçlü lojistik altyapısı ile temelleri atı-
lan Aykargo’nun kargo sektörüne yeni ve 
güçlü bir soluk getireceğine inancım tam.”

Aykargo’nun Türkiye’nin en güçlü tek-
noloji odaklı kargo şirketi haline gelmesi 
hedefi ile çalışmalarına devam ettiklerini 
söyleyen Aygaz Genel Müdürü Gökhan Te-
zel, “İnovasyon faaliyetlerimiz kapsamında 
projelendirdiğimiz işlere liderlik ediyoruz. 
Aykargo gibi kargo sektörüne kazandırılan 
bu girişimi hayata geçirmekten son dere-
ce gururluyuz. 81 ilde 4 bine varan tüpgaz 
bayimiz ve otogaz istasyonumuzla her gün 
60 binden fazla konuta ve 1 milyonu aşkın 
araç sahibine ürün temin ediyoruz. Türki-

ye’de tüketicilerin en çok tercih ettiği, ulus-
lararası alanda saygın ve güçlü bir konuma 
sahip olan bir marka olarak, sektöre önemli 
bir kazanım olduğunu düşündüğümüz Ay-
kargo ile güçlü lojistik altyapımızın verdiği 
imkânlar ve McKinsey’nin uzun yıllara da-
yanan tecrübesinden faydalanarak müşte-
ri memnuniyetini bu alanda en üst seviyeye 
çıkaracağımıza inanıyorum” dedi. 

McKinsey&Company şirket ortağı Bengi 
Korkmaz ise “Aygaz ile gerçekleştirdiğimiz 
stratejik iş birliği ile büyümekte olan kar-
go dağıtım sektöründe farklılık yaratacak 
ve tüketicileri merkeze koyacak hizmetler 
vermek amacındayiz. Aykargo’nun ülke-
mize hayırlı olmasını dileriz” diye konuştu.

İmza törenine Koç Holding Enerji Grubu Başkanı ve Aygaz Yönetim Kurulu Üyesi Yağız Eyüboğlu, Aygaz Genel 
Müdürü Gökhan Tezel, Aykargo Genel Müdürü Özgün Şahin, McKinsey&Company Ortağı Bengi Korkmaz ve 
McKinsey & Company Kıdemli Ortağı Can Kendi katıldı. 

SCANIA’DAN KIRKAYAK TESLİMATI

AK GIDA, SÜT TAŞIMACILIĞINDA 
BİR İLKİ TIRSAN İLE GERÇEKLEŞTİRDİ 

Scania teslimatlara hız kesmeden de-
vam ediyor. Antalya-Isparta bölgesi Çan-
dır Baraj gölünde balık ve su ürünleri üre-
timi ve nakliyesini gerçekleştiren Canlar 
Su Ürünleri, özel olarak sipariş edilen ve 
kırkayak olarak tanımlanan R500 8x2/4 
kamyonu filosuna dahil etti. Satışı gerçek-
leştiren Scania Yetkili Satıcısı Başaran 
Ulaşım Ağır Vasıta’nın tesislerinde dü-
zenlenen törende Satış Müdürü Onur Ay 
aracı, Canlar Su Ürünleri Yönetim Kurulu 
Başkanı Halil Can ve Canlar Su Ürünleri 
Genel Müdürü Ahmet Can’a teslim etti. 

“TÜRKİYE’DE BİR İLK”
Başaran Ulaşım Ağır Vasıta Satış Mü-

dürü Onur Ay R500 8x2/4 model kamyo-
nun Türkiye’deki ilk teslimat olduğunu 
belirterek, “Bu aracı özel olarak ilk kez 
sipariş ettik. Bu aracımızla, müşterileri-

mizin karlılığını artırmayı, işletme gider-
lerinde tasarruf sağlamayı ve kesintisiz 
operasyonel devamlılık ile müşterilerimi-
zi sürdürülebilir başarıya ulaştırmayı he-
defliyoruz. Bu aracımız sahip olduğu bir-
çok farklı donanım ile müşterilerimizin 
ihtiyaçlarına fazlasıyla cevap veriyor ve 
vermeye de devam edecek” şeklinde ko-
nuştu. Canlar Su Ürünleri Yönetim Kuru-
lu Başkanı Halil Can ise “Scania firması 
ile yaptığımız görüşmelerde kendilerine 
ihtiyaçlarımızı aktardık ve buna uygun 
olarak aracı birlikte oluşturmaya çalış-
tık. Su ürünleri nakliyesi ayrı bir ihtisas 
gerektiriyor. Bu sebeple ihtiyacımıza uy-
gun oluşturulan bu özel Scania kamyonu-
nun rekabette elimizi güçlendireceğine 
inanıyorum. Doğuş Otomotiv ve Scania 
markasına çözüm odaklı hizmetleri için 
teşekkür ederim” dedi.

Treyler sektörünün 44 yıldır aralıksız 
lideri Tırsan, Türkiye süt ve süt ürünleri 
sektörünün en büyük işletmesi olan Ak 
Gıda firması ile Covid-19’a karşı tüm gü-
venlik önlemlerini eksiksiz uygulayarak, 
2021’in ilk dijital teslimat törenini gerçek-
leştirdi. Yapılan törende Tırsan, bünyesinde 
bulunan Kässbohrer marka 5 adet K.STL 
Yarı Römork Gıda Tankerlerini Ak Gıda’ya 
teslim etti. Tırsan’ın Adapazarı Fabrika-
sında yapılan törene; Tırsan Treyler Yö-
netim Kurulu Başkanı Çetin Nuhoğlu, Ak 
Gıda CEO’su Ali Sözen, Ak Gıda Süt Alım 
Direktörü Recep Ateş, Ak Gıda Süt Alım ve 
Lojistik Müdürü Ahmet Doyuk, Ak Gıda Süt 
Alım ve Lojistik Yöneticisi Sercan Canbaz, 
Ak Gıda Mühendisi İlker Yüksel, Ak Gıda 
Nakliyecisi Tarık İskender, Tırsan Trey-
ler Satış Koordinatörü Ertuğrul Erkoç ve 
Satış Yöneticisi Osman Keleş katılım gös-
terdi. Tırsan Treyler Yönetim Kurulu Baş-

kanı Çetin Nuhoğlu, “Öncelikle, bu projede 
bize duyduğu güvenden dolayı Ak Gıda’ya 
çok teşekkür ederiz. Tırsan olarak birinci 
önceliğimiz müşterilerimizin ihtiyaçları-
nı anlamak ve en ileri çözümleri üretmek. 
Müşterilerimizle beraber Ar-Ge faaliyet-
lerinde bulunarak, katma değerli ürünleri 
piyasaya çıkararak hem müşterilerimizin 
hem de sektörün ihtiyaçlarına cevap veri-
yoruz. Ak Gıda ile yapmış olduğumuz pro-
jeden çok gurur duyuyoruz” dedi. Ak Gıda 

CEO’su Ali Sözen ise, “3 yıl önce ABD’de 30 
ton süt taşıyan bir gıda tankeri görmüştük 
ve keşke bizde de böyle bir taşıma aracı 
olsa diye hayal etmiştik. 3 yıl sonra Tır-
san ile bu hayalimiz gerçek oldu. Ak Gıda 
olarak Çetin Nuhoğlu’nun liderlik ettiği 
ve Tırsan ile gerçekleştirdiğimiz iş bir-
liği kapsamında hayata geçirdiğimiz çiğ 
süt lojistik yüksek hacimli treyler projesi 
ile gerçekten Türkiye’de bir ilke birlikte 
imza atmış olduk” diye konuştu.

Scania Yetkili Satıcısı Başaran Ulaşım Ağır Vasıta’nın 
tesislerinde düzenlenen törende Satış Müdürü Onur Ay aracı, 
Canlar Su Ürünleri Yönetim Kurulu Başkanı Halil Can ve 
Canlar Su Ürünleri Genel Müdürü Ahmet Can’a teslim etti. 

Yapılan törende Tırsan, 
bünyesinde bulunan Käss-

bohrer marka 5 adet K.STL 
Yarı Römork Gıda Tankerle-
rini Ak Gıda’ya teslim etti.

HABER | LOJİSTİK
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E nerji geri kazanım uygulamaları, 
kurumlara çok büyük enerji ta-
sarrufu sağlayıp, enerji maliyet-
lerini önemli oranda azaltırken 

aynı zamanda karbondioksit salınımını da 
düşürüyor. İşletmeler, atık enerjiyi yeniden 
kullanarak hem çevre korumasına yardım-
cı olabiliyor hem de enerji tasarrufunu üst 
düzeye çıkarabiliyor. Endüstriyel hava kom-
presörler, elektrik enerjisini yüzde 80 ila 
93 oranlarında ısıya dönüştürüyor. Düz-
gün tasarlanmış bir ısı geri kazanım üni-
tesi, mevcut termal enerjinin yüzde 50 ila 
yüzde 90’ını geri kazandırıyor ve bunu hava 
veya suyu ısıtmak için kullanıyor. 

Kompresör tekniğinde sıkıştırma işlemi 
için kullanılan enerjinin yüzde 93’e yakın 
kısmının ısıya dönüştürülerek radyasyon 
yolu ile kaybedildiğini belirten Atlas Copco 
Kompresör Tekniği Ürün ve Pazarlama Uz-
manı Erdem Enç, “İyi tasarlanmış bir enerji 
geri kazanım sistemi, kaybedilen bu enerji-
nin büyük bir kısmının geri kazanılmasını 
ve kullanılabilir bir enerjiye dönüşmesini 
sağlar. Doğalgaz ve fuel oil gibi gelenek-
sel enerji kaynaklarının kullanımını azalt-
mak için uygulama sürecinde ön ısıtmaya 
tabi tutulmuş su kullanarak CO2 emisyonu 
azaltılabilir. Atlas 
Copco Kompre-
sör Tekniği’nde 
hem hava hem 
de su soğutma-
lı vidalı kompre-
sörlerin yanı sıra, 
santrifüj teknolo-
jili turbo kompre-
sörler için de ısı 
geri kazanım sis-
temleri mevcut. Bu 

kompresörler, enerji geri kazanımını sağ-
larken kurumlara önemli oranda tasarruf 
elde etmelerine olanak tanır. Kurumlar, ih-
tiyaçlarına uygun kompresör ekipmanları-
nı belirlemek ve ısı geri kazanım hakkında 
bilgilenmek için, alanında lider bir teknolo-
jiye sahip olan Atlas Copco Kompresör Tek-
niği olarak ücretsiz sunduğumuz mühendis-
lik hizmetlerinden faydalanabilirler” dedi. 

Tüm endüstriyel proseslerin yaklaşık yüz-
de 70’inde sıcak su kullanımı söz konusu ol-
duğunu ifade eden Erdem Enç, “Bu ihtiyaç 
için proseste harici yakıt kullanılıyorsa At-
las Copco Kompresör Tekniği enerji geri ka-
zanım üniteleri ile sözkonusu yakıt tüketim 
ihtiyacını azaltabilir ve maliyetlerinizi düşü-
rebilirsiniz. Atık ısıyı; duşta, üretim proses-
lerinde, mekanın ısıtılması ve günlük sıcak 
su ihtiyaçlarınızda değerlendirilebilirsiniz. 
Üstelik bunu yaparken kompresör perfor-
mansını ve üretim kalitenizi olumsuz yön-
de etkilemezsiniz” diye konuştu. 

“İŞLETMELER ENERJİ 
TASARRUFU SAĞLIYOR” 

Enerji geri kazanım sonuçlarını göz 
önünde bulundurarak seçilecek doğru 

hava kompresörü ile işletmelerin 
önemli oranda ener-
ji tasarrufu sağlaya-
caklarını vurgulayan 
Erdem Enç, “Otomotiv 
yan sanayinin önde ge-
len üreticilerinden biri 
olan müşterimiz, pro-
sesinde yüksek oran-
da basınçlı havaya ih-
tiyaç duyuyordu. 3 adet 
GA160+ ve 1 adet GA250 
model yağ enjekteli vi-

dalı basınçlı hava kompresörlerinin her biri 
enerji geri kazanım ünitelerine bağlı olarak 
çalıştırıldı. Sistem ayrıca kompresörleri ih-
tiyaç doğrultusunda çalıştırıp enerji verim-
liliği sağlayan merkezi kontrolcü sistemi 
tarafından kontrol ediliyor. Bu tesiste ise 
çeşitli boya işlemlerinde kullanılmak üze-
re yüksek oranda sıcak su ihtiyacı vardı. İş-
letme bu proseslerde kullanılmak üzere 50 
bin litrelik bir tankta su muhafaza ediyor-
du. GA250 tipi kompresörden geri kazanı-
lan enerji, su tankındaki suyun ön ısıtma-
sında kullanıldı ve suyun sıcaklığı 50°C’ye 
kadar çıkarılabildi. Suyun ön ısıtması için 
gereken enerji kompresörden geri kaza-
nılarak yüksek miktarda enerji tasarrufu 
sağlandı” dedi.

“ENERJİ GERİ KAZANIM SİSTEMİ İLE 
ENERJİ MALİYETLERİNİZİ AZALTIN”

Atlas Copco Kompresör Tekniği Ürün ve Pazarlama Uzmanı Erdem Enç, 
“Atlas Copco Kompresör Tekniği’nde hem hava hem de su soğutmalı vidalı 

kompresörlerin yanı sıra, santrifüj teknolojili turbo kompresörler için de ısı geri 
kazanım sistemleri mevcut. Bu kompresörler, enerji geri kazanımını sağlarken, 

kurumların önemli oranda tasarruf elde etmelerine olanak tanıyor” diye konuştu. 

HABER | ATLAS COPCO

ERDEM ENÇ: “Kurumlar, ihtiyaçlarına uygun 
kompresör ekipmanlarını belirlemek ve ısı geri 
kazanım hakkında bilgilenmek için, alanında lider 
bir teknolojiye sahip olan Atlas Copco Kompresör 
Tekniği olarak ücretsiz sunduğumuz mühendislik 
hizmetlerinden faydalanabilirler.”

ATLAS COPCO KOMPRESÖR TEKNİĞİ ÜRÜN VE 
PAZARLAMA UZMANI ERDEM ENÇ:

P andemi dönemi ile değişen ihti-
yaçlar, enerji dağıtım sektörünü 
de etkiledi. Pandemi sürecinin 
duraksattığı projelere rağmen 

bu durumu avantaja çevirerek enerji de-
polama ve enerji verimliliği faaliyetlerine 
odaklanan Hager Group, 2019’a 2.1 milyar 
Euro olan cirosunu 2020 yılında 100 milyon 
Euro artırdı. Türkiye ayağında yüzde 30’luk 
bir büyüme hedeflediklerini belirten Hager 
Group Türkiye Genel Müdürü İlker İşgör, Ha-
ger Group’un globaldeki büyüme hedefinin 
ise yüzde 10 oranında olduğunu açıkladı.

Dünya genelindeki 25 fabrikası ile 136 ül-
kede faaliyet gösteren Hager Group, Akıllı 
Bina Otomasyonu, Güvenlik Sistemleri ve 
Bina Kablo Aksesuarları ile enerji yöne-
tim ve dağıtım sistemlerine öncülük ediyor.

“CİROMUZUN YÜZDE 7’SİNİ 
AR-GE ÇALIŞMALARINA 
AYIRIYORUZ”

Hager’in genel iş kolları arasında Ener-
ji Dağıtım, Bina Otomasyonu, Kablo Yöneti-
mi ve Enerji Verimliliği olmak üzere 4 farklı 
faaliyet alanı bulunduğunu kaydeden İlker 
İşgör, “Ar-Ge çalışmalarına önemli ölçüde 
yatırım yapan Hager, Ar-Ge ve inovasyon 
alanlarında sektöre yön veren firmaların-

dan biri olarak faaliyetini sürdürüyor. Bün-
yesinde 760’ın üzerinde Ar-Ge çalışanı olan 
Hager, her yıl cirosunun yüzde 7’sini araş-
tırma ve geliştirme çalışmaları için ayırı-
yor. Hager, inovasyon öncülüğü doğrultu-
sunda bugün kendine ait tam bin 700 adet 
patente sahip” dedi.

“2020’DE BÜYÜMEYE 
DEVAM ETTİK”

Pandemi sürecinin tüm sektörler gibi 
başlarda enerji dağıtım sektörünü de et-
kilediğini ifade eden İşgör, “Ancak pande-
minin başladığı dönemde salgın Avrupa’ya 
gelmeden önce bütün hammadde tedariği-
ni sağlayarak üretim ağımızda herhangi bir 
aksama yaşanmasına izin vermedik. Pan-
demi süreci boyunca duraksayan projeler 
olmasına rağmen, durumu avantaja çevi-
rerek enerji depolama ve enerji verimliliği 

üzerine odaklandık ve 2020 yılında 2019’a 
kıyasla daha fazla büyüme gerçekleştirdik” 
diye konuştu. 

“PANDEMİDE BİREYSEL 
İHTİYAÇLARA YÖNELİK 
ÇALIŞMAYA BAŞLADIK”

Pandeminin Türkiye’deki trendleri de 
değiştirdiğini kaydeden İşgör, “Salgın dö-
nemi günlük yaşamı büyük oranda etkile-
yerek tüm dünyada rutin alışkanlıkların 
yeniden belirlenmesine neden oldu ve di-
ğer tüm ülkelerde olduğu gibi ülkemizdeki 
trendlerin de değiştiği bir dönemi başlattı. 
Bunun etkilerini tüketici ihtiyaçları üzerin-
de çok net bir şekilde gördük. Geçmiş yıllar-
da toplu konutlar ve residence’lara ağırlıklı 
olarak hizmet verirken 2020 yılında birey-
sel ihtiyaçlara yönelik çalışmaya başladık” 
şeklinde konuştu.

HAGER GROUP, 2020 YILINI
2.2 MİLYAR EURO CİRO İLE KAPATTI

Enerji dağıtım, bina otomasyonu, kablo yönetimi ve enerji verimliliği alanlarında faaliyet 
gösteren Hager Group, yıllık cirosunu bir önceki yıla göre 100 milyon Euro artırarak 2020 

yılını 2.2 milyar Euro ciro ile kapattı. 2021 yılında enerji ölçüm cihazları ve akıllı bina 
otomasyonuna odaklanacak şirket, globalde yüzde 10 oranında büyümeyi hedefliyor.

HAGER GROUP | HABER

İLKER İŞGÖR: “Ar-Ge çalışmalarına önemli 
ölçüde yatırım yapan Hager, Ar-Ge ve 
inovasyon alanlarında sektöre yön veren 
firmalarından biri olarak faaliyetini 
sürdürüyor. Bünyesinde 760’ın üzerinde Ar-
Ge çalışanı olan Hager, her yıl cirosunun 
yüzde 7’sini Ar-Ge çalışmaları için ayırıyor.”
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“BÜYÜKÇEKMECE 
İSTANBUL’UN BATIYA 
AÇILAN PENCERESİ”

Büyükçekmece Belediye Başkanı Dr. Hasan Akgün, Ekovitrin’e yaptığı 
açıklamada, “Gerek coğrafi yapısı gerekse fiziki konumu ile İstanbul’un en 

ayrıcalıklı ilçesi olan Büyükçekmece, şehircilik açısından bakıldığında yerleşim, 
imar, altyapı ve çevre sorunlarını şehircilik donanımı ile çözmeyi başardı. 

Büyükçekmece, gelişen çehresi ile bir dünya kenti olmaya aday bir ilçe” dedi.

BÜYÜKÇEKMECE BELEDİYE BAŞKANI DR. HASAN AKGÜN:

DR. HASAN AKGÜN: “Büyükçekmece 
uçsuz bucaksız sahilleri, gölü ve yeşil 

alanları ile İstanbul’un cazibe merkezi 
haline geldi. Bu özelliklerinden dolayı 

özellikle hafta sonlarında büyük rağbet 
görüyor. İstanbul Büyükşehir Belediyesi 

ile birlikte halkın yoğun bulunduğu 
sahillerimizde altyapı yenileme ve 
düzenleme çalışması yapıyoruz.” 

SÖYLEŞİ | DR. HASAN AKGÜN
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SÖYLEŞİ | DR. HASAN AKGÜN

Y eşil alanları, uçsuz bucaksız sahil-
leri ve gölüyle İstanbul’un cazibe 
merkezi haline gelen Büyükçek-
mece, coğrafi yapısı ve fiziki ko-

numuyla İstanbul’un en ayrıcalıklı ilçeleri 
arasında yer alıyor. 31 Mart 2019’da yapılan 
son yerel seçimlerde 6’ıncı kez Büyükçek-
mece Belediye Başkanı seçilme başarısını 
gösteren Dr. Hasan Akgün, Büyükçekmece 
Belediyesi olarak yaptıkları hizmetleri ve 
hedefledikleri projeleri Ekovitrin’e anlattı.

Sayın Başkanım, Büyükçekmece Bele-
diye Başkanı olarak öncelikle sizi kısaca 
tanıyabilir miyiz?

1955 yılında Trabzon’da doğdum. Eğitim 
hayatımı İstanbul’da tamamladıktan sonra 
üniversite eğitimiyle birlikte Sefaköy Bele-
diyesi’nde belediyecilik hayatıma başladım. 
1981 yılında kuruculuğunda bulunduğum 
İstanbul Belediyesi Küçükçekmece Beledi-
ye Şube Müdür Yardımcılığı görevini yürü-
türken, ilk defa uygulamaya giren Büyük-
şehir Belediyesi teşkilatlanmasında 3330 
KHK ile Bakırköy Belediyesi’nin ilçe bele-
diyesi kuruluşunda ve teşkilatlanmasında 
görev aldım. 1986 yılında da Büyükçekme-
ce Belediyesi başkan yardımcılığına atan-
dım. 1979-1988 yılları arasında Orta Doğu 
Amme İdaresi Enstitüsü’nün “Şehircilik ve 
Belediyelerin Yönetimi” konulu eğitim prog-
ramına katılarak geniş çapta araştırma ve 
incelemeler yaptım. 1992’de İstanbul Üniver-
sitesi İşletme Fakültesi’nde “Belediyeler ve 
Bütçelerinin Analizi” konulu tezim ile yük-
sek lisansımı tamamladım. 

“40 YILDIR ÇÖZÜLEMEYEN 
ALTYAPI SORUNUNU ÇÖZDÜK”

6 defa Büyükçekmece belediye baş-
kanlığına seçilme başarısını gösterdiniz. 
Konuyla ilgili neler söylemek istersiniz? 

1994 yılında Büyükçekmece Belediye Baş-
kanı seçildim. Seçilmemin ardından da Bü-
yükçekmece’nin tarihi sorunu olan ve 40 yıl-

dır çözülemeyen altyapı sorununu ekibim 
ile birlikte 18 ay gibi kısa bir sürede çözdük. 
1996’da ise İstanbul Üniversitesi Deniz Bi-
limleri Enstitüsü’nde “Şehircilik ve Kıyı Böl-
geleri Yönetimi” konulu doktora tezimi ta-
mamladım. 1999 seçimlerinde 2’inci kez 
Büyükçekmece Belediye Başkanlığı’na se-
çildim. Bu dönemde de başta altyapı ve eği-
tim konuları olmak üzere büyük atılımlar 
yaparak büyük projelere imza attık. 2004 
seçimlerinde 3’üncü kez Büyükçekmece 
Belediye Başkanlığı’na seçildim. Bu dönem-
de de Büyükçekmece’yi modern ve çağdaş 
bir dünya kenti haline getirdik. 2009 yılın-
da çıkarılan 5747 sayılı yasa gereği Büyük-
çekmece, Mimarsinan, Kumburgaz, Tepecik, 
Muratbey, Celaliye - Kamiloba belediyeleri 
ile Gürpınar, Pınartepe mahallesinin birleş-
mesinden oluşan yeni Büyükçekmece ilçe-
sine 4’üncü kez Belediye Başkanı seçildim. 
Ben ve arkadaşlarım; ‘Şehirlerimizin teme-
li altyapı, geleceğimizin temeli eğitimdir’ di-
yerek eğitime büyük önem verdik. 20 adet 
ilköğretim okulu, bir ilköğretim öncesi eği-
tim kurumu ve bir Öğretmen Evi’nin yapımı-
nı sağlayarak milli eğitimimize büyük katkı-
da bulunduk. Bu 5 yıllık hizmet döneminde 
Büyükçekmece’ye yeni bağlanan beldelerin 
öncelikle altyapı eksiklerinin tamamlanma-
sı ve her yönüyle Büyükçekmece seviyesi-
ne gelmesi için ekibimle beraber çok yoğun 
bir çalışma sergiledik. 30 Mart 2014 seçim-
lerinde 5’inci kez Büyükçekmece Belediye 
Başkanlığı’na tekrar seçildim. 1994 yılından 
bu yana da Büyükçekmece’nin çağdaş bir 
dünya kenti olması için çalışmalarımız ara-
lıksız sürüyor. 31 Mart 2019’da yapılan son 
yerel seçimlerde de 6’ıncı kez Belediye Baş-
kanı seçilme başarısını elde ettim. 14 Aralık 

2002 ile 19 Haziran 2004 tarihleri arasın-
da Marmara Belediyeler Birliği Başkanlığı 
görevi yaptım. Halen Avrupa Konseyi Yerel 
ve Bölgesel Yönetimler Kongresi Türk De-
legasyonu Üyeliği, Türkiye Belediyeler Bir-
liği Yönetim Kurulu Üyeliği, Marmara Bele-
diyeler Birliği Encümen üyeliği görevlerini 
sürdürüyorum. Uluslararası Dans Festival-
leri Federasyonu’nun (FIDAF) onursal baş-
kanı seçildim. Bu unvana Uluslararası Bü-
yükçekmece Kültür ve Sanat Festivali’ni 21 
yıldır büyük bir başarıyla sürdürerek dün-
ya kültürüne yaptığımız katkı nedeniyle la-
yık görüldük. 

“BÜYÜKÇEKMECE, BİR DÜNYA 
KENTİ OLMAYA ADAY”

Büyükçekmece, hangi özellikleriyle ön 
plana çıkıyor? Bölgeyi kısaca tanıtabi-
lir misiniz?

Büyükçekmece ilçesi gerek coğrafi yapı-
sı gerekse fiziki konumu ile İstanbul’un en 
ayrıcalıklı ilçesi. Büyükçekmece Marmara 
Denizi’nde kendi adını taşıyan körfezin çev-
resinde ve yine kendi adını taşıyan 24.30 
km2 alana sahip Büyükçekmece Lagün ve 
Baraj Gölünü içine alan bir yerleşim mer-
kezi. Büyükçekmece İstanbul’un temiz ve 
iyi düzenlenmiş 25 km uzunluğundaki sa-
hil şeridine sahip olan önemli sayfiye mer-
kezlerinden biri olma özelliğinin yanı sıra 
tarihin bıraktığı mirasa sahip çıkan yakla-
şımıyla geçmişten geleceğe köprü özelliği 
taşıyan bir ilçesi. Şehircilik açısından ba-
kıldığında yerleşim, imar, altyapı ve çevre 
sorunlarını şehircilik donanımı ile çözmüş, 
gelişen çehresi ile bir dünya kenti olmaya 
aday bir ilçe. Büyükçekmece modern şehir-
cilik anlayışıyla yapılandırılmış sahil şeridi, 

Marmara Denizi kıyısındaki güzide kumsal-
ları, gölü ve doğal yaşamın korunduğu alan-
larıyla, kültür ve sanat festivalleri, ulusal ve 
uluslararası fuarlara ev sahipliği yapmasıy-
la, restorasyon ve bakım çalışmaları neti-
cesinde ışığı artan tarihi eserleri ile, tüm 
Türkiye’yi kucaklayan yöre evleri ve yöre-
sel tatlarıyla İstanbul’un gözde turizm mer-
kezlerinden biri oldu.

“BELEDİYECİLİK, İNSANLARI 
MUTLU ETME SANATI”

Büyükçekmece Belediyesi olarak sun-
duğunuz hizmetleri ve belediyecilik anla-
yışınızı anlatır mısınız?

Ben ve ekibim “Belediyecilik insanları 
mutlu etme sanatıdır” ilkemizden yola çı-
karak har alanda halkımızı mutlu edecek, 
hayatlarını kolaylaştıracak hizmetlerimizi 
her alanda sürdürüyoruz. TÜYAP Kongre 
ve Fuar Merkezi, Türkiye’nin ilk TV Kulesi, 
Büyükçekmece’nin ve İstanbul’un turizmine 
büyük katkı sağlayacak yat limanının birin-
ci bölümü tamamlandı, Türk milli eğitimine 
kazandırdığımız 30’un üzerinde eğim kuru-
mu, ibadethaneler, kültür merkezleri, spor 
tesisleri ve alt yapı hizmetleri gibi onlarca 
proje sayabiliriz ama Büyükçekmece Bele-
diyesi olarak kalıplaşmış belediyecilik hiz-
metlerinin dışına çıktık. Eğitim, kültür, sanat, 
spor ve sosyal alanlarda da Büyükçekmece 
ailemize her imkanı sağladık. Büyükçekme-
ce Belediyesi Halk Akademisi, üzerine tez-
ler yazılabilecek onlarca başarı hikayesi 
barındırıyor. 18 merkezde 114 branşta gö-
nüllü ve kadrolu uzman öğretmenlerimiz 
tarafından yılda 25 bin kişiye eğitim verili-
yor. 7’den 70’e her yaştan insanımıza mes-
leki eğitimin yanı sıra halk oyunları, bale, 
modern dans, müzik, bilgisayar, yabancı dil 
eğitimleri de veriliyor.

“BÜYÜKÇEKMECE, İSTANBUL’UN 
CAZİBE MERKEZİ HALİNE GELDİ”

Büyükçekmece ilçesinin karşı karşıya 
olduğu belli başlı sorunlar nelerdir? Bu 
sorunların çözümüne yönelik neler ya-
pıyorsunuz?

Büyükçekmece uçsuz bucaksız sahille-
ri, gölü ve yeşil alanları ile İstanbul’un cazi-
be merkezi haline geldi. Bu özelliklerinden 
dolayı özellikle hafta sonlarında büyük rağ-
bet görüyor. Özellikle de yaz mevsimlerinde 
hafta sonları artan aşırı nüfus yoğunluğu 
sorun oluşturuyor. Bu sorunun çözümüne 
yönelik olarak İstanbul Büyükşehir Beledi-
yesi ile birlikte halkın yoğun bulunduğu sa-
hillerimizde altyapı yenileme ve düzenleme 
çalışması yapıyoruz. 

“AVRUPA’NIN EN GÜZEL 
SAHİLLERİNDEN BİRİ OLACAK”

İstanbul Büyükşehir Belediyesi ile ortak 
yürüttüğünüz çalışmalar var mı?

Sayın Ekrem İmamoğlu, İstanbul Büyük-
şehir Belediye Başkanlığı’nı kazanmasının 
ardından 39 ilçeye eşit mesafede olacağı-
nı ve 39 ilçeye ayrım gözetilmeden hizmet 
yapılacağını açıklamıştı. Büyükçekmece il-
çemiz de ilk kez bu dönem Büyükşehir Be-
lediyesi’nin hizmet ve imkanlarından fayda-
lanma şansı elde etti. İstanbul Büyükşehir 
Belediyesi ve Büyükçekmece Belediyesi iş-
birliğiyle ilçemizin pek çok bölgesinde hiz-
metlerimiz sürüyor. Altyapı hizmetleri, dere 
ıslahları, yağmur suyu kanallarının yenilen-
mesi gibi hizmetlerin yanı sıra Bababurnu 
ve Gürpınarburnu arasında kalan 16 kilo-
metrelik Büyükçekmece sahilinin yenilen-
me projesi devam ediyor. Proje hayata geç-
tiğinde iddia ediyorum Avrupa’nın en güzel 
sahillerinden biri olacak. İstanbul halkının 
16 kilometre boyunca gezebileceği, denize 
girebileceği, bisiklet kullanabileceği, otura-
bileceği bir alanı yeniliyoruz. İddia ediyorum 
İstanbul halkının özenle gezeceği sahil ola-
cak. Yeni proje, yeni ufuklar ve 16 milyon için 
yeni bir akciğer olacak.

“İSTANBUL’UN SİMGESİ OLACAK 
VİZYON PROJELERİMİZ VAR”

Büyükçekmece Belediyesi olarak kısa 
ve uzun vadedeki hedefleriniz ve projele-
riniz nelerdir?

2019 seçimleri öncesinde halkımıza va-
dettiğimiz projelerimiz var. Bu projeler aynı 
zamanda da Cumhuriyetimizin 100’üncü yı-
lına yönelik İstanbul’un simgesi olacak viz-
yon projelerimiz olacak. Bababurnu 100. Yıl 
Cumhuriyet Parkı, Mimaroba 100. Yıl Cum-
huriyet Kültür Merkezi, Kemerdere Vadisi 
Yaşam Merkezi, deniz ulaşımının geliştiril-
mesi, vatandaşlarımızın ekonomik durum-
larını iyileştirecek, aile ekonomisine katkı 
sunacak özellikle kadınlarımızın kendi üret-
tikleri el ürünleri ve tarım ürünlerini tüke-
ticilerle buluşturmayı hedeflediğimiz proje-
ler bunlardan bazıları.

Özellikle vurgulamak istediğiniz mesa-
jınız var mı?

Maalesef son 1 yıldır tüm dünya korona-
virüs (Covid-19) salgını nedeniyle zor ve sı-
kıntılı günler yaşıyor. Milyonlarca insanın 
yaşamını kaybettiği bu salgın sürecinin bir 
an önce sona ermesini diliyorum. Bunun için 
en büyük görev bizlere düşüyor. Covid-19 
ile verdiği mücadeleyi kazanan biri olarak 
hastanede geçen 21 günlük tedavi sürecin-
de sağlık çalışanlarının nasıl insanüstü bir 
gayretle çalıştıklarını görmenin hem onu-
runu, huzurunu, hem de mutluluğunu ya-
şadım. Herkese şunu söylemek isterim; bi-
lim heyetlerinin özellikle tıp alanındaki bilim 
kurullarının isteklerine, onların talimatla-
rına birebir uyarak gece gündüz 24 saat 
insanımızın hayatını kurtarmak için çalı-
şan sağlıkçılara en büyük desteği verme-
liyiz. Bunu da yapmak zorundayız. Bu mil-
li bir mesele. Bütün gücümüzle ülkemizin, 
milletimizin, kendimizin, ailemizin sağlığını 
korumak ve sağlıkçılara alabildiğine destek 
olmak hepimizin en önemli vazifesi. 2021 yı-
lının 2020’den çok daha umut dolu, mutlu-
luk dolu, bütün kötülüklerin geride kaldığı 
bir yıl olmasını temenni ediyorum.

“2019 seçimleri öncesinde 
halkımıza vadettiğimiz 

projelerimiz var. Bunlar, 
aynı zamanda da 

Cumhuriyetimizin 100’üncü 
yılına yönelik İstanbul’un 

simgesi olacak vizyon 
projelerimiz olacak.”

“Ben ve ekibim ‘Belediyecilik insanları mutlu etme sanatı’ 
ilkemizden yola çıkarak har alanda halkımızı mutlu edecek, 

hayatlarını kolaylaştıracak hizmetlerimizi her alanda 
sürdürüyoruz. Büyükçekmece Belediyesi olarak kalıplaşmış 
belediyecilik hizmetlerinin dışına çıktık. Eğitim, kültür, sanat, 

spor ve sosyal alanlarda da Büyükçekmece ailemize her 
imkanı sağladık.”
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“BEYLİKDÜZÜ, İSTANBUL’UN 
YENİ YÜZÜNÜ TEMSİL EDİYOR

Beylikdüzü Belediye Başkanı Mehmet Murat Çalık, “Beylikdüzü, İstanbul’da kişi başına düşen 
yeşil alan miktarının en yüksek olduğu ilçelerin ilk sıralarında geliyor. Aynı zamanda ilçemiz 

kadın ve çocuk dostu bir kent olarak da öne çıkıyor. Buraya gelip yerleşen tüm hemşerilerimin 
söylediği gibi Beylikdüzü’nde yaşamak bir ayrıcalık” dedi.

BEYLİKDÜZÜ BELEDİYE BAŞKANI MEHMET MURAT ÇALIK:

MEHMET MURAT ÇALIK: “Emek 
verdiğimiz, sosyal hayatı ve 
doğasıyla İstanbul’a nefes 
olmasını istediğimiz kentimizde 
eğitimden sağlığa fırsat 
eşitliği konusunda oldukça 
hassas davranıyoruz. Öncelikle 
Beylikdüzü’nü, üreten bir kent 
haline dönüştürmek istiyoruz. 
Bugüne dek insana, doğaya, 
kente ve yönetime özen 
kavramlarıyla çıkılan bu yolda, 
Beylikdüzü’nde pek çok temel 
sorun çözüldü. Şimdiden sonra ise 
bu yolda daha güçlü adımlarla 
yürümeye devam edeceğimizden 
kimsenin kuşkusu olmasın.”
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İ stanbul’da kişi başına düşen yeşil alan 
miktarının en yüksek olduğu ilçelerin 
başında yer alan Beylikdüzü, geniş 
caddeleri, bulvarları, kaldırımları ve 

yeşil alanları ile İstanbul’un planlı kentleş-
miş yeni yüzünü temsil ediyor. Sahip oldu-
ğu coğrafi konum avantajını, sanayi potan-
siyeliyle birleştiren Beylikdüzü, modern bir 
kent yerleşimini hayata geçirebilmeyi başa-
ran bir yerleşim yeri. Beylikdüzü Belediye 
Başkanı Mehmet Murat Çalık, Beylikdüzü’n-
de gerçekleştirdikleri projeleri ve sunduk-
ları hizmetleri Ekovitrin’e anlattı.

Sayın Başkanım, Beylikdüzü Belediye 
Başkanı olarak öncelikle sizi kısaca tanı-
yabilir miyiz?

1972 yılında Trabzon’da doğdum. İlk ve or-
taöğretimi Trabzon’da tamamladım. İstan-
bul Teknik Üniversitesi Şehir ve Planlama 
Bölümü’nden 1997’de mezun oldum. Yakla-
şık 23 yıldır şehir planlama sektöründe fa-
aliyet gösteren bir şirketin kurucu ortakla-
rından biriyim. Geçtiğimiz 2014 döneminde 
Beylikdüzü’nde Sayın Ekrem İmamoğlu’nun 
Teknik Koordinatör Başkan Yardımcılığı-
nı yaptım. Beylikdüzü’nün kent hafızasın-
da yerim var.

“BEYLİKDÜZÜ KADIN VE ÇOCUK 
DOSTU BİR YERLEŞİM YERİ”

Beylikdüzü, hangi özellikleriyle ön plana 
çıkıyor? Bölgeyi kısaca tanıtabilir misiniz?

Beylikdüzü her ne kadar bir uydu kent ola-

rak inşa edilmiş olsa da bugünkü durumu-
na baktığımızda İstanbul’daki kişi başına dü-
şen yeşil alan miktarının en yüksek olduğu 
ilçelerin ilk sıralarında geliyor. Geniş cadde-
leri, bulvarları, kaldırımları ve yeşil alanları 
ile Beylikdüzü İstanbul’un planlı kentleşmiş 
yeni yüzünü temsil ediyor aslında… Aynı za-
manda ilçemiz kadın ve çocuk dostu bir kent 
olarak da öne çıkıyor. Beylikdüzü’nde yaşa-
mayı tercih eden eğitimli ve kültürlü bir kit-
le var. Buraya gelip yerleşen tüm hemşerile-
rimin söylediği gibi Beylikdüzü’nde yaşamak 
bir ayrıcalık. Çünkü Beylikdüzü coğrafi ko-
num özelliklerini, sanayi potansiyelini ve de-
nize kıyısı olmasının getirdiği avantajları çok 
iyi harmanlayıp kullanabilmiş, modern kent 
yerleşimini oluşturabilmiş, yeşile dost bir ilçe. 
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tif eğitim ve öğretim ile katkıda bulunmak.
Çocukların, gençlerin ve yetişkinlerin me-

rak duygusunu uyararak temel ve sosyal bi-
limler, uygulamalı bilimler, teknoloji ve Türk 
endüstrisi hakkında bilgilerini artırmak, top-
luma, öğrenme şevki, keşfetme mutluluğu 
ve deney yapma heyecanı veren bir ortam 
sunmak, ziyaretçilerin sözel, analitik ve bi-
limsel düşünce becerilerini artırmak ve ge-
liştirmek, toplumda yaratıcı fikirlerin, yeni 
bilgilerin, keşiflerin ve icatların tanıtılması 
ve tartışılması için ortam sağlamak, okul-
ların eğitim programlarına uygulama alanı 
olarak hizmet vermek ve endüstri, okullar 
ve halkın iletişimini sağlamak ve kuvvetlen-
dirmek bu Bilim Merkezinin amacı olacak. 

BEYLİKDÜZÜ SMART
Start up ve kolektif house teması üzerine 

şekillendireceğimiz Beylikdüzü Smart, en ye-
nilikçi projelerimizden biri. Projelendirme 
aşaması bitirdik ve Ekim 2020’de kapıları-
nı açmayı planladığımız Beylikdüzü Smart; 
üretim, etkileşim, öğrenme ve deneyim pay-
laşımının en güzel örneklerini verecek. Özel-
likle gençlere yönelik bir sosyal inovasyon 

ve proje merkezi olacak merkezimizin içe-
risinde ortak ve bireysel çalışma alanları, 
3D printerlar, kafe gibi alanların yer ala-
cak. Girişimcileri desteklemeyi misyon edi-
nen merkezde seminer grupları, atölyeler, 
üniversite danışman hoca eşlikli çalışma-
lar yapılarak fikirlerin hayata geçmesi yö-
nünde her türlü destek verilecek. 

PARK VE YEŞİL ALAN PROJELERİ
2014 yılında yeşil bir çevre için çıktığı-

mız yola, hedefimizi büyüterek daha mutlu, 

daha özgür daha yeşil, bir Beylikdüzü haya-
liyle devam ediyoruz. Yaşam Vadisi’nin ilk 
etaplarıyla hayallerimizi gerçekleştirmenin 
ve paylaşmanın mutluluğunu da gururunu 
da beraberce yaşadık. Şimdi yeni dönemde, 
Yaşam Vadisi’ni yeni etaplarıyla denizle bu-
luşturacağız. 1.200.000 m2 alanla dünyada 
yeşilde 5. Sırada, mutlulukta ise 1. sırada ol-
mayı hedefliyoruz.

Yaşam Vadisi 3, 4 ve 5. etaplar, Yakuplu 
Ormanı ve Kentsel Tasarım ve Koruma Pro-
jesi, Sahil Mahallesi Park ve Sosyal Tesisi, 
Kavaklı Sahili ve Yaşam Vadisi Bağlantısı, De-
reağzı Medeniyet Parkı gibi yeni park proje-
leriyle Beylikdüzü mevcut durumundan da 
daha yeşil hale getirilecek ve yalnızca Ya-
şam Vadisi değil kentin her bir noktasında 
kolay ulaşılabilir nefes alanları oluşturula-
cağız. Ayrıca deniz ile erişim yeşil alanlarla 
güçlendirilecek. Bununla birlikte Beylikdü-
zü’ne 25 yeni park daha kazandırdık. Yeni 
nesil konsept parklarımız mevcut. 

BEYLİKDÜZÜ YAŞAM BAHÇELERİ 
Pandemi sürecinde üreten toplumun 

önemini bize bir kez daha hissettirdi. Biz 
de hem bu üretim toplumu bilincini hem 
de yardımlaşma ruhunu güçlendirmek için 
Yaşam Bahçesi projesini hayata geçirdik. 
Her mahalleye bir bostan hedefiyle çıktı-
ğımız yolda ilçemize iki Yaşam Bahçesi ka-
zandırdık. Diğer mahallerimizde de Yaşam 
Bahçeleri oluşturmak için çalışmalarımızı 
sürdürüyoruz.

BEYLİKDÜZÜ AFET 
KOORDİNASYON MERKEZİ 

Dereağzı Mahallesi’nde yapımı devam 
eden merkezin içerisinde ‘afet koordinas-
yon toplantı salonu, küçük salon, planlama 
alanı, afet döneminde bin kişi yemek kapasi-
teli mutfak, telsiz odası ve depo’ gibi bölüm-
ler bulunuyor. Toplam 3 bin 500 m2 alana 
sahip merkezin inşaat alanı 2 bin 500 m2. 

BEYLİKDÜZÜ’NDE HAYAT KALİTESİ DAHA DA ARTACAK: 
“Beylikdüzü’nde hayata geçirdiğimiz ve hazırlıklarında 

neredeyse son aşamasına geldiğimiz birçok proje çalışma 
mevcut. Beylikdüzü şimdi standartlarını daha da yükseltecek. 
Burada hayatın kalitesi daha da artacak. Dünya ölçeğinde 
gelişmiş kentsel yaşam, bütün boyutlarıyla Beylikdüzü’nde 

hâkim olacak.” 

“BEYLİKDÜZÜ’NDE PEK ÇOK 
TEMEL SORUN ÇÖZÜLDÜ”

Beylikdüzü Belediyesi olarak sunduğu-
nuz hizmetleri ve belediyecilik anlayışını-
zı anlatır mısınız?

Öncelikle Beylikdüzü’nü, üreten bir kent 
haline dönüştürmek için var gücümüz-
le çalışıyoruz. Beylikdüzü 2014 yılında da 
önemli bir karar vermiş; ihmal edilmiş bir 
belde olmaktan çıkıp, gelişmeyi, değişme-
yi ve ilerlemeyi seçmişti. Şu anki süreçte 
de Beylikdüzü, elde ettiği kazanımları ko-
ruyup artırarak yoluna devam ediyor. Be-
nim de başkan yardımcısı olarak bizzat gö-
rev yaptığım 2014-2019 dönemi, başkanımız 
Sayın Ekrem İmamoğlu ve ekibi için gerçek 
bir ilerleme dönemi oldu. İnsana, doğaya, 
kente ve yönetime özen kavramlarıyla çı-
kılan bu yolda, Beylikdüzü’nde pek çok te-
mel sorun çözüldü. Şimdiden sonra ise bu 
yolda daha güçlü adımlarla yürümeye de-
vam edeceğimizden kimsenin kuşkusu ol-
masın. Beylikdüzü’nde hayata geçirdiğimiz 
ve hazırlıklarında neredeyse son aşaması-
na geldiğimiz birçok proje çalışma mevcut. 

Beylikdüzü şimdi standartlarını daha da 
yükseltecek. Burada hayatın kalitesi daha 
da artacak. Dünya ölçeğinde gelişmiş kent-
sel yaşam, bütün boyutlarıyla Beylikdüzü’n-
de hâkim olacak. 

Beylikdüzü ilçesinin karşı karşıya olduğu 
belli başlı sorunlar nelerdir? Bu sorunla-
rın çözümüne yönelik neler yapıyorsunuz?

Biz her yeni güne, Beylikdüzü’nü ortak ça-
bayla daha yaşanılabilir, daha modern, daha 
yeşil, daha eşitlikçi, daha sevgi dolu bir yer 
haline getirmek için uyanıyoruz. Ancak ne 
yazık ki İstanbul’un çok önemli bir gerçeği 
depremle karşı karşıyayız. Deprem fiziksel 
dokuda ciddi hasarlara yol açıyor, kentsel 
sistemde de aksamalar yaşatıyor ve neti-
cesinde kentlerimizde can ve mal kayıpla-
rına yol açıyor. Yerel yönetimlerin kentsel 
dayanıklılığı birinci felsefesi olarak önleri-
ne almaları ve önemsemeleri gerektiğini 
düşünüyorum. Biz bu bağlamda Beylikdü-
zü’nde büyük bir kentsel dönüşüm hare-
keti başlattık. Geçtiğimiz aylarda Kiptaş ile 
protokol imzalayarak ilk etapta 260 daireyi 
kapsayan bir dönüşüm sürecine başladık. 
Bunun yanı sıra ilçenin farklı noktalarında 
kentsel dönüşüme giren bina ve siteler için 
de Beylikdüzü Belediyesi olarak elimizden 
gelen desteği gösteriyoruz. 

Bir de tabii şehir merkezine uzak olma-
sından dolayı ilçemiz ulaşım anlamında da 
büyük sıkıntılar yaşıyordu. Uzun yıllar önce 
sözü verilen ancak bir türlü hayata geçirile-
memiş bir metro projemiz vardı. Bu dönem-

de Ekrem İmamoğlu başkanımızın verdiği 
sözle bu projenin inşasına başlanacak ol-
ması bizi oldukça mutlu ediyor. 

İstanbul Büyükşehir Belediyesi ile ortak 
yürüttüğünüz çalışmalar var mı?

Önceki dönemlerin aksine Beylikdüzü’n-
de ihtiyaç duyduğumuz her alanda İstanbul 
Büyükşehir Belediyesi’nin desteğini alıyor 
olmak oldukça güzel. İSKİ ile ortak yürüt-
tüğümüz çalışmada ilçenin altyapı sorun-
larına kalıcı çözümler üretmek için planlı 
ve aralıksız çalışmalarımızı sürdürüyoruz. 
Beylikdüzü’nün değerli tarih varlıkları ara-
sında yer alan Gürpınar Malik Ağa Çeşme-
si’nde restorasyon çalışmaları başlattık. 
Beylikdüzü Belediyesi ile İstanbul Büyük-
şehir Belediyesi Eylül 2020 tarihinden iti-
baren ortak bir çalışma oluşturdu. Aralık 
2020 tarihi itibarıyla da İstanbul Büyükşe-
hir Belediyesi Koruma Uygulama ve Denetim 
Müdürlüğü alanda çeşmenin restorasyon 
çalışmalarına başladı. Ayrıca 1 milyon 200 
bin metrekarelik alanıyla Beylikdüzü’nün 
nefesi olan Yaşam Vadisi’nin devam eden 
etaplarının alt yapı çalışmalarını da yine 
İSKİ işbirliği ile sürdürüyoruz. 2021 yılı so-
nunda Yaşam Vadisi’ni denizle buluştura-
cağız. Aynı zamanda Atatürk Bulvarı, Ya-

kuplu Kent Ormanı ve Ambarlı Liman Yolu 
düzenlemeleri de aynı şekilde İBB koordi-
nasyonuyla yürütülüyor.

Beylikdüzü Belediyesi olarak kısa ve 
uzun vadedeki hedefleriniz ve projeleri-
niz nelerdir?

Emek verdiğimiz, sosyal hayatı ve doğasıyla 
İstanbul’a nefes olsun istediğimiz kentimiz-
de eğitimden sağlığa fırsat eşitliği konusun-
da oldukça hassas davranıyoruz. Öncelikle 
Beylikdüzü’nü, üreten bir kent haline dönüş-
türmek istiyoruz. Bugüne dek insana, doğa-
ya, kente ve yönetime özen kavramlarıyla 
çıkılan bu yolda, Beylikdüzü’nde pek çok te-
mel sorun çözüldü. Şimdiden sonra ise bu 
yolda daha güçlü adımlarla yürümeye de-
vam edeceğimizden kimsenin kuşkusu ol-
masın. Beylikdüzü için öncelikli kıldığımız 
projelerimiz ise şöyle;

AZİZ SANCAR BİLİM VE 
SANAT MERKEZİ

Türkiye’de bilgi toplumu yaratmak, Türk 
toplumunun; bilime, bilimsel düşünceye, 
gelişen teknolojilere, Türk ve dünya eko-
nomisinin lokomotif endüstrilerine ilgisini 
artırmak; özellikle genç neslin, bilgi, bece-
ri ve üretim yeteneklerinin gelişmesine ak-

KENTSEL DÖNÜŞÜM ATAĞI: “Beylikdüzü’nde büyük bir 
kentsel dönüşüm hareketi başlattık. Geçtiğimiz aylarda Kiptaş 

ile protokol imzalayarak ilk etapta 260 daireyi kapsayan 
bir dönüşüm sürecine başladık. Bunun yanı sıra ilçenin farklı 

noktalarında kentsel dönüşüme giren bina ve siteler için 
de Beylikdüzü Belediyesi olarak elimizden gelen desteği 

gösteriyoruz.” 
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SU PARK
Su Park, Yaşam Vadisi 2. etabın güzelli-

ğine güzellik katacak bir projemiz. Ziyaret 
edenlere, suyun hikayesini anlatacak, su-
yun yağmur gibi çeşitli hallerini deneyim-
leme imkanı sunan müze, İSKİ ve DSİ’den 
temin edilecek kullanılmış temiz su altyapı 
malzemelerinden imal edilecek. İçerisinde 
su oyunları alanı, su kütüphanesi ve su ko-
nulu sergi alanları yer alacak. 

BEYLİKDÜZÜ SOSYAL, KÜLTÜREL, 
SPORTİF AKTİVİTELER MERKEZİ

Adnan Kahveci Mahallesi’ne kazandıra-
cağımız merkez, 5 bin 765 m2 alan üzerinde 
hizmet verecek. Merkez ‘performans sah-
nesi, gösterim alanı, sanat atölyeleri, sergi 
alanı, tematik eğitim sınıfları, kafe, çocuk 
parkı, spor alanı ve yeşil alanları’ ile Bey-
likdüzü’nün kültür sanat hayatına yepyeni 
bir soluk getirecek. 

ATATÜRK BULVARI VE 
MEYDAN DÜZENLEMESİ

Bu proje ile hem bölgenin otopark ihti-
yacının karşılanması hem de yeni sosyal 
ve kültürel merkez alanlarının bölgeye ka-
zandırılması hedefliyoruz. Proje kapsamın-
da alt kotta yaklaşık bin araçlık yer altı oto-
parkı planlanırken; otopark üstü alan ise 
kent meydanı olarak düzenleyeceğiz. Dü-
zenleme kapsamında bulvarın ismine ya-
kışan Atatürk Silüeti’ni de ilçemize kazan-
dırmanın mutluluğunu yaşıyoruz. 

KAPALI PAZAR ALANLARI
Başta Yakuplu, Cumhuriyet, Barış, Gürpı-

nar Mahalleleri olmak üzere tüm ilçemizde 
kapalı Pazar yerleri inşa edeceğiz. Bu pro-
je ile kent içi dağınık halde bulunan pazar 
yerleri, kapalı pazar alanlarına dönüştü-
rülecek. Bu sayede her türlü hava şartla-

rında kullanılabilecek, düzenli ve modern 
yapılar ile sosyal yaşam standartlarını yük-
seltmeyi hedefliyoruz. Ayrıca pazar olma-
dığı günlerde bu alanları çeşitli spor akti-
vitelerinin yapılmasına olanak sağlayacak 
şekilde planlıyoruz. 

YAKUPLU, YERİNDE KENTSEL 
DÖNÜŞÜM PROJESİ

Bölgedeki toplumsal ihtiyaca cevaben; 
sosyal yaşamı güçlendirmek, otopark so-
rununu çözmek, yeşil alan ihtiyacını kar-
şılamak üzere geliştirdiğimiz bir dönüşüm 
projesi. Bu proje ile kamusal alan algısını 
güçlendirmek, kaliteli yaşam alanları oluş-
turmak ve mevcut sorunlara çözüm üret-
meyi hedefliyoruz. 

BEYLİKDÜZÜ GENÇLİK MERKEZİ
Gençlerin yaşadıkları ilçe ile olan sosyal 

bağlarını güçlendirmeyi; istek ve yenilikçi 
fikirlerine destek olup yön göstermeyi; çe-
şitli eğitim faaliyetleri ile vizyonlarının ge-
lişmesine olanak sağlamayı hedefleyen yapı 
dizilerinden biri.

YAKUPLU KÜLTÜR MERKEZİ
Hazırlanan proje Yakuplu köy içi bölgesi-

ne doğrudan bağlantılı olup kültür merke-
zi, zemin ticaret ve açık alan fonksiyonla-
rı ile Yakuplu’nun sosyal-kültürel hayatına 
yeni bir dinamik katacak. 

ATLETİZM PİSTİ, GÜRPINAR 
STADI VE ÇOK AMAÇLI SPOR 
SALONLARI

Her alanda gelişimi destekleyen proje-
ler üretme hedefiyle tasarladığımız Atle-
tizm pistinde sporcuların tüm ihtiyaçları-
nı karşılamaya yönelik planlamalar yapıldı 
ve destekleyici birimler ile bölge yaşamına 
katkı sağlanmasını hedefliyoruz. İlçenin pek 
çok yerinde planlanan kapalı spor alanla-
rı, konaklama ve yönetim birimleri, sosyal 
alanları ve toplantı salonlarıyla kent içi ak-
tif yaşamının önemli bir parçası haline gel-
mesi ve. Gürpınar stadının günümüz koşul-
larına uygun bir şekilde modernize edilmesi 
de bir diğer hedefimiz. 

ÖĞRENCİ YURT BİNASI
Adnan kahveci mahallesinde yaklaşık 

12000 m2 alandan oluşan Yurt Binası ve 
Kültür merkezi 100 kız 100 erkek öğrenci-
ye hizmet verecek şekilde tasarlandı. Ayrıca 
doktora öğrencilerine özel tek kişilik oda-
lar da aynı binalarında yer alıyor. 

“EĞİTİM HER ZAMAN 
ÖNCELİĞİMİZ OLDU”

Özellikle vurgulamak istediğiniz mesa-
jınız var mı?

Beylikdüzü Belediyesi olarak eğitimde fır-
sat eşitliğini sağlamak için sosyal belediyeci-
lik anlayışıyla çalışmalar yürütüyoruz. Eğitim 
her zaman önceliğimiz oldu. Pandemi döne-
minin eğitim hayatına olan bu olumsuz etki-
sini nasıl kırabileceğimizi düşünürken yol-
larımız Coursera ile kesişti. Aldığımız online 
eğitim kurs hibesi sayesinde, dünyanın önde 
gelen online mesleki eğitim platformu Cour-
sera ile anlamlı bir işbirliği yaptık. Salgını bir 
eğitim fırsatına çevirerek, Beylikdüzü’nden 
tüm Türkiye’yi kapsayan bir uzaktan eği-
tim hareketi başlattık. Bu çok özel bir işbirli-
ği çünkü Coursera, dünyada ilk kez bir yerel 
yönetimle Beylikdüzü Belediyesi ile çözüm or-
taklığı kurdu. 23 Eylül’de başlattığımız, tüm 
Türkiye’yi kapsayan uzaktan eğitim hareke-
tinin hem yurttaşlarımız hem de ülkemiz adı-
na çok güzel sonuçlar doğuracağına tüm kal-
bimle inanıyorum.

Kurs sonunda, öğrencilerin özgeçmişleri, 
dünyanın önde gelen 2 bin 400 uluslararası 
firmasıyla paylaşılıyor. Coursera’yla yaptığımız 
iş birliği ile Beylikdüzü’ndeki gençlerin yanın-
da, Türkiye’deki gençlere de büyük bir katkı 
sunacağımızı düşünüyorum. Gençlere mak-
simum düzeyde iş imkanı sağlayabileceğimiz 
imkanlar, gençlerin kendilerini yetiştirebile-
ceği, dijital gelişimi yaşayabileceğimiz ortam-
lar oluşsun istiyoruz. Bu iş birliği ile olumlu 
bir değişim yaratma çabası içindeyiz. Ulusla-
rarası bağlantılarımızı da maksimum düzeye 
çıkarma gibi bir amacımız ve niyetimiz var.

Kurs kayıtlarının başladığı 23 Eylül’den 
bu yana, 100 bin kişinin hayatına etki etmiş 
durumdayız. 7 bin 500 kursiyerimiz kurs-
larını tamamlayarak sertifikaları aldı bile…

H alkbank ve Konya Ticaret Oda-
sı arasında, Oda üyelerine tica-
ri mal alım-satımlarında kolay 
finansman imkânı sağlayan ‘Pa-

raf Ticari Kredi Kartı ile Güvenceli Teda-
rik Zinciri Finansmanı’ protokolü imzalan-
dı. Protokolü Ticaret Odası Başkanı Selçuk 
Öztürk, Halkbank Konya Bölge Koordinatö-
rü Sinan Gezenerler ve Ticari Şube Müdü-
rü Süleyman Kayan imzaladı.

Konya Ticaret Odası Başkanı Selçuk Öz-
türk, Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği 
(TOBB) ile Halkbank arasında ‘Paraf Ticari 
Kredi Kartı ile Güvenceli Tedarik Zinciri Fi-
nansmanı’ anlaşmasının imzalandığını ifade 
ederek, “Bu kart ile alıcı ve satıcının güven 
içinde alışveriş yapmasının önü açılıyor. Bu 
sayede çek-senet takibi yapmadan, tahsilat 
derdiyle uğraşmadan, güven içinde malımı-
zı satacağız. Sattığımız mal bedelini, tahsi-
lat riski taşımadan, Halkbank garantisiyle, 
peşin ya da taksitli alacağız. Mal almak is-
teyen de bankadan kredi bulma veya satıcı-
nın kendi çek-senedini kabul edip etmeme 
derdine düşmeyecek. Bu kartla malını ala-
cak ve ödemesini de 1,5 yıla ulaşan esnek 
vadelendirmeyle yapacak. Yani kısaca, mal 
almak gerekince bu kartla para ödemeden 
satın alma yapılıyor. Satıcı da bu kimdir diye 
endişe etmeden, malını güvenle satıp, para-
sını bankadan tahsil edecek. Böylece hem 
alıcı hem de satıcı, nakit akışlarını rahatla-
tacak. Konya Ticaret Odası olarak, bu pro-
tokolü Halkbank Bölge Koordinatörlüğü ile 
imzalayarak, üyelerimizin bu imkânlardan 
yararlanmalarına olanak sağladık. Projenin 
hayata geçirilmesinde katkısı olan Türkiye 
Odalar ve Borsalar Birliği (TOBB) Başkanı M. 
Rifat Hisarcıklıoğlu ve Halkbank Genel Mü-
dürü Osman Arslan ile şehrimizde işbirliği 
içinde çalıştığımız Halkbank Bölge Koordi-
natörü Sinan Gezenerler’e de teşekkür edi-
yorum” dedi.

Halkbank Bölge Koordinatörü Sinan Ge-
zenerler de, ticari mal alım satımlarında 
iş dünyasına tahsilat güvencesi sağlaya-

cak olan ve 18 aya kadar vade imkânı su-
nan protokolün iş dünyası için hayırlı ol-
masını diledi. 

PROTOKOLÜN SATICI VE ALICI 
FİRMALAR İÇİN SAĞLADIĞI 
AVANTAJLAR

Satıcı firmalar, peşin, taksitli veya vade-
li mal ve hizmet satışı ve müşterilerin na-
kit döngülerine göre 4 farklı modelde çoklu 
vadede POS ile satış yapma imkanı elde ede-
cek. Para transferi, çek, senet, teminat mek-
tubu yerine Paraf Ticari Kredi Kartları ile 
tahsilatın yapılması sayesinde operasyonel 
risk ve finansman maliyetleri ortadan kal-
kacak. Sadece satıcı firma özelinde kullanı-
labilecek özel Paraf Ticari Kredi Kartı limiti 
ile satıcı firmaların tahsilatları güvence al-

tına alınacak. Gerektiğinde kapalı devre ça-
lışan, sadece üye iş yerinde geçerli limit ta-
nımı ile müşteri sadakati sağlanacak. POS 
satışlarından oluşan tutarların teminat ola-
rak kabul edilmesiyle daha uygun maliyetli 
kredi imkanının yanı sıra muhasebe ve ka-
yıt kolaylığı tanınacak. Alıcı firmalar ise fi-
nansmana kolay erişim imkanı sağlarken, 
maliyetsiz, vadeli mal alma fırsatı elde ede-
cek. Mal ve hizmet alımlarında 540 güne va-
ran taksit, vade veya esnek vade imkanının 
yanı sıra kredi, çek, senet, teminat mektu-
bu yerine Paraf Ticari Kredi Kartları ile ko-
lay ve uygun maliyetli ticaret imkanı sağla-
nacak ve nakit taşıma riski gibi operasyonel 
riskler ortadan kalkacak. Alıcılar, mal alım ve 
ödeme kayıtlarını düzenli olarak takip etme 
ve muhasebeleştirme kolaylığı elde edecek.

HALKBANK İLE KONYA TİCARET ODASI 
ARASINDA İŞBİRLİĞİ PROTOKOLÜ

Konya Ticaret Odası ve Halkbank arasında, Oda üyelerine ticari mal 
alım-satımlarında kolay finansman imkânı sağlayan ‘Paraf Ticari Kredi 
Kartı ile Güvenceli Tedarik Zinciri Finansmanı’ protokolü imzalandı.

HALKBANK | HABER

Protokolü Ticaret Odası 
Başkanı Selçuk Öztürk, 
Halkbank Konya Bölge 
Koordinatörü Sinan 
Gezenerler ve Ticari 
Şube Müdürü Süleyman 
Kayan imzaladı.



KİMSEDEN MADDİ DESTEK ALMADAN 
DENİZ VE BALIK MÜZESİ KURDU

Türkiye Deniz Canlıları Müzesi Kurucusu Kenan Balcı, “Yarım asırdır müze için binlerce balığı 
mumyaladık. Büyük emekler verdik ve ülkemize kazandırdık. Burası öğrenciler için adeta 

deniz ve balık okulu. Müzeye girişler ücretsiz” dedi. 

ADVERTORIAL | TÜRKİYE DENİZ CANLILARI MÜZESİ

KENAN BALCI’NIN KURDUĞU MÜZEYE İLGİ OLDUKÇA BÜYÜK

Balıkçılık sektöründe yaklaşık 40 yıl-
lık tecrübeye sahip olan ve Balıkçı 
Kenan olarak tanınan Kenan Bal-
cı, kurucusu olduğu Türkiye De-

niz Canlıları Müzesi’nde mumyaladığı bin-
lerce balığı ziyaretçileriyle ücretsiz olarak 
buluşturuyor. Türk kara sularında yakala-
nan büyük, küçük binlerce deniz canlısını 
gelecek nesiller için mumyalayan Müze Ku-
rucusu Kenan Balcı’nın büyük emek ve uğ-
raşları sonucu topluma kazandırılan balık 
mumyalarına özellikle öğrenciler büyük ilgi 
gösteriyor. Dev orkinostan, köpekbalığına, 
vatozdan, hamsiye kadar bünyesinde kırk 
tır dolusu mumya balığı barındıran Türki-
ye Deniz Canlıları Müzesi’nin dünyada baş-
ka örneği olmadığını belirten Kenan Bal-
cı, “Yarım asırdır müze için binlerce balığı 
mumyaladık. Büyük emekler verdik ve ül-
kemize kazandırdık. Burası öğrenciler için 
adeta deniz ve balık okulu” dedi. 

“HERKESİ MÜZEMİZE 
BEKLİYORUZ”

50 gramlık hamsiden 1 ton 200 kiloluk 
orkinosa ve 800 kilogramlık köpekbalığı-
na kadar toplam bin 500 deniz canlısının 
mumyalanmış halde müzede yer aldığını 
anlatan Kenan Balcı, müzenin öğrencilerin 
ve vatandaşların, denizlerden çıkan ürün-
leri tanımaları için ücretsiz olarak hizmet 
verdiğini belirtti. Balıkçı Kenan, “İlk olarak 
bir hamsiyle balık müzemizin temelini at-

tık. Küçücük hamsiden, devasa köpekbalık-
larına ve orkinoslara kadar bütün balıkla-
rı inci gibi işleyerek mumya haline getirdik. 
Çocuklarımıza gençlerimize bu müzeyi ar-
mağan ettik. Biz bugün varız, yarın yokuz. 
Ama yaptığımız eserin yüz yıllarca yaşama-
sı için elimizden geleni yapıyoruz. Denizle-
rimizde, hangi balıkların olduğunu ve han-
gi balıkların nesli tükenmek üzere burada 
rahatça öğrenebilirler. Gelen vatandaşla-
rımız balıkları görünce tahtadan olduğunu 
zannediyorlar. Buradaki balıklar tamamen 
gerçek. Denizlerimizden çıkan balıklar. Me-

rak eden herkesi Beylikdüzü’nde bulunan 
bu ilginç ve heyecan dolu müzemize bekli-
yoruz” şeklinde konuştu.

“BURASI GENÇLERİN 
DENİZ OKULU GİBİ”

“Tarihten silinecek, kaybolup gidecek ba-
lık türlerini mumyalayıp ölümsüz hale geti-
riyoruz” diyen Kenan Balcı, “Balıkların de-
forme olmaması için uğraşıyor, doğal halini 
bozmamaya gayret gösteriyoruz. Özellik-
le öğrenciler burada olan balıkları yıllarca 
inceleme imkanı bulacak. Öğrenme çağın-
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daki çocuklarımız, şimdilerde ancak kitap, 
ansiklopedi ve belgesellerde görebilme im-
kanı buldukları balık türlerini müzemizde 
yakından, dokunarak inceleyebiliyorlar. 
Amacım; çocuklarımızın, geleceğimizin her 
bireyin buradan bir şeyler öğrenebilmesini 
sağlamak. Müzeyi ziyaret eden öğrencileri-
miz ve aileleri böyle bir müze kazandırdığı-
mız için bizlere teşekkür ediyorlar. Burası 
öğrenciler ve Türk halkı için deniz ve balı-
ğı bilgi edinme okulu. Gençlerimize eğitim-
de bir nebze katkım olabiliyorsa ne mutlu 
bana. Müzemize ulaşım da gayet kolay. Met-
robüse yakınız” diye konuştu.

“ÖĞRENCİLER DERSLERİNİ 
KEYİF VE NEŞEYLE YAPIYOR”

Müzeyi ziyaret eden öğrencilerin önce 
heyecanlandıklarını, mumya balıkları gör-
dükten sonra da ürperdiklerini dile getiren 
Kenan Balcı, “Öğrencilerimiz müzemize ge-
lip, öğretmenlerinin verdikleri ödevleri neşe 
ve keyifle yapıyor. Balıkları hayretle inceli-
yorlar. Derslerini yaparken öğrenciler Ba-
lıkçı Kenan ve ekibine en çok, ‘Balıkları nasıl 
bu hale getirdiniz? Bu halde nasıl sakladı-

nız? Balıklar akar, kokar, çürür. Siz ölü ba-
lıkları resmen canlandırmışsınız. Balıkları 
ölümsüz hale getirmişsiniz’ diyerek burada 
ne kadar büyük bir emeğin yattığını bizlere 
söylüyorlar. Öğrencilerin o heyecanlı halle-
rini görünce ben ve ekibim çok mutlu olu-
yoruz. Beylikdüzü merkezdeyiz. Yaşam Va-
disi’nin yanıbaşındayız” ifadelerini kullandı.

“HEPSİ TÜRK KARA 
SULARINDA YAKALANDI”

Müzede yer alan balıkların Türk kara su-
larında yakalandığını belirten usta balık-
çı Kenan Balcı, “Denizlerimiz tükenmeyen 
madenlerimiz, ekmeden biçtiğimiz tarlalar. 
Bunu herkes bilsin. Ülkemizin üç tarafı de-
nizlerle çevrili. Müzemizde sergilenen ba-
lıkların hepsi bizim sularımızda yakalanan 
balıklar. Denizlerimizin ne kadar değerli ol-
duğunu, denizlerimizden hangi ürünlerin 
çıktığını görsünler, birebir dokunabilsin-
ler ve balıklarımızın ne kadar önemli besin 
kaynağı olduğunu bilsinler diye bu hizmeti 
veriyoruz” açıklamasını yaptı.

Binlerce mumya balıktan oluşan Tür-
kiye Deniz Canlıları Müzesi’ni Kenan Bal-

cı, sektöre kazandırdı. Ülkemiz kara sula-
rında yakalanan balık türlerinin buluştuğu 
müze adeta bir okul gibi. Müzenin kuru-
cusu Kenan Balcı, “Burada yılların emeği 
yatıyor. Otuz yıldan bu yana büyük bir uğ-
raş verdik. Müzede bulunan türler arasın-
da kimi deniz canlısının yakalanma tarihi 
20 yıl öncesine dayanırken, kimisi ise he-
nüz geçtiğimiz yıl yakalanan türler. Örne-
ğin müzede sergilemekte olduğumuz bazı 
türleri denizlerimizde son beş yıldır gör-
mek mümkün olmuyor” dedi.

İSTANBUL’UN BİR ÇOK SEMTİNDE 
ŞUBESİ VAR

İstanbul’da balıkçı Kenan olarak ünle-
nen Kenan Balcı, ilkokula başladığı yıllar-
da balıkçılığa merak saldı. Ders çıkışlarında 
çoğu zaman deniz kenarına gidip amatör 
balık tutumlarını izledikten sonra Kumkapı 
civarındaki balık tezgâhlarını gezip, deniz-
lerimizde tutulan balıkları incelerdi. Sonra-
ki yıllarda bu sektöre gönül verdi ve ama-
tör olarak çalışmaya başladı. Yarım asıra 
yakın bir süredir sektöre ve halka hizmet 
sunan Balıkçı Kenan’ın bugün İstanbul’un 

birçok semtinde şubesi bulunuyor. “Ama-
cım sektöre ve halkımıza en iyi hizmetleri 
sunmak” diyen Kenan Balcı, “Balıkçılarımız 
her gün denize açılıyor, denizlerimizde tu-
tulan taze balıkları tezgâhlarımızdan hal-
kımıza sunuyoruz” dedi.

İÇKİSİZ İLK BALIK 
RESTAURANTINI AÇTI

Mümkün olduğunca daha çok ekonomik 
balık türlerine tezgahlarda yer verdikleri-
ni belirten Kenan Balcı, “Türkiye’de içkisiz 
balık restoranı açan ilk girişimcilerdenim. 
Pandemi dolayısıyla restorantımız kapalı, 
ancak Beylikdüzü bölgesine paket servis ya-
pıyoruz. Müşterilerimiz balık satış reyon-
larımızın yanındaki restoranımızda günlük 
siparişini veriyor, 10 dakika gibi çok kısa bir 
zamanda siparişleri pişirilip, paketlenip, 
kendilerine teslim ediliyor” diye konuştu.

Balıkçı Kenan Balcı, herkes gibi pande-
mi döneminin en kısa zamanda atlatılarak 
normal yaşantıya başlamayı umut ediyor. 
Balcı, “Bu süreci sağlıkla atlatırsak, müşte-
rilerimizi tekrar restoranımızda ağırlamak-
tan mutluluk duyacağız “ açıklamasını yaptı.

“Tarihten silinecek, kaybolup 
gidecek balık türlerini 

mumyalayıp ölümsüz hale 
getiriyoruz” diyen Kenan 
Balcı, “Balıkların deforme 
olmaması için uğraşıyor, 
doğal halini bozmamaya 

gayret gösteriyoruz. 
Özellikle öğrenciler burada 

olan balıkları yıllarca 
inceleme imkanı bulacak” 

diye konuştu.

KENAN BALCI: “İlk olarak bir 
hamsiyle balık müzemizin temelini 

attık. Küçücük hamsiden, devasa 
köpekbalıklarına ve orkinoslara 

kadar bütün balıkları inci gibi 
işleyerek mumya haline getirdik. 
Çocuklarımıza ve gençlerimize bu 
müzeyi armağan ettik. Buradaki 

balıklar tamamen gerçek. 
Denizlerimizden çıkan balıklar. 

Merak eden herkesi Beylikdüzü’nde 
bulunan bu ilginç ve heyecan dolu 

müzemize bekliyoruz.”

ADVERTORIAL | TÜRKİYE DENİZ CANLILARI MÜZESİ
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INFINITECH, VİRÜSE KARŞI YERLİ 
VE MİLLİ TEKNOLOJİ GELİŞTİRDİ

‘Giyilebilir Teknolojiler’ alanında inovatif çözümler üreten Türk şirketi 
Infinitech, tekstil yüzeylerini mikroorganizma ve virüslere karşı uzun süreli 
etkin koruma sağlayan formülasyonu geliştirdi. Bu buluşla sektörde 700 

milyon dolarlık katma değerli üretim ve ihracat hedefleniyor. 

HABER | INFINITECH

‘G iyilebilir Teknolojiler’ alanında 
inovatif çözümleri hayata geçi-
ren Infinitech’in, Yeditepe Üni-

versitesi ve Tekstil Sanayicileri’nin ortak 
işbirliği ile geliştirdiği formülasyon saye-
sinde kumaş yüzeyler, mikroorganizma 
(bakteri, maya ve fungus) ve Koronavirüs 
de dahil olmak üzere tüm virüslere karşı 
korunabiliyor. Infinitech ile virüs ve mik-
roorganizmalar, kumaşın niteliğine ve yü-
zeyin türüne göre farklılıklar göstermek-
le birlikte yüzde 99.9’a kadar engelleniyor. 

Antimikrobiyal ve Antiviral özellikte 
tekstil ürünlerinin üretiminde kullanıla-
cak olan bor içerikli formülasyon, tama-
men yerli ve milli kaynaklarla geliştirildi. 
Bulaşıcı hastalıklarla mücadelede öne 
çıkan teknolojiler arasında yerini alan 
tekstil ürünlerinin lansmanı, Infinitech 
Kurucu Ortak ve CEO’su Esen Tümer, In-
finitech Kurucu Ortak ve Yönetim Kurulu 
Üyesi Selin Özyüksel, Yeditepe Üniversitesi 
Genetik ve Biyomühendislik Bölümü Baş-
kanı Profesör Dr. Fikrettin Şahin ve Bili-
şim Vadisi Giyilebilir Teknolojiler Başka-
nı Arzu Kaprol’un katılımıyla 28 Ocak’ta 
gerçekleştirildi.

10 YILLIK AR-GE 
ÇALIŞMALARI YAPILDI

10 yıllık Ar-Ge çalışmaları ardından ta-
mamlanan formülasyon, bir sene süren 
UR-GE çalışmaları sonucunda, medikal 
tekstilden askeri kullanıma, iç giyimden 
günlük kullanım ve ev tekstiline kadar do-
kumalı ve non-woven kumaşta geniş bir 
kullanım alanına uygun hale getirildi. Ulu-
sal ve uluslararası patentlerinin alındığı 
formülasyonlar sayesinde salgın hasta-
lıklarla mücadele kapsamında sarf edi-
len enerjinin ve maliyetin ciddi anlamda 
azaltılması mümkün olacak.  

“DÜNYADA BİR İLKİ 
GERÇEKLEŞTİRDİK”

Lansman toplantısında açıklamalarda 
bulunan Infinitech Kurucu Ortak ve CEO’su 
Esen Tümer, “Üniversite, sanayi ve tekno-
loji paydaşlarının bir araya gelerek geliş-
tirdiği ve ürüne dönüştürdüğü bu formü-
lasyon ile dünyada bir ilki gerçekleştirdik. 
Artık Koronavirüsler de dahil olmak üzere 
geniş spektrumlu virüs ve mikroorgnizma-
lara karşı koruma sağlayan antiviral ve an-
timikrobiyal tekstil ürünleri üretmek müm-
kün. Ülkemizin tekstil üretimine katma değer 
kazandıracak bu teknoloji piyasaya henüz 
yeni tanıtılmış olmasına rağmen, ülkemiz-
de giyim, ev tekstili, medikal tekstil, savun-
ma sanayii gibi alanlarda; yabancı pazarda 
ise spor tekstilinde lider markalarla iş or-
taklıklarına dair görüşmelere başladık. He-
defimiz ihracatla birlikte 700 milyon dolar-
lık katma değer sağlamak. Nihai hedefimiz 
ise Türkiye’yi tekstil alanında fason üreti-
ci tanımından çıkarıp katma değerli ürün-

ler üreten teknoloji merkezi bir ülke hali-
ne getirmek” dedi. 

TOPLUMSAL HİZMETE SUNULDU
Ar-Ge süreçlerine dair bilgi veren Yedite-

pe Üniversitesi Genetik ve Biyomühendis-
lik Bölümü Başkanı Prof. Dr. Fikrettin Şahin 
ise “Küf, maya ve bakteri gibi mikroorga-
nizmalar, ve viral ajanlar yaşam alanları-
nın bütün yüzeylerinde bulunabilirler. Bu 
tür mikroorganizma ve ajanlardan bazıla-
rı, insan enfeksiyon hastalıklarına ve hatta 
küresel ölçekli salgınlara (SARS Cov 2 gibi) 
neden olan patojenler. Sözkonusu bulaşı-
cı hastalıkların toplum içerisinde ve ülke-
ler arası yayılmasını engellemek için anti-
mikrobiyal ve antiviral özellikleri bulunan 
hijyenik ürün ve teknolojilere ihtiyaç var. 
Dolayısıyla Covid 19 salgını ile insanlığın 
çok daha farkında olduğu epidemi ve pan-
demilerin dünyada kontrol altına alınabil-
mesi için günlük hayatımızda tükettiğimiz 
veya kullandığımız ürün ve yüzeylere anti-

mikrobiyal ve antiviral (hijyenik) özellikler 
kazandırılması gerekiyor. Yeditepe Üniver-
sitesi ve İnfinitech firması işbirliğinde yürü-
tülen bilimsel çalışmalar sonucunda çevre 
dostu olan bir çok antimikrobiyal ve antivi-
ral formülasyonlar geliştirildi; ilaç, kozmetik, 
tarım, tekstil ve yapı malzemelerinin üre-
timi ve kullanımı amacıyla toplumsal hiz-
mete sunuldu. Geliştirilen bu formülasyon-
lar içerisinde bazı bor bileşikleri kullanıldı. 
Üretilen hijyenik ürünler veya yüzeyler etki 
mekanizmaları bakımından farklılık göster-
mekle beraber temel özellikleri memeliler 
üzerinde toksik veya alerjik etki gösterme-
mesi.  Geliştirilen yeni ve uzun ömürlü an-
timikrobiyal ve antiviral yapı malzemeleri 
ve tekstil ürünlerinin çok farklı sektörlerde 
kullanılması mümkün olmakla birlikte ön-
celikle sağlık, gıda, tarım, tekstil ve savun-
ma sektörlerine önemli katkılarının olacağı 
öngörülüyor. Geliştirilen ürün ve teknoloji-
lerin ulusal ve uluslararası patentleri alın-
mış ve bilimsel makaleleri yayınlandı” dedi.

Bulaşıcı hastalıklarla ücadelede öne çıkan teknolojiler arasında yerini alan tekstil ürünlerinin lansmanı, Infinitech Kurucu Ortak ve CEO’su 
Esen Tümer, Infinitech Kurucu Ortak ve Yönetim Kurulu Üyesi Selin Özyüksel, Yeditepe Üniversitesi Genetik ve Biyomühendislik Bölümü 

Başkanı Profesör Dr. Fikrettin Şahin ve Bilişim Vadisi Giyilebilir Teknolojiler Başkanı Arzu Kaprol’un katılımıyla 28 Ocak’ta gerçekleştirildi.

Infinitech Kurucu Ortak ve 
CEO’su Esen Tümer (solda) 
ve Infinitech Kurucu Ortak ve 
Yönetim Kurulu Üyesi Selin 
Özyüksel (sağda)
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“TÜRKİYE, SU ZENGİNİ 
BİR ÜLKE DEĞİL”

Devlet Su İşleri (DSİ) Genel Müdürü V. Kaya Yıldız, Ekovitrin’e yaptığı açıklamada, “Türkiye, 
su zengini bir ülke değil. Ülkemizin su kaynakları, tek elden çok iyi bir su yönetimi ve 

işletmesiyle ancak kendi kendine yetebilecek durumda” dedi.

ÖZEL RÖPORTAJ: SİNAN SAYGI

G erek Türkiye gerekse dünya ge-
nelinde yağışların azalması, ku-
raklık tehlikesini beraberinde 
getiriyor. İklimde yaşanan değiş-

kenlikler, şehirleşme olgusunun artması ve 
yeşil alanların azalması, kuraklığı doğuran 
diğer önemli nedenler olarak karşımıza çı-
kıyor. Türkiye genelinde yağışlar, 2020 yı-
lında yüzde 3,7 oranında azaldı. Devlet Su 
İşleri (DSİ) Genel Müdürü V. Kaya Yıldız, Tür-
kiye’de kuraklık tehlikesinin hangi boyutta 
olduğunu ve yaptıkları çalışmaları Ekovit-
rin’e anlattı.

Gerek dünyada gerekse Türkiye’de ya-
ğışların azalmasıyla birlikte kuraklık teh-
likesi ortaya çıktı. Bu durumu değerlendi-
rir misiniz?

Sizin de belirttiğiniz gibi iklimdeki değiş-
kenlikler, yağış miktarındaki azalma, şe-
hirleşmenin fazla olması, ormanlık ve ye-
şil alanların azalması, kuraklığın dünyada 
ve ülkemizde şiddetli olarak görülmesine 
neden oluyor. 

KURAKLIK KAVRAMI
Bir bölgenin nem miktarındaki geçici den-

gesizliğin o bölgedeki su kıtlığı ile ilişkisi ola-
rak tanımlanır. Kuraklık tabii bir iklim hadi-
sesi ve herhangi bir zamanda herhangi bir 
yerde meydana gelebilir. Yeryüzünde 31 çeşit 
tabii afet olup, kuraklık bunların ilk sırasın-
da yer alıyor. Ülkemizde kuraklık hep oldu, 
ilk defa tanışılan bir husus değil. Kuraklık, 
genellikle yavaş gelişir ve uzun bir sürekli-
lik gösterir. Atmosferik tehlikeler içinde tah-
mini en zor, etkileri çok geniş olan. Kuraklık, 
su kaynaklarını etkileyecek, bu da içme, kul-
lanma ve sanayi için su temininde ve hidro-
elektrik enerji üretiminde olumsuzluklara 
sebep olacak. Kuraklık hesaplamalarında, 
bir bölgedeki yağış ve evapotranspirasyon 
arasındaki dengenin uzun süreli ortalama-
sı göz önünde bulundurulmalı. 
n Yağışların tesirleri (yağış yoğunlu-

ğu, sayısı), 
n Yüksek sıcaklık, 
n Şiddetli rüzgar ve 
n Düşük nem miktarı gibi değişkenler 

kuraklık üzerinde etkili olur.

Kuraklık yalnızca fiziki bir hadise veya 
bir tabiat olayı olarak görülmemeli. İnsan-
ların ve onların faaliyetlerinin su kaynakla-
rına olan ihtiyacı sebebiyle toplum üzerinde 
çeşitli tesirleri var. Uzun süreli kuru hava, 
bitki, orman ve su kaynaklarında azalmaya 
sebep oluyor. Bu yüzden ciddi olarak çev-
re, ekonomi ve sosyal konularda problem-
ler ortaya çıkabilir.

KURAKLIĞIN ETKİLERİ 
Tarıma Etkisi
Kuraklık sebebiyle verim düşüyor, sulama 

yapılamıyor dolayısıyla; ürün çeşitliliğinde 
ve ürün miktarında azalmaya sebep oluyor.

Taşkın Afetine Etkisi
İklim değişikliği sadece kuraklık olarak 

tezahür etmez. Yağış rejiminin değişikliği-
ne de sebep olur. Ani, yoğun ve kısa süreli 
yağışlar görülebilir. Kuraklık sebebiyle suyu 
azalan akarsu yataklarına müdahale artar. 
Bunun neticesinde can ve mal kayıpları üzü-
cü boyutlara ulaşabilir. Bu durumda taşkın 
yönetiminin önemi daha da artar.

İçme Sularına Etkisi
İçme ve kullanma sularında miktar ve ka-

lite bakımından sıkıntılar beklenebilir. Su sı-
kıntısı ve bilhassa kuraklığın arka arkaya 
birkaç yıl sürmesi halinde mevcut barajla-
rın kafi gelmeyeceği düşünülüyor.

Enerji Üretimine Etkisi
Hidroelektrik enerji üretiminde bilindiği 

üzere suyun gücünden istifade ediliyor. Su 
miktarındaki azalma hidroelektrik enerji 
üretimini menfi olarak etkileyecek.

Çevreye Etkisi
Özellikle sulak alanlarda kurumalar, or-

manlık alanlarda ve kuraklıktan etkilene-
cek bitki türlerinde azalmalar ihtimal dahi-
linde. Bütün bu değişikliklerin iklim üzerine 
menfi bir etkisinin olması muhtemel.

Türkiye’de kuraklık sorununa baktığımız-
da karşımıza nasıl bir tablo çıkıyor? Türki-
ye kuraklık tehlikesiyle karşı karşıya mı?

Türkiye, yarı kurak iklim bölgesinde olan 
bir ülke olup, yağışlar, mevsimlere ve bölge-
lere göre farklılık gösterir. Karadeniz Böl-
gesi’nde ortalama yıllık yağış miktarı 2.500 
mm iken, İç Anadolu Bölgesinde Konya, Ka-
rapınar civarında 250 mm’ye kadar düşü-
yor. Özellikle son yıllarda kendini daha fazla 
hissettiren küresel iklim değişikliğinden en 
fazla etkilenecek ülkelerden biri de Türki-
ye. Bu sebeple ülkemizde su kaynaklarının 
sürdürülebilirlik ilkesi çerçevesinde yöneti-
mi, son derece büyük ehemmiyet arz ediyor.

Öncelikle Türkiye geneli yağışlar ile alaka-
lı genel bir değerlendirme yapılacak olursa, 
hidrolojik bakımdan ülkemizde 1 Ekim ile 30 
Eylül tarihleri arası “Yağış Yılı” olarak kabul 
edilir. Misal olarak 1 Ekim 2019 ile 30 Eylül 
2020 tarihleri arası bir yağış yılı.

Türkiye geneli yağışları, 2020 su yılında 
(1 Ekim 2019-30 Eylül 2020) uzun yıllar nor-
mallerine göre yüzde 3,7 azalma gösterdi. 
Bölgesel olarak en fazla azalma yüzde 15,7 

ile Marmara Bölgesi’nde gerçekleşirken, ya-
ğışlardaki en fazla artış yüzde 18,3 ile Gü-
neydoğu Anadolu Bölgesi’nde gerçekleşti.

1 Ekim 2020-13 Ocak 2021 tarihleri ara-
sında Türkiye genelinde kümülatif yağışlar 
ortalamasında uzun yıllar ortalamalarına 
göre yüzde 48 oranında azalma ve 2020 su 
yılına göre de yüzde 38,5 oranında azalma 
meydana geldi.

Ülkemizin genel yağış ve su durumuna 
kısaca göz atacak olursak;

n Ülkemizde uzun yıllar yağış ortalama-
sı 574 mm. 

n Ülkemize düşen toplam yağış miktarı 
450 milyar m3 olarak ölçülüyor. 
n Yıllık toplam kullanılabilir su mikta-

rı ise 112 milyar m3 olarak tahmin ediliyor.
n Türkiye’nin nüfusu hâlihazırda takri-

ben 83.155.000. 
n Dolayısıyla kişi başına düşen yıllık su 

miktarı 1.347 m3. 
Yukarıdaki bu değerleri incelediğimiz-

de Türkiye’nin su zengini bir ülke olmadı-
ğı görülebilir. Ülkemizin su kaynakları, tek 
elden çok iyi bir su yönetimi ve işletmesiyle 
ancak kendi kendine yetebilecek durumda.

“SU ARTIK ÇOK KIYMETLİ”
DSİ olarak Türkiye’de su konusunda uy-

guladığınız stratejiler nelerdir?
Su günümüzde daha önce hiç olmadı-

ğı kadar kıymetli hale geldi. Zira aşırı nü-
fus artışı, kontrolsüz sanayileşme, plansız 
kentleşme ve kirlilik sınırlı su kaynakları-
mızın üzerindeki baskıyı giderek artırıyor. 

DSİ Genel Müdürlüğü tüm bu etkenlerin 
ağır yükü altında bulunan su kaynakları-
mızın korunması, geliştirilmesi ve gelecek 
nesillere eksiksiz olarak aktarılması mak-
sadıyla çalışmalarını yoğun biçimde sürdü-
rüyor. İlgili kurum, kuruluş ve tüm paydaş-
larla işbirliği içinde gerek gıda güvenliğinin 
temini gerekse enerji arz güvenliğinin sağ-
lanması açısından kilit role sahip olan su 
kaynaklarımızın optimum seviyede değer-
lendirilmesi çerçevesinde projeler gelişti-
rilmekte ve hayata geçiriliyor. 

DSİ Genel Müdürlüğü, su tasarrufu, kü-
resel ısınma ve iklim değişikliğiyle müca-
delede çalışmalarını iki kalem altında top-
luyor. Su arzının artırılması ve su talebinin 
azaltılmasına yönelik tedbirler olarak isim-
lendirilen bu çalışma kalemleri ile İklim de-
ğişikliğinin etkilerinin daha az hissedilme-
sine yönelik uyum faaliyetleri yürütülüyor. 

Su arzının artırılmasına ilişkin tedbir-
ler kapsamında depolama kapasitesi artı-
rılmaya çalışılıyor. Bu doğrultuda artan su 
ihtiyaçlarını karşılayacak nispette ve gele-
cek su ihtiyaçlarını belli oranlarda garanti 

SÖYLEŞİ | V. KAYA YILDIZ

DEVLET SU İŞLERİ (DSİ) GENEL MÜDÜRÜ V. KAYA YILDIZ:

V. KAYA YILDIZ: “Su arzının artırılması 
çalışmaları kapsamında DSİ tarafından 
bugüne kadar 876 adet baraj (2003 yılından 
bu yana bu sayı 600) ve hidroelektrik santral 
ile 651 adet gölet inşa edildi. Bunun yanında 
özel sektör tarafından inşa edilen 645 adet 
hidroelektrik santral de ülkemizin depolama 
kapasitesine büyük katkı sağlıyor.”
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altına alacak yer üstü ve yer altı barajları 
ve göletler inşa ediliyor. Atıksu arıtma ça-
lışmalarıyla da arıtılan suların tekrar kul-
lanıma sunulması vesilesiyle su arzının ar-
tırılmasına katkı sağlanıyor.

DSİ tarafından yürütülen ikinci kalem ça-
lışmalarını “Su Talebinin Azaltılması” oluş-
turuyor. Bu çerçevede suyun tüketicisine 
ulaşması esnasında ortaya çıkan kaybın 
önlenmesine yönelik faaliyetler yürütülü-
yor. Bu çalışmalarla tarımsal sulamada su 
kaybının önüne geçen modern sulama sis-
temlerinin yaygınlaştırılması, yeraltı suyu 
rezervinin emniyetli seviyede tutulmasına 
yönelik olarak uygulanan sayaç sistemi de 
talebin kısıtlanması yönünde büyük önem 
taşıyor. Ayrıca belediyeler tarafından şehir 
şebekelerinin eskiliğinden kaynaklanan ka-
yıpların önlenmesi de son derece önemli.

“ÖNEMLİ PROJELERİ 
HAYATA GEÇİRİYORUZ”

Devlet Su İşleri (DSİ) olarak kuraklık teh-
likesine karşı neler yapıyorsunuz? Yaptı-
ğınız çalışmaları anlatır mısınız?

Devlet Su İşleri Genel Müdürlüğümüz 
özellikle küresel ısınma ve iklim değişikliği 
ile birlikte sıklığı, etki alanı ve şiddeti artan 
kurak periyotların etkilerini asgari sevi-
yeye indirmek için çalışmalarını genel ola-
rak 2 ana başlık altında topluyor. Su arzının 
artırılmasına ilişkin tedbirler ve su talebi-
nin kısıtlanmasına yönelik tedbirler olarak 
özetlenebilecek bu çalışmalar kapsamında 
önemli projeler hayata geçiriliyor.

BARAJ, HES VE GÖLETLER 
KURAKLIĞA 
KARŞI EMNİYET SUBABI

Su arzının artırılması çalışmaları kapsa-
mında DSİ tarafından bugüne kadar 876 adet 
baraj (2003 yılından bu yana bu sayı 600) ve 
hidroelektrik santral ile 651 adet gölet inşa 
edildi. Bunun yanında özel sektör tarafından 
inşa edilen 645 adet hidroelektrik santral 
de ülkemizin depolama kapasitesine büyük 
katkı sağlıyor. Bu tesislerimizin depolama 
kapasitesi toplamda 178 milyar metreküpün 
üzerine çıktı. İstanbul ilimizin bir yıllık içme, 
kullanma ve sanayi suyu ihtiyacının 1,2 mil-
yar metreküp olduğu düşünüldüğünde, 178 
milyar metreküplük depolama kapasitesi-
nin değeri daha iyi anlaşılacak. Depolama 
tesislerimiz yağışlı dönemlerde biriktirdik-
leri suları kurak periyotlarda; tarımsal su-
lamanın, sanayimizin ve vatandaşlarımızın 
hizmetine sunuyor. Özellikle yarı kurak ik-
lim kuşağında bulunan ülkemiz açısından 
bu depolama tesisleri hayati önem taşıyor. 

YERİNDE VE DERİNDE DEPOLAMA: 
YERALTI BARAJLARI

İklim değişikliği ve nüfus artışının etkisiy-
le depolama yapılarının önemi giderek ar-
tıyor ve alternatif depolama yapıları değer 
kazanıyor. Yeraltı barajları bu alternatifler 
arasında ilk sırada yer alıyor. Bu çerçeve-
de DSİ tarafından daha önce inşa edilmiş 
örnekleri bulunmakla birlikte ortaya çıkan 
su ihtiyaçları bunlara yenilerinin eklenme-
sini gerekli kıldı. Bu kapsamda Tarım ve Or-
man Bakanlığı tarafından hazırlanan “Ye-
raltısuyu Suni Besleme ve Yeraltı Barajları 
Eylem Planı” ile yarı kurak coğrafyada bulu-
nan ülkemizin su rezervine katkıda bulunul-
ması maksadıyla 2023 yılına kadar 100’ün 
üzerinde yeraltı barajı inşa edilmiş olacak.

Yeraltı barajları kırsal kesimdeki vatan-
daşlarımıza daha kaliteli ve sürekli su sağ-
lanması açısından önem taşıyor. Ülkemizde 
özellikle alüvyon tabanlı vadilerde yeral-
tı barajı için uygun noktalar bulunuyor. Bu 
yapılarda küçük çaplı sulamalar ile köyler 
ve beldelerin içme suyu ihtiyacını karşıla-
maya yetecek miktarda yeraltı suyu depo-
lamak mümkün.

ATIKSU: HEM SORUN HEM FIRSAT
DSİ Genel Müdürlüğü, 02.11.2011 tarih ve 

662 sayılı KHK ile Atıksu Dairesi Başkanlı-
ğını kurarak bu sektördeki çalışmalarına 
hız verdi. DSİ bu alanda geliştirdiği proje-
lerde atık suların kazanılarak yeniden kul-
lanılmasını ilke edinen bir yaklaşım izliyor. 
Bu yaklaşım neticesinde aslında bir sorun 
olan atık su, arıtıldıktan sonra başta sula-
ma olmak üzere çeşitli maksatlarla kulla-
nılarak su arzının artırılması yönünde bir 
fırsata dönüşüyor. Bu çerçevede hem su 

kaynaklarımızın kirlenmesinin önüne geçil-
mekte hem de ilave bir su arzı elde ediliyor. 
DSİ tarafından bugüne kadar tamamlanan 
21 adet Atıksu Arıtma Tesisi ile günlük 315 
bin metreküp su arıtılarak tarımsal sula-
mada yeniden kullanılabilecek şekilde hiz-
mete sunuluyor.

MODERN SULAMAYLA GELEN 
BÜYÜK SU TASARRUFU

DSİ Genel Müdürlüğümüz su talebinin kı-
sıtlanmasına yönelik olarak da sulama sis-
temlerinin modernizasyonuna büyük önem 
veriyor. Dünyada ve ülkemizde suyun sek-
törlere göre kullanımı dikkate alındığında, 
tarım sektörü açık ara ön plana çıkıyor. Ül-
kemizde sarf edilen suyun yüzde 74’üne kar-
şılık gelen 44 milyar metreküp, tarım sektö-
ründe kullanılıyor. Dolayısıyla bu sektörde 
uygulanacak tasarrufa yönelik modern ted-
birler önemli geri dönüşler sağlıyor. Bu doğ-
rultuda 2000’li yılların başından itibaren 
büyük ölçüde tasarruf sağlayan modern 
sulama sistemlerinin yaygınlaştırılması yö-
nünde bir atılım içerisine girildi. Yapılan ça-
lışmalar neticesinde, 2000’li yılların başın-
da tarımsal sulamada yüzde 6 olan modern 
sulama sistemlerinin oranı yüzde 29’a yük-
seltildi. Bu oran inşaatı devam eden proje-
lerde yüzde 94 seviyesine çıkıyor. 

Modern kapalı sistem basınçlı borulu su-
lamaya geçilmesi ile iletim kayıpları mini-
mum seviye indiriliyor ve tarla içi sulama 
sitemleri ile önemli ölçüde su tasarrufu sağ-
lanarak çiftlik randımanı maksimum sevi-
yeye yükseltiliyor. Böylelikle, yağmurlama 
sulamalarda yüzde 35 damla sulamalarda 
ise yüzde 65 oranında su tasarrufu sağla-
nıyor. Öte yandan ülkemizdeki mevcut kla-
sik sulama sistemleri ve sulama şebekele-
ri de modernize edilerek yağmurlama ve 
damla sulamaya dönüştürülüyor. 

DSİ 1053 Sayılı Kanunun verdiği yetki ve 
sorumlulukla bugüne kadar 81 ilimizde 45 
milyon vatandaşımıza 367 adet içme suyu 
tesisi inşa ederek 4,7 hm3/yıl memba suyu 
kalitesinde temiz içme suyunu vatandaşla-
rımızın hizmetine sundu. 

Ankara’ya Gerede’den temiz ve sağlıklı 
içme suyu getirmek için 31 bin 562 metre 
uzunluğunda tünel inşa edilen Gerede İçme 
Suyu Projesi çok önemli bir proje. Bu Türki-
ye’deki en uzun içme suyu tüneli. 

İstanbul, Ankara ve İzmir’in haricinde; 
Gaziantep’in uzun vadeli içme, kullanma 
ve endüstri suyu teminini sağlamak ama-
cıyla inşa edilen Gaziantep-Düzbağ İçme 
Suyu İsale Hattı, Konya Mavi Tünel İçme-
suyu Projesi, Aydın İkizdere Barajı ve İsale 

Hatları, Diyarbakır, Van İçmesuyu proeje-
leri hizmete alınan ve şehirlerimize temiz 
ve sağlıklı içmesuyu sağlayan projelerimiz-
den sadece bazıları. Bunlar gibi daha birçok 
proje hayata geçirilmiş olup, şehirlerimizin 
içme kullanma suyu ihtiyacını uzun vade-
li olarak garanti altına almak için Bakan-
lığımız olarak var gücümüzle çalışıyoruz.

Şehirlerimize içme ve kullanma suyu temi-
ninin uzun vadede de kesintisiz devamı için 
ilk olarak 2008 yılında “81 İl Merkezinin İçme, 
Kullanma ve Sanayi suyu Temini Eylem Pla-
nı (2008-2012)” hazırlanmış, Daha sonra söz 
konusu Eylem Planı belirli aralıklarla revize 
edilmiş, 2020 yılı itibari ile de yeniden gün-
cellendi. Böylece şehirlerimizin 2040, 2050 
ve 2071 yıllarına kadar olan içme suyu ih-
tiyacı planlandı. Şehirlerimizde önemli bir 
içme suyu sıkıntısı yaşanmamasının sebebi 
esas itibariyle uzun vadeli çözümleri içeren 
bu eylem planlarının uygulanması. İçmesu-
yu yönetiminde karşılaşılan en önemli prob-
lem şehir içi şebekelerde olan kayıp-kaçak 
oranının yüksek olması. Ülkemiz genelinde, 
2019 yılında mevzuat gereği belediyeler ta-
rafından beyan edilen su kayıpları yıllık ra-
porlarına göre; 28 büyükşehir belediyesi ve 
42 il belediyesinin verisinden yapılan hesap-
la, içme ve kullanma şebekesine giren yak-
laşık 5,28 milyar m3 suyun 1,96 milyar m3’ü 
kullanıcıya ulaşamadan kayboluyor. Bu he-
sapla Ülkemizdeki içme suyu temin ve dağı-
tım sistemlerindeki 2019 yılı su kayıp oranı 
ortalama yüzde 37 olarak hesaplanıyor. Bazı 
illerimizde bu oran yüzde 70 seviyelerine ka-
dar çıkıyor. Bu durum su kaynaklarının et-
kin yönetimi için sürdürülebilir değil. Şebeke 
kayıp-kaçak oranlarımızı biran önce yüzde 
20’nin altına düşürmek için başta Belediye-
lerimiz olmak üzere gerekli gayreti göster-
memiz gerekiyor. 

Türkiye’de tüm illerde çeşmelerden akan 
suların “İçme Suyu Temin Edilen Suların Ka-
litesinin Belirlenmesi Ve Arıtılması ve İnsani 
Tüketim Amaçlı Sular Hakkında Yönetmelik” 
hükümlerine göre tüketim açısından uygun-
luğu denetleniyor. DSİ eliyle pek çok şehri-
mizin içme suyu altyapısı, hizmete aldığımız 
barajlar, isale hatları ve modern içme suyu 
arıtma tesisleri ile musluktan su içmeye uy-
gun hale getirildi. Tüketim alışkanlıklarına 
göre Türkiye’de 81 ilin yaklaşık 70’inde çeş-
melerden akan sular halk tarafından içil-
mekte olup bu illerin 50 civarındaki içme 
suyu tesisi DSİ tarafından yapıldı. 

İÇME SUYU HAVZALARINDA 
KİRLİLİĞİN ÖNLENMESİ

DSİ eliyle öncelikli olarak içme suyu te-
min edilen veya edilmesi planlanan havza-

larda genellikle baraj, gölet gibi depolamala-
rın menbasındaki kirlilik tehdidi oluşturan 
atık suların toplanması, arıtılarak yeniden 
kullanıma kazandırılması ve kontrollü de-
şarjı ile ilgili çalışmalar da yürütüyoruz. Bu 
kapsamda inşa edilen atık su tesisleri ile 
günlük 236 bin m³ atıksu arıtılarak tarım-
sal sulamada kullanılabilecek şekilde ye-
niden kullanıma sunuldu. Özellikle Ergene 
Havzası Koruma Eylem Planı kapsamın-
da evsel atık suların bertarafı yönüyle çok 
önemli çalışmalar yapıldı. Biz bunu devam 
eden ve yapacağımız yatırımlarla 2023 yı-
lında 750 bin m³’e çıkarmayı hedefliyoruz.

Şu anda Türkiye’de içme ve kullanma suyu 
temin edilen su havzalarında yapılması ge-
reken bütün atık su yatırımlarını takip edi-
yoruz. Mesela Bakanlığımız nezdinde kuru-
mumuzun da içinde yer aldığı Ergene Eylem 
Planı hem su, hem de toprak kaynaklarını 
koruma bakımından çok önemli bir pro-
jeydi. İçme ve kullanma suyu temin edilen 
Aksaray Mamasın Barajı, Yozgat Musabey-
li Cemil Çiçek Barajı, Trabzon Atasu Barajı, 
Aydın Karacasu Barajı, Denizli Akbaş Bara-
jı, Burdur Karacaören Barajı, Isparta Eğir-
dir Gölü ve Büyük Menderes Havzalarında 
su kirliliği meydana gelmemesi için atıksu 
toplama hatları ve arıtma tesisleri projelen-
dirip inşa ediyoruz. Bu kapsamda belediye-
lerin sular idareleri ile de koordineli çalışı-
yoruz. Mesela Kilis Belediyesi’nin işlettiği bir 

adet evsel atıksu arıtma tesisi var. Bu atık-
su arıtma tesisinden çıkan suların sulama-
da kullanılabilmesi için tesise ultraviyole ve 
hızlı kum filtresinin olduğu yeni üniteler ila-
ve edildi. Bunun yanı sıra Afyonkarahisar 
Akarçay Kapalı Havzası önemli bir havza. 
Akarçay Havzası’nda kirliğin önüne geçi-
lebilmesi için Kuzey Atıksu Kollektör Hat-
tı ve Dinar Çölovası Kapalı Havzası Atıksu 
Arıtma Tesisleri inşa ediliyor. Yine havza-
da Seydiler ve Yeşilhisar kollektör hatları 
da inşa ediliyor. 

“İSTANBUL’DA HERHANGİ BİR 
SU PROBLEMİ YOK”

Türkiye’deki barajların doluluk oranla-
rı hakkında bilgi verir misiniz?

18 Ocak 2021 tarihli verilere göre; Kuru-
mumuz tarafından anlık izlemesi yapılan 
381 adet depolamalı tesisimizde aktif dolu-
luk oranı yüzde 33,1. Sözkonusu barajların 
içme suyu maksatlı olanları yüzde 33,3, su-
lama maksatlı olanları yüzde 32,1 ve ener-
ji maksatlı olanları ise ortalama yüzde 34,2 
aktif doluluğa sahip. 

İstanbul İlinin günlük içme ve kullanma 
suyu ihtiyacı ortalama 3 milyon m3. Bu ih-
tiyacın önemli bir miktarı DSİ’ce daha önce 
inşa edilen Ömerli, Alibeyköy, Büyükçekme-
ce ve diğer barajlar ile Yeşilçay ve Melen 
Sistemi’nden karşılanıyor. İstanbul iline su 
sağlayan barajlardan bir kısmı Anadolu ya-

YAĞIŞLAR YÜZDE 3,7 
AZALDI: Türkiye geneli 

yağışları, 2020 su yılında (1 
Ekim 2019-30 Eylül 2020) 
uzun yıllar normallerine 
göre yüzde 3,7 azalma 

gösterdi. Bölgesel olarak en 
fazla azalma yüzde 15,7 
ile Marmara Bölgesi’nde 

gerçekleşirken, yağışlardaki 
en fazla artış yüzde 18,3 
ile Güneydoğu Anadolu 
Bölgesi’nde gerçekleşti.

1 Ekim 2020-13 Ocak 2021 tarihleri arasında Türkiye 
genelinde kümülatif yağışlar ortalamasında uzun yıllar 

ortalamalarına göre yüzde 48 oranında azalma ve 2020 su 
yılına göre de yüzde 38,5 oranında azalma meydana geldi.
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kasında; bir kısmı ise Avrupa yakasında bu-
lunuyor. İstanbul barajları birbiri ile entegre 
olup barajlardan İstanbul ilinin her tarafı-
na arıtma tesislerinden su aktarılabiliyor. 

Netice olarak; İstanbul iline su sağlayan 
barajların doluluk oranı ortalaması bugün 
itibariyle yüzde 29,9 olup şu anda hiç su 
gelmese dahi İstanbul’un yaklaşık 3,3 aylık 
ihtiyacını karşılayacak su, rezervuarlarda 
mevcut. Ayrıca her yıl olduğu gibi önümüz-
deki kış aylarındaki yağışlarla birlikte baraj 
giriş akımlarındaki artış neticesinde İstan-
bul’da herhangi bir su problemi yaşanması 
beklenmiyor. İstanbul’a ayrıca depolama te-
sisleri dışında Yeşilçay ve Melen Regülatör-
lerinden de arıtma tesislerine su basılıyor. 

“ANKARA’DA BARAJLARIMIZDA 
SU SIKINTISI BULUNMUYOR”

Ankara barajlarında şu an itibari ile do-
luluk oranı yüzde 9,3 mertebesinde olup, 
bu oran geçtiğimiz yıl 10,4. Ankara’ya içme 
suyu temin eden barajlarımızın depolama 
kapasitesi son derece büyük olduğundan 
Ankara’nın su yeterlilik durumunu yalnız-
ca doluluk oranları üzerinden değerlendir-
mek doğru olmayacak. Zira 1 milyar 500 mil-
yon m3 depolama hacmine sahip Ankara 
barajlarında şu an itibariyle 131 milyon m3 
su bulunuyor. Ankara’da günlük 1,2 milyon 
m3 su kullanılmakta olup hiç yağış olma-
ması durumunda bile barajlarda şehrin 3,6 
aylık ihtiyacını karşılayacak su bulunuyor.

ANKARA’YI RAHATLATAN 
DEV PROJE

Ankara İçme suyu 2. Merhale Projesi Ge-
rede Sistemi’nin inşası 2019 yılında tamam-
landı ve regülatör ile tünel birlikte işletme-
ye alınarak ASKİ’ye devredildi.

Ankara’nın 2050 yılı içme suyu ihtiya-
cını karşılayacak olan ve DSİ tarafından 
inşa edilen Gerede Sistemi ile Bolu ili Ge-
rede havzasındaki sular Işıklı Regülatörü 
ve 31,6 km uzunluğundaki Türkiye’nin en 
uzun içme suyu tüneli ile Çamlıdere Bara-
jı’na cazibeli olarak aktarılıyor.

Sözkonusu tesisle Ankara’ya yılda orta-
lama 226 milyon m³ içme ve kullanma suyu 
temin edilmesi planlanmış olup şu ana ka-
dar Çamlıdere Barajı’na yaklaşık 170 milyon 
m³ içme ve kullanma suyu aktarıldı. Ayrıca 
Ankara’ya Kesikköprü Barajı’ndan pompaj-
la su alma imkânı da var.

İzmir barajlarında aktif doluluk ora-
nı yüzde 42,5 olup hiç su gelmese bile İz-
mir’in 8,8 ay yetecek suyu bulunuyor. Ayrı-
ca mevcut durumda günlük su ihtiyacının 
yüzde 50’ye yakını YAS kuyularından karşı-
lanabiliyor. Dolayısıyla İzmir’de de su sıkın-

tısı yaşanması beklenmiyor. Netice olarak, 
başta İstanbul, Ankara olmak üzere Ülke-
miz genelindeki diğer şehirlerimizde, önü-
müzdeki dönemde gerçekleşmesini bekle-
diğimiz kış yağışlarının da etkisiyle önemli 
bir su sıkıntısı yaşanmayacağı öngörülüyor. 
Ancak her zaman olduğu gibi vatandaşla-
rımızın suyumuzu israf etmeden ihtiyaçla-
rı kadar tüketmeleri ve tasarruf ilkelerine 
azami derecede uymaları önem arz ediyor.

Tarım ve Orman Bakanlığımız önderliğin-
de Genel Müdürlüğümüz tarafından bütün 
şehirlerimizde, geçmişte olduğu gibi önü-
müzdeki dönemde de içme ve kullanma 
suyu sıkıntısı yaşanmaması için gerekli ya-
tırımlar planlanarak peyderpey hayata ge-
çiriliyor ve tedbirler alınıyor.

DSİ olarak kısa ve uzun vadedeki hedef-
leriniz nelerdir?

51 adet baraj, 39 adet gölet ve bent daha 
bitirilerek depolama sayısı bin 617 adede, 
depolama kapasitesi 180 milyar m3’e ula-
şacak, tamamlanacak 92 adet sulama te-

sisi ile toplamda biten sulama tesisi 3 bin 
313 adede, sulamaya açılan saha 69 milyon 
dekara ulaşacak, toplulaştırmada 44 proje 
daha bitirilerek biten proje sayısı 307 ade-
de, tescil edilecek alan 13 milyon da artırı-
larak 60 milyon dekara ulaşacak. 

2021 yılında 12 adet daha içme suyu tesisi 
bitirilerek tesis sayısı 358 adede, temin edi-
lecek içme suyu miktarı yıllık 4.8 milyar m3’e 
ulaşacak, 137 adet taşkın tesisi de bitirile-
rek biten tesis sayısı 10 bin 244 adet olacak.

2023 YILI HEDEFLERİMİZ
n 250 adet baraj ve göleti tamamlamak,
n 2,5 milyar kWh hidroelektrik ener-

ji üretmek,
n 1,2 milyar m3 içme suyu sağlamak,
n 5,5 milyon dekar araziye sulama suyu 

iletmek, 
n 38 milyon dekar arazide toplulaştır-

ma yapmak,
n Günlük 62 bin m3 atık suyu arıtmak,
n 67 bin dekar araziyi taşkından korumak.

İSTANBUL’DA SU PROBLEMİ YOK: 
İstanbul iline su sağlayan barajların doluluk oranı ortalaması bugün itibariyle yüzde 29,9 olup şu anda hiç 
su gelmese dahi İstanbul’un yaklaşık 3,3 aylık ihtiyacını karşılayacak su, rezervuarlarda mevcut. Ayrıca 
her yıl olduğu gibi önümüzdeki kış aylarındaki yağışlarla birlikte baraj giriş akımlarındaki artış neticesinde 
İstanbul’da herhangi bir su problemi yaşanması beklenmiyor.

Ülke ekonomisine tüm sektörlere 
de hammadde sağlayan bir sektör 
olduğumuz için iç pazarla birlikte 
40 milyar dolarlık bir değer oluştu-
rarak ülke ekonomisine GSYİH’nın 
yüzde 5’i oranında katkı sağladık. 
Sağladığımız ekonomik büyüklü-
ğün yüzde 90’dan fazlası yerli gir-
diden oluşuyor, yani katma değeri 
ülkemize kalıyor.

İşlenmiş ürün üretimini teşvik 
etmek amacıyla da bu yıl ilk kez 
gerçekleştirdiğimiz ve 400’e yakın 
başvuru aldığımız Amorf Doğal Taş 
Proje Tasarım Yarışması bizler için 
çok önemli. Çünkü hammadde ya da 
yarı mamul yerine, özellikle doğal taş 
hammaddesine tasarımla, sanatsal 
ve estetik dokunuşla, yenilikçi tek-
nolojilerle sağlanacak katma değer-
li üretimler ihracat hacmimizi hak 
ettiği gibi çok daha yüksek seviyele-
re çıkaracaktır. O nedenle doğal taş 
sektörüne tasarımı ve estetiği getir-
meyi, katma değerli üretimler ger-
çekleştirmeyi ve bu üretimler için 
yeni yatırımlar yapılmasını arzu edi-
yoruz ve elbette madencisi, sanayi-
cisi, akademisi, tasarımcısı, mimarı 
ve iç mimarı ile hep birlikte sektör-
de yeni bir ekonomi yaratmak istiyo-
ruz. 2021 yılında da düzenleyeceği-
miz bu yarışmaya ilginin daha fazla 
olacağını başvuru sayısının artaca-
ğını düşünüyoruz.

Pandemi nedeniyle fuarlar, sek-
törel ticaret heyetleri ve seyahat-
ler iptal olduğundan bu yana doğal 
taş ihracatçıları, taşlarının dokula-
rını ve tasarım detaylarını müşteri-
lerine sunma imkanı bulamıyordu. 
Kısa bir süre önce gerçekleştirdi-
ğimiz Vietnam Sanal Doğal Taş Ti-
caret Heyeti organizasyonumuzla 
ilgili dünyada bir ilke imza attık ve 
arttırılmış gerçeklik teknolojisiyle 

modellenmiş 3 boyutlu firma stant-
larını ithalatçılarla buluşturduk. Bu 
sayede Vietnam’daki müşteriler cep 
telefonlarından gerçek boyut, renk 
ve yüzey işlemlerini içeren stantla-
rı bulundukları yerde sanal olarak 
canlandırarak, görsel ihtiyaçlarını 
gidermiş oldu. Dijitalleşmenin sun-
duğu bu avantaj doğal taşlarımızın 
ihraç edilme olasılığını artırıyor.

Türkiye’nin maden sektöründe-
ki rekabet gücünü artırıp, maden-
lerden aldığı verimi yükseltebilmesi 
için iyi yetişmiş nitelikli mühendis-
lere ihtiyacımız var. Bu amaçla da 

Maden Sektör Kurulu (EMİB, İMİB ve 
BAİB) olarak YÖK ile imzaladığımız 
protokol çerçevesinde 2020-2021 
yılında maden mühendisliği, jeoloji 
mühendisliği ve cevher hazırlama 
mühendisliği seçen ve belirli bir sı-
ralamada olan öğrencilere burs ver-
meye başladık. Türkiye’nin başarı-
lı 80 bin öğrencisinden 146’sı ilk 5 
tercihini bu bölümlerden yana kul-
landı ve yerleşti. Bu öğrencilere as-
gari ücrete varan miktarlarda burs 
almaya hak kazandı. Aramıza yeni 
katılan bu öğrencilerimizin, gençle-
rimizin sektörlerimiz adına en dona-
nımlı şekilde bölümlerinden mezun 
olmalarını sağlayıp fabrikalarımız-
da, kendi açacakları fabrikalarda 
ya da işletmelerde başlattığımız bu 
reform hareketini hızlandırmaları-
nı umut ediyoruz.

Ülkemizin en önemli öz kaynakla-
rından biri olan madenleri, 150 bin 
kişilik madenci ordusuyla yeryüzüne 
çıkarıp, “Sürdürülebilir Madencilik” 
mottosuyla ekonomiye kazandırır-
ken, 2 milyon insanımız madencilik 
sektöründen geçinmesini sağlama-
sına katkıda bulunuyoruz. Sadece 83 
milyon insanımıza değil, 8 milyarlık 
dünya insanlarının hayatlarının ko-
laylaştırılmasına katkı sağlıyoruz. 
2020 yılında 200 ülke ve serbest 
bölgeye Türk madenlerinin ihra-
catını gerçekleştirdik.

Son olarak Birliğimizin kuruluşu-
nun da 31. yılını kutlayacağımız 2021 
yılında, uzun yıllardır sektörümü-
zün yaşadığı sıkıntıları kısmen de 
olsa aşmamız için bizlere yüklenen 
sorumluluk ve hedeflerin bilinci ile 
bu özverili yolda, güvenen ve değerli 
görüşlerini bizlerden esirgemeyen 
ihracatçı firmalarımıza çok teşek-
kür eder, Sağlıklı, bol kazançlı, hu-
zur dolu günler dilerim.

MADEN SEKTÖRÜNÜN İHRACATI 
2020’DE 4,3 MİLYAR DOLARA ULAŞTI

Covid-19 virüsü en büyük ihraç pazarımız Çin’de ortaya 
çıktığı için pandemiden en çok etkilenen sektörlerin 
başında gelmemize rağmen 2020 yılının Ocak-Aralık 
döneminde, 4,3 milyar dolar döviz kazandırdık. 

MEVLÜT KAYA

Ege Maden İhracatçıları Birliği 
Yönetim Kurulu Başkanı

MADEN SEKTÖRÜ | ANALİZ
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Asya ve Avrupa arasında yakla-
şık 780 bin km2’lik bir yüz ölçümüne 
sahip olan ve kapladığı coğrafyada 
farklı iklim özelliklerinin görüldü-
ğü ülkemizde yıllık yağış miktarının 
aritmetik ortalaması 642.3 mm’dir. 
Ayrıca bu yağış miktarının zaman-
sal ve mekânsal dağılımındaki de-
ğişiklikler yağışların ihtiyaç duyu-
lan zaman ve yere yağmaması ile 
sonuçlanmaktadır. Ülkemizde su-
yun kullanım alanlarına bakıldı-
ğında ise yaklaşık yüzde 15’i birey-
sel kullanımda, yüzde 75’i tarımsal 
sulamada ve yüzde 10’u da sanayi-
de kullanılmaktadır. Su kaynakları-
nın kısıtlı olduğu bir bölge olan Or-
tadoğu’da yer alan Türkiye’nin her 
ne kadar 2000 yılına kadar, konu-
ya gereken hassasiyetin verilme-
mesinden dolayı, su açısından so-
run yaşayabileceği düşünülmese 
de iklim değişikliğinin ve su yöneti-
minin ihmali gibi nedenlerle bugün 
dünyada su sıkıntısı yaşayan ülke-
ler grubunda yer aldığı görülmek-
tedir. Ülkemizin bu grupta yer aldı-
ğının en belirgin göstergesi günlük 
kişi başına düşen su kullanım oran-
larıdır. Günümüz dünyasının modern 
kent yaşamında yeme-içme, bulaşık, 

beşeri nedenlerle ile istila edilen 
akarsu havzaları veya kirletilen su 
kaynakları ve tatlı suya olan talep 
artışının nüfus artışından da hız-
lı olması benzeri nedenlerle dünya 
genelinde olduğu gibi ülkemizde de 
kuraklığın oluşmasına neden ola-
cak etmenleri uzun zamandır bes-
lemekteyiz. Bu duruma ek olarak 
ülkemizde yağışların bazı bölge-
ler dışında miktar ve dağılımındaki 
düzensizlikler, günlük yaşamın her 
alanında kullanılan suyun kalitesi-
nin artan sanayi ve diğer faaliyet-
ler sonucu oluşan çevre kirlenmesi 
neticesinde düşmesi ve küresel ik-
lim değişikliğinin etkilerinin artma-
sı yakın geleceğimizde daha şiddetli 
kuralıkların yaşanacağının açıkça 
göstergeleridir. Nihayetinde ise ge-
leceğe yönelik yapılan bilimsel ça-
lışmalar ülkemizin 2050 yılında su 
fakiri ülkeler sınıfında yer alacağı-
nı göstermektedir.

SU SORUNU İÇİN 
ÇÖZÜM YOLLARI

Kuraklığa etki eden faktörleri at-
mosferik koşullar, fiziki coğrafya 
faktörleri, iklim koşulları ve insan 
kaynaklı etkiler başlığında sınıflan-
dırmak mümkündür. Kümülatif ola-
rak artan, başlangıcının ve bitişinin 
belirsiz olduğu kuraklığın gerçekleş-
mesi durumunda birden fazla kay-
nak etkilenmekte ve ekonomik bo-
yutları yüksek olmaktadır. Çünkü 
kuraklık günlük yaşamın her ala-
nında ihtiyaç duyulan kullanılabi-
lir suya erişimde büyük problem-
lerin oluşmasına neden olmaktadır. 
Bu sorunun açığa çıkmasının teme-
lindeki etkilerin oluşum sürelerinin 
uzunluğu sorunun kalıcı olarak hız-
lıca çözülemeyeceğini de ayrıca gös-
termektedir. Her ne kadar kısa vade 
de tarım, sanayi ve evsel amaçlı kul-
lanımlarda kayıpların önlenmesi, 
su havzalarının beşeri tahribatla-
ra karşı korunması gibi önlemler 

banyo, çamaşır gibi günlük ihtiyaç-
lar için bireysel su kullanım oranı-
nın 150 litre olduğu hesaplanmak-
tadır. Ancak ülkemizde bu oran 111 
litre olarak hesaplanmaktadır. Her 

geliştirilerek sorunun çözümüne 
katkı sağlanabilse de asıl olarak su 
yönetimine yönelik stratejik planla-
ra ihtiyaç duyulmaktadır. Stratejik 
bir planlama için de öncelikle mev-
cut durumun ve karşılaşılacak ris-
kin boyutlarının tüm yönleri ile or-
taya konulması gerekmektedir. Su 
yönetimi teknik olarak çok disiplinli 
bir alan olması çalışmada farklı uz-
manlıkların bir araya gelmesini ge-
rektirmektedir. Bu nedenle ülkemiz 
için uzun vadede su sorunun çözü-
mü sorunu ilgilendiren uzmanlıkla-
rın kapsamlı ve planlı çalışmalarıy-
la ve bu çalışmalardan elde edilen 
sonuçların yasalarla desteklenme-
si ile mümkün olabilecektir. 

DÜNYADA DURUM
Dünya yüzeyinin her ne kadar ¾’ü 

su olsa da tatlı su kaynakları mev-

ne kadar günümüzde su sıkıntısı ya-
şayan ülkeler sınıfında yer alsak da 
gelecek açısından durumun daha 
da kötüleşeceği tahmin edilmekte-
dir. Çünkü 2030 yılları itibariyle nü-
fusunun 100 milyona ulaşacağı tah-
min edilen ülkemizin gelecekte kişi 
başı su tüketiminin su fakiri olan ül-
keler sınıfındaki oranlara gerileye-
ceği öngörülmektedir.   

TÜRKİYE GENELİNDEKİ 
KURAKLIK TEHLİKESİ

Türkiye’nin farklı bölgelerinde 
bulunan tatlı su kaynaklarındaki 
suların son yıllarda çekildiğinin gö-
rülmesi, Meteoroloji Genel Müdür-
lüğü’nün yayınladığı son 3 ve 6 ay-
lık kuraklık haritaları, Hükümetler 
Arası İklim Değişikliği Paneli’nin (In-
tergovernmental Panel on Climate 
Change-IPCC) yayınladığı raporda 
Türkiye’de yıllık sıcaklıkların bugü-
ne oranla 3,1-5,2 oC civarında arta-
cağının tahmin edilmesi kuraklığı 
yakın geleceğin en önemli sorun-
larından biri haline geleceğini gös-
termektedir. Her ne kadar son yıl-
larda etkisini daha çok hissettirse 
de kentleşme eğilimlerimiz, tarım-
sal sulamada kullanılan yöntemler, 

cut suyun sadece yüzde 2.5’ini oluş-
turmaktadır. Üstelik bu tatlı su ora-
nının yüzde 70’i buzullarda ve kar 
kütlelerinde bulunmaktadır. Bu ra-
kamlar bizlere dünyada erişilebilir 
tatlı su kaynağının ne kadar kısıtlı 
olduğunu açıkça göstermektedir. 
Zaten dünya nüfusunun beşte biri-
nin su sıkıntısı olan alanlarda yaşı-
yor olması da bu kısıtlılığı somut bir 
şekilde ortaya koymaktadır.  Üste-
lik bu kısıtlılıklara 2050’li yıllara ka-
dar yaklaşık 2.5 milyar daha artaca-
ğı düşünülen dünya nüfusu, sanayi 
devrimi ile katlanarak artış göste-
ren insan-iklim etkileşiminin ne-
den olduğu anomaliler ve her ge-
çen gün daha yüksek bir şekilde su 
kaynaklarına olan baskının artması 
su sıkıntısını dünyanın yakın gele-
ceğinin en acil meselelerinden biri 
haline getirmektedir.

TÜRKİYE’DE YAŞANAN SU SIKINTISI

Türkiye’nin her ne kadar 2000 yılına kadar, su açısından 
sorun yaşayabileceği düşünülmese de iklim değişikliğinin 
ve su yönetiminin ihmali gibi nedenlerle bugün dünyada 
su sıkıntısı yaşayan ülkeler grubunda yer aldığı görülüyor.

SERHAT YILMAZ

İstanbul Aydın Üniversitesi
Afet Eğitimi Uygulama ve 

Araştırma Merkezi (AFAM) 
Koordinatörü

ANALİZ | KURAKLIK
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Değerli okurlarım, malumunuz 
karda yürüyüp, izini belli etmemek; 
namümkün.  Dijital dünyada da bu 
durum aslında hiç farklı değil. En 
basit örneğiyle, kullandığınız sıra-
dan bilgisayarlı bir yazılım sistem 
veya program, klavyede tıklamış ol-
duğunuz her tuşu veya işleme sok-
tuğunuz her fonksiyonu arka plan-
da kaydetmektedir. Mecazen, her IT 
programın bir “kara kutusu” var yani.

Tahmin edebileceğiniz üzere, in-
ternet kullanımında bu takip edile-
bilirlik ve dolayısıyla şeffaflık, doruk 
noktalarda. Rutin internet gezintile-
rimizde ardımızda bıraktığımız veri 
izini, “dijital ayak izi” (İngilizce: “digi-
tal footprint”) olarak tanımlıyoruz.

Online dünyada istemeden bırak-
tığımız veri izine “pasif dijital ayak 
izi” diyoruz. Mesela ziyaret ettiğimiz 
bir web site sunucusu, IP adresimizi 
kaydederek, ufak bir yanılma payıy-
la da olsa, bulunduğumuz konumu 
rahatlıkla belirleyebilir. Buna kar-
şın, gönderdiğimiz bir e-posta, yay-
dığımız bir Tweet veya Instagram´-
da paylaştığımız bir fotoğrafla “aktif 
dijital ayak izimizi” bilinçli ve kasıtlı 
bir şekilde çoğaltmış oluyoruz. Baş-
ka bir değişle, sosyal platformlarda 
ne kadar çok gezinirsek, dijital ayak 
izimiz o kadar fazla, bir o kadar da 
büyük olur. Dijital “radara” girmek 
için, illa bir metin, video veya fotoğraf 

arkadaşınızdan daha iyi tanımla-
makta. 70 beğeniden itibaren, kişi-
liğiniz hakkında yakın bir arkadaş-
tan daha çok çıkarsamaya sahip. 
300 beğeniden itibaren, ilgi alanla-
rınızı, siyasi eğilimlerinizi ve değer 
yargılarınızı eşinizden daha iyi bil-
mekte! Bir diğer kurumsal uygula-
mada ise, ödeme hizmetleri sağla-
yıcısı “Mastercard” algoritması, son 
5 yılın müşteri kredi kartı verilerini 
baz alarak, önümüzdeki iki yıl için-
de, yüzde 95´lik bir başarı oranıyla, 
müşterinin eşinden boşanma ihti-
malini öngörebilmekte. Daha doğ-
ru bir deyimle, hesaplayabilmekte. 

Kıymetli okurlarım, her ne kadar 
“savaşlar tarihi” uzmanlık alanım ol-
masa da, tahmin ediyorum, 50 yıldan 
beri dünyada (bilhassa Ortadoğu´da) 
petrol savaşları yaşanmaktadır. Bu 
hammadde önümüzdeki 20 yıl içinde 
global önemini yitireceği için, uğrun-
da savaşılacak cazibeyi de kaybetmiş 
olacak. Yazımın başlığında da belirt-
miş olduğum gibi, petrolüm tahtına 
“veriler” geçecek. Makalemin naklet-
tiği kilit mesajı özetlemem gerekirse; 
süregelen internet cağında verilere 
hükmeden, gücü, etkiyi ve “parayı” 
da sahiplenmiş olacak! Türkçemiz-
de “veri günümüzün petrolüdür” an-
lamını taşıyan İngilizce “Data is the 
new oil” sloganını daha detaylı aç-
madan önce, yazımın ilk bölümünü 
sektörümden bir gelişmeyle nokta-
lamak istiyorum. Bilindiği üzere, In-
ternet devi Amerikan Google şirke-
ti otonom sürüş teknolojik beceriye 
sahip bir otomobil üretti. Başka bir 
teknolojik dev olan Apple şirketinin 
de benzer bir niyeti olduğu dediko-
dusu ayyuka çıkmış durumda. Bu 
firmaların ortak motivasyonu, ya-
kın gelecekte “dört tekerli bilgisayar-
lara” dönüşecek olan otomobillerin 
üreteceği ilaveten seyir halindeyken, 
içinde oluşacak verilere (verilerimi-
ze) sahip olmak. Yani 130 yıllık ma-
ziye sahip otomotiv sektörüne giriş 
temel gayeleri, otomobil üretimin-
den ziyade, yeni oluşacak yüksek 
hacimli veri kaynaklarına bu vesi-
leyle daha yakın olabilmek.

VERİ (DATA) 
GÜNÜMÜZÜN PETROLÜ

Süregelmekte olan dijital tekno-
loji çağında, “büyük veri” (İngiliz-
ce: “big data”) olarak isimlendirdiği-

paylaşımı yapmaya da gerek olmu-
yor. Facebook´da yapmış olduğumuz 
bir “like”, yani beğeniyle dahi, arka-
mızda bir iz bırakmış bulunuyoruz. 

Yakın çevremdeki insanlarla bu 
konuyu değerlendirdiğimde, sürek-
li konunun ehemmiyetini küçüm-
seyen, benzer tepkilerle karşılaşı-
yorum. Söylemlerin eğilimi hemen 
hemen hep aynı: “…ben yasadışı in-
ternet sitelerini ziyaret etmiyorum 
ki, gizlim-saklım olsun.” veya “…ben 
sosyal platformlarda sırf şahsen ta-

miz devasa miktarda dataya “dijital 
petrol” tanımı da yapılır. Yakıştırılan 
analoji birden fazla sebepten ötürü 
akla yatkın: 

n Şirketler ve bilim dünyası, yeni 
veri kaynaklarına ulaşmak adına, 
devamlı “sondaj” çalışmaları yap-
makta, bu değerli “kaynağı” ekstre 
edebilme uğruna, sürekli yeni tek-
nikler geliştirmekte.  

n Gerçek katma değer, verilerin 
işlenmesinden sonra elde edilir, çün-
kü petrol misali, ham haliyle data da 
genellikle yararsız ve faydasızdır. 

n Sözkonusu kaynak (yani data) 
ancak “rafine” süreci sonucunda 
değerli bir maden haline bürünür. 
Meydana gelen iç görüler ve bilgi-
lerle, kârlı işler yapılabilir, iyi para 
kazanılabilir.

Metaforla ilgili ilginç olan bir di-
ğer şey, veri kullanımı süreci için 
de kullanılabilmesidir. Petrol gibi, 
içil veriler de işlenmeden önce ör-
neğin şirketlerde meşakkatli bir şe-
kilde saptanmalı, eriştirilmeli ve en 
nihayetinde firmanın çıkarları doğ-
rultusunda faydalı bir bağlama en-
tegre edilmelidirler. “Petrol boru-
su” (İngilizce: “pipeline”) terimi, veri 
mühendisliği alanında da sıkça kul-
lanılır, zira bilgilerin iletimi, birleşti-
rilmesi ve depolanmasını sağlar. Pet-
rol gibi donelerin de öncelikle rafine 
edilmesi ve işlenmesi gerektiği ger-

nıştığım insanlarla etkileşim için-
deyim.” Fakat kullanıcıların göz 
ardı ettikleri teknik bir husus var. 
Mevzubahis dijital verilerimizi iş-
leten ve bir şekil kaydeden mer-
kezi sunucular bulunmakta. (İngi-
lizce: “Server”). Ve en nihayetinde 
bu merkezi bilgisayarın “sahiple-
ri”, yani kişisel verilerimize erişebi-
len şahıslar veya şirketler var. Ge-
lişim seviyesi en yüksek bilişim ve 
analitik teknolojilere sahip sözko-
nusu firmalar, verileri çok başarılı 
bir şekilde paraya çevirme imkân 
ve becerisine sahipler. Nitekim son 
yıllarda tabanında “veri” bulunan 
yeni iş modelleri türedi. 

Mevzunun maddi boyutunu ele 
almak yerine, sizlerle paylaşmak 
istediğim iki analitik senaryo var. 
Senaryo derken yanlış anlaşılmak 
istemem. Bunlar kurgu veya hayal 
ürünü değil. Aksine, iş hayatında bi-
limsel kanıtlarla sabit. Makalemin 
üst kısmında Facebook “like”, yani 
(paylaşım) beğenilerinden bahset-
tim. Bu dijital platformda, video, yo-
rum veya fotoğraf gibi herhangi bir 
içerik paylaşmadığınızı, sırf görmüş 
olduğunuz paylaşımları “like” yap-
tığınızı varsayalım. Bu masumane 
“tıkları” yorumlayabilme kabiliye-
tine sahip bir Facebook algoritma-
sı var. Öyle ki, yaptığınız 15 beğeni 
sonucunda Facebook sizi mesai 

çeği, günümüzün veri bazlı şirket 
imajına eşgüdüm. Velhasıl, kuş ba-
kışı büyük resme yoğunlaştığımızda 
kuşkusuz özdeş amaç görüyoruz: 
Makinelerin çalışmasını sağlayan 
petrol (yağ) olmasaydı, bugüne ka-
dar görüp geçirdiğimiz endüstriyel 
devrimler yaşanmayacaktı. Güncel 
veri kullanımı da benzer toplumsal 
ve ekonomik “ihtilallere” olanak ta-
nıyor aslında: Sonuçta günümüzde 
verilerin ne denli efektif kullanıla-
bileceğine dair yüzlerce uygula-
ma örneği mevcut. Teknik yönelim 
ve mahsus kendini ziyadesiyle ka-
nıtladı bile. Bu nedenle, başlangıç-
ta çok yönlü “kartelleşme” töhmeti 
altında kalan gelişim, son yıllarda 
yürürlüğe giren uluslararası “an-
ti-tröst” (tekel kurulmasını önleyi-
ci) yasalar sayesinde, eleştirisel ve 
tehditkâr bir slogandan, global ka-
muoyu nezdinde vizyoner bir me-
tafora dönüştü. Yukarıda belirtmiş 
olduğumu yinelemek istiyorum: Ge-
çen yüzyıla damgasını vuran petrol 
artık miadını doldurdu. Geleceğin 
tartışmasız en değerli hammadde-
si veriler/datalar olacak ve dünya 
üzerinde de mazide petrolün oluş-
turduğu aynı etkiye sahip olacak. 
Olumlu ve olumsuz.

Metaforun büyük resmi:
Konu başlığını sonlandırırken, 

metaforu biraz daha ileriye taşı-
mak istiyorum. Bir petrol boru hattı 

Petrolün tahtına ‘veriler’ geçecek. Makalemin 
naklettiği kilit mesajı özetlemem gerekirse; 
süregelen internet cağında verilere hükmeden, 
gücü, etkiyi ve ‘parayı’ da sahiplenmiş olacak.
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sızıntısı ne kadar vahim bir durum 
ise, olası bir veri sızması da benzer 
kritikliğe sahip mevzudur: son dere-
ce kıymetli kaynak açığa çıkar, daha 
kötü ihtimalle yitirilir ve sonucunda 
sorumlu şirket birçok eleştiriye gö-
ğüs germek zorunda kalır. 

Konvansiyonel firmaların petrole 
olan bağımlılığı gibi, Google ve Ama-
zon misali yeni nesil (İngilizce: “new 
economy”) teknoloji devlerinin de da-
taya varoluşsal tutkusundan bah-
sedebilirim: Bahsettiğim teknoloji 
şirketlerinin çoğu yalnızca veri gü-
dümlü değil, iş modeli özünde aslın-
da veri tabanlıdırlar. Yani “bilgi” bu 
firmalar açısından bir hammadde-
den çok daha fazlasını ifade ediyor.

İnsanoğlunun yaşamsal ekmeği, 
suyu ve havası gibi. 

“BÜYÜK VERİ” (İNGİLİZCE: 
“BİG DATA”) ANALİZLERİ

Son birkaç on yılda artan dijital-
leşme, şirketlerin ve kamu kurum-
larının büyük miktarda veri üretip 
kaydetmelerine (depolamalarına) 
neden oldu. Hacim olarak, dünya 
çapında günde 2,5 trilyon bayttan 
bahsediyoruz (bu volüm, 36 milyon 
iPad depolama kapasitesine eşit). 
Global anlamda mevcut verilerin 

farklı kaynaklardan ve farklı bo-
yutlarda; terabayttan zettabayt’la-
ra kadar yapılandırılmış, yarı ya-
pılandırılmış ve yapılandırılmamış 
verileri içerir.

Amaç, yararlı bilgilerden ve özel-
likle veri hacimlerinden örüntü ve 
korelasyonları okumaktır (elde et-
mektir). Kazanılan bilgi ile şirket sü-
reçleri optimize edilebilmekte ve re-
kabet avantajları elde edilebilmekte. 
Ekseriyetle, elde edilen optimizasyon 
önlemleri maliyetleri düşürmeye, za-
mandan tasarruf etmeye, ürün ve 
müşteri hizmetlerini optimize eni-
yilemeğe yardımcı olur. 

“BÜYÜK VERİ” 
DEĞERLENDİRMELERİ

Analiz sürecinin ilk adımında, veri 
miktarı topyekûn kaydedilmeli ve 
daha sonraki işlemler için hazırlan-
malıdır. Buradaki zorluklar, datala-
rın farklı yapısal koşulları, formatları 
ve kaynaklarıdır. Ek olarak, bilgilen-
dirici (katma-) değerlerinden emin 
olmak için mevcut verilerin uygun-
luklarını kontrol etmek önemlidir. 

Büyük hacimdeki bilgiler, komp-
like edinme, özütleme ve transak-
siyon (işlem) süreçleri gerektirir. 
Sonraki analiz, büyük veri yazılımı 
ve istatistiksel yöntemler yardımı 
ile gerçekleştirilir. Elde edilen bilgi-
ler daha sonra hazırlanır ve görsel-
leştirilir. Böylelikle “büyük veri” ana-
lizi, daha önce erişilemeyen veya 
kullanılamayan donelerle çalışma-
yı mümkün kılmakta.

Geleneksel analitik yöntemlerin-
den diğer bir önemli farkı, analizle-
rin (yalnızca) geçmiş olaylardan bir 
şeyler öğrenmek için kullanılma-
masıdır. Birincil hedef, gelecekte-
ki olası gelişmeleri “kestirmek” ve 
müşteri davranışının ve müşteri is-
teklerinin ileride nasıl şekillenece-
ğini öngörmekte. 

“BÜYÜK VERİ” ARAÇLARI 
VE YÖNTEMLERİ

Büyük boyutlarda bilgi beraberin-
de karmaşıklık getirir, bu nedenle 
geleneksel ve ilişkisel veri tabanla-
rının artık büyük veriler için yeter-
li olmaması teknik açıdan şaşırtıcı 
değil. Bu yüzden pratikte tercihen 
“veri madenciliği” (İngilizce: “data 
mining”), “metin madenciliği” (İngi-
lizce: “text mining”), “süreç maden-

yüzde 90’ının son iki yılda oluştu-
ğunu göz önünde bulundurursak, 
dijital dataların katsal-patlayıcı bü-
yümesi özellikle belirgin ve şaşırtı-
cı bir halde dikkat çekiyor.

Durmaksızın gelişen yazılım sis-
temleri ve artan sayıda küresel in-
ternet ve sosyal medya kullanıcısı ile 
bu büyüme trendi gelecekte de de-
vam edecek. Bu devasa veri mikta-
rı ile nasıl başa çıkılacağı günümüz-
de şirketler açısından çok önemli bir 
soru. Çünkü firmalar, doğru ana-
lizlerle, verilerden stratejik şirket 
kararlarının temelini oluşturacak 

ciliği” (İngilizce: “process mining”) ve 
“makine öğrenimi” (İngilizce: “mac-
hine learning”) gibi en gelişkin ana-
litik teknikler kullanılmakta. Bunlar 
ve diğer istatistiksel yöntemler gele-
cekteki olayların ortaya çıkma olası-
lığı hakkında gayet başarılı tahmin-
lerde bulunabilmekte.

Pratikte kullanılan en popüler “bü-
yük veri” analitiği tekniklerine kom-
pakt bir genel bakış:

n Data Mining: Örüntü (İngilizce: 
“pattern”), eğilimler ve ilişkiler açı-
sından büyük boyutta veri incelenir.

n Machine Learning: Bilgisayar 
programları yeni bilgileri bağımsız 
olarak edinir ve tahminler ve ka-
rarlar için kullanılan veri modelle-
ri oluşturur.

n Process Mining: Bu alanda, “te-
mel performans göstergeleri” birer 
birer incelenmez. Süreçler uçtan 
uca ve verimlilikleri açısından analiz 
edilir ve tam olarak realitede çalış-
tıkları (işledikleri) gibi görüntülenir.

n Text Mining: Metinlerden ana-
liz edilebilir bilgileri çıkarır (örneğin 
kelime sıklığı/frekansı).

Teknik nitelendirmede, yöntem-
lerin hemen hemen hepsinin tah-
min ve gelecekteki eğilimleri tanıma-
yı amaçladığı dikkatinizi çekmiştir. 
Özünde tüm teknikler, kestirimsel 
çözümleme (İngilizce: “predictive 
analysis”) analitik alanında buluşur 
ve “Ne Olacak?” sorusuna yanıt ve-
rirler. Bu bağlamda belirtmem gere-
kiyor ki, “büyük veri” tahmine dayalı 

önemli iç görüler elde edebilecek-
lerinin farkındalar. 

“BÜYÜK VERİ” TANIMI
Özünde “büyük veri”, şirketler 

ve özel şahıslar tarafından günbe-
gün üretilen büyük miktarda data-
dır. Tüketici düzeyinde bu veriler, 
çevrimiçi (İngilizce: “online”), ürün 
arama (sorgulama) ve satın alma 
davranışı ile ilgili bilgileri içerir. Şir-
ket düzeyinde ise, örneğin, nakliye 
ve üretim verilerinden bahsedebi-
liriz. Daha teknik bir tanımlamay-
la: “Büyük veri”, boyutu ve şekli iti-
bariyle geleneksel ve ilişkisel veri 
tabanları ile, kaydedilmesi, yöne-
tilmesi ve işlenmesi artık müm-
kün olmayan veri kümelerini ifa-
de etmekte.

BÜYÜK VERİ ANALİTİĞİ
Bilinçli veya bilinçsiz şekilde “bü-

yük veri” toplayan şirketler, sahip 
oldukları bilgilerin kendileri için ya-
rayışlı olup olmayışını veya kulla-
nıp kullanamayacaklarını ve tabi ki 
nasıl etkin kullanabileceklerini ilk 
etapta çözemezler. Tartışmasız, 
yalnızca bu verilere sahip olma-
nın hiçbir ticari faydası yok. Tam 
bu noktada “büyük veri” analitiği 
devreye girmekte ve çeşitli kay-
naklardan, düzenli veya düzensiz 
biçimde toplanan büyük miktarda 
doneyi çözümlemek adına çok sayı-
da metodu beraberinde getirmekte. 

Yine teknik bir tavsifle: 
Büyük veri analitiği, çok büyük 

ve çeşitli veri kümeleri için geliş-
tirilmiş, analitik tekniklerin kulla-
nımını tanımlar. Bu veri kümeleri, 

analitik süreçler için uygun oldu-
ğu kadar, “tanımlayıcı” ve “betimsel” 
(İngilizce: “descriptive”) uygulama-
larda da başarıyla uygulanabilir. 

PRATİKTE “BÜYÜK VERİ”
“Büyük veri” analitiğinin sağlam 

temellere dayanan ekonomik ka-
rar verme potansiyelini sanırım 
izah edebildim. Farklı endüstriler, 
rekabet avantajları oluşturmak ve 
işlerini güçlendirmek için “büyük 
verileri” etkili bir şekilde kullan-
makta. Çeşitli şirket departman-
ları ve sektörler açısından “büyük 
verinin” sunduğu avantajları aşa-
ğıda derledim:

1. SATIŞ VE PAZARLAMA
Maliyetleri düşürmek adına pa-

zarlama departmanlarında “büyük 
veri” analizi yaygın kullanılmakta. 
Söz konusu hedef, bireysel pazar-
lama önlemleri ile birlikte müşteri-
ye özel olarak hazırlanmış bir ürün 
ve hizmet yelpazesi ile elde edilebi-
lir. Bilinen tüm müşteri doneleri (ör-
neğin demografik bilgiler, konum, 
işlemler ve ilgi alanları) değerlen-
dirilir. Bu temelde, satın alma ka-
rarları için modeller ve örüntüler 
türetilmekte.

Bunlar, yeni müşteri segmanla-
rı oluşturmak ve hedeflemek için 
kullanılır. Detaylı müşteri bilgile-
rine dayalı çapraz satış (İngilizce: 
“cross-selling”) yine başka bir avan-
tajdır. Bununla birlikte, aynı zaman-
da, memnun olmayan ve muhte-
melen üründen uzaklaşabilecek 
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müşteriler de belirlenebilir. Zama-
nında alınacak proaktif bir önlem 
(örneğin, indirim kampanyaları yo-
luyla) bu durumu ortadan kaldırabilir. 

2. ÜRÜN GELİŞTİRME
Ürün geliştirme, müşteri memnu-

niyetini kaydetmek ve değerlendir-
mek için “büyük veriler” hâlihazır-
da kullanılmakta. Bu aynı zamanda, 
ürün zayıflıklarının nerede yattığını 
ve hangi trendlerin veya pazar boş-
luklarının hala keşfedilmemiş oldu-
ğunu bulmayı mümkün kılmakta. İliş-
kin bilgilerin yardımı ile yeni ürünler 
geliştirilebilir veya var olan ürünler 
iyileştirilebilir. Bunun satış rakamları 
üzerinde doğrudan etkisi vardır ve 
paralelinde, şirketin genel marka al-
gısı hakkında değerli bilgiler sunar.

3. ÜRETİM VE 
MÜŞTERİ DESTEĞİ

Üretimde “büyük veri”, olası gecik-
meleri ve arızaları önlemeye yardım-
cı olur. Buna, tekil üretim süreçleri 
hakkındaki tüm bilgilerin toplanma-
sı ve birleştirilmesiyle ulaşılmakta. 
Tüm kritik makinelerdeki sensör-
ler, bilgileri modern veri tabanları-
na aktarır ve sorunları ve arızaları 
gerçek zamanlı (İngilizce: “realti-
me”) olarak bildirir. Böylelikle acil 
bir durumda, üretim sürecine doğ-
rudan müdahale edebilir ve değer-
li zaman ve kaynaklardan tasarruf 
edebilirsiniz.

Değerli okurlar, “Blackrock” ör-
neği sanırım şimdiye kadar “büyük 
veri” ve datanın gücü hakkında ak-
tarmak istediklerimi çok güçlü bir 
şekilde dolduruyor.  Mevzubahis şir-
ket, makalemde izah ettiğim tüm çö-
zümsel teknik ve yöntemleri, en ol-
gun düzeyinde kullanmakta. Eminim 
uluslararası literatüre dahi girme-
miş, akademik ulemanın henüz bi-
haber olduğu, çok daha gelişmiş tek-
nik ve analitik imkanlara da sahiptir. 
Üzerindeki sır perdesi yıllardan beri 
hiç aralanmadığı için, dünya kamu-
oyu Aladdin hakkında daha detaylı 
teknik bilgilere sahip değil maalesef. 

Kurumsal açıdan Aladdin’li “Bla-
ckrock” şirketi, geleceğe yönelik 
analitik tahminler liginin tartışma-
sız global lideri konumunda. Puan 
cetvelinde liderin ardından çok bü-
yük bir boşluk geldikten sonra, lis-
te Google ve Amazon gibi firmalar-
la devam eder.

“BÜYÜK VERİ” 
ZORLUKLARI

“Büyük Verinin”, suiistimal edilen 
bir teknoloji olduğunu ve insanoğ-
lunu her an, her şekilde izleyen bir 
“üst” sistemin en önemli bileşeni ol-
duğunu iddia eden çok sayıda eleş-
tirmenler ve şüpheciler de mevcut 
dünya genelinde. Teknolojiyi geliş-
tiren ve uygulayan organizasyonla-
ra yönlendirilen suçlama çok açık: 
Toplum hakkında derlenen ve ana-
liz edilen büyük miktarda data istis-
mar edilerek, şahsi mahremiyet ve 
kişisel veri korumamız ayaklar altı-
na alınmakta. Dijital bağlamda, özel 
hayata “tecavüzden” bahseden glo-
bal bir zümrede de mevcut.  

Sıkça kullanılan popüler bir örnek, 
spor aktivitelerimizi kaydeden ve sağ-
lık sigortası şirketleri tarafından fi-
nanse edilen, dijital spor bileklikleri-
dir. Peki sağlık sigortası şirketlerinin 
bundan çıkarı ne olabilir? Bazıları, 
sağlık sigortası primlerinin gelecek-
te -toplanan ve analiz edilen- müş-
teri verilerine endeksli olarak belir-
leneceğini varsayarak, günümüzde 
bir tür sağlık diktatörlüğü inşa edil-
diğini iddia etmekte. “Müşteri (hasta) 
günde ortalama sırf 3 bin adım yü-
rüyorsa, sigorta şirketi neden tan-
siyon düşürücü ilaçlar veya bir ci-
hazı finanse etmeyi kabul etsin ki?”

İnsanların mimlenmesi veya kate-

4. TEDARİK 
ZİNCİRİ YÖNETİMİ

Bilindiği üzere üretim yerleri, de-
polama ve nakliye yolları hakkındaki 
farklı verilerin bir araya getirilmesi 
gerektiğinden; tedarik zincirlerinin 
analizi çok karmaşıktır. “Büyük veri” 
analizi, bu bilgileri düzenlemeye ve 
şirketler ile ulaşım/nakliyat arasın-
daki iletişimi desteklemeye yardım-
cı olmakta. Bir aracın konum veri-
lerinin alınmasıyla, şirket örneğin 
alternatif rotalar belirleyebilir ve 
böylece daha kısa seyahat sürele-
ri elde edebilir.

5. FİNANS VE SİGORTA
Sigorta ve finans sektörlerinde 

özellikle risk hesaplamalarında “bü-
yük veri” kullanılmaktadır. Bankalar, 
mesela veri örüntülerini kullanarak, 
müşterinin kredi geri ödemesi üze-
rinde olumsuz etkisi olabilecek fak-
törleri belirlemekte. Kredilerin ve-
rilmesi böylece bu risk faktörlerine 
göre optimize edilmekte.

Sigorta şirketleri ise örneğin si-
gorta maliyetlerini daha iyi hesap-
layabilmek için hasta verilerini kul-
lanır. Kayıtlı ve analiz edilmiş bir 
sağlık durumu, sigortanın yaptırı-
lıp yaptırılmayacağını ve ücretinin 
(gelişimi dahil) belirlenmesinde yar-
dımcı olabilir. 

Bu bağlamda Amerikan menşeli 
“Blackrock” kuruluşunu mercek al-
tına almak istiyorum. Merkezi New 

gorize edilmesi, sağduyu ve bireysel 
bulguların uzağında, örneğin sağlık-
ları hakkında yalnızca verilere da-
yalı, rasyonel kararlar veren olası 
bir mekanizma, sanıyorum “büyük 
veri” tartışmasındaki en büyük en-
dişe kaynağı. Gerçek şu ki, gelişmiş 
teknolojilerin insanları datalarına 
indirgemesi ve duyguları (insanlar 
arası kimyayı) pasifize edebilece-
ği korkusunu göz ardı etmek, hak-
sızlık olur.

Bu yüzden, veri toplama konusun-
da şeffaf olmak, bilgi gizliliğini ciddi-
ye almak ve insanlara şahsi dataları 
üzerinde tatminkâr miktarda kont-
rol ve yönetim olanağı sunmak şirket 
ve kurumlar açısından çok önemli. 
“Büyük veri” potansiyelinden yarar-
lanmak isteyen organizasyonlar, ön-
celikle toplumdaki çekinceyi kade-
meli bir şekilde azaltmanın yollarını 
bulmaları gerekmekte. Her açıdan, 
karşılıklı güven (teknoloji-toplum-şir-
ketler) elzem.

Akıllı veriler, belirli yapılara göre 
algoritmalar kullanılarak büyük mik-
tarda datadan çıkarılan ve anlamlı 
bilgiler içeren veri bankalarıdır. Bu 
datalar öncesinde örneğin “büyük 
veri” teknikleri kullanılarak, top-
lanmış, düzenlenmiş ve analiz edil-
miş bir şekilde kullanıcıya (tüketici-
ye) sunulmuş olabilirler.

Fakat eldeki çözümlenmiş veri-
lerden mantıklı sonuçlar çıkara-
bilmek için, kullanıcının bu verileri 

York da bulunan bu yatırım şirketi, 
2020 yılı sonu itibariyle, global pi-
yasalarda 8.68 Trilyon Dolarlık bir 
hacmi idare eden, dünyanın en bü-
yük varlık yönetici şirketidir. Dün-
yada başka hiçbir firma bu kadar 
sermaye yönetmemekte. “BlackRo-
ck’un” müşterileri, özel yatırımcı-
lar ve bankalar, emeklilik fonları, 
vakıflar, sigortacılar, devlet varlık 
fonları ve merkez bankaları gibi 
kurumlardan oluşmakta.

Aladdin, “BlackRock’un” birey-
sel yatırımları değerlendirmek için 
kullandığı analiz sisteminin ismidir. 
“BlackRock’un” yaklaşık 4,6 Trilyon 
Euro değerindeki finansal kalemle-
rine (yönetilen varlıklar) ek olarak, 
Aladdin, yaklaşık 15 Trilyon Euro 
değerinde 30.000 yatırım portfö-
yünün gelişimini de “izlemekte”.

Aladdin’in faaliyet gösterdiği dört 
“BlackRock” veri merkezinden biri 
Washington eyaleti Wenatchee’de 
bulunmakta. Wenatchee’deki söz 
konusu ağ yaklaşık 6 bin bilgisa-
yardan oluşuyor. Bahsettiğim veri 
analiz yazılımı bu lokasyonu, kü-
resel ekonomik verileri, borsa ge-
lişmelerini ve diğer birçok ekono-
mik etki faktörünü analiz etmek 
için kullanmakta. Örneğin, ani hü-
kümet değişiklikleri, depremler, 
soğuk ve kuraklık dönemleri de 
portföy değerlendirmesinde dik-
kate alınmakta. 

Aladdin’in haftada yaklaşık 200 
milyon hesap yaptığı söylenir. Ge-
lecekte, “BlackRock” pazar liderli-
ğini elinde tutabilmek için Aladdin’e 
daha büyük miktarda veri (“Büyük 
Veri”) sağlamak gayesinde. Şirket, 
büyüklü, küçüklü firmalardan ve 
tabi ki özel şahısların “ürettiği” 
verilere erişmek istiyor. Örneğin, 
büyük perakendecilerin otopark-
larındaki güvenlik kameraları-
nın kayıtları veya bireylerin sos-
yal medya etkinliklerini içerebilir. 
Örneğin, bir arama motorunda bir 
terim gittikçe daha sık aranıyorsa, 
bu yeni bir eğilimin göstergesi ola-
rak yorumlanır. Pazarlama şirke-
tinin hisselerine yapılacak bir ya-
tırım, ekonomik açıdan şüphesiz 
çok değerlidir. Öte yandan, özellikle 
yatırımcı forumlarında hangi his-
seler hakkında sıkça bahsedildiği-
ni bilmekte, “Blackrock” açısından 
hiç de fena olmazdı hani.

öncelikle anlayabilmesi ve yorum-
layabilmesi gerekir. Datanın anla-
mı, kalitesi, güvenliği ve koruması 
gibi faktörler de dikkate alınmalı-
dır. “Akıllı veriler” hem ham bilgi-
lerden istifade ederek yeni iç gö-
rüler elde etmek, hem de verileri 
analiz etmek için uygulanabilecek 
modeller oluşturmak için kullanı-
lır. “Akıllı veriler” genellikle “büyük 
veri” mekanizmalarını baz alır. Ya-
kın gelecekte, “büyük veriden”, “akıllı 
veriye” evirilecek bir sürece tanık-
lık edeceğiz.  

“Akıllı Verinin” Basitleştiril-
miş Formülü:

Akıllı Veri = “büyük veri” + fay-
dalar + anlambilim + veri kalitesi + 
güvenlik + veri koruma = kullanış-
lı, yüksek kaliteli ve güvenli veriler

GÜNCEL WHATSAPP 
TARTIŞMASI

Makalemi kaleme aldığım şu 
günlerde, global anlamda ciddi bir 
WhatsApp polemiği patlak verdi. Bi-
lindiği üzere, tüm WhatsApp kulla-
nıcıları yeni veri koruma beyanını 
8 Şubat 2021 tarihine kadar kabul 
etmeleri gerekiyordu, aksi takdir-
de artık mesajlaşma hizmetini kul-
lanamayacaklardı. 

Yeni beyanname ile kullanıcılar, 
Facebook hesabı olmasa dahi, What-
sApp’ın ana kuruluş Facebook’a veri 
aktarımını kabul etmek zorunda 
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bırakılıyor. Ana şirket Facebook’un 
motivasyonu ise aşikâr, “büyük veri-
den” maksimum çıkar, ilave reklam 
gelirleri ve teknik açıdan veri merke-
zi konsolidasyonu. Aslında bir yerde 
malumun ilamı niteliğinde bir geliş-
me yaşandı Ocak ayı başlarında. Fa-
cebook/WhatsApp/Instagram bugüne 
kadar kendi aralarında veri paylaş-
madığına inanmak, ziyadesiyle naif 
bir düşünce olurdu kanaatimce. Hiç 
dillendirilmeyen dahası da var gerçi. 
Sözkonusu şirketlerin uzun süreden 
beri, internet analizlerine yoğunlaş-
mış “Crowdtangle” ve Israil menşeli 
“Onavo” firmalarıyla bilgi paylaştıkla-
rı da bilinmekte. Sanıyorum kamu-
oyunu son gelişmeyle en çok rahat-
sız eden nokta, Facebook, WhatsApp 
ve Instagram üçlüsünün çok güçlü 
bir “Bermuda üçgenine” (veri teke-
line) dönüşüyor olması.

Değişikliklere tepki olarak, rakip 
mesajlaşma hizmetleri “Telegram”, 
“Threema” ve “Signal” son günlerde 
milyonlarca yeni kullanıcı kazanmış 
oldular. Pazar liderinin rakipleri ken-
di ortalamalarının çok çok üzerin-
de büyüdüler. Bir şirket sözcüsüne 
göre, “Threema” yazılımı Almanya, 
İsviçre ve Avusturya’daki uygula-
ma mağazalarında ücretli program-
lar sıralamasında ilk sıraya sıçradı. 
“Telegram” ve “Signal” sağlayıcıların-
dan da benzer demeçler okuyorum 
son günlerde.

“Telegram” patronu Pawel Durow, 
Ocak ayının ilk haftasında platformu-
nun aylık 500 milyon aktif kullanıcı 
sınırını aştığını duyurdu. Bahsetti-
ği dönemde şirketinin 48 saat için-
de, 25 milyon yeni kullanıcı edindi-
ği bir pik yaşandı. Global dağılımda; 
Asya yüzde 38, Avrupa yüzde 27 ve 

Latin Amerika yüzde 21. “Telegram” 
şirketinin 2020 yılı totalinde 1,5 mil-
yon yeni kullanıcıya ulaştığını belirt-
mek istiyorum. 

Buna karşılık, mesajlaşma hiz-
meti “WhatsApp”, kullanıcıların şid-
detli protestolarının ardından veri 
koruma değişikliklerini erteledi. 
Şirket duyurusuna göre, kullanım 
şartlarında yapılması planlanan de-
ğişiklik üç ay sonra gerçekleşecek! 
Avrupa Birliği ve Birleşik Krallık dı-
şındaki kullanıcıların yeni düzenle-
meleri kabul etmek için 15 Mayıs’a 
kadar süresi olacak. Yani önümüz-
deki dönem, bu konu daha ziyade-
siyle su kaldıracak.

Çağımız teknoloji vizyoneri Elon 
Musk sayesinde “Signal” uygulama-
sı da ciddi bir sıçrama yaşadı. Öyle 
ki, borsa değeri tavan yaptı, yoğun 
kullanıcı kaydından ötürü, yazılımın 
hizmet sistemleri (alt yapısı) çöktü. 
Beklenmedik bu kontrolsüz talebin 
ve büyümenin sonucunda, şirket 
yetkilileri, “biz WhatsApp skalasın-
da bir şirket ve yazılım değiliz (he-
nüz)” açıklaması yapmak zorunda 
hissetti kendini. 

Yukarıda da vurgulamak istediğim 
gibi, “takke” daha yeni düşmedi. Ka-
muoyunun hassasiyetini ve tepkisi-
ni takdir etsem, de “kel” zaten uzun 
yıllardan beri apaçık meydanday-
dı diye düşünmeden edemiyorum. 
Oluşan veri monopolünü protesto 
etmeyi, toplumsal açıdan çok doğ-
ru ve değerli bir eylem olarak de-
ğerlendiriyorum. Fakat yağmurdan 
kaçarken, doluya yakalanmamak ge-
rekir! Bilhassa kolektif yönlendirme-
lere ve algı operasyonlarına karşı 
da toplum bilinçli ve “uyanık” olma-
sı gerekiyor. Örneğin Elon Musk’ın 
“Signal” uygulamasına referans ol-
ması ve toplumu bu yöne teşvik et-
mesi ciddi manada sorgulanması 
gerekir düşünüyorum. Kısa süre-
de tavan yapan şirket hisselerine 
dikkat çekmiştim sanırım!

Mevzubahis “anlık mesajlaşma” 
uygulamalarının teknik nüansların-
da farklılıklar mevcut. Tartışmasız 
yasal açıdan, kullanım koşullarında 
da diferanslar sözkonusudur. Fakat 
“büyük veri” ve “akıllı veri” bağlamla-
rında, sahip oldukları kullanıcı bilgi-
leri servetinden beklentileri farksız. 
Makalemin ilk bölümünde belirtmiş 
olduğum gibi; karda yürüyen insan 

ardında ayak izi bırakır! Günü-
müzde sosyal platformlar ve me-
sajlaşma hizmetlerinden feragat 
edemeyeceğimize göre, kişisel ve-
rilerimizi bilinçli ve hassas bir şe-
kilde paylaşmaya büyük özen gös-
termemiz gerekmekte.

SONUÇ
Durmaksızın ilerleyen dijitalleş-

me ve buna bağlı olarak meydana 
gelen, toplanan bilgi miktarı ile “bü-
yük verinin” ehemmiyeti ve alaka 
düzeyi günbegün artmaya devam 
edecek. Bu yöndeki gelişim, su gö-
türmez bir gerçek.

“Büyük veri”, söz konusu bilgi-
ler doğru bir şekilde analiz edile-
bilme şartıyla, şirketler için fayda 
ve menfaat potansiyeline sahip. Fir-
malara sunduğu olasılıklar ve im-
kânlar sınırsız düzeyde. Şirketler 
analitik metotları doğru kullandı-
ğı takdirde; pazarları, müşterile-
ri ve trendleri kazançlı bir şekilde 
çözümleyip, bunlara uygun önlem-
ler alarak, büyük rekabet avantaj-
ları elde edebilirler.

Ancak, “büyük veri” analitiğinin 
karmaşıklığı ve ihtiyaç duyduğu 
maddi & manevi eforu göz ardı et-
memek gerekir. Hedeflenen başa-
rılı analitik sonuçlara ulaşabilmek 
için şirketlerin, ileri teknik bilgi-
ye ve hatırı sayılır bir bütçeye ih-
tiyaçları var.

Bir madalyonun iki yüzü olduğu 
gibi, her gelişimin de etkileri gibi 
yan etkileri ve sonucunda kuşkuyla 
yaklaşan eleştirenleri de olur. Sos-
yolojik açıdan, toplumda belirli dü-
zeyde bir veri bilgisi ve data temel 
bilgisi oluşturulmalı. Avrupa Birli-
ği ülkelerinin “veri zekâsı” (İngiliz-
ce: “data intelligence”) dersini orta-
okuldan itibaren, eğitim sistemine 
entegre etme düşünceleri mevcut. 
Güncel “büyük veri” ve geleceğin “ya-
pay zekâ” yıllarına çok iyi bir hazır-
lık olduğu fikrindeyim.

Kurumsal açıdan, “büyük veri” 
yazılımları biraz daha ilgi ve ya-
tırıma ihtiyaç duymakta. Gerekli 
maddi kaynaklar sonucunda, ana-
litik çözümlerin fiyatlarının makul 
seviyelere düşmesi doğal bir süreç 
olacak. Böylelikle küçük ve orta öl-
çekli şirketlerde bu ürünlere ve be-
raberinde getirdiği imkanlara eri-
şebilecek.
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TÜMAY MERCAN

Yönetim İletişim Danışmanı

Şirketler müşteri hizmetlerine önem 
veriyor. Gerçekten önem veriyorlar mı? 
Hangi aşamada önem veriyorlar? Müş-
teriyi kullanıyorlar mı? Farkında olarak 
veya olmadan kullanıp bir kenara bıra-
kıyorlar mı? En tepe yöneticiden başla-
mak üzere bugün müşteri hizmetlerin-
den işletmelerde herkes sorumlu. Peki 
gerçekten müşteri bildirimlerini, veri-
leri tam değerlendirebiliyor musunuz?

DENEMESE MİYDİM?
Sizinle bir deneyimimi paylaşmak is-

tiyorum. Perakendeciler lütfen okuyup 
değerlendiriniz;

BÖLÜM 1; 
Yakın bir zamanda kısıtlı zamanımda 

pazartesi 11.00’de o an müşterisi olma-
yan, farklı ülkelerde de mağazası bulu-
nan bir perakende mağazasına girerek 
bir ürün denemek, almak istedim. 

İki görevliden hanım olanı çevikçe ha-
reket ederek “buyurun” dedi. Ateşimi ölç-
mek isteyince çeviklik sebebini anladım. 
Kontrol işini kusursuz yapmak istiyordu. 
Üstümdeki pantolonu göstererek aynısı/
benzerini rica ettim. Önce çok küçük bir 
beden, sonra uygun olanını (önünü elim-
le kapattığım pantolon ile kabinden ka-
saya gidince) verdi. 

İşini kusursuz yapmak istiyordu. Çok 
meşguldü. Denedim, kabin dışı aynada 
birkaç dk. üstümdeki ürüne baktım, bir-
kaç şey sormak istedim. Görevlinin beni 
unuttuğunu anladım. Ürünleri göreceği 
şekilde teslim ederken “oldu mu?” dedi. 
“Evet ama sormak istediklerim vardı, ürün 
üzerimdeyken soramadığım için almayı 
da gerekli görmedim” dedim. 

“Görüyorsunuz çok meşgulüm, yetiş-
tirmem gereken işlerim var” dedi. Ben-
den sonra bir müşteri daha gelmiş, de-
nemeye gerek olmayan ürün alışverişi 
bitmek üzereydi. Oysa hala mağazada iki 
görevli vardı. “Müşteriden daha önemli 
bir iş var mı hanımefendi, kurumunuzun 
müşteri politikası bu mudur, iyi günler” 
dedim ve çıktım. Görevli işini iyi yapmak 
istiyordu. Çünkü yetiştirmesi gereken bir 

iş vardı. Haklıydı. Öyle talimat almış-
tı. Kameralar konuyu zaten açıklar.

BÖLÜM 2;
Bu kurum yurtdışında da iddialı 

mağazaları olan, kurumsal iletişim 
derslerimde örnek gösterdiğim bir 
kurum. Kurumun web sayfası ile-
tişim bölümünden durumu anlatıp 
kendimce 15 soru sordum, durumu 
ve üzüntümü dile getirmeye çalıştım. 

Üzüntüm bana yapılan muamele 
de değil, iddialı bir Türk markasıyla 
böyle bir durumun yaşanmış olması.  

Ertesi gün arayan müşteri ilişkile-
rinden sorumlu kişi konuyu benden 
dinlemek istedi, yarım saat civarı te-
lefonda konuştuk (benim için ders 
arasında değerli bir süre). Uygulanır-
sa mutlaka işlerine yarayacak tespit 
ve önerilerimi de söylerken cimrilik 
etmedim. Bir başka yazıda tespit ve 
öneri detayına gireceğim.

Benim için sonuç; Bir özür dilendi, 
çokça öneri aldılar, tespitlerim onla-
ra fark kazandıracaktır, reklam ça-
lışmalarında da kullanabilirler doğ-
ru değerlendirebilirlerse. 

Değerlendirebilirler mi? Sanmı-
yorum.

Neden?
1- Konu bu zamana kadar sonuç-

lanmıştır. Bana sonuçla ilgili bir dö-
nüş olmadı.

2- Bütün iletişim bilgilerim olduğu 
halde yılbaşında bir kutlama mesajı 
bile gönderilmedi. Benden veriyi aldı, 
işi bitince unuttu.

BU MÜŞTERİLER DE “ÇOK 
OLUYOR” DEĞİL Mİ? 

BÖLÜM 3; 
1- Sorumlu müşteriden kırgın müş-

teriye döndüm. Olumlu deneyim ya-
şatma iddiası ile öne çıkan kurum 
bana “değersizlik” deneyimi yaşattı.

2- Zamanım boşa gitti ve ihtiyacı-
mı alamadım.

3- Kurumlar aslında müşteriye önem 
veriyor gibi görünüp, önem vermi-
yor ve iletişimi sürdüremiyorlar mı?

4- Müşteriyi yaşadığı şehir, yaş, 
cinsiyet, görünüm ile mi değerlendi-
riyorsunuz?

5- Biz böyle mi dünya markası 
olacağız?

6- Müşteri sadece “veri” nimet mi?
7- Mağazaya ayak basmış müşte-

riyi kaçırmak marifet mi?
8- Personel pazartesi sabahı 11.00’de 

mağazada bazı işleri yetiştirmek için 
müşteriye bakamıyorsa hata perso-
nelde mi, yönetim süreçlerinde mi? 

9- Bu konu muhtemelen ara birim-
lerde kayboldu gitti ve yönetim farkına 
varmadı. Oysa yönetim benim mağa-
zaya adım atmam için çokça reklam 
yapıp, bu işe bütçe ayırıp, bu noktaya 
gelebilmek için geceyi gündüze kat-
mıştı. Demek ki artık müşteri ilişkile-
ri stratejileri de değişmek, sorumlu 
müşterinin kıymetini bilmek zorunda. 

10- Sorumlu müşteriler sahada si-
zin kaynağınız, bu kaynağı neden ku-
rutuyorsunuz? 

Sözün özü; Bazen bu müşteriler de 
“çok oluyor” değil mi?

SORUMLU MÜŞTERİNİN KIYMETİ VAR MI? 
Hangi sektörde olursanız olun müşteri kıymetli. Bugün şirketleri 
geri planda müşteri talepleri yönlendiriyor. 

EKO-YÖNETİM
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İSTANBUL AYDIN ÜNİVERSİTESİ’NDEN 
İSTANBUL ENERJİ A.Ş. İLE İŞBİRLİĞİ

SANAL GERÇEKLİK HALKLA 
İLİŞKİLER EĞİTİMİNE DE GİRDİ

İstanbul Aydın Üniversitesi, 
İBB iştiraki İstanbul Enerji 
AŞ ile enerji teknolojileri 

arasında işbirliği protokolü 
imzaladı.

İstanbul Aydın Üniversitesi, gerçekleştirilen “Dört Model Müzesi” adlı proje kapsamında 
sanal gerçeklikle halkla ilişkiler eğitimini bir araya getirdi.

Ü niversite-sanayi iş birlikleri ve 
uygulamalı eğitime verdiği önem-
le dikkat çeken İstanbul Aydın 
Üniversitesi, (İAÜ) İstanbul Bü-

yükşehir Belediyesi (İBB) iştiraklerinden İs-
tanbul Enerji AŞ ile enerji teknolojileri ala-
nında bir işbirliği protokolü imzaladı. İmza 
törenine İAÜ Rektörü Prof. Dr. Yadigâr İz-
mirli, İAÜ Lisansüstü Eğitim Enstitüsü Mü-
dürü Prof. Dr. Ragıp Kutay Karaca ve İstan-
bul Enerji AŞ Genel Müdürü Yüksel Yalçın 
katıldı. Bu protokolün, İstanbul Enerji AŞ’nin, 
bu alanda bir vakıf üniversitesiyle imzala-
dığı ilk protokol olduğu açıklandı.

Törende konuşan Rektör Prof. Dr. Yadigâr 
İzmirli, İstanbul Aydın Üniversitesi’nin uygu-
lama ağırlıklı ve sektörün içinde bir eğitim 
modeliyle çalıştığına dikkat çekerek, “Öğ-
rencilerimizin, hangi alanda eğitim görüyor-
larsa o alanda, sektör içinde ve uygulamalı 
eğitimle hayata hazırlanması, bizim en bü-
yük önceliğimizdir. Mütevelli Heyet Başka-
nımız Doç. Dr. Mustafa Aydın’ın ortaya koy-
duğu ‘Bilgiyi ürüne dönüştürme’ vizyonuyla 
hareket ediyoruz. Enerji AŞ ile hayata ge-
çirdiğimiz bu iş birliği de bizim bu yönümü-
ze büyük katkı sağlayacak” diye konuştu.

İstanbul Enerji AŞ Genel Müdürü Yüksel 
Yalçın ise akademik dünyayla iş birliği ge-

liştirmenin, Ar-Ge ve mühendislik gelişim-
leri açısından en önemli misyonları oldu-
ğunu söyledi. Yalçın, “Şirket olarak Ar-Ge 
çalışmalarını merkeze almış durumdayız. 
Bu bağlamda başta İstanbul Aydın Üniver-
sitesi olmak üzere birçok bilim kurumu ile 
proje ortaklığı yapma konusunda çalışma-
larımız sürüyor. Silivri Seymen Enerji Üre-
tim Tesisimizde akademisyen araştırmala-
rı ve öğrencilerimiz için kütüphane, Ar-Ge 
Birimi ve amfi kuruyoruz” dedi.

İmzalanan protokol ile enerji teknoloji-
leri alanında “Ar-Ge projeleri”, “akademik 
araştırmalar”, “proje çalışmaları”, “dokto-
ra ve lisans programlarında saha araştır-
maları”, “staj destekleri” ve “enerji mühen-
disliği” alanında saha çalışmalarının yanı 
sıra her türlü faydalı model ve patent giri-
şiminin birlikte yürütülmesi amaçlanıyor.

Protokol kapsamında İstanbul Aydın Üni-
versitesi lisans ve lisansüstü öğrencileri, 
Enerji AŞ’de staj ve iş imkânı bulabilecek. 
Ayrıca İstanbul Enerji AŞ yetkilileri ve İs-
tanbul Aydın Üniversitesi akademisyen ve 
öğrencileriyle sahada ortak çalışmalar yü-
rütülebilecek. Enerji AŞ de çalışmalarında 
İstanbul Aydın Üniversitesi laboratuvarları-
nı kullanabilecek, üniversitenin lisansüstü 
programlarında eğitim alabilecek.

İ stanbul Aydın Üniversitesi Yeni Medya Uy-
gulama ve Araştırma Merkezi Sanal Ger-
çeklik Laboratuvarı’nda hayata geçirilen 
“Dört Model Müzesi” adlı proje kapsamın-

da eğitimde teknolojinin kullanımını destekleye-
cek örnek bir çalışma gerçekleştirildi. 

TÜRKİYE’DE BİR İLK
Yeni Medya ve İletişim Bölümü Öğretim Gö-

revlisi İhsan Emre Erol’un senaryosunu yazdığı, 
modellemelerini gerçekleştirdiği ve Türkiye’de 
bir ilk olan “Dört Model Müzesi” isimli sanal ger-
çeklik uygulaması Steam platformundan çıktı. 
Yeni Medya öğrencilerinin de görev aldığı Ga-
mework ekibiyle birlikte bu uygulama özellikle 
halkla ilişkiler alanındaki başlıca kuramsal bil-
gileri sanal gerçeklik teknolojisiyle kullanıcıya 
aktarıyor. Çalışma, pandemi döneminde özel-
likle uzaktan eğitimi destekleyen ve kuramsal 
bilgilerin uygulamalı bir ortamda anlatımına 
odaklanan bir özelliğe sahip.

HALKLA İLİŞKİLER KURAMLARI 
SANAL GERÇEKLİKTE

Halkla ilişkiler eğitiminde ilk olan proje İs-
tanbul Aydın Üniversitesi Yeni Medya Uygula-
ma ve Araştırma Merkezi ortaklığıyla deneysel 
amaçlı geliştirildi. Halkla ilişkiler eğitimi bünye-
sinde yer alan başlıca dört kuramsal konunun 
sanal gerçeklik teknolojisi ile anlatımına odak-
lanan Dört Model Müzesi; sanal gerçeklik baş-
lığı ve kontrolcüleri ile kullanıcıyı tarihsel bir 
yolculuğa çıkararak kültürel bir müze ziyare-
tini sağlamanıza olanak tanıyor. Kuramsal bir 
konunun anlatımında görsel ve işitsel öğelerin 
kullanımı konunun daha anlaşılır ve etkileşim-
li öğrenimini kolaylaştırıyor.

Dört Model Müzesi ile halkla ilişkiler bünye-
sinde yer alan dört model isimli konuların an-
latımı, bir müze içerisinde tarihsel karakterler 
tarafından anlatılarak; görsel ve işitsel olarak 
ayrıca destekleniyor. Bunun yanı sıra dört model 
isimli konularda yer edinmiş tarihi an ve olayla-
rın canlandırmaları sanal gerçeklik aracılığı ile 
kullanıcıya tecrübe ettirilerek eğitsel anlamda 
çarpıcı sonuçlar alınabilmesine olanak sağlıyor.

HABER | İSTANBUL AYDIN ÜNİVERSİTESİ

İmza törenine İAÜ Rektörü Prof. Dr. Yadigâr İzmirli, İAÜ Lisansüstü Eğitim Enstitüsü Müdürü 
Prof. Dr. Ragıp Kutay Karaca ve İstanbul Enerji AŞ Genel Müdürü Yüksel Yalçın katıldı.
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“ÇİN, KUŞAK-YOL İLE KENDİNE 
‘MECBURİ MÜTTEFİKLER’ OLUŞTURUYOR”

STATİK ELEKTRİK
ÇARPMASI

DEYİP GEÇMEYİN

İstanbul Aydın Üniversitesi’nin düzenlediği ve Kuşak-Yol Projesi’nin ele alındığı webinarda 
konuşan diplomasi tarihçisi Prof. Dr. Ragıp Kutay Karaca, Çin’in bu projeyle ülkeleri kendine 

bağımlı hale getirmeye ve ‘mecburi müttefikler’ oluşturmaya çalıştığını söyledi.

Beklenmedik anlarda insanı acıyla 
irkilten statik elektrik çarpmasının, 

yerine göre ciddi sonuçlar 
doğurabileceği açıklandı. Prof. Dr. 
Mustafa Tunaya Kalkan, özellikle 

patlayıcı ve yanıcı maddelerle 
ve hassas elektronik cihazlarla 

çalışanların statik elektrik 
çarpmasına karşı son derece 

dikkatli olması gerektiğini söyledi.

İ stanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ) Li-
sansüstü Eğitim Enstitüsü, Centre In-
ternational de Formation Européen-
ne (Uluslararası Avrupa Çalışmaları 

Merkezi) ve Diplomasi Araştırmaları Der-
neği’nin işbirliği ile düzenlenen “Çin’in Ku-
şak ve Yol Projesinin Farklı Perspektifler-
den Değerlendirilmesi” (Evaluation of China’s 
Belt-Road Project from Different Perspecti-
ves) adlı webinar YouTube üzerinden canlı 
olarak gerçekleştirildi.

Webinar TRT World editörü Yusuf Erim’in 
moderatörlüğünde ve Çin, ABD, Yunanis-
tan, Pakistan ve Türkiye’den uzman aka-
demisyenlerin katılımıyla gerçekleştirildi. 
Webinarda çeşitli ülkelerden katılan uzman 
akademisyenler, Çin’in Kuşak ve Yol Projesi 
hakkında gerek şahsi görüşlerini gerekse de 
ülkelerinin tutumlarını, halihazırda uygula-
nan ve ilerleyen dönemlerde uygulanabile-
cek politikaları, projenin ülkelere yansıya-
cak olumlu ve olumsuz yanlarını açıkladı ve 
katılımcılardan gelen soruları cevapladılar.

Toplantının açılış konuşmasını İstanbul 
Aydın Üniversitesi Mütevelli Heyeti Başkanı 
Doç. Dr. Mustafa Aydın gerçekleştirdi. Proje-
nin bölge ve güzergâh üzerindeki bazı ülke-
lerde olumlu karşılanırken, bazı ülkelerde 
ise tedirginlik yarattığını vurgulayan Aydın, 
seri halinde yapılan ve bölge sorunlarına 
dikkat çeken bu webinar dizisinin akade-
mik öneminin yanı sıra üniversiteler arası 
ilişkileri geliştirme işlevine de dikkat çekti. 

Çin Sosyal Bilimler Akademisi (Chine-

se Academy of Social Sciences) Orta Doğu 
Araştırmaları Enstitüsü Direktörü Prof. 
Tang Zhichao, Kuşak-Yol Projesinin yalnız-
ca Çin için değil dünyadaki diğer ülkeler için 
de kamu malı niteliği taşıdığını, yüksek ni-
telikli kalkınmayı teşvik ettiğini ve küresel 
iş birliği için önemli olduğunu ileri sürdü. 
Bunun yanı sıra, çeşitli veriler ile projenin 
dünya ithalat ve ihracatını artırdığını, bu 
durumun küresel ticarete olumlu yansı-
yacağını belirtti.

Uluslararası Avrupa Çalışmaları Merkezi 
(Centre International de Formation Européen-

ne) Öğretim Üyesi Dr. George Tzogopoulos, 
Çin’in bu proje çerçevesinde ileri sürdü-
ğü ekonomi politikalarına çeşitli eleştiriler 
getirdi. Söz gelimi Tzogopoulos, AB’nin Çin 
ile ekonomik ilişkilerini mümkün olduğun-
ca geliştirmek istediği ancak Çin’den aynı 
tavrı göremediğini ileri sürdü. Birliğin Çin-
li şirketlerin pazarlara girişini desteklediği 
ancak Çin’in çeşitli uygulamalar ile AB ül-
kelerinde kurulan şirketleri kendi pazarı-
na sokmak istemediğini örneklerle açıkla-
dı. Bu ilişkilerin karşılıklı ve eşit bir şekilde 
kurulması gerektiğinin altını çizdi.

H er insanın başına en az bir defa 
gelmiştir: Bir tanıdıkla tokala-
şırken, arabaya binerken, kapı 
açarken, hatta metal bir kale-

me uzanırken parlayan bir kıvılcım, elde bir 
anda müthiş bir acı ve hatta “çat” diye bir 
ses… İşte tüm bunlar “statik elektrik çarp-
ması” dediğimiz olayın sonuçları.

Peki bu statik elektrik çarpması nasıl ve 
neden oluşuyor? Ciddi bir tehlikesi var mı? 
Korunmak için neler yapmalıyız? İstanbul 
Aydın Üniversitesi Tıp Fakültesi Biyofizik 
Anabilim Dalı Öğretim Üyesi Prof. Dr. Mus-
tafa Tunaya Kalkan, statik elektrik çarp-
masının normal şartlarda huzursuzluk ve 
rahatsızlık vermekten öteye geçmeyeceği-
ni, ancak benzin istasyonu gibi yanıcı, par-
layıcı ve patlayıcı maddelerle iç içe çalışan 
insanların bu konuda son derece dikkatli 
olması gerektiğini söyledi. Prof. Dr. Kalkan, 
statik elektrik çarpmasından etkilenmeyi 
minimuma indirmek için yapılması gere-
kenleri de sıraladı.

“İNSANOĞLUNU ELEKTRİKLE 
TANIŞTIRAN STATİK ELEKTRİK”

İnsanoğlunun elektrikle tanışmasının sta-

tik elektrik sayesinde olduğunu kaydeden 
Prof. Dr. Kalkan, “Bunun tarihi milattan ön-
ceye kadar gider. Bizim ebonit çubuk dedi-
ğimiz kehribar malzemenin belli nesnelere 
sürtüldüğünde kimi ufak nesneleri kendi-
ne çektiği o zamanlarda keşfedildi. Doğru 
akım ve alternatif akım, statik elektrikten 
çok sonra, 18’inci ve 19’uncu yüzyılda bu-
lundu” diye konuştu.

“SEBEP SÜRTÜNME VE 
BULUNULAN ORTAM”

İnsan vücuduna statik elektrik yüklen-
mesinin sürtünme ve bulunulan ortam ne-
deniyle gerçekleştiğini ifade eden Prof. Dr. 
Kalkan, “Bugün artık giydiğimiz birçok nes-
ne polyester ve naylon gibi sentetik malze-
melerden yapılıyor. Dahası, plastik yönü ağır 
basan ayakkabılar giyiyoruz. Bunlar da vü-
cutla herhangi bir şekilde sürtünmeye 
uğradığında vücudun negatif yükle 
yüklenmesine sebep oluyor. Plas-
tik ayakkabılar giydiğimiz için de 
bunu toprağa aktaramıyoruz. Ay-
rıca, elektrik yükü çok fazla olan 
ofis ortamlarında, bilgisayarlarla, 
akıllı telefonlarla iç içe çalışıyoruz. 

Bunun sonucunda da negatif iyonlarla yük-
lenmiş olan bedenimiz, nötr ya da elektrik 
yüklü bir nesneye, söz gelimi bir kapı kolu, 
otomobil kapısı, hatta bir başka insanla kar-
şı karşıya gelince, bizim “spark” dediğimiz 
kıvılcım atlamasıyla bütün yükü boşaltıyor. 
Bu da elektrik çarpmasına benzer nahoş bir 
his oluşmasına sebep oluyor. Buna da statik 
elektrik çarpması diyoruz” dedi.

“8-10 BİN VOLT’A 
KADAR ÇIKABİLİR”

Statik elektrik çarpmasının yer yer 8-10 
bin volt gerilime kadar ulaşabilmesine rağ-
men ciddi bir tehlikesinin söz konusu olma-
dığını ifade eden Prof. Dr. Kalkan, “Ancak 
özellikle yanıcı, patlayıcı ve parlayıcı mad-
delerle ve hassas elektronik cihazlarla ça-
lışan insanların son derece dikkatli olması 

gerekiyor. Söz gelimi akaryakıt istasyon-
larında çalışanlarda böyle bir durum 
yaşanması halinde, akaryakıtın par-
laması veya patlaması sonucu büyük 
facialara sebep olunabilir. Ayrıca 
hassas elektronik cihazlar bozula-

bilir. Bu nedenle buralarda çalışan-
ların statik elektriği atabilecek-

leri bir düzende, sözgelimi 
karbon yapılı bir bileklik 
ya da elektriği toprağa 
iletebilecek ayakkabılar-
la çalışmaları çok isabetli 
olur” diye konuştu.

HABER | İSTANBUL AYDIN ÜNİVERSİTESİ

“Çin’in Kuşak ve Yol Projesinin Farklı 
Perspektiflerden Değerlendirilmesi” 
(Evaluation of China’s Belt-Road 
Project from Different Perspectives) 
adlı webinar YouTube üzerinden canlı 
olarak gerçekleştirildi.

PROF. DR. MUSTAFA TUNAYA KALKAN: “Bugün artık giydiğimiz birçok nesne 
polyester ve naylon gibi sentetik malzemelerden yapılıyor. Dahası, plastik yönü ağır 

basan ayakkabılar giyiyoruz. Bunlar da vücutla herhangi bir şekilde sürtünmeye 
uğradığında vücudun negatif yükle yüklenmesine sebep oluyor.”
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“TÜRK ÜNİVERSİTELERİ DİJİTAL 
DÖNÜŞÜMÜ BAŞARIYLA YÖNETTİ”

YAĞMUR SUYU HASADIYLA
YÜZDE 30 TASARRUF MÜMKÜN

Times Higher Education ve Coursera’nın katkılarıyla düzenlenen “Türkiye’deki Üniversitelerin 
Dijital Dönüşümü” çevrimiçi yuvarlak masa toplantısında pandemi döneminde Türk 

üniversitelerinin dijital dönüşümü hızla ve başarıyla yönettiği ifade edildi.

İstanbul Aydın Üniversitesi öğretim üyeleri, konutlarda başta yağmur suyu hasadı olmak 
üzere çevre dostu tasarımlarla yılda yüzde 30 su tasarrufu yapılabileceğini söyledi.

İ stanbul Aydin Üniversitesi, Times Hi-
gher Education (THE) ve Coursera’nın 
katkılarıyla düzenlenen “Türkiye’deki 
Üniversitelerin Dijital Dönüşümü: Öğ-

rencileri Geleceğin Becerileriyle Donatmak” 
konulu yuvarlak masa toplantısına katıldı. 

YÜKSEKÖĞRETİMDE DİJİTAL 
DÖNÜŞÜM TARTIŞILDI

Türkiye’nin seçkin üniversitelerinden 
kanaat önderlerinin katılımıyla gerçekleş-
tirilen toplantıda, pandemi ile tüm dünyada 
olduğu gibi Türkiye’deki üniversitelerde ger-
çekleştirilen yükseköğretimde dijital dönü-
şüm tartışıldı. Üniversitelerin eğitim ve öğ-
retim faaliyetlerini çevrimiçi ortama nasıl 
taşıdıkları, üniversitelerin bu süreçte yaşa-
dıkları zorlukları nasıl aştıkları, hibrit/ har-
manlanmış eğitim modeli, veri güvenliği, sı-
navların yapılma ve öğrenci performansının 
ölçümlenmesi gibi birçok konuda yetkin ka-
tılımcılar görüşlerini bildirdiler. 

“TÜRKİYE CAZİBE MERKEZİ”
Toplantıda konuşan İstanbul Aydin Üni-

versitesi Uluslararası Akademik İlişkiler Di-
rektör Yardımcısı Ayşe Deniz Özkan, pan-
deminin dünyadaki uluslararası öğrenci 
hareketliliğini azalttığını, ancak uluslara-
rası öğrenci pazarında yakın zamanda yer 
edinen Türk üniversitelerinin pandeminin 
yarattığı zor koşullara rağmen uluslararası 
öğrenciler için bir cazibe merkezi olduğu-
nu vurguladı. Özkan, online eğitim ve dijital 
dönüşümün, eğitiminin bir kısmını yurtdı-
şında yapmak isteyen öğrenciler için bu-
lunmaz bir fırsat yarattığını belirti. Dünya-
daki bir çok seçkin üniversitenin, çevrimiçi 
dersler ve programlar sunduğunu, öğren-
cilerin bunlara artık kendi evlerinden ula-
şabileceğini ifade eden Özkan, İstanbul Ay-
dın Üniversitesi olarak, sürece zaten hazır 
olan mevcut altyapısı sayesinde, pandemi-
nin başından bu yana online ve hibrit eği-

tim sistemine hızla uyum sağlayarak, prog-
ramlarının tamamına yakınını online eğitim 
sürecine uyarladığının ve süreci son dere-
ce başarılı yönettiğinin, yurt dışındaki an-
laşmalı üniversiteler ile webinar’lar ve or-
tak online dersler yaptıklarının, bunların 
da dijital dönüşümün olumlu yansımaları 
olduğunun altını çizdi.

İ stanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ) Mü-
hendislik Fakültesi İnşaat Mühendis-
liği Bölümü Öğretim Üyesi Prof. Dr. 
Mehmet Fatih Altan, İAÜ Sürekli Eği-

tim Merkezi (SEM) Öğretim Görevlisi Hüse-
yin Özdemir, Mimar/İnşaat Mühendisi Büşra 
Nur Özsoy ve Çevre Mühendisi Büşra Öz-
demir’den oluşan çalışma grubu, çevreye 
duyarlı tasarımlar ile binalarda yılda yüz-
de 30 oranında su tasarrufu sağlanabile-
ceğini ortaya koydu.

SARNIÇ ZORUNLULUĞU GELDİ
Konuyla ilgili açıklamalarda bulunan Prof. 

Dr. Mehmet Fatih Altan, “İstanbul Büyük-
şehir Belediyesi (İBB), kuraklıkla mücadele 
kapsamında yeni bir adım attı. Buna göre 
İBB Meclisi’nde kabul edilen İstanbul İmar 
Yönetmeliği Taslağı’na göre 1000 metreka-
renin üzerindeki yapılarda yağmur suları 
için sarnıç zorunluluğu getiriliyor. Taslağa 
göre 1000 metrekarenin üzerindeki parsel-
lerde, kamu yapılarında, alışveriş merkezi 
ve inşaat alanı 5000 metrekareyi geçen ti-
cari yapılarda binaları zemin suyundan ko-
rumak, bahçe sulamak, oto yıkama, tuvalet 
rezervuarları vb. yerlerde kullanılmak üze-
re bir drenaj sistemi oluşturularak, çatı ve 
zemin sularının yer altında oluşturulacak 
sarnıçta toplanması zorunlu hale getirildi” 
açıklamasında bulundu. 

YAĞMUR SUYU HASADI NEDİR?
Yağmur suyu hasadı denen yöntemin özet-

le binaların çatı ve teras gibi yerlerinde ve bal-
konlarda toplanan yağmur sularının, binanın 
altında bulunan su depolarında veya sarnıç-
larda depolanması olduğunu kaydeden Çevre 
Mühendisi Büşra Özdemir, “Depolama aşama-
sının ardından yağmur suyu partikül filtrele-
me ve klorlama işlemine tabii tutularak pato-
jenlerden ve yağmurun beraberinde getirdiği 
toz topraktan arındırılır. Daha sonra depoda-
ki su hidrofor ile basınçlandırılarak kullanım 
noktalarına harici bir su tesisatı yardımı ile ile-
tilir. Su doğal olarak elde edildiği için bu tesisat 
üzerinde su sayacı bulunmaz ve faturalandırıl-

ma yapılmaz. Ortalama bir yapının toplam su 
ihtiyacının çok önemli bir kısmı yağmur suyu 
ile karşılanabilir niteliktedir. Yağmur suyu de-
posu dolduğunda sistemin elektrikli vanası 
dolum hattını kapatır. Böylelikle yağmur suyu 
borularda belli bir kota ulaştığında boşaltma 
ağızlarından cazibeli akışla dışarıya yani şeh-
rin yağmur suyu kanalına atılır. Fazlası atılan 
ve yollardan toplanan yağmur suları denize 
dökülmemelidir. Bunun yerine mansap sevi-
yelerinde açık veya kapalı bölgesel baraj gö-
letleri ile suyu geri kullanıma kazandırmalı-
yız” diye konuştu.

“ÇEVRE DOSTU TASARIMLARI 
CİDDİYE ALMALIYIZ”

Türkiye’nin artık çevreye duyarlı ve sür-
dürülebilir yaşamı vadeden tasarımlar ko-
nusuna ciddiyetle eğilmek mecburiyetinde 
olduğunu söyleyen Mimar ve İnşaat Mühen-
disi Büşra Nur Özsoy, “Artan nüfus ve kü-
resel ısınma bize tasarımlarımızı çevreye 
ve insan yaşamına daha duyarlı yapmamı-
zın gerektiğini söylüyor. Bu açıdan İstanbul 
Büyükşehir Belediye Meclisi’nde kabul edi-

len İstanbul İmar Yönetmeliği Taslağı’nı bir 
başlangıç adımı olarak çok olumlu değer-
lendiriyoruz. Yağmur suyu hasadını önceki 
projelerimizde olmazsa olmaz bir kural ola-
rak benimseyip hayata geçirdik. Bunun ya-
nında çevreye duyarlı bina tasarımını daha 
geniş bir yelpazede değerlendirmemiz ge-
rektiğine inanıyorum” ifadelerini kullandı.

“BU BİZİM 
VATANDAŞLIK BORCUMUZ”

Öğr. Gör. Hüseyin Özdemir ise, “İnşaat sek-
töründe ürettiğimiz pek çok nitelikli konut ve 
ticari projelerde yıllar öncesinden yenilikçi 
ve çevreci adımlarımızı her şeyden önce va-
tandaşlık borcumuz olarak milletimize ör-
nek olması için attık” diye konuştu. Özdemir, 
şöyle devam etti: “Çevre ve Şehircilik Bakan-
lığımız yakın zamanda tamamen yerli ve milli 
kaynaklarla ve tamamı bizim evladımız olan 
mühendis ve mimarlarımız eliyle ‘Yeşil Bina 
Sertifika Sistemi’ni yürürlüğe geçirecek. Böy-
lece çevreye duyarlı bina yapımını belli ku-
rallar çerçevesine alacak ve tasarım süre-
cini belirleyecek.”

HABER | İSTANBUL AYDIN ÜNİVERSİTESİ
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UZMANGÖZÜYLE

Değerli takipçilerimiz, öyle bir ülke-
de yaşıyoruz ki, neredeyse 7-8 yıldır 
her hafta gündem değişiyor. Açıkça-
sı benim gibi bir çok insan bu tar-
tışmalardan ve kısır çekişmelerden 
bıkmış durumda. Yıllardır söylüyo-
rum, asıl önceliğimiz ekonomi olmalı 
ve ekonomi olmadan da refah için-
de olamayız. 15 Temmuz oldu evet 
tamam şimdi bir şeyleri bırakalım, 
bütünleşelim, ağırlığımızı ekonomi 
ve istihdama verelim diyeceğimiz 
zaman gene bu fırsat kaçtı. Attığım 
başlık Cumhurbaşkanımızın ekono-
mi yönetimi konusunda ortaya attı-
ğı tez. Açıkçası bence Cumhurbaş-
kanımız bu tezini açmalı, çünkü bu 
şekilde konu iki cümleye sığacak 
bir konu değil. Ben bu sözü duyun-
ca anlamlandıramıyorum. Cümle-
nin devamını dinliyorum, bu başlıkla 
Cumhurbaşkanımızın dedikleri fark-
lı şeyler. Bakıyorum arkasından ge-
len sözcüklere. Cumhurbaşkanı di-
yor ki, ‘Ben faize karşıyım, bunlarla 
mücadelemi sonuna kadar sürdü-
receğim’. Ben de karşıyım. Herhal-
de 80 milyonun yüzde 99’u da kar-
şıdır. Bu konuda farklı düşünen yok 
ki. Fakat konu karşı olmakla sonuç-
lanamıyor. Faizi doğuran sebepler 
neler? Neden bu başlıkları konuş-
muyoruz? 

FAİZ OLURSA 
ENFLASYON DA OLUR

Bir ülkede ya da şirkette faiz ne-
den olur? Senin gelir gider dengen 
bozuksa faiz sonuç olur. Sebep ol-
maz. Bir şirket veya bir ülke düşü-
nelim, gelir ve giderlerinde açık veri-
yorsa yıl sonu açığını nasıl kapamak 
zorunda? Mutlaka borçlanması la-
zım değil mi? O borcun maliyetine 

lendirip, yöneterek dünya krizinin 
ülkemizi teğet geçmesinde başrol 
oynadı. Ama son 7-8 yıldır bu güzel 
yönetim kabiliyetlerini göremiyo-
ruz. 2008 yılında dünya krize gir-
miş, Türkiye’de kur yükseliyor, faiz 
yükseliyor. O zaman Erdoğan, IMF 
ile yeni stand by anlaşmaları yapa-
cakmış gibi hazırlık yaptı, o süreci 
uzattı. Ülke dinamiklerinin ve ser-
mayenin ürküp kaçmasını engelle-
di. İşler rayına girdikten sonra IMF 
ile yollar ayrıldı. 

Yeni yönetim doğru bir şeyler ya-
pıp faiz artırımı ve piyasaların den-
gelerini kurarken, piyasaların ateşi 
düşmüşken, yine ‘faiz sebep, enflas-
yon sonuç tartışmaları’ ürkütüyor 
beni. Ya bırakın bunları. Şu anki eko-
nomi yönetimine hükümet ve mu-
halefet olarak herkesin destek ver-
mesi lazım. Ülke ekonomisi her gün 
ağır bedeller ödüyor. Şu an piyasa 
dinamikleri yerine oturup, piyasa-
ların ateşi düşmeye başlayıp, güve-
nin gelmesi ile zaten faiz inecektir. 
Arkasından enflasyon da inecektir. 
Ama ekonomi yönetimine bu zama-
nı kazandırmamız lazım hep birlik-
te. Bu süreçte kısır söylemler yeri-
ne ekonomi kurullarını iyi çalıştırıp 
ülkemizin istihdam açığının kapatıl-
ması, pandemi döneminin olumsuz 
etkilerinin giderilmesi gibi çok ön-
celikli konular var. 

EKONOMİNİN 
ÇARKLARIYLA 
OYNAMAYALIM

Diyeceğim şu, ekonominin çark-
ları ile oynamayalım. Faiz şu an yük-
sek ama faiz oranını MB ve ekonomi 
yönetimi yükselterek doların önünü 
kesti. Dolar değer kaybetti. Yurtdı-

faiz diyoruz. Sayın Cumhurbaşkanı-
mız Türkiye’nin bütçe açığı olmasın 
ya da yönetenler olarak müthiş bir 
beceri gösterin, ihracatımız ithala-
tımızın kat ve kat fazlası olsun. Tür-
kiye bütçesi artı versin ya da bor-
cumuzu sıfırlayalım. O zaman faiz 
olmasın ya da faiz sıfır olsun diye-
bilirsiniz. Aksi takdirde piyasaların 
kendi dinamikleri ve maliyetlerine 
isteseniz de istemeseniz de katla-
nırsınız. Yani bence bu teze bu açı-
dan bakarsanız doğru. Neden? Fa-
izi oluşturan sebeplerde başarısız 
olursanız faiz olur. Faizin olması ile 
enflasyon olur. Evet o zaman faiz 

şından sıcak para akmaya başladı. 
Sıcak para iyi değil ama şu an ülke-
nin buna ihtiyacı var. Sıcak parayı 
kalıcı yatırıma dönüştürmek, icra-
atlar neticesinde ortaya çıkacaktır. 
Bu tip tartışmalar gelen sıcak para-
nın tekrar kaçmasına neden olur. 
Geçen yıl faizi düşürdük, ne oldu? 
Doları, enflasyonu düşürebildik mi? 

sebep, enflasyon sonuç diyebili-
riz. Fakat faizi yukarıda bahsetti-
ğim örneklerdeki gibi aşağı getire-
mezsek faiz yüksek olur, o zaman 
enflasyon da olur, kur da yüksek 
olur. Yani faiz, kurun da enflasyo-
nun da yükselmesine sebep olur. O 
zaman bu teze ben de katılıyorum. 
Fakat dediğim gibi bu tezi açmamız 
lazım. Yani faiz neden oluşuyor? 

ÖZ SERMAYESİ GÜÇLÜ 
OLAN KAZANIR

İki tane esnaf düşünün, yan yana 
dükkanları olsun, aynı ciroları yap-
sınlar. Birisinin öz sermayesi güçlü 
olsun, diğerinin de öz sermayesi ya 
da işletme sermayesi olmasın. Aynı 
ciroyu yaptığında kim daha çok ka-
zanır? Tabi ki kendi öz sermayesi 
güçlü olan kazanır değil mi? İşlet-
me sermayesi zayıf olan mal teda-
riğinde daha yüksek maliyete kat-
lanmak zorunda olur. Yan yana iki 
dükkan olduğundan hareket eder-
sek, aynı ciroyu aynı ürünleri satsın, 
öz sermayesi güçlü olan daha faz-
la para kazanacaktır. İşletme ser-
mayesi zayıf olan daha fazla zam 
yapması gerekir ki rakibi ile aynı 
karı yazabilsin. Rekabetten dolayı 
zam yaparsa bu sefer de satışla-
rı düşecektir. Çok basit bir örnek 
ama ülkelere uyarlarsanız da du-
rum aynı. Faiz, kur ve enflasyon 
denklemlerinin birbirleri ile olan 
ilişkileri, sebepleri, sonuçları vardır. 
Bunların fiyatlamalarını da piyasa-
lar belirler. Bu piyasaları da yöne-
ten iradenin söylemleri, yaptıkları 
etkiler ve yönlendirir. Benim üzül-
düğüm 2008 yılında şimdiki Cum-
hurbaşkanımız müthiş performans 
gösterip, bu piyasaları doğru yön-

Demek ki her birinin ayrı dinamik-
leri var. Faizin yüzdesini düşürdüm 
diyerek ne kuru ne de enflasyonu 
tutamıyorsunuz. Tutarım derse-
niz 100 milyar dolar döviz rezerv-
leri erir ülkenin. Bence konuşma 
değil icraat zamanı. O yüzden her-
kes susup ülke ekonomisinin yöne-
timine yardımcı olmalıyız.

FAİZ SEBEP, ENFLASYON SONUÇ MU?

Faizi oluşturan sebeplerde başarısız olursanız 
faiz olur. Faizin olması ile enflasyon olur. Evet 
o zaman faiz sebep, enflasyon sonuç diyebiliriz. 

ERDEM RESNELİ
EKONOMİST-PİYASA UZMANI
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Bankacılık sektörünün küçüle-
rek büyüme süreci devam ediyor. 
Son iki yılda banka sayısı 50’den 
52’ye çıkarken ülkedeki şube sa-
yısı 340 adet azalarak 2020 Kasım 
sonu itibariyle 11,160’a, toplam çalı-
şan sayısı da nette 5,907 kişi azala-
rak 201,063’e geriledi. 

Ancak banka sektörü nominal ola-
rak bakıldığında tarihinin en iyi net 
karını 2020’de gerçekleştiriyor. Sa-
dece ilk 11 aydaki net kâr 57.3 milyar 
TL ve 2018’in tarihi zirvesi 54.1 mil-
yar TL’yi şimdiden geçti. Oysa pan-
demi başlayınca bankaların yine kâ-
rını azalması beklentileri artmıştı 
ve hatta bu yüzden borsada en bü-
yük satışı bankalar yemişti. Yılın ilk 
10 ayında borsada satış yapıp giden 
6 milyar dolarlık yabancı yatırların 
çoğu bankalardan çıkış şeklindeydi. 
2018’de yeni rekor kıran bankacılık 
net kârı 2019 yılında yüzde 9.3 kayıp-
la 49.0 milyar TL’ye gerilemişti. Ama 
2020 yılı 60 milyar TL civarında net 
kârla kapanıyor. Sektörün karlılığının 
da artış trendinde olduğunu görüyo-
ruz. İşte rakamlar: 2020’nin üçüncü 
çeyreğinde sektörün ortalama öz-
kaynak karlılığı yüzde 10.9 olmuş-
tu. Sadece Kasım ayında ise yüzde 
15.3’e yükseldi. Tabi yılın ilk yarısın-
daki dönem nedeniyle ilk 11 aylık öz-
kaynak karlılığı yüzde 11.6’da kaldı. 

KARLILIK ARTIŞI 
YÜKSELİYOR

Bankaların kârlılık artışı trendi 
net olarak yükselişte. Türkiye’nin 
4 büyük bankasının Ocak ayı baş-

nin 17’si inşaat sektörü kaynaklı. Bu 
rakam 6 yıl boyunca yüzde 10 sevi-
yesindeyken iki yılda buraya yük-
selmesi, sektörün kritik durumu-
nu gösteriyor. 

Özetlersek Türkiye’de projeksiyon 
şu anda 2021 sonuna kadar enflas-
yonun yüzde 10’a düşeceği, bu sü-
reçte mevduat faizinin de düşece-
ğinden bankalarının kar marjının 
artacağı, diğer taraftan da yüzde 75 
civarı karşılık ayırdıklarından bu yıl 
daha az kaynağı kötü krediler için 
bloke etmek zorunda olacakları ve 
hepsinin toplamında özkaynak kar-
lılıklarının yüzde 15’e kadar yükse-
leceği, dolayısıyla uzun zaman son-
ra enflasyonun çok üzerinde reel 
kâr edecekleri şeklinde diyebiliriz. 
Bu da sektörün 2021’i 75 milyar TL 
civarında net kârla kapatması de-
mek olabilir. 

BANKACILIK SEKTÖRÜ
2020 yılı Ekim ayında VTB Capi-

tal’in bankalarımızla ilgili değerlen-
dirmesinde Türk bankacılık sektörü-
nün kazanç büyüme performansının 
son on yılda fazlasıyla zayıf olduğu 
belirtilirken, dolar açısından bir 
yana, enflasyon trendinin bile altı-
na indiği yazıldı. Ancak yine de mev-
cut kazanç seviyelerinde bile Türk 
bankalarının değerlemelerde cazip 
göründüğü ifade edilirken Akbank, 
Garanti Bankası, Halkbank, İş Ban-
kası, Vakıfbank ve Yapı Kredi Ban-
kası için “al” tavsiyesinde bulunul-
du.  7 Aralık’ta Bank Of America, 5 
Ocak’ta HSBC Türk bankaları için 
alım önerileri yayınladılar. Ve ger-
çekten yabancı yatırımcılar rapor-
lar sonrasında 3 ay içinde çoğunluğu 
banka hisseleri olmak üzere borsa-
dan ciddi alımlar yaparak BIST100 
Endeksinin yılı tarihi rekorlarla ka-
patmasını sağladı. 

Ancak bu olumlu projeksiyon bi-
raz toz pembe görülebilir. Objektif 
olmak için bazı riskleri de saymak 
gerekir. En öne çıkan üçü şunlar: 

1- Türk halkının TL yerine döviz ya 
da altına geçişi sürüyor. Dolarizas-
yon diye tabir edilen mevduat için-
deki yabancı paranın oranı sürekli 
artarak yüzde 55’e kadar ulaştı. Bu 
durum, bankaların hamle yapması-
nı da zorlaştıran bir etmen olarak 
görülüyor. Örneğin Fitch son değer-
lendirmesinde bankaların toplam-

larında 2021 bütçelerinin açıklan-
masında bu durumu net görüyoruz.

Bütçelerine bakarsak bankalar, eko-
nominin toparlanmasını ve 2021’de 
yüzde 11 yıl sonu enflasyonu ile or-
talama yüzde 4 makro büyüme bek-
liyorlar. TL kredi büyümesinin nor-
malleşerek yüzde 15-20 bandında 
gerçekleşmesi bekleniyor. Tüketi-
ci ve KOBİ kaynaklı kredi büyümesi 
2021 yılında bankaların gündeminde 
görünürken, YP kredilerin daralma-
sı bekleniyor. Bankalar, ödeme siste-
mi komisyonlarının iyileşmesiyle ko-
misyon gelirinin yüzde 5 seviyelerine 

da 82 milyar dolar ile yeterli döviz 
likiditesine sahip olduklarına an-
cak bankaların yarısından fazlası-
nın döviz likiditesinin ağırlıklı ola-
rak TCMB swaplarından oluştuğuna 
dikkat çekti.

2- Son dönemde ödenemeyen kre-
diler nedeniyle binlerce ipotekli gay-
rimenkul ve taşıt bankaların eline 
geçti, geçmeye devam ediyor. Tür-
kiye’nin 16 bankasında 5500 gayri-
menkul ilanı dikkat çekerken ala-
caklarına karşılık Akbank’ın Les 
Ottomans oteli 430 milyon TL’ye 
alması gibi örnekler haberlerde 
geçmeye devam edecek. Bu nokta-
da Covid-19 tedbirleri kapsamında 
kredilerin takibe düşme süresi 90 
günden 180 güne çıkarılırken, uy-
gulamanın süresi altı ay sonra 30 
Haziran 2021’e uzatıldı. Buna göre 
takibe düşme süreleri toplam bir 
yıl ötelenmiş oldu. Bankalar büyük 
kâr yazacaksa, bu süre 2021 sonu-
na kadar ertelenebilir.

3- TCMB hızlı faiz indirimleri son-

çıkacağını, faaliyet giderlerinin ise 
yüzde 15 seviyelerinde kalacağını 
bütçelendirmişler. Varlık kalitesine 
gelince, 2021’de daha yüksek tah-
silat geliri ve 2020’deki muhafaza-
kar provizyon nedeniyle kredi risk 
maliyetinin 200 baz puanın altına 
düşeceği tahmin ediliyor. 2021’de 
mevcut krediler için herhangi bir 
provizyon iptali öngörülmüyor. Her 
şeyi yansıtacak şekilde, özkaynak 
karlılığı yüzde 15 civarında oluşa-
cak gibi düşünülüyor. 

Türk bankaları aslında ülkemiz-
deki şirketleri ve vatandaşı kre-
dileriyle taşıyan bir konumdadır. 
Bankaların verdiği krediler 2018 
sonunda 2.4 trilyon TL karşılığı 
iken 2019’da 2.65 trilyon dolara 
ancak çıkabilmişti. Ancak pande-
miden çıkış sürecinde faizlerin dü-
şürülmesi ve kredi musluklarının 
açılması sonrasında 2020 3.8 tril-
yon TL’ye ulaşan bir kredi bilanço-
su ile tamamlanıyor. Bu rakamın 
0.8 trilyon lirası bireysel, yaklaşık 
3 trilyon lirası ise ticari krediler-
den oluşuyor. 

KONUT KREDİSİ
Bankaların en kaliteli kredi türü, 

vatandaşın en basiretli borçlan-
ması konut kredisi. Takip oranı 
yüzde 0,03, toplam kredilerde bu 
oran yüzde 4’de. Oysa S&P geçen 
yıl bu oran için yüzde 8 civarında 
bekliyordu. Olmadı. Diğer taraftan 
Türkiye Bankalar Birliği verileri-
ne göre bankaların 2020’de tasfi-
ye edilecek her 100 liralık kredisi-

rasında gösterge faizi yüzde 8’lere 
kadar çekmişken sonrasında gelen 
dalga ile yüzde 17’ye kadar yükselt-
miş bulunuyor. Bu durumda kredi 
maliyetlerinde de artış sözkonusu. 
Tüketimin azaldığı bir dönemde şir-
ketler için pek sıcak bir gelişme de-
ğil. Örnek vermek gerekirse Türki-
ye’nin en büyük 500 sanayi firması; 
2018 yılında 690 bin kişinin bin bir 
emeğiyle uğraşıp üretip satmış ve 
107 milyar TL faaliyet kârı etmiş 
fakat bunun yüzde 89’unu yani 95 
milyar TL’sini net finansman gide-
rine yedirmiştir. Bundan hem dev-
let zararlı çıkmış hem de şirketler 
zararlı çıkmıştır. Faizlerdeki artış 
üzerine TOBB Başkanı Rıfat Hisar-
cıklıoğlu, “Bankalar, kredi faizleri-
ni maliyetlerindeki artışın çok üze-
rinde artırarak, büyümeye destek 
değil köstek oluyorlar” açıklama-
sını yaptı. Bu da bankalara karşı 
bir tepki hareketi anlamına geli-
yor. Bakalım 2021 nasıl geçecek? 
Güzel bir yıl olsun, yeter!

Bankaların kârlılık artışı trendi net olarak yükselişte. 
Türkiye’nin 4 büyük bankasının Ocak ayı başlarında 2021 
bütçelerinin açıklanmasında bu durumu net görüyoruz.

YUNUS KAYA

Alnus Yatırım Menkul Değerler AŞ 
Araştırma Müdürü

BANKALAR BÜYÜK KARLILIK HEDEFİYLE YOLA 
DEVAM EDİYOR ANCAK SORUNLAR DA VAR

UZMANGÖZÜYLE
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ZİRVEDE
GÜMÜŞ-ALTIN

KAPIŞMASI 
Reel piyasalar koronavirüs etkisiyle 2020 
yılında ciddi daralmalar yaşarken, emtia 

tarafında ise ons altın seneyi yüzde 25, gram 
altın yüzde 56, gümüş ise yüzde 50 değer 
artışı ile kapattı. 2021’in ilk günlerde ise 
yatırımcının aklında hangi emtianın değer 

kazandıracağı sorusu var. 

K ovid-19 pandemisinin bütün ülke 
ekonomilerini önemli ölçüde et-
kilediği 2020 yılında kuşkusuz 
en çok konuşulan yatırım ens-

trümanları değerli metallerdi. 2020 yılında 
ons altın seneyi yüzde 25, gram altın yüzde 
56, gümüş ise yüzde 50 değer artışı ile ka-
pattı, üç değerli metal yatırımcıya yıl içinde 
özellikle Ocak- Ağustos döneminde en yük-
sek getiriyi sağladı. Yatırımcıların önemli 
bir kısmı hem parasının değerini korumak 
hem de belirsizliği fırsata çevirmek için em-
tiada kalırken, döviz ve borsa tarafı da dik-
katli yatırımcının takibindeydi. ALB Forex 
Araştırma Müdürü Emre Çayırlı, 2021 yılı 
için yatırımcılara emtia tarafını yakın ta-
kibe almalarını önerdi. Gerekçe ise gümüş 
başta olmak üzere beyaz metalde sarı me-
tale göre beklenen değer artışı. 

GÜMÜŞ VE TARIM EMTİASINDA 
DEĞER ARTIŞINA DİKKAT

Kuraklık nedeniyle tarım emtialarında da 
değer artışı beklediklerini söyleyen ALB Fo-
rex Araştırma Müdürü Çayırlı, şunları kay-
detti: “Sağlıklı bir yatırım yapmayı amaç-
layan yatırımcılara tavsiyem kendilerine 
yatırım sepeti oluşturmaları. Tasarrufları-
mızın tamamını aynı enstrümana yatırmak 
hem riskli hem de kazanç oranı düşük. Do-
layısıyla 2020 yılında yükselen borsa ve em-
tia fiyatlarını da göz önünde bulundurarak, 
tasarruflarınızı belirli oranlarda farklı ens-
trümanlara bölüştürmek faydalı bir strateji 
olacak. Emtia tarafında 2020 yılında gümü-
şün diğer değerli madenlerden pozitif ay-
rıştığını ve 2021 yılında da yükselişini sür-
dürebileceği kanısındayım. Bununla birlikte 
küresel ısınmanın meydana getirdiği kurak-
lık ve tarım ürünleri olan talebin canlı kal-
ması, 2021 yılında tarım emtialarında da de-
ğer kazancı yaşanmasına neden olabilir.”

ALTINDA SANAL-FİZİKİ ÇIKMAZI, 
AVANTAJLAR VE DEZAVANTAJLAR 

Son dönemde sıklıkla karşılaştıkları ““Fi-
ziksel altın mı, sanal altın mı?” sorusuna da 
açıklık getiren Çayırlı, iki seçeneğin de ken-
dine göre avantajları ve dezavantajları ol-
duğunu söyledi. Çayırlı, sözlerine şöyle de-
vam etti; “Fiziki altının likiditesinin yüksek 
olması ve ihtiyaç anında kolayca kullanıla-
bilmesine karşın, yastık altın birikimlerin 
muhafazası büyük bir problem. Ayrıca fizi-
ki altın alımlarında makas aralığının yük-
sek olmasından diğer piyasalara nazaran 
daha büyük bir kayıpla yatırıma başlanır. 
Sanal altın alımlarında ise, banka güvenli 
bir saklama mercii olması ve ayrıca altın 
mevduat hesaplarında faiz kazancı elde 

edebilmenize karşın, mesai saatleri içinde 
hizmet alamazsınız ve alım satım işlemle-
rinde ekstra maliyetlerle karşılaşabilirsi-
niz. Vadeli işlem piyasalarında sözleşmeye 
konu olan ve sanal altın olarak da bilenen 
yatırım ürünün de ise işlem maliyetlerinin 
düşük olması yatırımcıya dünya piyasala-
rı açık olduğu sürece düşük maliyetlerle iş-
lem yapabilme kolaylığı sağlıyor.”

FİNANSAL PİYASALARI 
BİLMEYENLERİ UYARDI

Son olarak finans okur-yazarlığının öne-
mine değinerek, finansal piyasaların işleyi-
şini bilmeyenlere belli bir seviyede bilgiye 
sahip olduktan sonra planlama ile yatırım 

yapmaları tavsiyesinde bulunan Çayırlı; 
“Analizler; emtia, döviz, borsa, forex ve al-
tın gibi yatırım araçlarından herhangi biri-
ne bir plan doğrultusunda yatırım yapıldı-
ğında uzun vadede yüksek kazançlar elde 
edildiğini gösteriyor. Dolayısıyla önceden 
belirlenmiş bir strateji ile işlem açılması; 
işleme girilecek fiyat seviyesi kadar yapı-
lan yatırımından beklenen getirinin ve ya-
şanabilecek zararın önceden planlanarak 
işlem açıklaması önemli. Yanı sıra kademe-
li alış ve satış stratejisini benimsemek de 
özellikle hisse senedi piyasalarında uzun 
vadeli yatırım için en makul seçenek ve bu 
işlem stratejisine her şartta bağlı kalınma-
sı son derece önemli” dedi.

HABER | ALB FOREX

2021’de de gümüşün 
dikkat çekici bir 

performans göstermesini 
beklediklerini söyleyen ALB 

Forex Araştırma Müdürü 
Emre Çayırlı, “Küresel 

ısınmanın meydana 
getirdiği kuraklık ve tarım 

ürünlerine olan talebin 
canlı kalması, 2021 yılında 

tarım emtialarında da 
değer kazancı yaşanmasına 

neden olabilir” dedi. 
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UZMANGÖZÜYLE

2021 yılının ikinci ayında piyasalar, 
Ocak ayında yaşanan gelişmelerin 
etkisi altında. 20 Ocak günü ABD’nin 
46. yeni Başkanı J. Biden, eski Baş-
kan D. Trump’tan koltuğunu dev-
raldı. Göreve başlamadan önce, 1.9 
trilyon dolarlık yeni bir paket açık-
layan Biden, piyasaların beklentisi 
doğrultusunda hareket etmeye baş-
ladı. Küresel çapta ekonomiler hala 
toparlanmakta zorlanıyor çünkü 
salgın devam ediyor. Aşılama Ara-
lık ayından bu yana başladı ancak 
buna rağmen vaka sayılarında is-
tikrarlı bir düşüş görülemiyor. Bu-
nun yanında, piyasada risk iştahı 
zaman zaman olumlu seyretmesine 
rağmen genel anlamda zayıf. Hisse 
senetlerinden kaçan yatırımcı, em-
tialara doğru yatırımını yapıyor. Bu 
gelişmeler ışığında bu ayki yazım-
da sizlere, gümüşten bahsetmek is-
tiyorum. Gerek çevremden, gerek 
yatırımcılardan gelen talepler doğ-
rultusunda bu yılın parlayan yıldızı 
‘gümüş’ olabilir mi sorusuna cevabı 
vermeye çalışacağım. 

GÜMÜŞ FİYATLARI 
YÜKSELİYOR

Vadeli piyasalarda, gümüş fiyat-
ları hızla yükseldi. Geleceğe dair 
beklentiler, gümüşün yükselmesini 

bu konuya son bir kez daha nok-
ta koymuş oldu. Verilerde de, istik-
rarlı bir toparlanma şimdilik görül-
mediği için ABD açısından bu ayki 
yazımda çok olumlu bir tablo çize-
miyorum. Ama ABD ve Çin’i neden 
belirttiğimi söylemek isterim çün-
kü her iki ülke gümüşte en çok tü-
ketim yapanlar arasında. Dolayısıyla 
bu yıl bu ülkeler toparlanmakta hız 
kazanırsa bu durum Gümüş fiyatla-
rına da olumlu yansıyabilir. Şimdilik, 
Çin’den buna dair yeşil ışık yanmaya 
başlamışken, ABD’nin bu yıl içerisin-
deki performansı önemli olacaktır. 

YENİLENEBİLİR 
ENERJİ KONUSU

Gümüş için bir diğer dikkat çeken 
konunun ise yenilebilir enerji hak-
kında olduğunu söylemek isterim. 
Joe Biden, Kasım ayındaki seçim 
öncesi yapmış olduğu açıklamala-
rında bir takım vaatler vermişti. Ye-
nilebilir enerji bu vaatler arasında 
ve bu konu hakkında yapmış oldu-
ğu açıklamasında, “ABD’nin 2050’ye 
kadar sıfır karbon salınımıyla yüzde 
100 temiz enerjili bir ekonomiye ge-
çişinin gerekliliğini belirtirken, iklim 
ve çevre eşitliği teklifinin çatısı altın-
da, gelecek 10 yıl içerisinde sürdü-
rülebilir bir gelecek için 1.7 trilyon 
$ federal yatırımı öngördüğünü” de 
ifade etmişti. Bu açıklamaların ar-
dından o dönem ABD piyasalarında 
temiz enerji hisselerindeki yükseli-
şe birlikte tanık olmuştuk. Peki bu-
nun gümüş ile ne alakası var diyor-
sanız, gümüş geniş bir endüstriyel 
kullanıma sahip ve bir çok alanda 
kullanılıyor. Yenilebilir enerji alanın-
da bir çok örnek verebiliriz ben si-
zin için güneş panellerini belirtmek 

sürdürmesi yönünde. Bunu etkile-
yecek faktörlere bakıldığında, dün-
ya hala salgınla mücadele ediyor ve 
ekonomiler istenilen düzeyde değil. 
Açıklanan veriler piyasalarda bek-
lentilerin altında kalıyor. Ülkelerin 
Merkez Bankaları ve hükümetler, 
ekonomilerin toparlanması adına 
hamleler yapmasına karşın yine de 
bazı durumların önüne geçilemedi-

isterim çünkü Gümüş bu panelle-
rin yapımında kullanılıyor. 2021 yı-
lında bu panellerin üretiminde bir 
artışın görülmesi, gümüşe olan ta-
lebinde canlanmasını destekleyebi-
lir. Bu doğrultuda, gümüş fiyatların-
da yukarı yönde bir eğim izlenebilir. 

Özellikle, ABD ekonomisinin to-
parlanmakta zorlandığını belirtir-
ken, bu durum ABD dolarının da 
gevşek seyrinin sürmesine neden 
olabilir. Zayıf bir dolar, gümüşün yük-
selişini destekleyebilecek bir diğer 
etken olarak gösterilebilir. En son 
açıklanan teşvik paketinin dışında 
yılın genelinde ekonomideki görü-
nüm yeni teşvik paketlerine neden 
olabilir ve bu durumda gümüş po-
zitif bir etken aslında. 

ği dikkat çekiyor. Atılan adımlarla, 
piyasalarda likidite bolluğu yara-
tıldı. Çin ve ABD gibi dünyanın iki 
önemli ve büyük ekonomileri ya-
kından izleniyor. 2020 yılının so-
nuna doğru, Çin’den yavaş yavaş 
toparlanma sinyalleri gelmeye baş-
lamıştı. Hatta vaka olmaması, sal-
gının artık Çin’de son bulmasını 
bile destekledi. Ancak, zaman za-
man vaka çıkabiliyor ve bu durum 
sınırlı da olsa piyasaları endişelen-
diriyor. Buna rağmen, Çin yılın ge-
nelinde, altyapı ve inşaat yatırımla-
rını hızlandırırken, mali ve parasal 
teşviklerle piyasaya destek verdi. 
Bunun yanında, salgının da kont-
rol altına alınmasıyla birlikte Çin’de 
açıklanan ekonomik verilerde bek-
lentileri karşılamaya başladı. En 
son, Çin’in GSYİH verisi açıklan-
dı ve 2020 yılını beklentilerin üze-
rinde bir büyüme kaydederek ta-
mamladığı görülüyor. ABD’de ise 
daha işler bu kadar hızlı anlatıla-
cak gibi durmuyor. Biden, salgınla 
mücadele için hükümetiyle birlik-
te elinden ne geliyorsa yapacağını 
belirtirken, vaatleri arasında 100 
günde 100 milyon doz aşı olabile-
ceğini belirtmişti. Fed tarafında 
da, düşük faiz ortamı devam ede-
cek, Powell en son açıklamasında 

Sonuç olarak, gümüş için dola-
rın durumu, teşvik paketleri, Bi-
den’ın hamleleri, yenilebilir enerji 
konusu, ABD ve Çin ekonomileri-
nin görünümü bu yıl içerisinde ya-
kından izlenecek gelişmeler ara-
sında yer alıyor. Gümüş için 2021 
yılı tıpkı 2020 yılı gibi hareketli ge-
çeceğe benziyor aynı zamanda gü-
müşün yükselişini destekleyecek 
etkenler de bulunuyor. Gümüş için 
bu yılın yıldızı olabilir gibi bir hava 
var ancak bu durum yıl içerisindeki 
dinamiklerle değişiklik gösterebi-
lir. Bunu da unutmamak gerekiyor. 

Geçen ay yoktum dolayısıyla yeni 
yılınızı geç de olsa bu ay kutlamak 
isterim. Dünya için önce sağlık ve 
sonra kayıpsız bir yıl diliyorum…

BU SENENİN YILDIZI 
‘GÜMÜŞ’ OLABİLİR Mİ?

Gümüş için 2021 yılı tıpkı 2020 yılı gibi hareketli geçeceğe 
benziyor aynı zamanda gümüşün yükselişini destekleyecek etkenler 
de bulunuyor. Gümüş için bu yılın yıldızı olabilir gibi bir hava var 
ancak bu durum yıl içerisindeki dinamiklerle değişiklik gösterebilir.

EDA KARADAĞ

GEDİK YATIRIM
Yatırım Danışmanı
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Gayrimenkul ve inşaat sektörü, 
pandemi dönemine rağmen 2020’de 
oldukça başarılı bir performans ser-
gilemiş durumda. Sektörün sergile-
diği yükseliş; Türkiye ekonomisine, 
sektör temsilcilerine ve sektörün ge-
leceğine dair umut veriyor. Her ne 
kadar pandemi döneminin ilk ayla-
rında iç piyasada kayıp yaşandığı dü-
şünülse de 2019’un aynı dönemiyle 
karşılaştırıldığında Ocak-Kasım dö-
neminde yüzde 21,5’lik artışla 1 mil-
yon 393 bin 335 adet konut satışı ger-
çekleştirildi. Son 4 aylık periyotta ise 
yabancı yatırımcıya yönelik satışlar 
giderek yükselen bir trend sunuyor. 
Yabancı yatırımcılara yönelik konut 
satışlarında geçtiğimiz yılın kasım 
ayına kıyasla yüzde 24,4 oranında 
artış yakalandı. Türkiye’nin, Orta-
doğu ve Avrupa arasındaki ulusla-
rarası ticaret bakımından küresel 
bağlantılara köprü kurabilen stra-
tejik konumu, ciddi bir avantaj sağ-
lıyor. Dolayısıyla, yabancıya konut 
satışı verileri 2021 yılında 10 mil-
yar dolar hacminde satış bilanço-
su elde edileceğini gösteriyor. Bu 
durum, çok önemli ve umut verici 
bir rakam olarak önümüze çıkıyor.

PANDEMİ KONUT ALIM 
ALIŞKANLIKLARIMIZI 
DEĞİŞTİRDİ

Gayrimenkul sektörü, 2020 yılına 
yabancı yatırımcılardan gelen çok 
ciddi taleplerle başlamıştı. Geçen yı-
lın Aralık ayında yabancı yatırımcı-
ya yönelik satışlarda rekor kırılınca, 
sektördeki satışların sezon bazında 

deminin ilk aylarında iç piyasada 
yaşanan 3 aylık durağanlık olma-
saydı, bu rakamların 50 bin ban-
dında olacağı aşikârdı.

DÜŞÜK FAİZ, KONUT 
TALEBİNİ ARTIRDI

Yerli piyasa açısından bakıldığın-
da, 2020’de heyecan ve umut veren 
gelişmeler yaşandı. Hükümetin dü-
şük faiz politikasıyla birlikte gayri-
menkul alımına yönelik ertelenen 
talep canlandı ve piyasaya yansı-
dı. Kredi destek paketiyle giderek 
etki alanı genişleyen konut kam-
panyalarında satış rekorları kırıl-
dı. Ocak-Haziran döneminde ülke 
genelinde satılan gayrimenkul sa-
yısı; salgın, sokağa çıkma yasağı ve 
şehirlerarası seyahat sınırlamala-
rına rağmen 1 milyonu aştı. Geçen 
senenin aynı dönemine baktığımız-
da, bu rakam 600 bin seviyesindeydi.

İÇ PİYASADA PEŞİN 
ALIMLAR SÜRÜYOR

Son dönemde faizlerin tekrar yük-
selişe geçmesiyle birlikte ipotekli 
konut satışlarında gerileme yaşa-
nıyor. Fakat ipoteksiz konut satış-
ları halâ revaçta. Son 10 yılın satış 
rakamlarına baktığımızda da ipo-
teksiz konut satışlarının her koşul-
da artarak devam ettiği görülüyor. 
İpotekli konut satışlarının yeniden 
artması için, faiz oranlarının indi-
rilmesi kritik öneme sahip. 

TÜİK tarafından açıklanan ra-
kamlar, ağırlıkla tapu devrinin ya-
pıldığı tarihteki konut satış rakam-
larını yansıtıyor. Bununla beraber, 
noter satış vaadi sözleşmesi yapı-
lan konut rakamları da kritik dere-
cede öneme sahip. Noter satış vaa-
di sözleşmesi rakamları sayesinde, 
bir nebze de olsa güncel konut satış 
rakamlarını eş zamanlı olarak öğ-
renebiliriz. Böylece konut üreten 
firmalar da hedef kitlesine yönelik 
doğru fiyat aralığında ve doğru lo-
kasyonda proje geliştirebilirler. Bu 
da beraberinde daha başarılı ve et-
kin bir satış grafiği oluşturacaktır.

FIRSATLARLA DOLU BİR YIL 
BEKLENİYOR

Gayrimenkul sektörü, 2020 yılı-
nı 1 milyon 500 bin satış ile kapata-
rak yeni bir rekor kırdı. Yılın tümü-
ne baktığımızda, doğrudan yabancı 

yapıldığı tezi ortadan kalkmış oldu. 
2020’nin son aylarında artan satış-
larla birlikte bu durum daha da pe-
kişti. Genellikle yaz ve kış aylarında 
durağan geçen sektördeki satışlar, 
tüm yıla yayılan bir istikrar kazan-
dı. Sektör, 2017 öncesinde genelde 
10-15 ülkeden talep alırken bugün 
200’e yakın farklı ülkeye hitap eden 
bir yatırım ortamına ve çeşitliliğine 
kavuştu. 2021’de mevsimsel satışlar 
yerine, istikrarlı satışların güç ka-
zanması bekleniyor. Yapılan araş-
tırmalar, pandemi sürecinde Türki-
ye’nin tüm dünya ülkeleri arasında 

yatırımlarda 7 Milyar Dolar hac-
minde bir gelir elde edileceği tah-
min ediliyor. Sektörde ciddi şekilde, 
2021 yılının uluslararası gayrimen-
kul yatırımları açısından fırsatlar-
la dolu bir yıl olacağı beklentisi hâ-
kim. Bu yıl, cirosal bazda 10 milyar 
dolar hacminde uluslararası gay-
rimenkul yatırımı bekleniyor. Bu 
kapsamda 50 ilâ 55 bin adet konut 
satışı gerçekleşeceği öngörülüyor.

KRİTİK NOKTA: DÖVİZDEKİ 
DALGALANMA

Bugüne kadar 59 farklı ülkeden 
ülkemize yönelik uluslararası gay-
rimenkul yatırımına aracılık eden 
bir şirket olarak, Türkiye’ye olan 
talebi sahada birebir gözlemliyoruz. 
Elde ettiğimiz veriler, bizleri çok he-
yecanlandırıyor ve sektörün gele-
ceğine ilişkin umut veriyor. Ancak 
döviz kurundaki dalgalanmalar, ya-
bancı yatırımcıyı beklemeye itiyor. 
Bu nedenle, kur bazında 2021 yılın-
da istikrarlı bir durumun oluşma-
sı gerekiyor. Böyle bir yatırım ikli-
mi oluştuğunda, yabancı yatırımcı 
alımını ertelemeden hemen bugün 
Türkiye’ye yatırım yapacaktır. 

Öte yandan, kurun düşmesi de 
yükselmesi de farklı fırsatlar do-
ğuruyor. Bu açıdan Türkiye’nin, Av-
rupa Birliği ekonomi raporlarında 
geleceğe yönelik büyük umut vade-
den ülkelerin başında geldiğini ha-
tırlamakta fayda var. Gayrimenkul 

en çok yatırım alan ülkelerden biri 
olduğunu gösteriyor. Dubai başta 
olmak üzere, uluslararası yatırım-
cılar tarafından talep gösterilen ül-
kelerdeki arzın kesilmesi, Türkiye’yi 
ön plana çıkaran en büyük etken-
ler arasında yer alıyor. Öte yan-
dan pandemi, konut projelerinde 
de şekil değişikliğine yol açtı. Yeni 
yapılan projelerde home- ofis ça-
lışanlara yönelik çalışma odaları, 
ortak alanlarda kargo odaları gibi 
yeni alanlar yer edinmeye başladı. 
Pandemi döneminde tekrar önem 
kazanan balkonlu, bahçeli, teras-
lı evler 2021 yılında daha çok öne 
çıkacak. Diğer taraftan Mart 2020 
itibariyle ülkemizde ilk vakanın gö-
rülmesiyle birlikte, arsa ve prefab-
rik evlere olan talebin de arttığını 
gözlemledik.

2020’nin başlarında talep olduk-
ça hızlı seyrederken pandemi ne-
deniyle kısa süreliğine de olsa bir 
belirsizlik ortamı kendini hisset-
tirdi. Dijital Dönüşüm hareketi ile 
sürece yönelik çözümler devreye 
alındı. Haziran 2020’den sonra pi-
yasaların açılması ve seyahat ya-
sağının kalkmasıyla beraber, sek-
törde aylık satışlarda %200’e varan 
artışlar yaşandı. Yılın ikinci yarı-
sından itibaren yabancı yatırım-
cıya yönelik satışlar aylık bazda 
750, ardından 1.500, 2.700, 3.800 
ve hatta 5.800’lere kadar çıkarak 
istikrarlı yükseliş trendine girdi. 
Pandemi koşullarında elde edilen 
bu rakamlar, gerçek bir başarı gös-
tergesi olarak kabul ediliyor. Pan-

sektörünün 2021’de yabancı yatı-
rımcıya yönelik konut satış hedefi 
10 milyar dolar civarında. Bu çok 
önemli ve umut verici bir rakam. 
Ancak bu yükselişin devamının ge-
lebilmesi adına, gayrimenkuldeki 
yatırım yöntemlerini değiştirme-
miz, daha sürdürülebilir bir hale 
getirmemiz gerekiyor. 

Bu anlamda, sektörün finansman 
modellerinin yeniden gözden geçi-
rilmesi ve bu yönde belki bir “Gay-
rimenkul Alım Reformu” başlatıl-
masını ihtiyaç olarak görüyoruz. 
Hem iç hem dış pazarda finansal 
ve bürokratik yöntemlerin daha 
güvenli hale getirilmesiyle, hedef-
lenen rakamlarının üzerine çıkıl-
ması içten bile değil. 

Finansman tarafında ise, ban-
kaların proje garantörü olması-
nın önünün açılması veya bu ko-
nuda bir regülasyon sağlanması, 
uluslararası gayrimenkul pazarın-
da Türkiye’ye yönelik güveni artı-
rır ve bu reform ile birlikte konut 
satışları hızla yukarı yönlü hare-
kete geçer. 2021 yılında gayrimen-
kul sektöründeki kredi finansman 
modellerinin geliştirilmesi ve ban-
kaların markalı konut projelerine 
kredi sağlamasını ve inşaat bitirme 
garantörlüğü fırsatları sunmasını 
bekliyoruz. Bankaların özellikle mar-
kalı konut projelerine garantör ol-
ması durumunda, 10 milyar dolar-
lık hedefi aşmak mümkün olacak.

GAYRİMENKUL SEKTÖRÜ 2020’DE 
REKOR KIRDI, 2021 FIRSATLARLA 
DOLU BİR YIL OLACAK

Türkiye’nin, Ortadoğu ve Avrupa arasındaki uluslararası 
ticaret bakımından küresel bağlantılara köprü kurabilen 
stratejik konumu, ciddi bir avantaj sağlıyor. Dolayısıyla, 
yabancıya konut satışı verileri 2021 yılında 10 milyar 
dolar hacminde satış bilançosu elde edileceğini gösteriyor.

HAKAN BUCAK

Mars Investment 
Genel Müdürü

ANALİZ | GAYRİMENKUL
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Geçtiğimiz yıl bugünlerde dünyayı 
etkisi altına alan pandemi sürecinin, 
önümüzdeki 10 yıl dünya ekonomisi-
nin tüm dengelerini alt üst edeceğini 
kimse tahmin edemezdi. Zaten 2008 
ekonomik krizi ile yerinden oynayan 
taşların toparlanması tam olarak ta-
mamlanamamışken, bu salgında şid-
detli savrulma ile her şey sıfırlandı 
demek abartı olmaz. 

Bu ‘’sıfırlandı denklemi’’ kimi sek-
törleri yerle bir ederken kimi sektör-
lerde ise tahminlerin ötesinde büyü-
meler ortaya çıkardı.

Aşının; birden fazla sayıda/alter-
natif sunucu imkanlarla kısa sürede 
geliştirilmesi kesinlikle güzel bir ge-
lişmedir, asıl takip edilmesi gereken 
işin “lojistik ağırlıklı” açılımları; teda-
rik ve aşılama programının yönetimi 
tarafındaki gelişmelerdir. 

Dünya Bankası tarafından yayınla-
nan son raporda; “yakın dönemdeki 
görünümün belirsizliğine atıf yapıla-
rak, vakaların artmaya devam etme-
si ve aşı dağıtımında muhtemel ak-
samaların yaşanması durumunda 
küresel ekonomik büyümenin yüz-
de 1,6 ile sınırlanması” riskine dikkat 
çekiliyor. Buna karşın, “salgının kont-
rol altına alınması ve aşılama süre-
cinin hızlanması gerçekleşirse, söz 
konusu büyüme manşetinin yüzde 

sunda sağlanan at başı Demokrat-
lar üstünlüğüne rağmen 75 milyon 
oyla desteklenmiş Trumpçı platform 
dikkate alındığında, Joe Biden’ın yılla-
rın tecrübesi ile bu sürecin altından 
kalkacağı muhtemel. Toplumsal ay-
rışma ve çatışmanın derinleştiği bir 
ortamda,”onarıcı-birleştirici mesajla-
rın” ne kadar etkili olacağını görmek 
için zamana ihtiyacımız var, icraatları-
na hızlı başlangıç yapması zaten bek-
leniliyordu. İşin kritik kısmı, ‘’İlk 100 
Gün” söylemi ile yakın gelecek için 
“yüz milyon aşılama” hedefini orta-
ya koyan yeni liderin, sözkonusu va-
atlerini gerçekleştirme performansı 
bu noktada çok önemlidir.

Dünya ekonomik sisteminin halen 
en büyüğü ve “hakim rezerv paranın 
sahibi” olan Amerika Birleşik Devlet-
leri’nde yaşanacak tüm gelişmeler, 
doğrudan global etkiye sahiptir; hat-
ta reel-politik dinamiklerinin oluşu-
munda en ağırlıklı rolü oynamaya 
devam edeceği çok net bir gerçektir.

Diğer taraftan Çin’e 2021 yılı pers-
pektifi açısından daha derin bakıl-
ması noktasında fayda görüyorum.

Dünya Bankası’nın güncel projek-
siyonlarında yıl içinde yüzde 7.2’lik 
muhtemel büyüme potansiyeli ile 
tüm klasmanlarda ekonomik büyü-
me şampiyonu olacağı öngörülüyor. 
Başkan Xi Jinping’in lansmanını yap-
tığı yeni ekonomik açılımda; iç ve dış 
pazarın birlikte katkıda bulunduğu 
“dual büyüme yaklaşımı”nın takip edi-
leceği anlaşılmaktadır. Hızla büyüyen 
Çin, başta emtia fiyatları olmak üze-
re tüm sektörlerin ve katma değer te-
melli aktivitelerin geleceğinde tayin 
edici ekonomik aktörlerin en önde 
gelenlerinden biri olacaktır.

Çin’in, başta pandemi etkisiyle sek-
teye uğrayan “Tek Yol-Tek Kuşak Pro-
jesi” olmak üzere çözmesi gereken 
çok sayıda sorun ve riskle uğraşmak 
durumunda kalacağı aşikar. Bilhas-
sa finansman sağladığı ülkelerle bor-
ç-alacak sürecini nasıl yöneteceği ya-
kından izlenecektir.

Üstelik, eko-politik dinamikler göz 

5’e ulaşmasının öngörüldüğü” ayrı-
ca vurgulanıyor.

Tam bu noktada aslında 2021 eko-
nomisinde bu belirsizliğin iyi yöneti-
lip yönetilmediği belirleyici bir unsur 
olacaktır. 2020 başında yüzde 2.5 dü-
zeyinde tahmin edilen 2020-2029 dö-
nemsel büyümesi; sene sonunda 2.1’e 
düşürülmüş, son olarak yeni yılın ilk 
haftasındaki rapor ile 1.9 oranına; 
aşağı yönlü revize edilmiştir.

Gelişmekte olan ekonomilerde 
2020’de yaşanılan yüzde 2.6’lık daral-
manın ardından bu sene yüzde 5’lik 

önüne alındığında, Amerika Birleşik 
Devletleri’nde parlamento baskını 
ile yeni zirve yapan kutuplaşma ile 
meydana gelen gelişmelerinin, her 
düzeyde Çin’in aralarında bulundu-
ğu iddialı ülkeler bakımından avan-
taj sağlayan/yol açan jeo-politik ik-
limi kuvvetlendirdiğini vurgulamak 
durumundayız. ABD’nin yürüttüğü 
son 15 yıla dayalı stratejinin kendisi-

ortalama büyüme öngörülmektedir. 
Bu kapsamda Çin; geçen sene için 
yüzde 2’lik büyüme ve yüzde 7.9’luk 
2021 projeksiyonu ile dünyadan net 
bir ayrışma sergilemektedir.

ABD ekonomisinin 2020 yılında kay-
dedilen yüzde 3.6’lık daralmayı taki-
ben bu sene yüzde 3.5 büyüme sağla-
yacağı; Euro bölgesinde yüzde 7.6’lık 
daralmaya karşın 2021 yılının, yüzde 
3.6 büyüme ile tamamlayacağı öngö-
rülerine ilaveten, geçen sene yüzde 5.3 
daralan Japonya ekonomisinin için-
de bulunduğumuz yılı ancak yüzde 2.5 
oranında bir manşet ile sonlandırdığı 
kaydediliyor. Küresel toparlanmanın 
ülke ve bölge bazında farklı bir seyir 
izleyeceği gerçeğine; Dünya Bankası 
tespitleri çerçevesinde bir kere daha 
vurgu yapıldığını görüyoruz.

Amerikan halkı, önümüzdeki sü-
reçte, önceki başkan Trump’ın dahil 
olduğu (Beyaz/Anglo-SaksonKöken-
li/Protestan) hakim yapılanmasının 
dışında “çeşitlendirilmiş/ayrımcılığa 
karşı” kodlarıyla tanımlanan liberal 
yaklaşımlar eliyle Biden ve ekibi ta-
rafından yönetilecek. 

Biden çok hassas dengelerinin yer 
aldığı bir noktada yönetim sergilerken 
her attığı adımın Trump’tan kalan algı 
erozyonları ile eleştirilmesi çok faz-
la olacak gibi duruyor. ABD Senato-

ne ‘’yumuşak karın’’ oluşturduğu bu 
konjönktürel iklimde Çin’in bir neb-
ze daha kendisine politik manevra 
kabiliyeti sağladığını göreceğiz. Do-
layısıyla Joe Biden ve Xi Jinping çe-
kişmesinin sadece 2021 değil, önü-
müzdeki 10 yıllık dönemde pandemi 
ile sıfırlanan sistemin genetik kodu 
olacağı kanaatindeyim. Güzel bir ay 
olması dileklerimle.

AŞI LOJİSTİĞİ-XI JINPING-JOE 
BIDEN ÜÇGENİNDE 2021 DENKLEMİ

Joe Biden ve Xi Jinping çekişmesinin sadece 2021 
değil, önümüzdeki 10 yıllık dönemde pandemi ile 
sıfırlanan sistemin genetik kodu olacağı kanaatindeyim.

EKO-ANALİZ

AHMET ELER

KEYİAD Başkanı
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UZMANGÖZÜYLE

Ü lkemizde Serbest Böl-
ge, ilk olarak 1985 yılın-
da kurulmuştur. Günü-
müzde 19 adet Serbest 

Bölge bulunan ülkemizde, 
n 70 binin üzerine istihdam
n 21 Milyar doların üzerinde dış 

ticaret hacmi yaratılmıştır. 
Ülkemizde 2018 yıl sonu verileri-

ne göre; ((ticaret.gov.tr)) ruhsat sa-
hibi firma sayısı 2 bin 734 adettir. 
Bu firmaların; 

n 934 adedi üretim 
n Bin 118 adedi alım-satım 
n 652 adedi diğer faaliyetler ile 

iştigal eden ruhsat sahibi vardır. 
İlk olarak Mersin Serbest Bölgesi 

kurulduktan sonra aynı yıl Antalya 
Serbest Bölge kurulmuştur. 1987 yı-
lında Ege Serbest Bölgesi kurulduk-
tan sonra, 4. olarak 1990 yılında İs-
tanbul Atatürk Havaalanı Serbest 
Bölgesi kurulmuştur. 

İstanbul Atatürk Havaalanı Ser-
best Bölgesi, 2018 yıl sonu verileri-
ne göre yaklaşık bin 500 kişiye is-
tihdam sağlayan ve 1 milyar dolar 
hacme sahip bir bölge olmuştur. 20 
Şubat 2020 tarihinde Cumhurbaş-
kanı Kararı ile adı İstanbul İhtisas 
Serbest Bölge (İSB) olarak adı değiş-
tirilmiştir. (T.C. Resmî Gazete (resmi-
gazete.gov.tr 20.02.2020)) Bu isim 
değişikliği ile ne amaçlandığı an-
cak 9 Haziran 2020’de anlaşılmış-
tır. Sözkonusu tarihli Resmi Gaze-
te ((T.C. Resmî Gazete resmigazete.
gov.tr 09.06.2020)) ile İhtisas Serbest 
Bölgelerinde Sağlanacak Destekler 
Hakkında Karar açıklanarak, bu böl-
gelere ilişkin önemli açıklamalar ve 
destekler açıklanmıştır. 

Son derece cazip devlet destek-
leriyle donatılmış İhtisas Serbest 
Bölgelerinde özellikle ihracat odaklı 

rak, yurtdışına partiler halinde sa-
tış yapabilirler. 

n Döviz ile ödeme ve muhasebe 
kolaylığı bulunmaktadır. Dolayısıy-
la kur farkı etkisini mali tabloların-
da görmezler. 

n Özel İşletici bulunduğundan bü-
rokrasi açısından kolay ortam bu-
lunmaktadır. 

n Güçlü altyapı sunan bölgeler ol-
duğundan faaliyete uygun modern 
imkanlar sunar. 

3) Destekler; 
n Kira desteği (5 yıl, maksimum 

75 bin dolar, kira bedelinin yüzde 
50’si kadar) 

n Personel maaş desteği (10 üni-
versite mezunu personel için, per-
sonel başına yıllık en fazla 15 bin 
dolar olmak üzere devlet prim öde-
melerinin yüzde 50’si kadar destek) 

Bu konuda dünya örneklerine 
baktığımızda ise; yazılım dünyasın-
da Singapur, Güney Kore ve Çin, ih-
tisas serbest bölgeler sayesinde di-
jital dönüşümü sağlamış ve önemli 
gelirler elde etmişler. Mısır’da dün-
yanın ilk tekstil ihtisas serbest bölge-
si kurmuş ve bu sayede yıllık 10 mil-
yar dolarlık bir ihracat yapmaktadır. 

Kanaatimce, İspanya’dan gelecek 
yatırımcıların bu konuda İstanbul 
İhtisas Serbest Bölgeyi değerlen-
dirmesi uygun gözükmektedir. İs-
panya’nın Türkiye’de 10 milyar do-
lar tutarında yatırımı var, bankacılık 
tarafında teknoloji ve tekstil konu-
larında özellikle Ar-Ge ve Tasarım 
konularında işbirliği kapsamında 
İSB’de yeni şirket kurulmasının iki 
ülke ilişkilerine katkı sağlayacağı 
görüşündeyim. 

Bu konuda Ticaret Bakanı Ruh-
sar Pekcan, 2020 yılı içinde Hazi-
ran ayında Çin Ticaret Bakanı Zhong 

teknoloji firmalarının yer alması he-
deflenmiştir. Bu bölgelerde; 

n İmalat (orta-yüksek ve yüksek 
teknoloji üreten)

n Yazılım 
n Bilişim ürünü
n Döviz kazandırıcı hizmetler
konularında faaliyeti gösteren 

firmalar yer alabilirler. Ancak faa-
liyet gösterebilmek için iki şart bu-
lunmaktadır: 

1- Eskiden İstanbul Atatürk Ha-
vaalanı Serbest Bölgesi’nde faali-
yet gösteren firma olarak yukarı-
daki alanlarda faaliyet göstermek 
isteyenler başvurabilirler. 

2- En az 3 yıl önce zaten yukarı-
daki alanlarda faaliyet göstermiş 
olan firma olmak gerekmektedir. 

Bu şartlar dışında, Bakanlık özel 
durumlar içinde uygunluk vererek 

Shan; Eylül ayında Güney Kore ile 
görüşmesinde de ortak İhtisas Ser-
best Bölge kurulması önermişti. Bu 
stratejinin RCEP (Bölgesel Kapsamlı 
Ekonomik Ortaklık) Anlaşması gibi 
bölgesel çabalara destek olacağı 
da aşikardır. 

Sonuç olarak, 180 bin m2 alan-
da, 150 den fazla firmanın faaliyet 
gösterdiği İstanbul İhtisas Serbest 
Bölge’de özellikle teknoloji alanında 
yazılım, oyun yazılımı, tasarım gibi 
konularda önemli avantajlar var-
dır. Daha yalın anlatımla, personel 
desteği ile beraber aslında brüt üc-
ret kavramının bir anlamda kalktığı, 

firma kurulmasına onay verebil-
mektedir. Bu doğrultuda Bakan-
lığın özel şartlar talep etme yetki-
si de vardır. 

Yurtiçinden başvurunun yanı 
sıra yurtdışından firmaların da 
başvurusu mümkündür. Hatta 
özellikle yurtdışından daha fazla 
firmanın bu bölgelere davet edi-
lerek, istihdama katkı sağlaması 
beklenmektedir. 

İthisas Serbest Bölge’de olmanın 
avantajlarına gelecek olursa; ver-
gisel avantajlarına ilave olarak iş-
lem kolaylıkları ve bazı destekler 
sağlanmaktadır: 

1) Vergi avantajları vardır;
n Katma Değer Vergisi’nden 

(KDV) muaftır.
n Damga vergisinden muaftır. 
n Gümrük Vergisi Prosedürün-

den Arındırılmış Ticaret Kolaylığı 
vardır. Gümrük vergisi avantajla-
rı vardır. 

n Serbest bölgedeki üretim faa-
liyetlerinden elde ettikleri kazanç-
ları üzerinden yüzde 100 oranında 
gelir vergisi veya kurumlar vergi-
sinden muaftır.

n Gelir Vergisi Muafiyeti vardır: 
Ürettikleri ürünlerin en az yüz-
de 85’ini Türkiye harici ülkelere 
satmaları durumunda, personel 
maaşları üzerinden ödenen gelir 
vergisinden yüzde 100 muaftırlar.

2) İşlem kolaylıkları vardır
n Yüzde 100 yabancı sermaye-

li şirket kurulumu mümkün olup, 
yabancı şirketler yerli şirketler ile 
eşit muamele görürler, herhangi 
bir ayrıma tabi tutulmazlar. 

n Kar transferinde özel bir izin 
bulunmamaktadır. 

n Stok süresi için bir süre sınırı 
bulunmamaktadır. Stoklama yapa-

net ücretin işverene maliyet olarak 
yansıdığı bir düzenleme sözkonu-
sudur. Bu kapsamda nitelikli perso-
nele sunulan iş imkanlarını artıra-
cağı bu bölgeye daha çok yatırımın 
ileriki dönemde geleceği aşikardır. 
Özellikle, KDV, damga vergisi, gelir 
vergisi, kurumlar vergisi gibi mua-
fiyetlerle önemli bir vergi avanta-
jı sağlayan bu bölge(ler) sayesinde, 
katma değerli ihracat hedeflerine 
varılacağı aşikardır. Yatırımcıların 
ve işverenlerin bu kapsamda mali-
yetlerini yeniden gözden geçirme-
lerini ve bu bölgeye yatırım yapma-
larını tavsiye ederim.

TEKNOLOJİ VE YAZILIM FİRMALARI 
İÇİN İHTİSAS SERBEST BÖLGELERİ

İlk olarak Mersin Serbest Bölgesi kurulduktan sonra aynı yıl 
Antalya Serbest Bölge kuruldu. 1987 yılında Ege Serbest Bölgesi 
kurulduktan sonra, 4. olarak 1990 yılında İstanbul Atatürk 
Havaalanı Serbest Bölgesi faaliyete geçti. 

BÜLENT GÖRER

Yeminli Mali Müşavir
(*) 2020/4 sayılı Genelge'nin 5.madde 4.fıkrasında belirtilen 

Var Yok Yok

Bakanlık Özel 
İzni ile Kurulan 
Firmalar için 
(*)

    3 Yıl Var Var Var Var

Var

Diğer Döviz 
Kazandırıcı 
Hizmetler

    20 Yıl Var Var Var Var Var Var Var

Var Var

Yazılım Bilişim      20 Yıl Var Var Var Var Var Var

Damga 
Vergisi 
Muafiyeti

%50’ye 
kadar 75.000 
USD Kira 
Desteği

%50’ye kadar 
10 personel 
maaş desteği

Orta Yüksek / 
İleri Teknoloji 
İmalatı

    20 Yıl Var Var Var Var Var

Faaliyet 
Alanları

Faaliyet 
Ruhsatı 
Süresi

Kurumlar 
Vergisi 
Muafiyeti

Gelir 
Vergisi 
Muafiyeti

KDV 
Muafiyeti

Gümrük 
Vergisi 
Muafiyeti
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SAĞLIKTA DİJİTAL DEVRİM
Covid-19, sağlık hizmetlerinde uzun zamandır aksayan ve hasta bakımını merkezin dışında 
bırakan sistemlerin bir gecede dönüşmesini sağladı. Telesağlık, uzaktan teşhis, takip, tedavi, 
AR veya giyilebilir tıbbi cihazlar, yapay zeka destekli entegre sağlık uygulamaları, ameliyat 

robotları, robotik cerrahi, veri analizi sağlık sektöründe devrim niteliğinde hizmetler arasında.

C ovid-19’un yıkıcı etkileri, küresel 
ekonomide geri dönülmez deği-
şiklere sebep oluyor. Covid-19’un 
yıkıp yeniden doğmasına neden 

olduğu sektörlerden biri de sağlık hizmet-
leri. Covid-19 başta kronik hastalıkları olan 
birçok insan için sağlık hizmeti alma konu-
sunda hem belirsizlik hem de uzun zaman-
dır beklenen değişikliği getirdi. KPMG, sağ-
lık alanındaki dijital dönüşümü inceledi.

KPMG Türkiye İlaç ve Sağlık Sektör Lide-
ri Şafak Erdur, sağlık hizmetlerinde anlayış 
değişikliğine neden olan pandeminin, sek-
törü yıkıcı şekilde dönüştürdüğünü söyledi. 
Hizmete erişimden, teşhis, takip ve tedaviye 
kadar bir dizi yeniliğin teknoloji desteğiyle 
bir gecede hayatımıza girdiğini vurgulayan 
Erdur, şöyle konuştu:

“Covid-19 krizinden alınan dersler ra-
hatsız edici bir sonucu ortaya çıkarıyor; 
aslında gördük ki dünyadaki sağlık sis-
temlerinin karmaşıklığı, hasta bakımının 
ve bakımı iyileştirecek çalışmaların önü-
ne geçmiş. Pandemi, tüm paydaşları siste-
min aksayan taraflarının çok hızlı iyileşti-
rilmesi için mecbur bıraktı. Şimdi dünyanın 
önde gelen sağlık sistemleri, yeni gerçekli-
ğin bu iyileşmeden fazlasını gerektirip ge-
rektirmediğini sorguluyor. Teknolojinin sun-
duğu imkanlar, sistem için hasta ve hasta 
bakımı odaklı olma fırsatını geri getiriyor. 
Araştırma gösteriyor ki, Covid-19’un sağlık 
sektöründe neden olduğu dijital devrimin 
sürdürülebilirliği yetişmiş insan kaynağıy-
la doğrudan ilgili. Sağlık sistemlerimiz tek-
nolojiye ne kadar yaklaşırsa onu şekillen-
dirmek için o kadar fazla insan yeteneğine 
ihtiyaç var. Sağlıkta dijital devrimin üç bile-
şeni teknoloji, zaman ve insan.”

SAĞLIK EKİPLERİ 
YENİDEN YAPILANIYOR

KPMG’nin hazırladığı rapordan dikkat 
çeken başlıklar şöyle:
n Covid-19, dünyadaki sağlık sistemle-

rinde uzun süredir gecikmiş değişiklikler 

için ivme sağlayacak. Sağlık hizmetleriyle 
ilgili yeni gerçeklik, Covid-19 sonrası dün-
yada birincil, ikincil, toplum sağlığı ve akut 
bakımı ele alacak şekilde bakım sistemle-
rinin yeniden tasarlanmasını gerektirecek. 

n Sağlık hizmetlerinde ekip olarak bakım 
hizmeti verecek meslekler arası bir işgücü 
talep edilecek. Ekibin daha kritik hizmetle-
re odaklanmasını sağlamak için sanal ba-
kım dahil teknolojiden yararlanan güçlen-
dirilmiş ön saha personelleri çoğalacak. 

n Sağlık hizmetlerinde ön sahadaki çalı-
şan eksikliği sistemin en önemli zaafların-
dan biri. Dünya Sağlık Örgütü (WHO), önlem 
alınmazsa 2030 yılına kadar bu alanda 18 
milyonun üzerinde açık olacağını tahmin 
ediyor. Teknolojik değişimin hızıyla birlik-
te sağlık çalışanlarının ihtiyaç duyduğu be-
ceriler de değişiyor. Artık daha fazla teknik 
adam yetiştirmek yeterli ve sürdürülebilir 
değil. Önemli olan donanımlı, teknolojiyi kul-
lanan çalışanlar yetiştirmek. 
n Covid-19, sağlık hizmetleri sistemle-

riyle bunları destekleyen küresel tedarik 
zincirlerinin tamamını aksattı. Ayrıca çok 
uzun zamandır kullanılan ve alarm veren 

geleneksel kanalların değişimi için katali-
zör oldu. Örneğin, salgının başında ABD’de 
teletıp ziyaretleri yüzde 50 oranında arttı. 
Dünyadaki sağlık sistemleri, yeni kanallar 
aracılığıyla hizmet vermek, , hastayı izlemek 
ve hastayı takip ederek entegre bakım sağ-
lamak için dijital teknolojilerden daha fazla 
yararlanmaya başlayacak. 

SANAL HİZMETLER ARTTI 
n Salgınla birlikte sağlık hizmetlerinde-

ki boşluğu doldurmak için acele eden yeni 
şirketler, teknolojiden yararlanarak sanal 
hizmetleri artırdı.

n Telesağlık hizmetleriyle durumu kri-
tik olanlar ve diğer hastalar ayrı tutuluyor. 
Uzaktan tedavi gören hastaların süreci ta-
kip edilebiliyor. Hastalarla hastane dışın-
da da iletişimde olmak hastaların tedaviye 
daha kolay erişme imkanı sunuyor, hasta-
nelerin bakım yükünü azaltıyor. 

n Telesağlık altyapısı, giyilebilir tıbbi ci-
hazlarla güçlendiriliyor. Giyilebilir tıbbi ci-
hazlar pazarının 2026 sonuna kadar kü-
resel ölçekte 29 milyar doları geçeceği 
tahmin ediliyor. 

n Telesağlık hizmetleri ve giyilebilir tıb-
bi cihazların entegrasyonu ile kullanıcıların 
kalp atış hızı, fiziksel aktivite seviyesi, uyku 
düzeni veya elektrokardiyogram (EKG) so-
nuçları takip edilebiliyor. Artırılmış gerçek-
lik (augmented reality) veya giyilebilir cihaz-
lara entegre edilebilecek lidar kameraları, 
hastanın fiziksel değişimlerinin tespit edil-
mesine imkan sağlıyor. 

SAĞLIKTA VERİ VE İÇGÖRÜ
n Yeni teknolojiler benzeri görülmemiş 

ölçekte veri sağlıyor. Sağlık ve fitness apli-
kasyonlarının kullanımı 2015-2018 yılları 
arasında yüzde 330’luk artış kaydetti. Tü-
keticiye doğrudan ulaşan 325 binden fazla 
sağlık hizmeti uygulamasının 3 milyardan 
fazla indirildiği öngörülüyor. 

n Pandeminin ortaya çıkardığı bir başka 
gerçek, strateji oluşturmada ve alınacak her 
kararda içgörünün önemi. Sağlık sistemle-
ri salgının başında küresel tedarik zincirle-
rindeki topyekün aksama ile boğuşurken ve 
sağlık merkezleri kapasiteyi yönetmek için 
çalışırken işleri düzene sokmak için veriyi 
kullandılar. Artan veri hacmini analiz ede-
rek süreci yönettiler. Sağlık hizmetleri lider-
lerinin yüzde 71’i veri ve analitiğin önümüz-
deki üç yıl boyunca yatırım önceliği olmaya 
devam edeceğini söylüyor.

Dijital devrimle ortaya çıkan yeni sağlık 
sistemleri, sonraki pandemilerle mücadelede 
acil müdahale refleksi gösterebilecek ve yıl-
larca ihtiyaca hizmet verecek. Aynı zamanda 
dijitalleşme sebepli önemli değişimleri kar-
şılamak için dönüşüm imkanı sağlayacak.

ARAŞTIRMA | SAĞLIK

ŞAFAK ERDUR: “Pandemi, tüm 
paydaşları sistemin aksayan 
taraflarının çok hızlı iyileştirilmesi 
için mecbur bıraktı. Şimdi 
dünyanın önde gelen sağlık 
sistemleri, yeni gerçekliğin bu 
iyileşmeden fazlasını gerektirip 
gerektirmediğini sorguluyor.”
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PANDEMİDE EN ÇOK C VE 
D VİTAMİNİ KULLANDIK

Gıda Takviyesi ve Beslenme Derneği’nin, COVID-19 döneminde tüketicilerin gıda takviyesi 
kullanımı ve beslenme alışkanlıklarındaki değişimi tespit amacıyla yürüttüğü araştırmada 
çarpıcı sonuçlara ulaşıldı. Katılımcılar en çok D ve C vitaminine ilgi gösterirken; sosyal 
medyada diyetisyen ya da beslenme uzmanı takip edenlerin, sağlıklı beslenme ve spor 

aplikasyonlarını kullananların sayısında artış yaşandı.

Kamuoyunu gıda takviyesi ve yenilikçi yak-
laşımlar konusunda bilinçlendirmek amacıy-
la çalışmalar yürüten Gıda Takviyesi ve Bes-
lenme Derneği, Nielsen işbirliğiyle Nisan ve 
Mayıs 2020 yılında yaptığı gıda takviyesi ve 
beslenme araştırmasının 3’üncüsünü, Aralık 

2020’de gerçekleştirdi. Türkiye’deki 12 ilde (İs-
tanbul, Ankara, İzmir, Adana, Bursa, Erzurum, 
Gaziantep, Kayseri, Malatya, Samsun, Trab-
zon, Edirne) online anket yöntemiyle 608 kişi 
arasında yapılan çalışmaya göre, 2020 yılının 
son 3 ayında gıda takviyesi kullananların oranı 

yüzde 60 olurken; her 10 kişiden 4’ü COVID-19 
kaynaklı bağışıklığını artırmak için gıda takvi-
yesi kullandığını belirtti. Katılımcıların yüzde 
40’ı son 3 ayda daha sık gıda takviyesi kullan-
dığını söylerken; en çok ilgiyi D ve C vitaminleri 
gördü. En yüksek gıda takviyesi kullanım ora-

nı da 25-34 yaş aralığında gerçekleşti. Araş-
tırmanın sonuçları özetle şöyle:

 
EN ÖNEMLİ MOTİVASYON BAĞIŞIKLIK SİS-

TEMİNİ GÜÇLENDİRMEK
n Gıda takviyesi kullanımındaki en önem-

li motivasyon bağışıklık sistemini güçlendir-
mek (yüzde 82) olurken; her 10 kişiden 4’ü 
COVID-19’dan korunmak için gıda takviyesi 
kullandığını belirtti. 

n Katılımcıların yüzde 14’ü düzenli olarak 
yıllardır gıda takviyesi kullandığını belirtir-
ken; gıda takviyesi kullanımına yeni baş-
lamış (1 yıl ve daha kısa süre) olan 
her 10 kişiden 6’sı, 2021 yılın-
da da gıda takviyesi alma-
ya devam edeceğini be-
lirtti. Her 10 kişiden 4’ü 
ise gıda takviyesi kul-
lanım sıklığının art-
tığını belirtti.

n 2020’nin son 3 
ayında gıda takviye-
si kullanan her 10 
kişiden 9’u vitamin 
aldı. D, C ve multivi-
taminler, en fazla tü-
ketilen gıda takviye-
leri oldu. Vitaminleri, 
minarel ve fonksiyonel 
gıdalar takip etti.

MEYVE VE KURUYE-
MİŞ İLE 

ARA ÖĞÜN YAPIYORUZ
n Sosyal medyada diyetisyen ya 

da beslenme uzmanı takip edenle-

rin sayısı arttı. Nisan ve mayıs aylarında ya-
pılan çalışmalarda yüzde 31 ve yüzde 29 se-
viyesindeki bu oranlar, yüzde 40’a çıktı. Aynı 
şekilde diyetisyene gittiğini söyleyenlerin ora-
nı da yüzde 9’dan yüzde 11’e yükseldi. Bu ko-
nulara paralel olarak sağlıklı beslenme ve 
spor yapma uygulamalarındaki kullanım-
lar da arttı. Her 10 katılımcıdan 5’i beslen-
me veya spor ile ilgili bir aplikasyon kul-
landığını belirtti.

n Her 10 katılımcıdan 6’sı genel olarak 
sağlıklı beslendiğini düşündüğünü söyle-
di. Sağlıklı beslendiğini düşünenlerin oranı 
yaş ortalamasına paralel olarak artış gös-
terdi. Katılımcıların yüzde 46’sı üç ana öğün, 
yüzde 52’si iki ana öğün beslendiğini belirtti. 
Üç ana öğün beslenme oranı, 55 yaş üstü ka-
tılımcılarda yüzde 56 ile diğer yaş gruplarına 
kıyasla yüksek oldu. Katılımcıların yüzde 67’si 
ara öğün yaptığını belirtirken; ara öğünde ge-
nellikle meyve (yüzde 74) ve kuruyemiş (yüzde 
68) tüketildiği görüldü.

GIDA TAKVİYELERİNİN İLAÇ OLDUĞU SA-
NILIYOR

n Her 10 kişiden 3’ü gıda takviyelerinin ilaç 
olduğunu, 3’ü de bir gıda olduğunu belirtti.

n Gıda takviyesi kullanımında yüzde 61 ile 
doktorlar en büyük referans kaynağı olma-
ya devam ederken; eczacılar (yüzde 45), sos-
yal medya (yüzde 21) ve reklamların (yüzde 16) 
da referans kaynağı olarak görülmeye baş-
landığı anlaşıldı.

n Son 1 ay içinde ”Gıda takviyelerine olan 
güvenim arttı” diyenlerin oranı yüzde 34 oldu.

“PANDEMİ BAĞIŞIKLIĞIN VE DOĞRU BES-
LENMENİN 

ÖNEMİNİ HATIRLATTI”
Araştırmanın sonuçlarını değer-
lendiren Gıda Takviyesi ve Bes-

lenme Derneği Başkanı Samet 
Serttaş, COVID-19 pandemi-

siyle birlikte gıda takviye-
lerine olan ilginin arttığını 
belirterek, şunları söyle-
di: “Araştırmamıza göre 
her 10 kişiden 4’ü (yüzde 
41), COVID- 19 kaynaklı ba-
ğışıklığını artırmak için 

gıda takviyesi kullandığını 
söyledi. Nisan ayında yap-

tığımız çalışmada bu oran 
yüzde 25, mayıs ayındaki 

çalışmamızda ise yüzde 17 
seviyesinde idi. Yine araştır-

mamızda, COVID-19 kaynaklı bağı-
şıklığını arttırmak için gıda takviyesi 

kullananların oranının tüm demogra-
fik kırılımlarda anlamlı oranda artış gös-

ter-
di- ğini, 
önceki dönem-
lerde ka- dınlarda yük-
sek olan gıda takviyesi kullanım 
oranının aralık sonu itibarıyla kadınlar ve er-
keklerde eşit oranda olduğunu görüyoruz. Bir 
başka çarpıcı sonuç da diyetisyen ve beslen-
me uzmanları ile çeşitli spor aplikasyonlara 
olan ilginin artması. Evlere kapandığımız bu 
dönemde kilo sorunlarının ortaya çıktığını ve 
insanların buna karşı harekete geçtiğini anlı-
yoruz. Pandemi dönemi hepimize bağışıklığın, 
doğru beslenmenin ve aktif yaşamın ne kadar 
önemli olduğunu hatırlattı. Araştırma sonuç-
ları da bunu gösteriyor. Bu sonuçlar ışığında 
toplumu doğru bilgilendirme noktasında ça-
lışmalarımıza devam edeceğiz.”

ARAŞTIRMA | GIDA TAKVİYESİ VE BESLENME

COVID-19 DÖNEMİNDE BAĞIŞIKLIK VE DOĞRU BESLENMENİN ÖNEMİ ARTTI



Sanko-‹lan-A4.pdf   2   16.12.2019   11:17




